
Tuusulan kunta Pöytäkirja 5/2019 1 ( )182
Valtuusto 10.06.2019

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Aika 10.06.2019, klo 18:00 - 21:11

Paikka Tuusulan kunnantalo, valtuustosali

Käsitellyt asiat

§ 77 Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus

§ 78 Pöytäkirjan tarkastus

§ 79 Tilinpäätös 2018

§ 80 Arviointikertomus 2018

§ 81
Osavuosikatsaus 1.1. - 31.4.2019 ja talousarvion 2019 muuttaminen, Tuusulan 
kunta

§ 82 Monio - uusi oppimisympäristö ja monitoimitalo, hankintapäätös

§ 83 Kirkonkylän koulukampuksen hankesuunnitelma

§ 84 Päiväkoti Martta Wendelinin asemakaava

§ 85 Uusimaa-kaava 2050

§ 86 Jätintie, asemakaavan muutos, kaava nro 3575

§ 87
Rykmentinpuiston keskus, keskustatoimintojen korttelialue, korttelien 5729 ja 
5730 tonttien hinnoittelu

§ 88 Edunvalvontasuunnitelma

§ 89 Tuusulan johtamisjärjestelmän uudistuksen arviointi

§ 90 Hyvinvointikertomus 2017 - 2018 ja -suunnitelma 2019 - 2021

§ 91
Partanen Tommi, luottamustoimesta eroaminen ja tarkastuslautakunnan 
jäsenen ja puheenjohtajan valinta

§ 92
Hartman Tarja, eron myöntäminen luottamustoimesta ja hyvinvoinnin ja 
terveyden edistämisen lautakunnan varajäsenen valinta

§ 93
Nieminen Eeva-Liisa, eron myöntäminen luottamustoimesta ja kasvatus- ja 
sivistyslautakunnan jäsenen valinta

§ 94 Mopopajan perustaminen Tuusulaan, aloite

§ 95 Lähi- ja luomuruuan tarjoannan selvittäminen Tuusulassa, aloite

§ 96 SIB-vaikuttavuusinvestoinnin käyttöönotto, aloite

§ 97 Kuntalaisten osallisuus kunnan metsänhakkuissa, aloite

§ 98 Rakentamisen alta kaadettujen puiden korvaaminen istuttamalla, aloite

§ 99 Martta Wendelinin päiväkodin saattoliikenne, aloite

§ 100 MRL § 50 ja "miniomakotitalojen" hanke, aloite



Tuusulan kunta Pöytäkirja 5/2019 2 ( )182
Valtuusto 10.06.2019

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

§ 101 Ilmoitusasiat / muut asiat

Lisäpykälät

§ 102 Talousarvion 2020 valmistelu ja velkakaton asettaminen, aloite

§ 103
Yhteistyö yhteisöjen kanssa lähiympäristömme yhteisten alueiden valvonnassa, 
aloite

§ 104 Ikääntyvien ja nuorten uudet yhteisölliset asumismuodot Tuusulassa, aloite

§ 105
Kahdessa kodissa asuvien erityisoppilaiden koulukuljetusten järjestäminen, 
aloite

§ 106 Oman äidinkielen opetuksen järjestäminen saksan kielessä, aloite



Tuusulan kunta Pöytäkirja 5/2019 3 ( )182
Valtuusto 10.06.2019

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Saapuvilla olleet jäsenet
Kati Lepojärvi, puheenjohtaja
Kim Kiuru
Kari Kinnunen
Aarno Järvinen
Aila Koivunen
Anna Yltävä
Antti Kaikkonen
Anu Åberg
Ari Nyman, poistui 20:02
Arto Lindberg
Elisa Laitila
Emmi Sirniö
Henri Koskela
Ilmari Sjöblom
Ilona Toivanen
Janne Mellin
Jere Pulska
Jerry Airikka
Johanna Sipiläinen
Jorma Sulander
Jouko Riola
Jukka Ahlgren, poistui 20:22
Jussi Salonen
Kari Friman
Karita Mäensivu
Laura Åvall
Lea Ahonen
Liisa Palvas
Lilli Salmi
Margita Winqvist
Merja Kuusisto
Mika Mäki-Kuhna
Monica Avellan
Pasi Huuhtanen
Pekka Heikkinen
Päivö Kuusisto
Raimo Stenvall
Ruut Sjöblom
Sanna Kervinen
Seppo Noro
Taina Ketvel
Tommi Partanen
Ulla Palomäki
Ulla Rosenqvist
Annika Lappalainen
Arto Nätkynmäki
Eija Brilli
Jari Anttalainen



Tuusulan kunta Pöytäkirja 5/2019 4 ( )182
Valtuusto 10.06.2019

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Kirsi Viitanen
Markus Meckelborg
Petra Kela

Muut saapuvilla olleet
Tuula Hyttinen, kunnansihteeri, sihteeri
Harri Lipasti, kansliapäällikkö
Markku Vehmas, talousjohtaja
Virpi Lehmusvaara, sivistysjohtaja
Tanja Rontu-Hokkanen, vs. henkilöstöjohtaja
Paula Kylä-Harakka, vs. viestintäpäällikkö
Tuija Reinikainen, kunnahallituksen jäsen
Pentti Mattila, kunnanhallituksen jäsen klo 20.10 saakka, josta alkaen valtuuston jäsen
Seppo Pietarinen, elinvoimajohtaja
Aila Toivonen, hallintopalvelusihteeri

Poissa
Eeva-Liisa Nieminen
Jani Peltonen
Matti Alanko
Sami Tamminen
Sanna Tuhkunen
Sari Heiskanen
Satu Heikkilä

Allekirjoitukset

Kati Lepojärvi
Puheenjohtaja

Tuula Hyttinen
Sihteeri
 

Pöytäkirjan tarkastus
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§ 77
Kokouksen laillisuus ja päätösvaltaisuus

Kunnanvaltuuston kokouksen koollekutsumista koskeva kuulutus on julkipantu 
kunnan verkkosivuille, ilmoitustaululle sekä julkaistu Keski-Uusimaa- ja Viikkouutiset 
Keski-Uusimaa -lehdissä.

Puheenjohtaja toteaa tämän kokouksen koollekutsumisen laillisuuden sekä saapuvilla 
olevien valtuutettujen lukumäärän perusteella päätösvaltaisuuden.

Ehdotus

Todetaan läsnä olevat ja mahdolliset poissaolevat valtuutetut ja heidän sijaisensa.

Seuraavat valtuutetut ovat ilmoittaneet esteestä:

Sari Heiskanen
Matti Alanko
Jani Peltonen
Sanna Tuhkunen
Eeva-Liisa Nieminen
Satu Heikkilä
Sami Tamminen

Todetaan, että

Sari Heiskasen tilalla on Tuusulan puolesta ryhmän 1. varavaltuutettu Markus 
Meckelborg
Matti Alangon tilalla on Tuusulan puolesta ryhmän 3. varavaltuutettu Jari 
Anttalainen
Jani Peltosen tilalla on Sosialidemokraattien 1. varavaltuutettu Petra Kela
Sanna Tuhkusen tilalla on Vihreiden 1. varavaltuutettu Annika Lappalainen
Eeva-Liisa Niemisen tilalla on Vihreiden 3. varavaltuutettu Eija Brilli
Satu Heikkilän tilalla on Keskiryhmän 1. varavaltuutettu Kirsi Viitanen
Sami Tammisen tilalla on Kokoomuksen 1. varavaltuutettu Arto Nätkynmäki.

Päätös
Kokous todettiin laillisesti koolle kutsutuksi ja päätösvaltaiseksi.
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§ 78
Pöytäkirjan tarkastus

Ehdotus

Valitaan tämän kokouksen pöytäkirjan tarkastajiksi jäsenet

Jorma Sulander ja Sami Tamminen.

Päätös
Valittiin pöytäkirjan tarkastajiksi Jorma Sulander ja Margita Winqvist.
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Tarkastuslautakunta, § 14,25.02.2019
Tarkastuslautakunta, § 21,18.03.2019
Kunnanhallitus, § 107,25.03.2019
Kunnanhallitus, § 135,15.04.2019
Tarkastuslautakunta, § 35,23.04.2019
Tarkastuslautakunta, § 57,22.05.2019
Valtuusto, § 79, 10.06.2019

§ 79
Tilinpäätös 2018

TUUDno-2019-195

Tarkastuslautakunta, 25.02.2019, § 14

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas

Kokouksessa käsitellään vuoden 2018 tilinpäätöksen tarkastuslautakuntaa koskevaa 
toimintakertomustekstiä.

Ehdotus

 Päätetään toimintakertomuksen sisältö.

Päätös
Päätettiin tarkastuslautakunnan vuoden 2018 toimintakertomuksen sisällöstä.

Tarkastuslautakunta, 18.03.2019, § 21

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas
markku.vehmas@tuusula.fi
talousjohtaja

Talousjohtaja Markku Vehmas esittelee kokouksessa tilinpäätöstä vuodelta 2018.

Ehdotus

Tarkastuslautakunta päättä

merkitä katsauksen tiedoksi.

Päätös
Merkittiin esitys tiedoksi keskustelun jälkeen.

Kunnanhallitus, 25.03.2019, § 107

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas
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Kuntalain mukaan kunnanhallituksen on laadittava tilikaudelta tilinpäätös tilikautta 
seuraavan maaliskuun loppuun mennessä ja annettava se tilintarkastajien 
tarkastettavaksi. Tilintarkastajien on tarkastettava tilinpäätös toukokuun loppuun 
mennessä. Kunnanhallituksen on saatettava tilinpäätös tilintarkastuksen jälkeen 
valtuuston käsiteltäväksi. Valtuuston on käsiteltävä tilinpäätös kesäkuun loppuun 
mennessä.

Tilinpäätökseen kuuluvat tase, tuloslaskelma, rahoituslaskelma ja niiden liitteenä 
olevat tiedot sekä talousarvion toteutumisvertailu ja toimintakertomus. Kunnan 
tytäryhteisöineen tulee laatia ja sisällyttää tilinpäätökseensä konsernitilinpäätös.

Tilinpäätöksen tulee antaa oikeat ja riittävät tiedot kunnan tuloksesta, taloudellisesta 
asemasta, rahoituksesta sekä toiminnasta. Tätä varten tarpeelliset lisätiedot on 
ilmoitettava liitetiedoissa. Tilinpäätöksen allekirjoittavat kunnanhallituksen jäsenet 
sekä kunnanjohtaja tai pormestari.

Yleinen ja oman alueen taloudellinen kehitys
Maailmantalouden nopeimman kasvun vaihe on ohitettu. Syynä kasvun 
hidastumiseen on tavanomaisen suhdannekierron ohella keskeisten talouksien 
välisten kauppakonfliktien osittainen toteutuminen. Myös euroalueen näkymät ovat 
heikentyneet. Erityisesti teollisuuden luottamus talouskehitykseen on laskenut. 
Yhdysvaltojen talous on vahvassa vireessä, mutta näkyvissä on merkkejä talouskasvun 
hidastumisesta.

Suomen BKT kasvoi vuonna 2018 valtiovarainministeriön (VM) ennusteen mukaan 2,5 
%. Maailmankauppa hidastuu kaupan esteiden lisääntyessä, mikä heikentää viennin 
kasvua ja näkyy myös investoinneissa. Investointien kasvun ennustetaan hidastuvan 
selvästi kuluvana vuonna, erityisesti rakennusinvestointien osalta. Teollisuusyritysten 
tuotanto-odotukset ovat maltillistuneet, työvoiman saatavuusongelmat ovat 
lisääntyneet ja myönnettyjen rakennuslupien määrä on kääntynyt laskuun. 

Työllisyyden kasvu oli vuonna 2018 nopeaa. Työllisten määrä nousi 2,7 % ja 
työllisyysaste (15–64-v.) parani yli prosenttiyksikön kivuten 71,7 prosenttiin. Koko 
vuoden 2018 työttömyysaste laski yli prosenttiyksiköllä 7,5 prosenttiin. Työttömien 
määrä laski v. 2018 kaikilla alueilla ja kaikissa ikäryhmissä. 

Hyvä suhdannetilanne ja menojen kasvua hillitsevät toimet vahvistivat julkista 
taloutta. Julkinen velka suhteessa BKT:hen aleni alle 60 prosentin rajan v. 2018. 
Julkinen talous alkaa kuitenkin vähitellen heikentyä 2020-luvun alkuvuosina, kun 
talouskasvu hidastuu ja kuluneella vaalikaudella tehdyt sopeutustoimet päättyvät. 
Julkista taloutta heikentää väestön ikääntyminen, joka kasvattaa vuosi vuodelta eläke-, 
terveys- ja hoivamenoja. 

Ennakkotietojen mukaan kuntien yhteenlaskettu vuoden 2018 tulos heikkeni 
edellisvuodesta lähes 1.300 milj. euroa ja oli ainoastaan noin 20 milj. euroa 
ylijäämäinen. Kaksi kolmesta kunnasta teki negatiivisen tuloksen, samalla kun 
Helsingin kaupunki teki lähes 400 milj. euron positiivisen tuloksen. Kuntasektorin 
toimintakulut nousivat keskimäärin 3,4 prosenttiyksikköä. Kuntien verotulot 2018 
supistuivat yhteensä 0,5 prosenttia, eli 110 milj. euroa. Samanaikaisesti 
valtionosuudet laskivat 0,6 prosenttia eli 50 milj. euroa. Kunnallisveron heikko kehitys 
ja pääomatuloverojen voimakas kasvu johti suuriin negatiivisiin oikaisuihin 
kunnallisveroon. Käytännössä vuonna 2017 kertyi liikaa veroja jotka oikaistiin vuonna 
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2018. Lisäksi kilpailukykysopimus heikensi kunnallisverokertymää. Kuntatalouden 
toiminnan ja investoinnin rahavirta kääntyi miinukselle 1.470 milj. euroon. Kuntien ja 
kuntayhtymien velka kasvoi miljardilla eurolla. Kuntien velka kasvoi reilut kolme 
prosenttia, mutta kuntayhtymien velka nousi lukuisten sairaalahankkeiden vuoksi yli 
11 prosenttia. Yhteensä kuntatalouden velka asettuu noin 19,4 miljardiin euroon ja 
kunnilla on lainaa keskimäärin 3 052 euroa asukasta kohti.

Tuusulan asukasluku oli vuoden päättyessä 38 644 (ennakkotieto). Asukasmäärä 
väheni edellisvuodesta 2 henkilöllä. Tuusulan viime väestön kasvu on vuodesta 2012 
lähtien jäänyt alle yhden prosentin. 

Tuusulan työttömien kokonaismäärä oli vuoden lopussa 1 235 henkilöä ja 6,3 % 
työvoimasta. Työttömien määrä laski Tuusulassa edellisvuoteen verrattuna 9,9 %. 
Pitkäaikaistyöttömiä oli 403 henkeä (450) ja alle 25-vuotiaita työttömänä oli 114 
henkeä (131).

Kunnan kokonaistalouden toteutuminen
Talousarvio toteutui kokonaisuutena talousarviota heikommin ja vuoden 2018 tulos 
jäi 2,3 milj. euroa alijäämäiseksi. Alkuperäisessä talousarviossa tuloksen arvioitiin 
olevan 0,4 milj. euroa ylijäämäinen. 

Vertailukelpoiset ulkoiset toimintatuotot lisääntyivät edellisestä vuodesta 1,4 milj. 
euroa. Kasvusta huolimatta toimintatuottojen kasvu jäi budjetista; ennakoitua 
pienempään kasvuun vaikuttivat keskeisesti käyttöomaisuuden myyntivoitot, joita 
kertyi vain 5,5 milj. euroa (poikkeama talousarvioon nähden - 6,5 milj. euroa). 
Toisaalta kunnalle tuloutui korvauksia tehdyistä maankäyttösopimuksista 2,9 milj. 
euroa budjetoitua enemmän.

Vuoden 2018 vertailukelpoisten ulkoisten toimintamenojen kasvu oli 4,8 % (10,8 milj. 
euroa), kun vuonna 2017 menot supistuivat 1,1 %. Menokasvusta 3,2 milj. euroa oli 
henkilöstökuluja, 4,8 milj. euroa palveluiden ostoja, 1,0 milj. euroa aineita ja 
tarvikkeita, 0,8 milj. euroa avustuksia ja 0,8 milj. euroa vuokrakuluja. Toimintamenojen 
kasvua lisäsivät osaltaan sisäilmaongelmiin liittyvät kustannukset; Hyökkälän ja 
kirkonkylän koulujen väistötilojen kustannukset olivat 0,8 milj. euroa ja 
sisäilmatutkimuksiin käytettiin 0,4 milj. euroa. Toimintamenoja kasvatti 
kertaluontoisesti työehtosopimukseen perustuvan kertakorvaus (0,7 milj. euroa), joka 
kirjattiin vuoden 2018 kuluksi. Lisäksi satunnaiset eriin kirjattiin vuonna 2018 
purettujen päiväkotien arvonalennuksia yhteensä 0,6 milj. euroa. Tuusulan HUS:lle 
maksama lopullinen maksuosuus oli 38,1 milj. euroa. Tuusulan maksuosuutta 
pienensi kertaluonteisesti Töölön sairaalakiinteistön myyntivoitto, josta Tuusulan 
osuus oli 0,9 milj. euroa 

Kunnan nettomenojen (toimintakate) kasvu oli 5,0 %. Osaltaan toimintakatteen 
nopeaan kasvuun vaikutti tontinmyyntitulojen ennakoitua heikompi toteuma.

Vuosikate oli 11,7 milj. euroa (18,9 milj. euroa). Suunnitelman mukaiset poistot 
kasvoivat kasvaneiden investointien myötä 0,4 milj. eurolla 13,5 milj. euroon.

Kunnalla oli lainaa vuoden lopussa 98,6 milj. euroa, josta pitkäaikaisten, 
kiinteäkorkoisten lainojen osuus oli 65 milj. euroa. Lainamäärä kasvoi edellisestä 
vuodesta 19,7 milj. euroa. Velan kasvu oli hieman ennakoitua hitaampaa, vaikka 
kunnan tulorahoitus kehittyi odotettua huonommin. Velan kasvua jarrutti 
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investointien toteutuminen 4,7 milj. euroa budjetoitua pienempinä (yhteensä 36,4 
milj. euroa).

Merkittävät poikkeamat tilinpäätösvuoden talousarvioon
Verorahoitus ylitti kokonaisuutena budjetin 0,4 milj. euroa. Verotuloja kertyi 0,6 milj. 
euroa yli talousarviossa arvioidun määrän ja valtionosuuksia tilitettiin kunnalle 1,0 
milj. euroa suunniteltua enemmän. 

Toimintatuotot toteutuivat budjetoitua pienempinä. Tähän vaikutti 6,5 milj. euroa 
budjetoitua pienemmät käyttöomaisuuden myyntivoitot. Myyntivoittojen 
budjettialitusta kompensoivat maankäyttökorvaukset, joita kertyi 2,9 milj. euroa 
budjetoitua enemmän. Lisäksi toimintatuottoja kertyi hieman ennakoitua enemmän 
Kuntakehityksessä ja tekniikassa sekä sosiaali- ja terveystoimessa

Toimintamenojen osalta talousarviota lisättiin määrärahoja ensimmäisen 
osavuosikatsauksen yhteydessä 1,0 milj. euroa. Toisen osavuosikatsauksen 
yhteydessä toimintamenoja lisättiin 2,3 milj. euroa. Toimintakulut alittivat muutetun 
talousarvion 1,6 milj. euroa. 

Yleisjohto- ja konsernipalveluissa toimintakate toteutui 0,7 milj. euroa budjetoitua 
pienempänä. Toimintatuotot alittivat talousarvion 0,2 milj. euroa ja toimintamenot 
alittuivat 0,9 milj. euroa. Suurimmat toimintamenojen alitukset saavutettiin Henkilöstö 
ja tukipalveluissa (eläkemenoperusteiset maksut ja varhe-maksut 0,2 milj. euroa ja 
ruokapalveluiden raaka-aineet 0,2 milj. euroa) sekä talous- ja tietohallinnossa (0,2 milj. 
euroa, vakuutusmaksujen alentuminen ja toteumatta jääneet kehittämisprojektit).

Sosiaali- ja terveystoimen vertailukelpoiset toimintamenot ylittivät alkuperäisen 
talousarvion 2,3 milj. euroa. Toimintatuotot ylittivät budjetin 0,5 milj. eurolla. Näin 
ollen toimintakatteen ylitys oli 1,8 milj. euroa.  

Muutettuun talousarvioon nähden toimialan toimintakate ylittyi 1,2 milj. euroa.

Sosiaalipalveluissa toimintakulut ylittyivät 0,5 milj. euroa. Tulosalueen 
menoylitykset aiheutuivat lähinnä päihde- ja mielenterveysasiakkaiden 
asumispalvelujen lisääntyneestä käytöstä ja hintojen noususta sekä perheiden 
sosiaalipalveluiden tuen kasvusta.
Terveyspalveluissa menoylitys 0,7 milj. euroa johtui lähinnä lääkinnällisen 
kuntoutuksen kasvaneista apuvälineostoista (ikäihmisten kotona asumisen tuki), 
lisääntyneistä sijaiskustannuksista sekä terveyspalveluiden lisääntyneistä 
asiakasostoista muilta kunnilta.
Sairaalapalveluissa toimintamenot ylittyivät 0,6 milj. euroa. HUS:n menoylitys oli 
0,8 milj. euroa (kalliin hoidon tasaus 0,6 milj. euroa, erikoissairaanhoidon 
palveluiden käytön kasvu 0,2 milj. euroa). Muussa erikoissairaanhoidossa 
saavutettiin 0,3 milj. euron kustannusalitukset, kun alueellisia toimintoja 
yhdenmukaistettiin ja erikoislääkäriostoja keskitettiin Hyvinkään sairaalaan. 
Vanhus- ja vammaispalveluissa toimintamenot ylittyivät 0,4 milj. euroa ja myös 
tuotot ylittyivät 0,4 milj. euroa. Vanhuspalveluiden kustannusylitys oli 0,13 milj. 
euroa ja vammaispalveluiden 0,2 milj. euroa asiakaspalvelutarpeiden kasvun 
myötä. Palveluiden käyttö lisääntyi erityisesti henkilökohtaisessa avussa. 
Tulosalueen tuottojen ylitys aiheutui ennakoitua suuremmista 
vanhuspalveluiden kotikuntakorvauksista, asiakasmaksujen tuotoista ja 
asuntovuokrista.
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Kehittämis- ja hallintopalvelujen toimintamenot alittuivat 0,9 milj. euroa. 
Tulosalueen palveluiden ostot alittuivat erityisesti, koska merkittävä osa ICT-
hankinnoista jäi toteutumatta (mm. Keusoteen liittymisen vuoksi). 

Kasvatus- ja sivistystoimen toimintakate toteutui 1,9 milj. euroa alkuperäistä 
talousarviota heikompana. Valtaosa kustannusylityksestä aiheutui kunnan 
eläkemenoperusteisten maksujen sekä työterveysmaksujen kohdentamisesta 
toimialalle (sisäinen kustannusvaikutus noin 1,0 milj. euroa). Henkilöstömenoja 
kasvatti kertaluontoisesti työehtosopimuksen mukainen kertakorvaus 0,4 milj. euroa. 
Kunnan maksamat avustukset (kotihoidon tuki) jäivät alle budjetin 0,4 milj. euroa. 
Varhaiskasvatuksen päivähoitomaksujen alennukset vähensivät kunnan tuloja 0,4 milj. 
euroa. 

Kuntakehityksen ja tekniikan toimintakate toteutui 2,9 milj. euroa alkuperäistä 
talousarviota parempana. Toimintatuotot ylittivät budjetin peräti 3,8 milj. euroa 
lähinnä maankäyttökorvausten ylityksen vuoksi (2,9 milj. euroa). Muita merkittäviä 
tuottojen ylityksiä olivat vuokrat (0,3 M€) sekä maahanmuuttoon liittyvät valtion 
maksamat korvaukset (0,4 milj. euroa). Toimintamenot alittivat alkuperäisen 
talousarvion 1,0 milj. euroa. Merkittävin säästö (1,2 milj. euroa) syntyi joukkoliikenteen 
(HSL) hankinnassa. Rakennusten ja alueiden kunnossapitopalveluiden kustannusten 
ylitys oli 0,6 M€ (auraus- ja hiekoituskulut). Vuokrakulut ylittivät budjetin 0,3 M€, 
työmarkkinatuen kuntaosuus 0,2 milj. euroa sekä sisäilmatutkimukset 0,4 milj. euroa.

Kunnan investoinnit toteutuivat edellisvuoden suuruisina. Alkuperäisen talousarvion 
mukaiset investoinnit olivat yhteensä 41,1 milj. euroa ja muutetun talousarvion 
mukaan investointien oli määrä nousta yhteensä 43,8 milj. euroon. Investointeja 
toteutui lopulta 36,4 milj. euron edestä.

Kunnan rakennusinvestointien määrä alitti vuonna 2018 talousarvion 2,5 milj. euroa, 
jääden 10,1 milj. euroon (lähinnä Kellokosken koulukeskuksen kustannusalituksen 
vuoksi). Kunnallistekniikan hankkeisiin (ml. puistot, vesistöt sekä vesi- ja jätehuolto) 
investoitiin peräti 19,1 milj. euroa ja ne toteutuivat kokonaisuutena lähes talousarvion 
mukaisesti. Maanostoja toteutui 3,4 milj. euron edestä.

Tilinpäätöksen käsittely
Tilinpäätös on liitteenä. Tilinpäätös käsittää toimintakertomuksen, raportin 
talousarvion toteutumisesta sekä tilinpäätöslaskelmat liitetietoineen. Tilinpäätös 
esitetään allekirjoitettavaksi kokouksessa. Tilintarkastuksen valmistuttua 
tarkastuslautakunta käsittelee tilinpäätöksen ja tarkastuskertomuksen. Tilinpäätös 
saatetaan valtuuston käsiteltäväksi toukokuussa. Hallitukselta pyydetään lupaa 
tilinpäätöksen liitetietojen täydentämiseen ja tekstissä havaittujen mahdollisten 
kirjoitusvirheiden korjaamiseen.
 

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä ja allekirjoittaa tilinpäätöksen ja toimittaa sen tilintarkastajan ja 
tarkastuslautakunnan käsiteltäväksi
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hyväksyä, että tilinpäätöksen liitetietoja voidaan täydentää ja tekstissä havaitut 
mahdolliset kirjoitusvirheet korjata
valtuuttaa kunnanhallituksen puheenjohtajan ja kansliapäällikön antamaan 
tilintarkastajalle vuoden 2018 tilinpäätöstä koskevan vahvistusilmoituskirjeen
saattaa tilinpäätöksen ja toimintakertomuksen valtuuston käsiteltäväksi
ehdottaa valtuustolle, että

 

VALTUUSTO päättää, että

tilivuoden 2018 alijäämä -2.315.650,36 euroa kirjataan omaan pääomaan 
tilikauden yli-/alijäämä-tilille.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Heli Hippeläinen selosti asiaa kokouksessa.

Kunnanhallitus, 15.04.2019, § 135

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas

Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymän ja Tuusulan kunnan välisien kirjausten 
tarkastelun yhteydessä ilmeni, että kunnan tilinpäätöksen 2018 luvuista puuttui syys- 
ja lokakuun 2018 laskutuksiin liittyvä osuus. Puuttuvan kirjauksen vaikutus 
toimintatuottoihin oli 10 991 014,37 euroa sekä toimintakuluihin -10 991 014,37 
euroa. Kirjauksilla ei ole tulosvaikutusta.

Puuttunut kirjaus 10 991 014, 37 euroa on korjattu sekä toimintatuottoihin ja -
menoihin ja tilinpäätöksen laskelmat ja tekstit on korjattu näiltä osin. Korjattu 
tilinpäätös tuodaan kunnanhallituksen hyväksyttäväksi.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä ja allekirjoittaa tilinpäätöksen ja toimittaa sen tilintarkastajan ja 
tarkastuslautakunnan käsiteltäväksi
hyväksyä, että tilinpäätöksen liitetietoja voidaan täydentää ja tekstissä havaitut 
mahdolliset kirjoitusvirheet korjata
valtuuttaa kunnanhallituksen puheenjohtajan ja kansliapäällikön antamaan 
tilintarkastajalle vuoden 2018 tilinpäätöstä koskevan vahvistusilmoituskirjeen
saattaa tilinpäätöksen ja toimintakertomuksen valtuuston käsiteltäväksi
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää, että

tilivuoden 2018 alijäämä -2 315 650,36 euroa kirjataan omaan pääomaan 
tilikauden yli/alijäämä-tilille.

Päätös
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Ehdotus hyväksyttiin.

Markku Vehmas oli asiantuntijana kokouksessa.

Tarkastuslautakunta, 23.04.2019, § 35

Kokoukseen on kutsuttu Tuusulan kunnan tilintarkastaja Helge Vuoti esittelemään 
tilintarkastuksen tuloksia Tuusulan kunnan tilintarkastuksesta vuodelta 2018.

Ehdotus
Esittelijä: Janne Majoinen, tilintarkastaja

Tarkastuslautakunta päättää

merkitä esityksen tiedoksi.

Päätös
Hyväksyttiin ja merkittiin tiedoksi tilintarkastuksen raportti vuodelta 2018.

Tarkastuslautakunta, 22.05.2019, § 57

Tarkastuslautakunta antaa tilintarkastuskertomuksen tilivuodelta 2018 valtuustolle 
tiedoksi ja toteaa, että tilintarkastuskertomus ei sisällä sellaista muistutusta, josta olisi 
hankittava asianomaisen selitys sekä kunnanhallituksen lausunto.

Ehdotus
Esittelijä: Tommi Partanen

Tarkastuslautakunta päättää

merkitä tilintarkastuspöytäkirjan tiedokseen ja lähettää kunnanhallitukselle
ehdottaa valtuustolle, että

 

VALTUUSTO päättää

hyväksyä vuoden 2018 tilinpäätöksen
että kunnan hallintoa ja taloutta hoitaneille toimielinten jäsenille ja 
tehtäväalueiden johtaville viranhaltijoille myönnetään vastuuvapaus tilikaudelta. 
1.1.2018 – 31.12.2018.

Päätös
Päätös esityksen mukaisesti.

Valtuusto, 10.06.2019, § 79

Liitteet
1 Tilinpäätös 2018, valt 10.6.2019
2 Tuusula tilintarkastuskertomus 2018, valt 10.6.2019
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Ehdotus

Valtuusto päättää

hyväksyä vuoden 2018 tilinpäätöksen
että kunnan hallintoa ja taloutta hoitaneille toimielinten jäsenille ja 
tehtäväalueiden johtaville viranhaltijoille myönnetään vastuuvapaus 
tilikaudelta 1.1.2018–31.12.2018
että tilivuoden 2018 alijäämä -2 315 650,36 euroa kirjataan omaan pääomaan 
tilikauden yli/alijäämä-tilille.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Tiedoksi
taloudenohjaus
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Tarkastuslautakunta, § 161,05.11.2018
Tarkastuslautakunta, § 15,25.02.2019
Tarkastuslautakunta, § 26,01.04.2019
Tarkastuslautakunta, § 31,09.04.2019
Tarkastuslautakunta, § 36,23.04.2019
Tarkastuslautakunta, § 40,29.04.2019
Tarkastuslautakunta, § 44,06.05.2019
Tarkastuslautakunta, § 48,15.05.2019
Tarkastuslautakunta, § 52,20.05.2019
Tarkastuslautakunta, § 56,22.05.2019
Valtuusto, § 80, 10.06.2019

§ 80
Arviointikertomus 2018

TUUDno-2018-1441

Tarkastuslautakunta, 05.11.2018, § 161

Valmistelijat / lisätiedot:
Janne Majoinen
tilintarkastaja

Päätös
Päätettiin jatkaa arviointikertomuksen suunnittelua seuraavissa kokouksissa.

Tarkastuslautakunta, 25.02.2019, § 15

Valmistelijat / lisätiedot:
Janne Majoinen
tilintarkastaja

Kokouksessa suunnitellaan arviointikertomusta vuoden 2018 osalta.

Ehdotus

Päätetään miten edetään arviointikertomustyössä.

Päätös
Päätettiin miten edetään arviointikertomuksen työn kanssa.

Tarkastuslautakunta, 01.04.2019, § 26

Valmistelijat / lisätiedot:
Janne Majoinen
tilintarkastaja

Ehdotus

Päätetään miten edetään arviointikertomustyössä.
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Päätös
Päätettiin jatkaa arviointikertomuksen käsittelyä seuraavassa kokouksessa.

Tarkastuslautakunta, 09.04.2019, § 31

Valmistelijat / lisätiedot:
Janne Majoinen
tilintarkastaja

Kokouksessa tehdään  arviointikertomusta vuoden 2018 osalta.

Ehdotus

Päätetään miten edetään arviointikertomustyössä.

Päätös
Päätettiin jatkaa arviointikertomusta seuraavassa kokouksessa 23.4 kello 18:00.

Tarkastuslautakunta, 23.04.2019, § 36

Valmistelijat / lisätiedot:
Janne Majoinen
tilintarkastaja

Kokouksessa tehdään  arviointikertomusta vuoden 2018 osalta.

Ehdotus
Esittelijä: Janne Majoinen, tilintarkastaja

Päätetään miten edetään arviointikertomustyössä.

Päätös
Päätettin jatkaa arviointikertomusta seuraavassa kokouksessa.

Tarkastuslautakunta, 29.04.2019, § 40

Valmistelijat / lisätiedot:
Janne Majoinen
tilintarkastaja

Kokouksessa tehdään  arviointikertomusta vuoden 2018 osalta.

Ehdotus
Esittelijä: Tommi Partanen

Päätetään miten edetään arviointikertomustyössä.

Päätös
Päätettiin jatkaa arviointikertomuksen tekemistä seuraavassa kokouksessa 6.5.2019.
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Tarkastuslautakunta, 06.05.2019, § 44

Valmistelijat / lisätiedot:
Janne Majoinen
tilintarkastaja

Ehdotus

Tarkastuslautakunta jatkaa arvointikertomustyötä

Päätös
Päätettiin jatkaa arviointikertomuksen tekemistä seuraavassa kokouksessa 15.5 kello 
18:00.

Tarkastuslautakunta, 15.05.2019, § 48

Valmistelijat / lisätiedot:
Janne Majoinen
tilintarkastaja

Kokouksessa tehdään  arviointikertomusta vuoden 2018 osalta.

Ehdotus

Päätetään miten edetään arviointikertomustyössä.

Päätös
Päätettiin jatkaa arviointikertomuksen käsittelyä seuraavassa kokouksessa 20.5 kello 
17:00.

Tarkastuslautakunta, 20.05.2019, § 52

Valmistelijat / lisätiedot:
Janne Majoinen
tilintarkastaja

                  

 

 

Ehdotus

Päätetään miten edetään arviointikertomustyössä.

Päätös
Päätettiin jatkaa arviointikertomuksen tekemistä seuraavassa kokouksessa 22.5.
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Tarkastuslautakunta, 22.05.2019, § 56

Valmistelijat / lisätiedot:
Janne Majoinen
tilintarkastaja

Kokouksessa tehdään  arviointikertomusta vuoden 2018 osalta.

Ehdotus

Tarkastuslautakunta päättää

jättää arviointikertomuksen vuodelta 2018 valtuuston käsiteltäväksi
esittää, että valtuusto pyytää arviointikertomuksessa esitetyistä havainnoista 
toimialojen ja hallituksen selvitykset
että selvitykset tulee toimittaa niin, että ne voidaan käsitellä lokakuun loppuun 
mennessä pidettävässä valtuuston kokouksessa
että selvitykset on toimitettava myös tarkastuslautakunnalle.

Päätös
Päätös esityksen mukaisesti.

Valtuusto, 10.06.2019, § 80

Liitteet
1 Arviointikertomus 2018, valt 10.6.2019

Ehdotus

Valtuusto päättää

merkitä arviointikertomuksen 2018 tiedoksi
pyytää arviointikertomuksessa esitetyistä havainnoista toimialueiden ja 
kunnanhallituksen selvitykset
että selvitykset tulee toimittaa niin, että ne voidaan käsitellä lokakuun loppuun 
mennessä pidettävässä valtuuston kokouksessa
että selvitykset on toimitettava myös tarkastuslautakunnalle.

 

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Tiedoksi
lautakunnat
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Kunnanhallitus, § 220,27.05.2019
Valtuusto, § 81, 10.06.2019

§ 81
Osavuosikatsaus 1.1. - 31.4.2019 ja talousarvion 2019 muuttaminen, Tuusulan kunta

TUUDno-2019-1177

Kunnanhallitus, 27.05.2019, § 220

Valmistelijat / lisätiedot:
Markku Vehmas

Talouden toteutuminen

Vuoden 2019 talousarvion lähtökohtina ovat kuntastrategian mukaiset panostukset 
kuntalaisten hyvinvointiin sekä kunnan kasvuun. Tuusulan sote-palvelut siirtyivät 
vuoden 2019 alusta Keusoten tuotettavaksi. Kunta lisää henkilöstöä ennalta 
ehkäisevään oppilaan tukeen sekä tekee ripeässä tahdissa toimenpiteitä (mm. 
korjaus- ja uusinvestoinnit sekä väistötilat) kunnan palveluverkon sisäilmaongelmien 
ratkaisemiseksi. Vuoden 2020 asuntomessujen valmisteluihin liittyvät kustannukset 
painottuvat vuodelle 2019. Kunnan vuoden 2019 budjetoitu tulos painui nollatasoon 
edellä kuvattujen panostusten vuoksi.

Tammi-huhtikuussa toimintatuotot toteutuivat alkuvuonna lähes suunnitellusti. 
Käyttöomaisuuden myyntivoittoja toteutui tarkastelukaudella 2,4 milj. euroa. 
Käyttöomaisuuden myyntivoittojen ennustetaan toteutuvan talousarvion mukaisina. 
Käyttöomaisuuden myynnit painottuvat loppuvuoteen. Kasvatus- ja sivistyksen 
toimialueelle kirjattiin helmikuussaTuusulan kunnan hallinnoimaan 16 kunnan 
yhteiseen Uutta koulua hankkeeseen saatu valtion erityisavustus 0,95 milj. euroa. 
Ensimmäisen vuosikolmanneksen toimintatuottojen toteutuma oli 
kokonaisuudessaan 31,7 % budjetoidusta.

Tarkastelukauden toimintamenot olivat 5,0 % (4,2 milj. euroa) suuremmat 
edellisvuoteen verrattuna. Toimintamenojen kasvua tapahtui sote-palveluissa 3,0 milj, 
euroa, henkilöstömenoissa 0,9 milj. euroa, rakennus- ja kunnossapitopalveluissa 0,3 
milj. euroa, kiinteistöpalveluissa 0,2 milj. euroa, siivouspalveluissa 0,1 milj. euroa sekä 
muissa palveluiden ostoissa 0,1 milj. euroa. Sote-palveluissa maksettiin vuoden alussa 
erikoissairaanhoidon osalta kalliin hoidon tasausmaksu 1,082 milj. euroa. 
Erikoissairaanhoidon lisäksi kuluja kertyi tasaista kertymää enemmän päivystyksessä 
ja kuntoutuksessa. Viime vuosien investointien kasvu näkyy käyttötaloudessa 
poistojen kasvuna, mitkä toteutuivat 0,7 milj. euroa suurempina vuoteen 2018 
nähden. Kunnan toimintamenojen toteutuma oli 33,4 % talousarvioon nähden. 

Toimintakate toteutui 34,0 % muutettuun talousarvioon nähden, ja oli saman 
suuruinen edellisvuoteen verrattuna. (toteuma v. 2018 34,0 %). 

Kunnan käyttöomaisuusinvestoinnit olivat alkuvuonna 9,4 milj. euroa, Kunnan 
korollisen velan määrä oli huhtikuun lopussa 107,2 milj. euroa. Velan määrä 
vastaavana ajankohtana vuonna 2018 oli 79,2 milj. euroa. Vesihuoltoliikelaitoksella ei 
ollut velkaa raportointikauden lopussa.
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Ennuste vuositasolla
 
Alkuvuoden verotuksen ennakkotiedot indikoivat verotulojen ennustettua heikompaa 
kehitystä kuluvalle vuodelle. Alkuvuoden kunnallisverotilitykset olivat alkuvuonna 
odotettua pienempiä johtuen uuden tuloverorekisterin käyttöönottoon liittyvistä 
ilmoitusongelmista. Verorahoituksen osalta mahdolliset korjaukset ennusteeseen 
tehdään toisessa osavuosikatsauksessa syyskuussa 2019. Tällä hetkellä verotulojen 
ennustetaan toteutuvan 1 milj. euroa talousarviota pienempinä. 

Tulopuolella riskit liittyvät keskeisesti tontinmyyntitulojen toteutumiseen. Hidastuva 
talouskasvu ja laskusuunnassa olevat rakentaminen sekä asuntomarkkina lisäävät 
epävarmuutta  kunnan tontinmyyntitavoitteiden toteutumiseen.

Toimintamenojen osalta merkittävimmät ylitysriskit ovat Keusotessa / sosiaali- ja 
terveystoimialalla. Keusoten osalta ensimmäisen osavuosikatsauksen yhteydessä 
jäsenkunnille ei esitetä tarpeita. Kokonaisuutena Kesuoten toimintamenojen 
kehitykseen liittyy huomattavaa epävarmuutta käynnistysvaiheeseen liittyvien 
laskutus- sekä seurantietoihin liittyvien haasteiden vuoksi. Apotti 
tietojärjestelmähankkeeseen esitetään 0,7 milj. euron menolisäystä. Apotin arvioidut 
kokonaiskustannukset ovat nousemassa merkittävästi mm. käyttäjämäärän kasvun 
sekä Vantaan kaupungin käyttöönottojen viivästymisen vuoksi. Apotin osalta 
investointeihin tehdään 1,1 milj. euron määrärahan vähennys.

Yhteisten palveluiden osalta esitetään nettona 43 000 menolisäykset. Suurin 
määrälisäys (200 000 euroa) kohdistuu työllistämispalveluihin. Sivistyksen 
lisämäärärahaesitykset ovat yhteensä 190 000 euroa.  Kasvun ja ympäristö 
toimialueen osalta esitetään yhteensä vajaan 0,5 milj. euron katujen ja yleisten 
alueiden ylläpitoon, katujen pintaukseen, kesäkauden katuvalaistukseen (0,3 milj. 
euroa) sekä purkukustannuksiin (0,2 milj. euroa).

Kunnan Tilikauden tuloksen ennustetaan olevan 5,2 milj. euroa alijäämäinen (4,4 milj. 
euroa alijäämäinen kunta ja vesiliikelaitos yhteensä). Talousarvion mukainen alijäämä 
oli 1,0 milj. euroa (0,2 milj. euroa alijäämäinen, kunta ja vesihuolto yhteensä).

Käyttötalouteen liittyvät määrärahamuutokset ovat yhteensä 54 000 euroa 
tulovähennyksinä sekä 1 727 000 euroa menolisäyksinä. Muutosten tulosta 
heikentävä vaikutus on nettomääräisesti 1 781 000 euroa. 

Investointeihin esitetään tehtäväksi yhteensä 896 000 euron määrärahanlisäykset ja 1 
120 000 euron määrärahanvähennys (Apotti), nettovaikutus 224 000 euroa on 
määrärahoja vähentävä. Lisämäärärahan tarpeista merkittävimmät ovat 350 000 
euron määrärahalisäys sote-tilojen toiminnallisuuden parantamiseen, 210 000 euron 
määrärahalisäys Riihikallion koulun väistötilojen kalusteisiin sekä 137 500 euron 
määrärahalisäys Järvenpään eteläinen liittymään.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

merkitä tiedoksi osavuosikatsauksen 1.1.–30.4.2019
ehdottaa valtuustolle, että
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VALTUUSTO päättää

merkitä tiedoksi osavuosikatsauksen 1.1.–30.4.2019
muuttaa vuoden 2019 talousarviota ja hyväksyä liitteessä esitetyt 
määrärahamuutokset.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Markku Vehmas oli asiantuntijana kokouksessa.

Valtuusto, 10.06.2019, § 81

Liitteet
1 Osavuosikatsaus 1.1. - 30.4.2019, valt 10.6.2019

Ehdotus

Valtuusto päättää

merkitä tiedoksi osavuosikatsauksen 1.1.–30.4.2019
muuttaa vuoden 2019 talousarviota ja hyväksyä liitteessä esitetyt 
määrärahamuutokset.

 

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun pormestari esitti, että 
osavuosikatsaukseen lisätään osavuosikatsauksesta puuttuva valtuuston 28.1. 2019 
päättämä lisämääräraha 5 milj. euroa kiinteän omaisuuden ostoon.

 

Päätös
Valtuusto päätti

 

täydentää osavuosikatsausta lisäämällä siihen valtuuston jo aiemmin 28.1.2019 
§ 8 hyväksymän 5 milj. euron lisämäärärahan kiinteän omaisuuden hankintaan
merkitä tiedoksi osavuosikatsauksen 1.1.–30.4.2019
muuttaa vuoden 2019 talousarviota ja hyväksyä liitteessä esitetyt 
määrärahamuutokset

Tiedoksi
taloudenohjaus



Tuusulan kunta Pöytäkirja 5/2019 22 ( )182
Valtuusto 10.06.2019

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Tekninen lautakunta, § 60,21.05.2019
Kasvatus- ja sivistyslautakunta, § 54,21.05.2019
Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, § 65,22.05.2019
Kunnanhallitus, § 211,27.05.2019
Valtuusto, § 82, 10.06.2019

§ 82
Monio - uusi oppimisympäristö ja monitoimitalo, hankintapäätös

TUUDno-2019-1113

Tekninen lautakunta, 21.05.2019, § 60

Valmistelijat / lisätiedot:
Ritva Lappalainen
projektijohtaja

Asiaselostus

Tuusulan kunta päätti rakentaa uudet tilat lukiolle, kansalaisopistolle, musiikkiopistolle 
ja lasten kuvataidekoululle. Hanketta valmisteltiin palvelumuotoilumallin avulla 
vuosien 2016-2017 aikana, minkä tuloksena hankkeesta laadittiin  hankesuunnitelma. 
Hyväksytyn hankesuunnitelman (valtuusto § 33 13.3.2017) pohjalta päätettiin järjestää 
yleinen arkkitehtuurikilpailu Suomen Arkkitehtiliitto SAFA ry.n kanssa yhteistyössä. 
Kilpailu käynnistyi 2017 kesäkuussa ja ratkaistiin helmikuussa 2018. Voittanutta 
ehdotusta kehitettiin kustannusten ja tilankäytön tehostamiseksi keväällä 2018, minkä 
jälkeen hanke hyväksyttiin ja sen toteutusmuodoksi valittiin 1.kertaa Tuusulassa 
elinkaarimalli (valtuusto §64 04.06.2018).

Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelmaan pohjautuen Tilapalvelut on 
käynnistänyt samanaikaisesti Monion elinkaarikilpailutuksen kanssa selvityksen 
Hyrylän koulukeskuksen tulevasta käytöstä ja toiminnan vaiheittaisesta 
alasajosta.  Koulun siirtyminen uusiin kiinteistöihin tulee vapauttamaan Hyrylän 
koulukeskuksen alueen muuhun käyttöön. Etelä-Tuusulan lukion siirryttyä uusiin 
toimitiloihin Monioon, vapautuvat Hyrylän koulukeskuksessa olevat lukion tilat 
yläkoulun käyttöön, jolloin koulukeskuksen vanhimmat ja huonokuntoisimmat osat 
voidaan poistaa käytöstä. Hyrylän koulukeskus on rakennettu useassa eri vaiheessa ja 
siihen liittyen on perusteltua varautua joko mittaviin peruskorjauksiin tai toiminnan 
siirtoon. Monio mahdollistaa lukion siirtymisen uusiin, puhtaisiin tiloihin ja samalla 
vapauttaa koulukeskuksesta uudempia tiloja yläkoulun käyttöön, jolloin voidaan 
hallita sisäilmaongelmien syntymisen riskiä.

Monion rakentaminen on ensimmäinen askel ja keskeinen osa laajempaa 
kouluverkkoratkaisua, jolla Tuusulan kunta siirtyy määrätietoisesti uusiin 
oppimisympäristöihin ja puhtaisiin, terveellisiin tiloihin kuntastrategian mukaisesti.

Uusi hankintatapa – kilpailullinen neuvottelumenettely elinkaarihankkeena

Tuusulan kunta julkaisi Monion lukio- ja kulttuuritalon elinkaarihankkeen EU-
hankintailmoituksen 21.8.2018. Hankintailmoituksella pyydettiin 
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osallistumisilmoituksia kilpailulliseen neuvottelumenettelyyn elinkaarihankkeen 
toteuttamiseksi. Osallistumisilmoituksen jätti 24.9.2018 mennessä kolme (3) 
ehdokasta:

YIT
SRV
Skanska
 

Kaikki osallistumisilmoituksen jättäneet ehdokkaat täyttivät kelpoisuusvaatimukset ja 
osallistumisilmoitukset olivat pyynnönmukaisia. Yksi osallistujataho vetäytyi 
neuvotteluista heti alussa.

Kahdenkeskiset neuvotteluja käytiin kuusi kertaa lokakuusta 2018 – maaliskuuhun 
2019. Hankintamenettelyssä tilapalveluita avustivat Inspira, Ramboll ja Krogerus, joilla 
kaikilla on kokemusta ja näyttöä useista menestyksellisesti läpiviedyistä 
elinkaarihankkeiden neuvotteluista. Kunnan puolelta neuvottelumenettelyyn osallistui 
tulevan Monion kaikkien käyttäjien edustajat sekä tilapalvelun asiantuntijat.

Tarjousvertailun lopputulos ja sopimukset

Hankinnassa hinta-laatusuhteen vertailussa hinnan painoarvoksi oli asetettu 60 % ja 
laadun painoarvoksi 40 % sekä rakennusurakan tavoitehintatasoksi 29 milj. euroa. 
Laatuvertailuperusteina huomioitiin kohteen suunnitteluratkaisun toiminnallisuus, 
arkkitehtuurin säilyminen kilpailuehdotuksen mukaisena, palvelutuottajana 
prosessikuvaukset, materiaalivalinnat, tilojen kalustettavuus ja elinkaarinäkökulma, 
kaupunkikuvalliset ja piha-alueiden ratkaisut sekä hankkeen toteuttamismenetelmät.

Valintaprosessin perusteella hankkeen toteuttajaksi saatiin Skanska talonrakennus Oy 
ja palvelutuottajaksi Caverion Suomi yhteenliittymänä.

Hankkeen suunnitellussa aikataulussa pysyminen edellyttää, että sopimusneuvottelut 
aloitetaan voittaneen tarjoajan kanssa välittömästi. Selonottoneuvotteluissa voidaan 
tehdä sopimusaineistoon (tarjousasiakirjat) enintään vähäarvoisia sopimusmuutoksia, 
täsmennyksiä ja tarkennuksia, jotka eivät vaikuta hankinnan yleiseen luonteeseen. 
Lisäksi neuvotteluissa kootaan yhteen sopimuksen laaja liiteaineisto.

Elinkaarihanke sisältää sekä rakennusurakkaa koskevan sopimuksen että 20 
(kahdenkymmenen) vuoden palvelusopimuksen elinkaarivastuulla. Elinkaarihanketta 
koskeva esittely on asialiitteenä. Liiteaineistot ovat kokonaisuudessaan ennen 
Tuusulan kunnanvaltuuston hankintapäätöksen tekemistä ei-julkisia (viranomaisten 
toiminnan julkisuudesta annetun lain 6 §: 3.kohta ja 7 §:n sekä 24 §:n 17.kohta), joten 
luottamushenkilön ei tule antaa siitä tietoa muille.

Kunnanvaltuuston päätöksen tekemisen jälkeen aineisto on julkinen asianosaisille eli 
tarjoajille. Yleisöjulkiseksi aineisto muodostuu, kun sopimukset on allekirjoitettu, 
poislukien liikesalaisuudeksi määritellyt asiakirjat.

Oheismateriaali ja kuvamateriaali esitetään kokouksissa tarvittavassa määrin. 
Laatuarvioinnin perusteet ja tarjousten hinta- ja laatuvertailu tulee liitteeksi 
kunnanvaltuuston pöytäkirjaan.

Elinkaarikilpailutuksen lopputuloksen ratkettua ja erityisesti hankkeen aikataulullisista 
syistä johtuen tilapalvelut pyytää valtuutusta kutsua koolle eri osapuolista koostuvan 
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selonottoneuvottelun sekä tehdä suunnittelusopimuksen jatkosuunnittelun 
välittömästä aloittamisesta ehdollisena, että kunnan valtuusto tekee 
rakentamispäätöksen. Mikäli rakentamispäätöstä ei tehdä, maksaa kunta ko. 
suunnittelusopimuksen perusteella korvauksen valinnan ja valtuuston päätöksen 
välillä tehdystä suunnittelutyöstä.

Ehdotus
Esittelijä: Ritva Lappalainen, projektijohtaja

Tekninen lautakunta päättää

omalta osaltaan hyväksyä, että Monio-rakennuksen toteuttajaksi tulee Skanska 
Talonrakennus Oy ja elinkaarimallin palveluntuottajaksi Caverion 
Suomi (ryhmittymänä)
 
tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirja tämän asian osalta välittömästi kokouksessa
ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää 

hyväksyä, että Monio-rakennuksen toteuttajaksi tulee Skanska Talonrakennus 
Oy ja elinkaarimallin palveluntuottajaksi Caverion Suomi (ryhmittymänä)
 
valtuuttaa pormestarin allekirjoittamaan urakka- ja palvelukokonaisuuden 
sopimukset kunnan puolesta
 
hyväksyä rakennustyöt käynnistettäväksi sen jälkeen, kun päätös on saanut 
lainvoiman.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kasvatus- ja sivistyslautakunta, 21.05.2019, § 54

Valmistelijat / lisätiedot:
Ritva Lappalainen, Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi, Markus Torvinen, Seppo Kärpänen, 
Tiina Simons
markus.torvinen@tuusula.fi, tiina.simons@tuusula.fi
opetuspäällikkö, sivistysjohtaja

Asiaselostus

Tuusulan kunta päätti rakentaa uudet tilat lukiolle, kansalaisopistolle, musiikkiopistolle 
ja lasten kuvataidekoululle. Hanketta valmisteltiin palvelumuotoilumallin avulla 
vuosien 2016-2017 aikana, minkä tuloksena hankkeesta laadittiin  hankesuunnitelma. 
Hyväksytyn hankesuunnitelman (valtuusto § 33 13.3.2017) pohjalta päätettiin järjestää 
yleinen arkkitehtuurikilpailu Suomen Arkkitehtiliitto SAFA ry.n kanssa yhteistyössä. 
Kilpailu käynnistyi 2017 kesäkuussa ja ratkaistiin helmikuussa 2018. Voittanutta 
ehdotusta kehitettiin kustannusten ja tilankäytön tehostamiseksi keväällä 2018, minkä 
jälkeen hanke hyväksyttiin ja sen toteutusmuodoksi valittiin 1.kertaa Tuusulassa 
elinkaarimalli (valtuusto § 64 04.06.2018).
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Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelmaan pohjautuen Tilapalvelut on 
käynnistänyt samanaikaisesti Monion elinkaarikilpailutuksen kanssa selvityksen 
Hyrylän koulukeskuksen tulevasta käytöstä ja toiminnan vaiheittaisesta 
alasajosta.  Koulun siirtyminen uusiin kiinteistöihin tulee vapauttamaan Hyrylän 
koulukeskuksen alueen muuhun käyttöön. Etelä-Tuusulan lukion siirryttyä uusiin 
toimitiloihin Monioon, vapautuvat Hyrylän koulukeskuksessa olevat lukion tilat 
yläkoulun käyttöön, jolloin koulukeskuksen vanhimmat ja huonokuntoisimmat osat 
voidaan poistaa käytöstä. Hyrylän koulukeskus on rakennettu useassa eri vaiheessa ja 
siihen liittyen on perusteltua varautua joko mittaviin peruskorjauksiin tai toiminnan 
siirtoon. Monio mahdollistaa lukion siirtymisen uusiin, puhtaisiin tiloihin ja samalla 
vapauttaa koulukeskuksesta uudempia tiloja yläkoulun käyttöön, jolloin voidaan 
hallita sisäilmaongelmien syntymisen riskiä.

Monion rakentaminen on ensimmäinen askel ja keskeinen osa laajempaa 
kouluverkkoratkaisua, jolla Tuusulan kunta siirtyy määrätietoisesti uusiin 
oppimisympäristöihin ja puhtaisiin, terveellisiin tiloihin kuntastrategian mukaisesti.

Uusi hankintatapa – kilpailullinen neuvottelumenettely elinkaarihankkeena

Tuusulan kunta julkaisi Monion lukio- ja kulttuuritalon elinkaarihankkeen EU-
hankintailmoituksen 21.8.2018. Hankintailmoituksella pyydettiin 
osallistumisilmoituksia kilpailulliseen neuvottelumenettelyyn elinkaarihankkeen 
toteuttamiseksi. Osallistumisilmoituksen jätti 24.9.2018 mennessä kolme (3) 
ehdokasta:

YIT
SRV
Skanska
 

Kaikki osallistumisilmoituksen jättäneet ehdokkaat täyttivät kelpoisuusvaatimukset ja 
osallistumisilmoitukset olivat pyynnönmukaisia. Yksi osallistujataho vetäytyi 
neuvotteluista heti alussa.

Kahdenkeskiset neuvotteluja käytiin kuusi kertaa lokakuusta 2018 – maaliskuuhun 
2019. Hankintamenettelyssä tilapalveluita avustivat Inspira, Ramboll ja Krogerus, joilla 
kaikilla on kokemusta ja näyttöä useista menestyksellisesti läpiviedyistä 
elinkaarihankkeiden neuvotteluista. Kunnan puolelta neuvottelumenettelyyn osallistui 
tulevan Monion kaikkien käyttäjien edustajat sekä tilapalvelun asiantuntijat.

Tarjousvertailun lopputulos ja sopimukset

Hankinnassa hinta-laatusuhteen vertailussa hinnan painoarvoksi oli asetettu 60 % ja 
laadun painoarvoksi 40 % sekä rakennusurakan tavoitehintatasoksi 29 milj. euroa. 
Laatuvertailuperusteina huomioitiin kohteen suunnitteluratkaisun toiminnallisuus, 
arkkitehtuurin säilyminen kilpailuehdotuksen mukaisena, palvelutuottajana 
prosessikuvaukset, materiaalivalinnat, tilojen kalustettavuus ja elinkaarinäkökulma, 
kaupunkikuvalliset ja piha-alueiden ratkaisut sekä hankkeen toteuttamismenetelmät.

Valintaprosessin perusteella hankkeen toteuttajaksi saatiin Skanska talonrakennus Oy 
ja palvelutuottajaksi Caverion Suomi yhteenliittymänä.

Hankkeen suunnitellussa aikataulussa pysyminen edellyttää, että sopimusneuvottelut 
aloitetaan voittaneen tarjoajan kanssa välittömästi. Selonottoneuvotteluissa voidaan 
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tehdä sopimusaineistoon (tarjousasiakirjat) enintään vähäarvoisia sopimusmuutoksia, 
täsmennyksiä ja tarkennuksia, jotka eivät vaikuta hankinnan yleiseen luonteeseen. 
Lisäksi neuvotteluissa kootaan yhteen sopimuksen laaja liiteaineisto.

Elinkaarihanke sisältää sekä rakennusurakkaa koskevan sopimuksen että 20 
(kahdenkymmenen) vuoden palvelusopimuksen elinkaarivastuulla. Elinkaarihanketta 
koskeva esittely on asialiitteenä. Liiteaineistot ovat kokonaisuudessaan ennen 
Tuusulan kunnanvaltuuston hankintapäätöksen tekemistä ei-julkisia (viranomaisten 
toiminnan julkisuudesta annetun lain 6 §: 3.kohta ja 7 §:n sekä 24 §:n 17.kohta), joten 
luottamushenkilön ei tule antaa siitä tietoa muille.

Kunnanvaltuuston päätöksen tekemisen jälkeen aineisto on julkinen asianosaisille eli 
tarjoajille. Yleisöjulkiseksi aineisto muodostuu, kun sopimukset on allekirjoitettu, 
poislukien liikesalaisuudeksi määritellyt asiakirjat.

Oheismateriaali ja kuvamateriaali esitetään kokouksissa tarvittavassa määrin. 
Laatuarvioinnin perusteet ja tarjousten hinta- ja laatuvertailu tulee liitteeksi 
kunnanvaltuuston pöytäkirjaan.

Elinkaarikilpailutuksen lopputuloksen ratkettua ja erityisesti hankkeen aikataulullisista 
syistä johtuen tilapalvelut pyytää valtuutusta kutsua koolle eri osapuolista koostuvan 
selonottoneuvottelun sekä tehdä suunnittelusopimuksen jatkosuunnittelun 
välittömästä aloittamisesta ehdollisena, että kunnan valtuusto tekee 
rakentamispäätöksen. Mikäli rakentamispäätöstä ei tehdä, maksaa kunta ko. 
suunnittelusopimuksen perusteella korvauksen valinnan ja valtuuston päätöksen 
välillä tehdystä suunnittelutyöstä.

 

 

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päättää merkitä asian tiedoksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, 22.05.2019, § 65

Valmistelijat / lisätiedot:
Ritva Lappalainen, Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi, Markus Torvinen, Seppo Kärpänen, 
Tiina Simons

Asiaselostus

Tuusulan kunta päätti rakentaa uudet tilat lukiolle, kansalaisopistolle, musiikkiopistolle 
ja lasten kuvataidekoululle. Hanketta valmisteltiin palvelumuotoilumallin avulla 
vuosien 2016-2017 aikana, minkä tuloksena hankkeesta laadittiin  hankesuunnitelma. 
Hyväksytyn hankesuunnitelman (valtuusto § 33 13.3.2017) pohjalta päätettiin järjestää 
yleinen arkkitehtuurikilpailu Suomen Arkkitehtiliitto SAFA ry.n kanssa yhteistyössä. 
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Kilpailu käynnistyi 2017 kesäkuussa ja ratkaistiin helmikuussa 2018. Voittanutta 
ehdotusta kehitettiin kustannusten ja tilankäytön tehostamiseksi keväällä 2018, minkä 
jälkeen hanke hyväksyttiin ja sen toteutusmuodoksi valittiin 1.kertaa Tuusulassa 
elinkaarimalli (valtuusto § 64 04.06.2018).

Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelmaan pohjautuen Tilapalvelut on 
käynnistänyt samanaikaisesti Monion elinkaarikilpailutuksen kanssa selvityksen 
Hyrylän koulukeskuksen tulevasta käytöstä ja toiminnan vaiheittaisesta 
alasajosta.  Koulun siirtyminen uusiin kiinteistöihin tulee vapauttamaan Hyrylän 
koulukeskuksen alueen muuhun käyttöön. Etelä-Tuusulan lukion siirryttyä uusiin 
toimitiloihin Monioon, vapautuvat Hyrylän koulukeskuksessa olevat lukion tilat 
yläkoulun käyttöön, jolloin koulukeskuksen vanhimmat ja huonokuntoisimmat osat 
voidaan poistaa käytöstä. Hyrylän koulukeskus on rakennettu useassa eri vaiheessa ja 
siihen liittyen on perusteltua varautua joko mittaviin peruskorjauksiin tai toiminnan 
siirtoon. Monio mahdollistaa lukion siirtymisen uusiin, puhtaisiin tiloihin ja samalla 
vapauttaa koulukeskuksesta uudempia tiloja yläkoulun käyttöön, jolloin voidaan 
hallita sisäilmaongelmien syntymisen riskiä.

Monion rakentaminen on ensimmäinen askel ja keskeinen osa laajempaa 
kouluverkkoratkaisua, jolla Tuusulan kunta siirtyy määrätietoisesti uusiin 
oppimisympäristöihin ja puhtaisiin, terveellisiin tiloihin kuntastrategian mukaisesti.

Uusi hankintatapa – kilpailullinen neuvottelumenettely elinkaarihankkeena

Tuusulan kunta julkaisi Monion lukio- ja kulttuuritalon elinkaarihankkeen EU-
hankintailmoituksen 21.8.2018. Hankintailmoituksella pyydettiin 
osallistumisilmoituksia kilpailulliseen neuvottelumenettelyyn elinkaarihankkeen 
toteuttamiseksi. Osallistumisilmoituksen jätti 24.9.2018 mennessä kolme (3) 
ehdokasta:

YIT
SRV
Skanska
 

Kaikki osallistumisilmoituksen jättäneet ehdokkaat täyttivät kelpoisuusvaatimukset ja 
osallistumisilmoitukset olivat pyynnönmukaisia. Yksi osallistujataho vetäytyi 
neuvotteluista heti alussa.

Kahdenkeskiset neuvotteluja käytiin kuusi kertaa lokakuusta 2018 – maaliskuuhun 
2019. Hankintamenettelyssä tilapalveluita avustivat Inspira, Ramboll ja Krogerus, joilla 
kaikilla on kokemusta ja näyttöä useista menestyksellisesti läpiviedyistä 
elinkaarihankkeiden neuvotteluista. Kunnan puolelta neuvottelumenettelyyn osallistui 
tulevan Monion kaikkien käyttäjien edustajat sekä tilapalvelun asiantuntijat.

Tarjousvertailun lopputulos ja sopimukset

Hankinnassa hinta-laatusuhteen vertailussa hinnan painoarvoksi oli asetettu 60 % ja 
laadun painoarvoksi 40 % sekä rakennusurakan tavoitehintatasoksi 29 milj. euroa. 
Laatuvertailuperusteina huomioitiin kohteen suunnitteluratkaisun toiminnallisuus, 
arkkitehtuurin säilyminen kilpailuehdotuksen mukaisena, palvelutuottajana 
prosessikuvaukset, materiaalivalinnat, tilojen kalustettavuus ja elinkaarinäkökulma, 
kaupunkikuvalliset ja piha-alueiden ratkaisut sekä hankkeen toteuttamismenetelmät.
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Valintaprosessin perusteella hankkeen toteuttajaksi saatiin Skanska talonrakennus Oy 
ja palvelutuottajaksi Caverion Suomi yhteenliittymänä.

Hankkeen suunnitellussa aikataulussa pysyminen edellyttää, että sopimusneuvottelut 
aloitetaan voittaneen tarjoajan kanssa välittömästi. Selonottoneuvotteluissa voidaan 
tehdä sopimusaineistoon (tarjousasiakirjat) enintään vähäarvoisia sopimusmuutoksia, 
täsmennyksiä ja tarkennuksia, jotka eivät vaikuta hankinnan yleiseen luonteeseen. 
Lisäksi neuvotteluissa kootaan yhteen sopimuksen laaja liiteaineisto.

Elinkaarihanke sisältää sekä rakennusurakkaa koskevan sopimuksen että 20 
(kahdenkymmenen) vuoden palvelusopimuksen elinkaarivastuulla. Elinkaarihanketta 
koskeva esittely on asialiitteenä. Liiteaineistot ovat kokonaisuudessaan ennen 
Tuusulan kunnanvaltuuston hankintapäätöksen tekemistä ei-julkisia (viranomaisten 
toiminnan julkisuudesta annetun lain 6 §: 3.kohta ja 7 §:n sekä 24 §:n 17.kohta), joten 
luottamushenkilön ei tule antaa siitä tietoa muille.

Kunnanvaltuuston päätöksen tekemisen jälkeen aineisto on julkinen asianosaisille eli 
tarjoajille. Yleisöjulkiseksi aineisto muodostuu, kun sopimukset on allekirjoitettu, 
poislukien liikesalaisuudeksi määritellyt asiakirjat.

Oheismateriaali ja kuvamateriaali esitetään kokouksissa tarvittavassa määrin. 
Laatuarvioinnin perusteet ja tarjousten hinta- ja laatuvertailu tulee liitteeksi 
kunnanvaltuuston pöytäkirjaan.

Elinkaarikilpailutuksen lopputuloksen ratkettua ja erityisesti hankkeen aikataulullisista 
syistä johtuen tilapalvelut pyytää valtuutusta kutsua koolle eri osapuolista koostuvan 
selonottoneuvottelun sekä tehdä suunnittelusopimuksen jatkosuunnittelun 
välittömästä aloittamisesta ehdollisena, että kunnan valtuusto tekee 
rakentamispäätöksen. Mikäli rakentamispäätöstä ei tehdä, maksaa kunta ko. 
suunnittelusopimuksen perusteella korvauksen valinnan ja valtuuston päätöksen 
välillä tehdystä suunnittelutyöstä.

 

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta päättää merkitä asian tiedoksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 27.05.2019, § 211

Valmistelijat / lisätiedot:
Ritva Lappalainen, Virpi Lehmusvaara, Markus Torvinen, Seppo Kärpänen, Tiina Simons

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää
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omalta osaltaan hyväksyä, että Monio-rakennuksen toteuttajaksi tulee Skanska 
Talonrakennus Oy ja elinkaarimallin palveluntuottajaksi Caverion 
Suomi (ryhmittymänä)
ehdottaa valtuustolle, että

 

VALTUUSTO päättää 

että Monio-rakennuksen toteuttajaksi tulee Skanska Talonrakennus Oy ja 
elinkaarimallin palveluntuottajaksi Caverion Suomi (ryhmittymänä)
valtuuttaa pormestarin allekirjoittamaan urakka- ja palvelukokonaisuuden 
sopimukset kunnan puolesta
hyväksyä rakennustyöt käynnistettäväksi sen jälkeen, kun päätös on saanut 
lainvoiman.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Virpi Lehmusvaara, Ritva Lappalainen, Markus Torvinen, Seppo Kärpänen, Marko 
Härkönen ja johtava asiantuntija KImmo J. Niemi Ramboll Finland Oy:stä olivat 
asiantuntijoina kokouksessa.

Valtuusto, 10.06.2019, § 82

Liitteet
1 Inspira yhteenveto, esitysaineisto Monio 15.5.2019, valt 3.6.2019
Verkkojulkisuus rajoitettu,
2 Laatuarviointi, Monio, valt 10.6.2019
Verkkojulkisuus rajoitettu,
3 Monio laatuarviointi, pisteytyksen yhteenveto, valt 10.6.2019
Verkkojulkisuus rajoitettu,

Ehdotus

Valtuusto päättää 

että Monio-rakennuksen toteuttajaksi tulee Skanska Talonrakennus Oy ja 
elinkaarimallin palveluntuottajaksi Caverion Suomi (ryhmittymänä)
valtuuttaa pormestarin allekirjoittamaan urakka- ja palvelukokonaisuuden 
sopimukset kunnan puolesta
hyväksyä rakennustyöt käynnistettäväksi sen jälkeen, kun päätös on saanut 
lainvoiman.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Ari Nyman poistui kokouksesta tämän asian käsittelyn jälkeen. Nymanin tilalle tuli 
Keskiryhmän 2. varavaltuutettu Pentti Mattila.

Tiedoksi
Skanska Talonrakennus Oy, Caverion Suomi, sivistyksen toimialue, kasvun ja 
ympäristön toimialue
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Tekninen lautakunta, § 63,21.05.2019
Kasvatus- ja sivistyslautakunta, § 48,21.05.2019
Kunnanhallitus, § 213,27.05.2019
Valtuusto, § 83, 10.06.2019

§ 83
Kirkonkylän koulukampuksen hankesuunnitelma

TUUDno-2019-1065

Tekninen lautakunta, 21.05.2019, § 63

Valmistelijat / lisätiedot:
Riitta Laurila, Tiina Simons, Markus Torvinen, Hannamari Halinen, Ritva Lappalainen
projektijohtaja

Asiaselostus

Tuusulan kunnan valtuusto on tehnyt 12.11.2018 § 124 päätöksen Tuusulan 
kunnan palveluverkkosuunnitelmasta ja edelleen Tuusulan kunnan 
palveluverkon kehittämiseen vuosina 2019–2026. Uudisrakennuksena toteutettava 
Kirkonkylän koulukampus on yksi sivistyksen toimialueen keskeisistä 
kunnallisista palvelutuotantohankkeista suunnittelukaudelle.

Uudisrakennus tulee valmistuttuaan korvaamaan nykyisen sisäilmaongelmaisen ja 
vanhimmilta osiltaan käyttökiellossa olevan koulukiinteistön ja nykyisen, 
peruskorjausta edellyttävän Mattilan päiväkodin. Lisäksi hanke tulee korvaamaan 
osan Etelä- Tuusulan alueelta poistettavaksi määritellyistä, huonokuntoisia 
päiväkotikiinteistöistä yhdessä uudisrakennuksena toteutettavan Päiväkoti Martta 
Wendelinin kanssa.

Palveluverkkosuunnitelman 2019 - 2026 mukaan uuden koulun lähtökohtana on 3 –
sarjainen n. 400 oppilaan koulu, jonka yhteyteen voidaan toteuttaa tiloja seurojen ja 
yhdistysten harrastustoiminnalle ja esimerkiksi taiteen perusopetukselle.

Kirkonkylän kampuksen sijoittuva päiväkoti tulee tarjoamaan varhaiskasvatusta noin 
216 tilapaikkaa 1- 5 vuotiaalle lapselle. Lapsiryhmistä yksi on integroitu erityisryhmä ja 
vähintään kaksi ryhmistä tulee toimimaan alle 3-vuotiaiden lasten ryhminä. Esiopetus 
sijoittuu perusopetuksen 1.-2.-luokkalaisten kanssa samaan yhteyteen. Tilojen tulee 
mahdollistaa toimiminen myös 1-6-vuotiaiden ryhminä. Yksi ryhmistä suunnitellaan 
soveltuvaksi avoimen varhaiskasvatuksen ja perhekeskuksen toiminnalle.

Koulukampuksesta laadittiin Strateginen kiinteistöselvitys, jossa esiteltiin useampi 
vaihtoehtoinen toteutusehdotus koulukampuksen toteuttamiseksi. Kunnanhallitus 
päätti Kasvatus ja sivistyslautakunnan esityksen mukaisesti, että jatkotyöskentelyn 
lähtökohdaksi valitaan vaihtoehto B, 29.4.2019, Khall §163.

Hankesuunnittelu ja siihen liittyvä Strateginen kiinteistöselvitys tehtiin yhteistyössä 
tilapalveluiden ja sivistyksen toimialueen sekä Kirkonkylän koulun ja Mattilan 
päiväkodin edustajien kanssa. Lisäksi suunnittelussa on huomioitu kuntalaisten 
toiveita, joita on kartoitettu mm. esi- ja tarveselvitystyön yhteydessä sekä 
asukasilloissa.  
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Hankkeen konsulttina ovat toimineet esi- ja tarveselvityksen aikana ISS Proko Oy sekä 
strategia- ja hankesuunnitteluvaiheessa Arkkitehtitoimisto AFKS Oy. Hankkeeseen 
liittyvän asemakaavoituksen konsulttina on toiminut Arkkitehtuuritoimisto B & M Oy.

Hankkeen toteuttaminen edellyttää asemakaavamuutoksen. Kirkonkylän koulun 
asemakaava ja asemakaavamuutosta ja sen edellyttämiä selvitystöitä on laadittu 
samanaikaisesti hankesuunnitelman laadinnan kanssa.

Uudisrakennuksen alustava bruttoala on 7520,0 brm , hyötyalan ollessa noin 5185,0 2

hym . Tilatehokkuus on 8,5 m  / oppilas ja päiväkodin toiminta-alue 7,6 m  / lapsi. 2 2 2

Tontin laajuus on noin 3,5 ha, josta koulupihan osuus on noin 9150 m2 ja päiväkodin 
leikkipihan osuus on noin 4 300 m . Piha-alueet mahdollistavat päiväkodille 2

määräysten mukaiset leikkialueet, joka on vähintään 20 m  / lapsi.2

Hankkeen tavoiteaikataulu:

hankesuunnitelman päätäntä 5–6/2019
toteutussuunnittelun valmistelu 8 – 12/2019
toteutussuunnittelu 1/2020 – 9/2020
rakentamisen valmistelu 10/2020 – 05/2021
rakentaminen 06/2021 – 05/2022
kalustaminen ja toiminnan käynnistämisen valmistelut 06/2022 – 07/2022
rakennuksen käyttöönotto, tavoitteena 8/2022

Hankkeen arvioidut kokonaiskustannukset ovat 23 500 000,00 euroa. (alv 0%), 
kustannustaso Tuusula 102,0/05.2019.

Määrärahat:

Vuodelle 2019, 700 000 euroa
Vuodelle 2020, 1 500 000 euroa
Vuodelle 2021, 10 000 000 euroa
Vuodelle 2022, 11 300 000 euroa
(esitetään ja tarkennetaan vuosien 2020- 2022 talousarvioihin)

Lisäksi hankkeelle varataan

470 000,00 euroa irtokalusteisiin, AV-varusteisiin ja -välineisiin yms. sekä 
toiminnan toteutukseen
650 000,00 euroa meluesteisiin, putki- ja vesiliittymän siirtoihin sekä uusiin 
liikennejärjestelyihin

Ehdotus
Esittelijä: Ritva Lappalainen, projektijohtaja

Tekninen lautakunta päättää

osaltaan hyväksyä Kirkonkylän koulukampuksen hankesuunnitelman
tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta välittömästi kokouksessa
ehdottaa kunnanhallitukselle, että 

KUNNANHALLITUS päättää

hyväksyä Kirkonkylän koulukampuksen hankesuunnitelman
oikeuttaa tilapalvelun päällikön kilpailuttamaan rakennussuunnittelun ja 
valitsemaan toteutusmuodon.
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Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kasvatus- ja sivistyslautakunta, 21.05.2019, § 48

Valmistelijat / lisätiedot:
Riitta Laurila, Tiina Simons, Markus Torvinen, Hannamari Halinen, Ritva Lappalainen
tiina.simons@tuusula.fi, markus.torvinen@tuusula.fi, hannamari.halinen@tuusula.fi
sivistysjohtaja, opetuspäällikkö, varhaiskasvatuspäällikkö

Tuusulan kunnan valtuusto on tehnyt 12.11.2018 § 124 päätöksen Tuusulan kunnan 
palveluverkkosuunnitelmasta ja edelleen Tuusulan kunnan palveluverkon 
kehittämiseen vuosina 2019–2026. Uudisrakennuksena toteutettava Kirkonkylän 
koulukampus on yksi sivistyksen toimialueen keskeisistä kunnallisista 
palvelutuotantohankkeista suunnittelukaudelle.

Uudisrakennus tulee valmistuttuaan korvaamaan nykyisen sisäilmaongelmaisen ja 
vanhimmilta osiltaan käyttökiellossa olevan koulukiinteistön ja nykyisen, 
peruskorjausta edellyttävän Mattilan päiväkodin. Lisäksi hanke tulee korvaamaan 
osan Etelä- Tuusulan alueelta poistettavaksi määritellyistä, huonokuntoisia 
päiväkotikiinteistöistä yhdessä uudisrakennuksena toteutettavan Päiväkoti Martta 
Wendelinin kanssa.

Palveluverkkosuunnitelman 2019 - 2026 mukaan uuden koulun lähtökohtana on 3 –
sarjainen n. 400 oppilaan koulu, jonka yhteyteen voidaan toteuttaa tiloja seurojen ja 
yhdistysten harrastustoiminnalle ja esimerkiksi taiteen perusopetukselle.

Kirkonkylän kampuksen sijoittuva päiväkoti tulee tarjoamaan varhaiskasvatusta noin 
216 tilapaikkaa 1- 5 vuotiaalle lapselle. Lapsiryhmistä yksi on integroitu erityisryhmä ja 
vähintään kaksi ryhmistä tulee toimimaan alle 3-vuotiaiden lasten ryhminä. Esiopetus 
sijoittuu perusopetuksen 1.-2.-luokkalaisten kanssa samaan yhteyteen. Tilojen tulee 
mahdollistaa toimiminen myös 1-6-vuotiaiden ryhminä. Yksi ryhmistä suunnitellaan 
soveltuvaksi avoimen varhaiskasvatuksen ja perhekeskuksen toiminnalle.

Koulukampuksesta laadittiin Strateginen kiinteistöselvitys, jossa esiteltiin useampi 
vaihtoehtoinen toteutusehdotus koulukampuksen toteuttamiseksi. Kunnanhallitus 
päätti Kasvatus ja sivistyslautakunnan esityksen mukaisesti, että jatkotyöskentelyn 
lähtökohdaksi valitaan vaihtoehto B, 29.4.2019, Khall §163.

Hankesuunnittelu ja siihen liittyvä Strateginen kiinteistöselvitys tehtiin yhteistyössä 
tilapalveluiden ja sivistyksen toimialueen sekä Kirkonkylän koulun ja Mattilan 
päiväkodin edustajien kanssa. Lisäksi suunnittelussa on huomioitu kuntalaisten 
toiveita, joita on kartoitettu mm. esi- ja tarveselvitystyön yhteydessä sekä 
asukasilloissa.  

Hankkeen konsulttina ovat toimineet esi- ja tarveselvityksen aikana ISS Proko Oy sekä 
strategia- ja hankesuunnitteluvaiheessa Arkkitehtitoimisto AFKS Oy. Hankkeeseen 
liittyvän asemakaavoituksen konsulttina on toiminut Arkkitehtuuritoimisto B & M Oy.
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Hankkeen toteuttaminen edellyttää asemakaavamuutoksen. Kirkonkylän koulun 
asemakaava ja asemakaavamuutosta ja sen edellyttämiä selvitystöitä on laadittu 
samanaikaisesti hankesuunnitelman laadinnan kanssa.

Uudisrakennuksen alustava bruttoala on 7520,0 brm , hyötyalan ollessa noin 5185,0 2

hym . Tilatehokkuus on 8,5 m  / oppilas ja päiväkodin toiminta-alue 7,6 m  / lapsi. 2 2 2

Tontin laajuus on noin 3,5 ha, josta koulupihan osuus on noin 9150 m2 ja päiväkodin 
leikkipihan osuus on noin 4 300 m . Piha-alueet mahdollistavat päiväkodille 2

määräysten mukaiset leikkialueet, joka on vähintään 20 m  / lapsi.2

Hankkeen tavoiteaikataulu:

hankesuunnitelman päätäntä 5–6/2019
toteutussuunnittelun valmistelu 8 – 12/2019
toteutussuunnittelu 1/2020 – 9/2020
rakentamisen valmistelu 10/2020 – 05/2021
rakentaminen 06/2021 – 05/2022
kalustaminen ja toiminnan käynnistämisen valmistelut 06/2022 – 07/2022
rakennuksen käyttöönotto, tavoitteena 8/2022

Hankkeen arvioidut kokonaiskustannukset ovat 23 500 000,00 euroa. (alv 0%), 
kustannustaso Tuusula 102,0/05.2019.

Määrärahat:

Vuodelle 2019, 700 000 euroa
Vuodelle 2020, 1 500 000 euroa
Vuodelle 2021, 10 000 000 euroa
Vuodelle 2022, 11 300 000 euroa
(esitetään ja tarkennetaan vuosien 2020-2022 talousarvioihin)

 

Lisäksi hankkeelle varataan

470 000,00 euroa irtokalusteisiin, AV-varusteisiin ja -välineisiin yms. sekä 
toiminnan toteutukseen
650 000,00 euroa meluesteisiin, putki- ja vesiliittymän siirtoihin sekä uusiin 
liikennejärjestelyihin

 

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päättää

osaltaan hyväksyä Kirkonkylän koulukampuksen hankesuunnitelman
esittää edelleen kunnanhallitukselle hyväksyttäväksi Kirkonkylän 
koulukampuksen hankesuunnitelman
tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta välittömästi kokouksessa.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Kunnanhallitus, 27.05.2019, § 213

Valmistelijat / lisätiedot:
Riitta Laurila, Tiina Simons, Markus Torvinen, Hannamari Halinen, Ritva Lappalainen

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

ehdottaa valtuustolle, että
VALTUUSTO päättää

hyväksyä Kirkonkylän koulukampuksen hankesuunnitelman
oikeuttaa tilapalvelupäällikön kilpailuttamaan rakennussuunnittelun ja 
valitsemaan toteutusmuodon.

Päätös
Kunnanhallitus päätti ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Kirkonkylän koulukampuksen hankesuunnitelman.

Valtuusto, 10.06.2019, § 83

Liitteet
1 Kirkonkylän koulukampuksen hankesuunnitelma 7.5.2019, valt 10.6.2019
2 Liite 1 Suunnittelutyöryhmä, valt 10.6.2019
3 Liite 2 Kirkonkylän kampuksen kiinteistön kehittämissuunnitelma 2.0., valt 10.6.2019
4 Liite 3 Pinta-alakäsitteet, valt 10.6.2019
5 Liite 4 Viitesuunnitelma, valt 10.6.2019
6 Liite 5 Tilaohjelma ja laajuustiedot, valt 10.6.2019
7 Liite 6 Rakennustapaselostus, valt 10.6.2019
8 Liite 7 Aikataulu, valt 10.6.2019
9 Liite 8 Tavoitehintalaskelmat, yhteenveto, valt 10.6.2019

Ehdotus

Valtuusto päättää

hyväksyä Kirkonkylän koulukampuksen hankesuunnitelman.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Tiedoksi
sivistyksen toimialue, kasvun ja ympäristön toimialue
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Kasvatus- ja sivistyslautakunta, § 105,23.10.2018
Kuntakehityslautakunta, § 38,06.03.2019
Kunnanhallitus, § 95,18.03.2019
Kasvatus- ja sivistyslautakunta, § 34,23.04.2019
Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, § 43,25.04.2019
Kuntakehityslautakunta, § 73,22.05.2019
Kunnanhallitus, § 215,27.05.2019
Valtuusto, § 84, 10.06.2019

§ 84
Päiväkoti Martta Wendelinin asemakaava

TUUDno-2018-1244

Kasvatus- ja sivistyslautakunta, 23.10.2018, § 105

Valmistelijat / lisätiedot:
Jenni Aalto, Hannamari Halinen, Markus Torvinen, Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi, 
Tiina Simons
hannamari.halinen@tuusula.fi, markus.torvinen@tuusula.fi, tiina.simons@tuusula.fi
varhaiskasvatuspäällikkö, opetuspäällikkö, sivistysjohtaja

Mikkolan koulun eteläpuolelle suunnitellaan uutta päiväkotia. Asemakaava laaditaan 
kunnan palveluverkkoon liittyvien päätösten pohjalta. Uuden päiväkodin 
liikennejärjestelyjä kehitetään ja mahdollistetaan melusuojaus maantiemelua vastaan. 
Suunnittelualueen pohjoispuolella sijaitseva kevyenliikenteenväylän on tarkoitus 
säilyä.

Tavoitteet

Asemakaavan tavoitteena on mahdollistaa uuden Etelä-Tuusulan päiväkodin 
rakentaminen. Tavoitteena on myös kehittää päiväkodin liikennejärjestelyjä ja 
mahdollistaa melusuojaus maantiemelua vastaan. Suunnittelualueen pohjoispuolella 
sijaitseva kevyenliikenteenväylä on tarkoitus säilyttää. Tuusulan kunnan 
strategiatavoitteista kaava tukee erityisesti laadukkaiden varhaiskasvatuksen 
palveluiden toteutumista.

Suunnittelun taustatietoa
 
Kasvatus- ja sivistystoimi on yhteistyössä tilakeskuksen kanssa laatinut kevään 2018 
aikana aiempien selvitysten pohjalta ehdotuksen Tuusulan kunnan 
varhaiskasvatuksen ja perusopetuksen palveluverkkokehittämisestä. Valtuusto on 
hyväksynyt 4.6.2018 pidetyssä kokouksessaan Tuusulan kunnan 
palveluverkkoluonnoksen vuosille 2018-2028. Varhaiskasvatuksen palveluverkosta on 
valtuusto tehnyt päätöksen 7.5.2018 pidetyssä kokouksessaan. Uudistetun 
palveluverkon myötä Tuusulaan rakennetaan kaksi (2) uutta päiväkotia, Etelä-
Tuusulan päiväkoti ja Kirkonkylän kampuksen päiväkoti, korvaamaan seuraavat kuusi 
(6) päiväkotia: Mikkola, Etelärinne, Mattila, Hyrylä, Väinölä ja Kievari. Nykyinen 
Mikkolan neliryhmäinen päiväkoti on valmistunut vuonna 1990 ja on nyt vähintäänkin 
peruskorjauksen tarpeessa.
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Etelä-Tuusulan päiväkoti käsittäisi 10 päiväkotiryhmää. Uuden päiväkodin 
suunnittelun lähtökohtana on tilojen muuntojoustavuus sekä tilojen tehokas käyttö 
toiminnan ja tilankäytön suhteen huomioiden kaikki eri käyttäjäryhmät. Päiväkodin 
monimuotoisten tilojen tarkoitus on palvella myös kunnan asukkaita ja toimijoita: 
asukasyhdistys, vanhempainyhdistys, kansalaisopisto, urheiluseurat, kirjasto- ja 
nuorisopalvelut sekä muut tiloja käyttävät sidosryhmät. Piha-alueiden ja ympäristön 
oppimisympäristöön ja kasvatukselliseen sisältöön sekä käytön turvallisuuteen 
kiinnitetään erityistä huomiota helppohoitoisuuden ohella.
 
Tuusulan kunta omistaa suurimman osan suunnittelualueen maasta. 
Suunnittelualueen eteläosa on yksityisomistuksessa. Kaavoitus on tullut vireille 
kunnan aloitteesta. Kunta valmistelee asemakaavan perusteella mahdollisesti 
kyseeseen tulevat maankäyttösopimukset tontinomistajien kanssa käytävissä 
neuvotteluissa.
 
Alueen yleiskuvaus
 
Suunnittelualue on pääosin lehtipuuvaltaista metsää. Aluetta rajaa pohjoisesta kevyen 
liikenteen väylä sekä Mikkolan koulu, idästä Tuusulanväylä ja lännestä 
Pähkinämäentie. Suunnittelualueen eteläpuoli on metsä- ja peltoaluetta. 
Tuusulanväylän itäpuolella noin 500 metrin päässä suunnittelualueesta sijaitsee 
Tuusulan Urheilupuisto. Suunnittelualue sijaitsee kokonaisuudessaan Lahelan 1. 
luokan pohjavesialueella.
 
Tuusulan kulttuurimaisema ja rakennuskanta –selvityksessä (2018) suunnittelualue on 
merkitty rakennetuksi kulttuurialueeksi osaksi Vanha Hyrylän maalaiskylää. 
Suunnittelualueen eteläpuolella on Viksbergin pihapiirin eli Rusthollin 
rakennuskulttuurikohde sekä muinaisjäännösalue 2012 (Museovirasto), mikä on 
luokiteltu rakennushistoriallisesti ja historiallisesti arvokkaaksi, 1 luokan kohteeksi. 

Kaavoitustilanne
 
Alue on asemakaavoittamaton, uuden päiväkodin suunnittelualueella ei ole 
asemakaavaa. Aluetta koskee Hyrylän laajentumissuunnat 2028 –osayleiskaava, mikä 
on oikeusvaikutteinen muilta kuin liikenneverkkoa koskevilta osin. Tuusulan 
yleiskaava 2040 on kaavaehdotusvaiheessa, mutta ehdotusta ei ole vielä asetettu 
nähtäville. Yleiskaava 2040:ssa suunnittelualue on merkitty kerrostalovaltaiseksi 
asuinalueeksi (AK). Lisäksi alueelle on ositettu kevyenliikenteen runkoverkko.
 
Uudenmaan maakuntakaavassa (saanut lainvoiman 31.5.2016) suunnittelualue 
sijoittuu tiivistettävälle taajamatoimintojen alueelle.

 

Kasvatus- ja sivistyslautakunnan lausunto:
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Kunnan palveluverkkosuunnitelman mukaan Mikkolan koulu suunnitellaan suljettavan 
ja oppilasvirtojen ohjattavan Lahelan, Riihikallion ja Rykmentinpuiston 
yhtenäiskouluihin. Lahelan monitoimitalon valmistuminen ajoittuu vuodelle 2025.

Etelä-Tuusulan päiväkodin sijoittuminen  kaavassa esitetyllä on hiukan haasteellinen 
saavutettavuuden näkökulmasta.  Päiväkodille pitäisi saada pääväylältä lähemmäs 
liittymä tai kulku bussipysäkille. Asiakasvirta osaltaan koulun kuljetusliikenteen kanssa 
tekee Pähkinämäentielle lisää liikennettä.

Päiväkodissa tulee olemaan päivittäin n. 200 lasta, joten reilusti yli 100 huoltajaa tuo 
päivittäin lapsensa päiväkotiin ja useimmat autoilla. Mikkolan koulun ympärille on 
rakennettu alueen lähiliikuntapaikka, joka palvelee hyvin päiväkotia. Tontti sijaitsee 
vilkkaasti liikennöidyn Tuusulanväylän varressa ja sen liikennemäärien ennustetaan 
kasvavan seuraavan 20 vuoden aikana. Liikenteen hiukkaspäästöt ja 
laskeumat päiväkodin piha-alueelle tulee selvittää.

 

 

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päättää antaa Etelä-Tuusulan päiväkodin asemakaavan 
nro 3584 / Martta Wendelinin päiväkodin asemakaavan osallistumis- ja 
arviointisuunnitelmaan asiaselostuksen mukaisen lausunnon.

 

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kuntakehityslautakunta, 06.03.2019, § 38

Valmistelijat / lisätiedot:
Jenni Aalto

Asemakaava koskee rakentamatonta aluetta, joka sijaitsee Hyrylän eteläosassa 
Pähkinämäentien varressa, Tuusulanväylän länsipuolella, Mikkolan koulun ja Hyrylän 
koulukeskuksen välissä. Kaavaratkaisu mahdollistaa uuden päiväkotirakennuksen 
rakentamisen. Päiväkoti korvaa valmistuttuaan yhdessä Kirkonkylän kampuksen 
kanssa nykyisiä, palveluverkosta poistuvia, huonokuntoisia päiväkoteja: Mikkola, 
Etelärinne, Mattila, Hyrylä, Väinölä ja Kievari. Päiväkodin sijainti on valittu kunnan 
palveluverkkoon liittyvien päätösten pohjalta.

Päiväkotihankkeen taustalla on Tuusulan kunnan valtuuston 12.11.2018, §124 
mukainen päätös Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelmasta ja Tuusulan kunnan 
palveluverkon kehittäminen vuosina 2019–2026. Uudisrakennuksena toteutettava 
päiväkoti Martta Wendelin on yksi Varhaiskasvatuspalvelujen keskeisistä kunnallisista 
palvelutuotantohankkeista.
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Asemakaavan tavoitteena on mahdollistaa uusi terveellinen ja turvallinen päiväkoti, 
mikä on hyvin saavutettavissa jalankulkijoille ja pyöräilijöille sekä julkisella liikenteellä 
että autolla. Tavoitteena on kaavassa huomioida melusuojaus liikennemelua vastaan 
sekä suunnittelualueen sijainti pohjavesialueella.

Kaavaratkaisu edesauttaa kunnan strategisten tavoitteiden toteutumista siten, että 
Tuusulasta kehittyy erityisesti varhaiskasvatuksen ja koulutuksen kärkikunta. Kaava 
mahdollistaa myös elinvoiman vahvistumisen keskustojen monipuolisia palveluita ja 
viihtyvyyttä kehittämällä. Kaavan toteutumisen myötä uudistamme ja tehostamme 
kunnan palveluverkkoa kuntalaislähtöisesti päämääränä modernit, terveet ja 
turvalliset toimintaympäristöt sekä kohtaamisten mahdollistaminen.

Suunnittelualue on noin kaksi hehtaaria. Yleisten rakennusten korttelille on osoitettu 
5 000 k-m2 kerrosalaa. Rakennus tulee suunnitella Tuusulanväylän suuntaisena niin, 
että sen länsipuolelle muodostuu melulta suojaisa piha-alue. Rakennuksen 
arkkitehtuurin laatuun on kiinnitetty huomiota kaavamääräyksissä. Kaavassa on 
annettu määräykset myös melunhallintaan, pohjaveden huomioimiseen, ajoliittymään 
ja istutuksiin liittyen. Päiväkotikorttelin eteläpuolelle on osoitettu kaavassa uusi 
jalankulun ja pyöräilyn reitti sekä pohjoispuolelle olemassa oleva yhteys, jotka 
yhdistävät joukkoliikennereitit ja palvelut mahdollisimman sujuvasti.

Kaavaratkaisun toteuttamisesta aiheutuu kunnalle kustannuksia ilman arvonlisäveroa 
seuraavasti: päiväkodin rakentamiskustannukset ovat arviolta 9,057 M€ ja 
kunnallistekniikan toteutuksen kustannukset ovat arviolta 800 000 €. Kunnan 
kustannukset ovat kokonaisuudessaan noin 10 miljoonaa euroa. Asemakaava nostaa 
maanarvoa suunnittelualueella.

Tuusulan kunta omistaa suurimman osan suunnittelualueesta. Suunnittelualueen 
eteläosa on yksityisomistuksessa. Maankäyttökorvauksista sovitaan maanomistajan 
kanssa käytävissä maapoliittisissa neuvotteluissa.

Asemakaava on tullut vireille osallistumis- ja arviointisuunnitelman kuulutuksen 
yhteydessä 19.9.2018. Osallistumis- ja arviointisuunnitelma on ollut MRL:n 30 §:n 
kuulemistarkoituksen mukaisesti nähtävillä 20.9.-19.10.2018 välisenä aikana. 
Osallistumis- ja arviointisuunnitelmasta ei saatu kirjallisia mielipiteitä, viranomaisilta 
saatiin kuusi lausuntoa.

Ehdotus
Esittelijä: Pia Sjöroos, kaavoituspäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle, että kunnanhallitus

hyväksyy laaditun Päiväkoti Martta Wendelini asemakaavaehdotuksen sekä 
osallistumis- ja arviointisuunnitelman mielipiteisiin ja lausuntoihin laaditut 
vastineet
asettaa asemakaavaehdotuksen MRA 27 §:n mukaisesti nähtäville muistutusten 
ja lausuntojen esittämistä varten.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.



Tuusulan kunta Pöytäkirja 5/2019 39 ( )182
Valtuusto 10.06.2019

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Kunnanhallitus, 18.03.2019, § 95

Valmistelijat / lisätiedot:
Jenni Aalto

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä laaditun Päiväkoti Martta Wendelinin asemakaavaehdotuksen sekä 
osallistumis- ja arviointisuunnitelman mielipiteisiin ja lausuntoihin 
laaditut vastineet
asettaa asemakaavaehdotuksen MRA 27 §:n mukaisesti nähtäville muistutusten 
ja lausuntojen esittämistä varten.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kasvatus- ja sivistyslautakunta, 23.04.2019, § 34

Valmistelijat / lisätiedot:
Hannamari Halinen, Tiina Simons
hannamari.halinen@tuusula.fi, tiina.simons@tuusula.fi
varhaiskasvatuspäällikkö, sivistysjohtaja

Kunnanhallitus on 18.3.2019 § 95 päättänyt asettaa Päiväkoti Martta Wendelin, 
asemakaavan ehdotus nro 3584, MRA 27 §:n mukaisesti nähtäville. Kuntasuunnittelu
/kaavoitus pyytää kasvatus- ja sivistyslautakunnalta ko. kaavasta lausunnon 3.5.2019 
mennessä. Ehdotus on nähtävillä 28.3.-26.4.2019.

Asemakaava koskee rakentamatonta aluetta, joka sijaitsee Hyrylän eteläosassa 
Pähkinämäentien varressa, Tuusulanväylän länsipuolella, Mikkolan koulun ja Hyrylän 
koulukeskuksen välissä. Kaavaratkaisu mahdollistaa uuden päiväkotirakennuksen 
rakentamisen. Päiväkoti korvaa valmistuttuaan yhdessä Kirkonkylän kampuksen 
kanssa nykyisiä, palveluverkosta poistuvia, huonokuntoisia päiväkoteja: Mikkola, 
Etelärinne, Mattila, Hyrylä, Väinölä ja Kievari. Päiväkodin sijainti on valittu kunnan 
palveluverkkoon liittyvien päätösten pohjalta.

Päiväkotihankkeen taustalla on Tuusulan kunnan valtuuston 12.11.2018 § 124 
mukainen päätös Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelmasta ja Tuusulan kunnan 
palveluverkon kehittäminen vuosina 2019–2026. Uudisrakennuksena toteutettava 
päiväkoti Martta Wendelin on yksi varhaiskasvatuspalvelujen keskeisistä kunnallisista 
palvelutuotantohankkeista.

Asemakaavan tavoitteena on mahdollistaa uusi terveellinen ja turvallinen päiväkoti, 
mikä on hyvin saavutettavissa jalankulkijoille ja pyöräilijöille sekä julkisella liikenteellä 
että autolla. Tavoitteena on kaavassa huomioida melusuojaus liikennemelua vastaan 
sekä suunnittelualueen sijainti pohjavesialueella.

Kaavaratkaisu edesauttaa kunnan strategisten tavoitteiden toteutumista siten, että 
Tuusulasta kehittyy erityisesti varhaiskasvatuksen ja koulutuksen kärkikunta. Kaava 



Tuusulan kunta Pöytäkirja 5/2019 40 ( )182
Valtuusto 10.06.2019

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

mahdollistaa myös elinvoiman vahvistumisen keskustojen monipuolisia palveluita ja 
viihtyvyyttä kehittämällä. Kaavan toteutumisen myötä uudistamme ja tehostamme 
kunnan palveluverkkoa kuntalaislähtöisesti päämääränä modernit, terveet ja 
turvalliset toimintaympäristöt sekä kohtaamisten mahdollistaminen.

Suunnittelualue on noin kaksi hehtaaria. Yleisten rakennusten korttelille on osoitettu 
5 000 k-m2 kerrosalaa. Rakennus tulee suunnitella Tuusulanväylän suuntaisena niin, 
että sen länsipuolelle muodostuu melulta suojaisa piha-alue. Rakennuksen 
arkkitehtuurin laatuun on kiinnitetty huomiota kaavamääräyksissä. Kaavassa on 
annettu määräykset myös melunhallintaan, pohjaveden huomioimiseen, ajoliittymään 
ja istutuksiin liittyen. Päiväkotikorttelin eteläpuolelle on osoitettu kaavassa uusi 
jalankulun ja pyöräilyn reitti sekä pohjoispuolelle olemassa oleva yhteys, jotka 
yhdistävät joukkoliikennereitit ja palvelut mahdollisimman sujuvasti.

Kaavaratkaisun toteuttamisesta aiheutuu kunnalle kustannuksia ilman arvonlisäveroa 
seuraavasti: päiväkodin rakentamiskustannukset ovat arviolta 9,057 M€ ja 
kunnallistekniikan toteutuksen kustannukset ovat arviolta 800 000 €. Kunnan 
kustannukset ovat kokonaisuudessaan noin 10 miljoonaa euroa. Asemakaava nostaa 
maanarvoa suunnittelualueella.

Tuusulan kunta omistaa suurimman osan suunnittelualueesta. Suunnittelualueen 
eteläosa on yksityisomistuksessa. Maankäyttökorvauksista sovitaan maanomistajan 
kanssa käytävissä maapoliittisissa neuvotteluissa.

Asemakaava on tullut vireille osallistumis- ja arviointisuunnitelman kuulutuksen 
yhteydessä 19.9.2018. Osallistumis- ja arviointisuunnitelma on ollut MRL:n 30 §:n 
kuulemistarkoituksen mukaisesti nähtävillä 20.9.-19.10.2018 välisenä aikana. 
Osallistumis- ja arviointisuunnitelmasta ei saatu kirjallisia mielipiteitä, viranomaisilta 
saatiin kuusi lausuntoa.

Kasvatus- ja sivistyslautakunnan lausunto:

Osana päiväkodin strategista kehittämisselvitykstä on tutkittu tontin soveltuvuutta 
päiväkotikäyttöön ja tehty tarvittavat selvitykset yhteistyössä tilapalvelujen ja 
kaavoituksen kanssa.

Toteamme että, selvityksessä esille nostetut seikat melusta sekä hiukkaspäästöistä 
tulee huomioida sijoitettaessa päiväkotia tontille. Alustavien melu- ja 
ilmanlaatuselvitysten mukaan rakentaminen edellyttää rakenteellista suojausta sekä 
Tuusulanväylän että Pähkinämäentien puolelle ja että oleskelu- ja leikkialueet tulee 
sijoittaa hiukkas- ja melualueet huomioiden. Rakennus itseään toimii pihan puolelle 
meluesteenä, rakennuksen muoto ja sijoittelu.

Haluamme tuoda esille, että päiväkodille on varattu normaalia suurempi tontti, jotta 
voidaan taata pihan optimaalinen toiminnallinen käyttö. Osa tontista jää rakennuksen 
taakse melu- ja hiukkaspäästöjen vuoksi eikä lasten käytettävissä.

Rakennuspaikka on metsäinen, asemakaavoittamaton alue Tuusulanväylän ja 
Pähkinämäentien rajaamalla alueella. Suunnittelualueen pohjoispuolella sijaitsee 
Mikkolan koulu ja sekä tonttia rajaava kevyenliikenteenväylä, eteläpuoli on metsä- ja 
peltoaluetta. Tontin eteläpuolitse varataan asemakaavoituksen yhteydessä 
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sijoituspaikka uudelle kevyenliikenteenreitille. Toteamme, että kaavassa pitää ottaa 
huomioon riittävät kevyenliikenteenväylät, sekä yhteys ja kulku päiväkodin tontilta 
niille.

Saatto- ja liityntäliikenteen osalta on strategisessa kehittämisselvityksessä laadittu 
viitesuunnitelma saatto- ja huoltoliikenteen huomioimiseksi. Liittymä tontille voidaan 
järjestää Pähkinämäentien puolelta, tontin eteläisestä osasta. Tuusulanväylän puolelta 
ei liittymää sallita, eikä tontin maastomuodot salli toista liittymää Pähkinämäentielle. 
Päiväkodin saatto- ja keittiön huoltoliikenteen turvallisuuteen yhden tonttiliittymän 
kautta tulee kiinnittää erityistä huomiota.

Tontinkäyttösuunnitelmassa (alustava asemapiirustus) on esitetty autopaikkoja 
yhteensä 55 autopaikkaa, joista 1 ap / 2 työntekijää kohden ja saatto- ja iltakäytölle 35 
autopaikkaa. Hankkeen yhteydessä toteutetaan vähintään yksi sähköautojen 
latauspiste ja putkitukset sähköauton latauspisteille sekä latauspiste/-eet sähköpyörille

Suunnittelualue on hyvin saavutettavissa sekä julkisella liikenteellä että yksityisellä 
ajoneuvolla ja kevyenliikenteen kulkuvälineillä. Tuusulanväylän itäpuolella noin 500 
metrin päässä suunnittelualueesta sijaitsee Tuusulan Urheilupuisto.

Liikenteen sujuvoittamiseksi on hyvä tehdä toiminnallista suunnittelua Mikkolan 
koulun saattoliikenteen kanssa Pellavanmäentielle esim. joustava aamupala-aikataulu 
päiväkodissa ja koulun aloittamisajan kanssa.

 

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päättää antaa Päiväkoti Martta Wendelin asemakaavan 
ehdotuksesta nro 3584 asiaselostuksessa esitetyn lausunnon.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, 25.04.2019, § 43

Valmistelijat / lisätiedot:
Ulla Kinnunen, Risto Kanerva
ulla.kinnunen@tuusula.fi, risto.kanerva@tuusula.fi
kulttuuri- ja museotoimenjohtaja, vapaa-aikapalveluiden päällikkö

Kunnanhallitus on 18.3.2019 § 95 päättänyt asettaa Päiväkoti Martta Wendelin, 
asemakaavan ehdotus nro 3584, MRA 27 §:n mukaisesti nähtäville. Kuntasuunnittelu
/kaavoitus pyytää kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunnalta ko. kaavasta lausunnon 
3.5.2019 mennessä. Ehdotus on nähtävillä 28.3.-26.4.2019.

Asemakaava koskee rakentamatonta aluetta, joka sijaitsee Hyrylän eteläosassa 
Pähkinämäentien varressa, Tuusulanväylän länsipuolella, Mikkolan koulun ja Hyrylän 
koulukeskuksen välissä. Kaavaratkaisu mahdollistaa uuden päiväkotirakennuksen 
rakentamisen. Päiväkoti korvaa valmistuttuaan yhdessä Kirkonkylän kampuksen 
kanssa nykyisiä, palveluverkosta poistuvia, huonokuntoisia päiväkoteja: Mikkola, 
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Etelärinne, Mattila, Hyrylä, Väinölä ja Kievari. Päiväkodin sijainti on valittu kunnan 
palveluverkkoon liittyvien päätösten pohjalta.

Päiväkotihankkeen taustalla on Tuusulan kunnan valtuuston 12.11.2018 § 124 
mukainen päätös Tuusulan kunnan palveluverkkosuunnitelmasta ja Tuusulan kunnan 
palveluverkon kehittäminen vuosina 2019–2026. Uudisrakennuksena toteutettava 
päiväkoti Martta Wendelin on yksi varhaiskasvatuspalvelujen keskeisistä kunnallisista 
palvelutuotantohankkeista.

Asemakaavan tavoitteena on mahdollistaa uusi terveellinen ja turvallinen päiväkoti, 
mikä on hyvin saavutettavissa jalankulkijoille ja pyöräilijöille sekä julkisella liikenteellä 
että autolla. Tavoitteena on kaavassa huomioida melusuojaus liikennemelua vastaan 
sekä suunnittelualueen sijainti pohjavesialueella.

Kaavaratkaisu edesauttaa kunnan strategisten tavoitteiden toteutumista siten, että 
Tuusulasta kehittyy erityisesti varhaiskasvatuksen ja koulutuksen kärkikunta. Kaava 
mahdollistaa myös elinvoiman vahvistumisen keskustojen monipuolisia palveluita ja 
viihtyvyyttä kehittämällä. Kaavan toteutumisen myötä uudistamme ja tehostamme 
kunnan palveluverkkoa kuntalaislähtöisesti päämääränä modernit, terveet ja 
turvalliset toimintaympäristöt sekä kohtaamisten mahdollistaminen.

Suunnittelualue on noin kaksi hehtaaria. Yleisten rakennusten korttelille on osoitettu 
5 000 k-m2 kerrosalaa. Rakennus tulee suunnitella Tuusulanväylän suuntaisena niin, 
että sen länsipuolelle muodostuu melulta suojaisa piha-alue. Rakennuksen 
arkkitehtuurin laatuun on kiinnitetty huomiota kaavamääräyksissä. Kaavassa on 
annettu määräykset myös melunhallintaan, pohjaveden huomioimiseen, ajoliittymään 
ja istutuksiin liittyen. Päiväkotikorttelin eteläpuolelle on osoitettu kaavassa uusi 
jalankulun ja pyöräilyn reitti sekä pohjoispuolelle olemassa oleva yhteys, jotka 
yhdistävät joukkoliikennereitit ja palvelut mahdollisimman sujuvasti.

Kaavaratkaisun toteuttamisesta aiheutuu kunnalle kustannuksia ilman arvonlisäveroa 
seuraavasti: päiväkodin rakentamiskustannukset ovat arviolta 9,057 M€ ja 
kunnallistekniikan toteutuksen kustannukset ovat arviolta 800 000 €. Kunnan 
kustannukset ovat kokonaisuudessaan noin 10 miljoonaa euroa. Asemakaava nostaa 
maanarvoa suunnittelualueella.

Tuusulan kunta omistaa suurimman osan suunnittelualueesta. Suunnittelualueen 
eteläosa on yksityisomistuksessa. Maankäyttökorvauksista sovitaan maanomistajan 
kanssa käytävissä maapoliittisissa neuvotteluissa.

Asemakaava on tullut vireille osallistumis- ja arviointisuunnitelman kuulutuksen 
yhteydessä 19.9.2018. Osallistumis- ja arviointisuunnitelma on ollut MRL:n 30 §:n 
kuulemistarkoituksen mukaisesti nähtävillä 20.9.-19.10.2018 välisenä aikana. 
Osallistumis- ja arviointisuunnitelmasta ei saatu kirjallisia mielipiteitä, viranomaisilta 
saatiin kuusi lausuntoa.

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunnan lausunto:

Tuusulan varhaiskasvatuksessa on tehty ansiokasta työtä lasten luontaisen 
liikkumisen edistämiseksi. Tästäkin näkökulmasta on huolehdittava, että alueen 
pihapiiristä löytyy aluevaraus ja riittävästi tilaa, jossa leikkiä ja liikkua turvallisesti 
hoitopäivän aikana. Martta Wendelin päiväkodista tulee rakentaa kohde, jossa pienten 
lasten liikkumiseen on kiinnitetty erityistä huomiota ja joka toimii esimerkkinä 
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erityisen kekseliään ja liikkumista edistävän yksikön mallista, joka on toteutettu 
kustannustehokkaasti.

Päiväkoti on kooltaan kymmenryhmäinen päiväkoti, jossa työntekijöitä tulee olemaan 
yhteensä 45-55 henkilöä. Lautakunta katsoo, että on tilojen kokopäiväinen käyttö on 
tärkeää ja päiväkodin tulee tarjota alueen asukkaille tiloja ilta- ja viikonloppukäyttöön.

Suunnittelualue on Tuusulan kulttuurimaisema ja rakennuskanta -selvityksessä 
osoitettu rakennetuksi kulttuurialueeksi, jonka eteläpuolella on säilynyt Hyrylän 
vanhaa kylätonttia, jossa on sijainnut Gästgifvarsin ratsutila ja kievari. Nykyisin paikalla 
oleva Viksbergin tila on syntynyt Gästgifvarsin 1700-luvun lopulla tapahtuneen 
jakamisen yhteydessä. Tilan päärakennuksen vanhin osa on vuodelta 1820. Lisäksi 
pihalla on muutama vanha aita sekä vuonna 1793 rakennettu kaksikerroksinen 
piharakennus. Alueella on muinaisjäännöksiä ja pihapiiri on kokonaisuudessaan 
merkitty muinaisjäännösalueeksi. Tuusulan kulttuurimaisema ja rakennuskanta -
selvityksessä Rusthollin pihapiiri on arvotettu korkeimpaan arvoluokkaan 1. Se on 
säilyttänyt hyvin alkuperäiset ominaispiirteensä ja on erittäin merkittävä maisema-, 
rakennuskulttuuri- ja muinaismuistoalue. Suunniteltu päiväkotirakennus ei ulotu 
eteläpuolella sijaitsevan Viksbergin eli Rusthollin pihapiiriin, mutta on varmistettava 
etteivät tilan pihapiirin arvot vaarannu.

Tuusulan kunnan tilapalveluiden hankesuunnitelmassa on linjattu rakennuksen 
nimeäminen Päiväkoti Martta Wendeliniksi Tuusulassa asuneen ja työskennelleen 
taiteilija Martta Wendelinin (1893-1986) mukaan. Rakennuksen arkkitehtuurin tulee 
ilmentää rakennuksen käyttötarkoitusta, ja Wendelinin taiteen tulee näkyä 
teemallisesti rakennuksen ja piha-alueiden jäsentelyssä esim. värityksen tai 
julkisivuaiheiden muodossa. Asemakaavassa osoitettu pohjoinen jalankulun ja 
pyöräilyn yhteys on nimetty Martta Wendelinin poluksi. Kaava-alueen eteläosan 
jalankulun ja pyöräilyn yhteyden nimestä on järjestetty nimikilpailu Mikkolan koulussa 
ja Mikkolan päiväkodissa. Nimeksi valikoitui Tarulinnanpolku.

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta päättää antaa Päiväkoti Martta Wendelin 
asemakaavan ehdotuksesta nro 3584 asiaselostuksessa esitetyn lausunnon.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kuntakehityslautakunta, 22.05.2019, § 73

Valmistelijat / lisätiedot:
Jenni Aalto

Perustelut 

Kunnanhallitus päätti 18.3.2019 hyväksyä asemakaavaehdotuksen sekä osallistumis- 
ja arviointisuunnitelman mielipiteisiin ja lausuntoihin laaditut vastineet, sekä asettaa 
asemakaavaehdotuksen MRA 27 §:n mukaisesti nähtäville muistutusten ja lausuntojen 
esittämistä varten.
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Kaavaehdotuksesta ei tehty muistutuksia eikä nähtävillä oloajan ulkopuolella 
saapunut kirjeitä. Kaavaehdotuksesta saatiin viranomaisten lausuntoja sen ollessa 
julkisesti nähtävillä. Lausunnoissa esitetyt huomautukset kohdistuivat pohjaveteen, 
perustamistapaan, liikenteeseen, meluun ja ilmanlaatuun, ulko-oleskelutiloihin, 
suunnittelualueen eteläpuolella sijaitsevaan Rusthollin pihapiiriin, 
puistomuuntamoon, tietoliikenneverkkoon ja sähkönjakeluun.

Toimenpiteet julkisen nähtävilläolon jälkeen

Liiteraportissa on esitetty yhteenvedot kaavaehdotuksesta saadusta palautteesta sekä 
vastineet niissä esitettyihin huomautuksiin. Huomautuksissa esitetyt asiat on otettu 
huomioon, kaavan tavoitteet huomioon ottaen, tarkoituksenmukaisilta osin.

Kaavaehdotukseen tehdyt muutokset:

ELY-keskuksen lausunnon johdosta:

asemakaavaan on lisätty määräys: Perustamistapaa ja -materiaaleja valittaessa 
tulee ottaa huomioon pohjavesiolosuhteet.
asemakaavan ulko-oleskelua koskevaa määräystä on täydennetty niin, että 
määräys koskee sekä leikki- että ulko-oleskelualueita ja että liikennemelutasojen 
ohjearvot päiväohjearvo 55 dB ja yöohjearvo 50 dB tulee alittaa.      
asemakaavaselostusta on täydennetty pohjavettä, liikennettä, toteutusta sekä 
päivitettyjä kaavamääräyksiä koskevilta osuuksilta

Caruna Oy:n lausunnon johdosta:

asemakaavaan on lisätty määräys ja kaavakarttaan on merkitty rakennusala, 
jolle saa sijoittaa yhdyskuntateknistä huoltoa palvelevia rakennuksia ja 
rakennelmia. Rakennukset ja rakennelmat tulee sopeuttaa ympäristöön 
istutusten avulla ja julkisivuissa tulee toteuttaa teemaa taiteilija Martta 
Wendelinistä.
selostusta on täydennetty vastaavilta osin kohdassa yhdyskuntatekninen huolto

 Kaavaehdotuksen jatkosuunnittelun johdosta:

päiväkotitontin käyttötarkoitus on muutettu yleisten rakennusten 
korttelialueeksi (Y) kaavaehdotuksen muodosta ”yleisten rakennusten 
korttelialue, joka on varattu kunnan tarpeisiin (Y/k)”
asemakaavaan on lisätty määräys: Pähkinämäentien puoleiselle istutettavan 
alueen osalle ei saa istuttaa syvään juurtuvia puita tai pensaita

Kaavakarttaan on tehty joitakin teknisluonteisia tarkistuksia tekstin ja kappaleiden 
osalta.

Aineistoon tehdyt täydennykset:

kaavaselostusta on täydennetty suunnittelu- ja käsittelyvaiheiden, päivitettyjen 
kaavamääräysten, pohjaveden, liikenteen, yhdyskuntateknisen huollon, 
kulttuuriperinnön ja teknisen huollon järjestämisen vaikutuksien ja toteutuksen 
osalta
kaavaselostuksen liitemateriaalia on päivitetty

Julkisen nähtävilläolon jälkeen tehdyistä muutoksista on neuvoteltu asianomaisten 
tahojen kanssa.
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Lisätiedot:               kaavasuunnittelija Jenni Aalto p. 040 314 3673

Ehdotus
Esittelijä: Pia Sjöroos, kaavoituspäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle, että kunnanhallitus

hyväksyy laaditun päiväkoti Martta Wendelin asemakaavan sekä lausuntoihin 
laaditut vastinee
esittää valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä päiväkoti Martta Wendelin asemakaavan

Lisäksi kuntakehityslautakunta päättää

tarkastaa ja hyväksyä  pöytäkirjan tämän asian osalta välittömästi kokouksessa.

Päätös
Kuntakehityslautakunta päätti ehdottaa kunnanhallitukselle, että kunnanhallitus

hyväksyy laaditun päiväkoti Martta Wendelin asemakaavan sekä lausuntoihin 
laaditut vastinee
esittää valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä päiväkoti Martta Wendelin asemakaavan
Lisäksi kuntakehityslautakunta päätti

tarkastaa ja hyväksyä  pöytäkirjan tämän asian osalta välittömästi kokouksessa.

Kunnanhallitus, 27.05.2019, § 215

Valmistelijat / lisätiedot:
Jenni Aalto

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä laaditun päiväkoti Martta Wendelin asemakaavan sekä lausuntoihin 
laaditus vastineet
esittää valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä päiväkoti Martta Wendelinin asemakaavan.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 10.06.2019, § 84
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Liitteet
1 H Martta Wendelinin päiväkoti, kaavakartta, valt 10.6.2019
2 H suunnittelualueen sijainti, valt 10.6.2019
3 H Martta Wendelinin päiväkoti, kaavaselostus, valt 10.6.2019
4 H Martta Wendelinin päiväkoti, selostuksen liitekooste, valt 10.6.2019

Ehdotus

Valtuusto päättää

hyväksyä päiväkoti Martta Wendelinin asemakaavan.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Tiedoksi
Uudenmaan ELY-keskus, väylävirasto, kaavoitus
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Kuntakehityslautakunta, § 43,21.03.2018
Kunnanhallitus, § 111,26.03.2018
Valtuusto, § 44,07.05.2018
Kunnanhallitus, § 364,29.10.2018
Kuntakehityslautakunta, § 117,31.10.2018
Kunnanhallitus, § 383,05.11.2018
Valtuusto, § 126,12.11.2018
Keski-Uudenmaan ympäristölautakunta, § 113,13.11.2018
Kuntakehityslautakunta, § 64,08.05.2019
Kunnanhallitus, § 195,20.05.2019
Valtuusto, § 85, 10.06.2019

§ 85
Uusimaa-kaava 2050

TUUDno-2018-350

Kuntakehityslautakunta, 21.03.2018, § 43

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Lindström
henna.lindstrom@tuusula.fi
yleiskaavasuunnittelija

Lausuntopyyntö

Uudenmaan liitossa on vireillä Uusimaa-kaava 2050 laadinta. Kaksiportainen Uusimaa-
kaava tulee kattamaan koko Uudenmaan maakunnan alueen ja sen aikatähtäin on 
vuodessa 2050. Kaava koostuu yleispiirteisestä, strategisesta pitkän aikavälin 
rakennekaavasta ja sitä tarkentavista seutujen vaihemaakuntakaavoista. 
Rakennekaavassa ratkaistaan koko Uudeltamaalta vain valtakunnallisesti ja 
maakunnallisesti tärkeät asiat. Esitystapa on pelkistetty ja kaaviomainen. 
Vaihekaavat vastaavat vuorostaan seutujen erilaisiin tarpeisiin, ja ne laaditaan 
Helsingin seudulle, Itä-Uudellemaalle ja Länsi-Uudellemaalle. Rakennekaava ja kolme 
seuduittaista vaihekaavaa muodostavat yhdessä Uusimaa-kaavan 2050.

Uudenmaan rakennekaavan valmisteluaineisto on nähtävillä 27.2. - 13.4.2018 välisenä 
aikana. Valmisteluaineisto koostuu Uudenmaan rakennekaavan luonnoksesta ja 
valmisteluaineiston selostuksesta. Lisäksi on mahdollisuus antaa palautetta 
valmisteluaineiston taustaselvityksistä. Seutujen vaihemaakuntakaavat tarkentuvat 
vasta kevään 2018 aikana, eikä nyt nähtävillä olevassa valmisteluaineistossa esitetä 
vaihekaavojen kaavakarttoja tai muuta yksityiskohtaista aineistoa. Syksyllä 2018 
vaihekaavaehdotusten lisäksi lausunnoille lähetetään rakennekaavan alustava 
ehdotus. Tavoitteena on kaavan hyväksyminen vuoden 2019 aikana 
maakuntavaltuustossa.

Lausunnon antaa hallintosäännön mukaan valtuusto. Aikataulusyistä 
kunnanhallituksen päätös tulee lähettää Uudenmaan liittoon ennakkolausuntona ja 
valtuusto voi antaa lopullisen lausuntonsa kokouksessaan 7.5.2018.
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Valmisteluaineisto on nähtävillä verkkosivuilla: https://www.uudenmaanliitto.fi
/aluesuunnittelu/valmistelussa_uusimaa-kaava_2050/valmisteluaineisto

Taustaa ja kaavan tavoitteet

Uusimaa kasvaa ennusteiden mukaan jopa 550 000 asukkaalla ja 290 000 työpaikalla 
vuoteen 2050 mennessä, jolloin Uudellamaalla on lähes 2,2 miljoonaa asukasta ja noin 
miljoona työpaikkaa. Kasvu sijoittuu etenkin pääkaupunkiseudulle sekä kehyskuntien 
ja muiden seutujen pääkeskuksiin. Kasvun kestävä ohjaaminen ja sen mukanaan 
tuomat ilmiöt ovat keskiössä Uusimaa-kaavan laadinnassa.

Uusimaa-kaava tulee olemaan entistä strategisempi ja joustavampi, mutta samalla 
myös fokusoidumpi. Jokaiselle seudulle on perustettu kaavatyön tueksi seutujen 
päättäjistä muodostuvat poliittiset ohjaustoimikunnat sekä seutujen 
asiantuntijaryhmät. Tavoitteena on entistäkin avoimempi ja osallistavampi 
kaavaprosessi.

Kaavan päätavoitteet ovat:

Kasvun kestävä ohjaaminen ja alueiden välinen tasapaino
Ilmastonmuutokseen vastaaminen sekä luonnonvarojen ja luonnon kestävä 
käyttö
Hyvinvoinnin ja vetovoimaisuuden lisääminen
Kestävä kilpailukyky

Uudenmaan rakennekaavan sisältö

Kaavatyö on edennyt tulevaisuustarkasteluista kaavan tavoitteiden luomiseen, 
teemakohtaisiin kehityskuviin ja rakennemallityöhön. Näistä on muodostettu kaavan 
suunnitteluperiaatteet ja sitä myötä kaavan valmisteluaineisto.

Uudenmaan rakennekaavan luonnoksessa osoitetaan yleispiirteisellä tasolla:

Alueet joille maakunnan kasvu voisi sijoittua kestävästi
Liikenne- ja keskusverkko
Viherrakenteen pääelementit

Kaavaluonnos pitää sisällään yleispiirteisen kartan sekä karttaa selittävät merkinnät ja 
määräykset. Tämä kokonaisuus on oikeusvaikutteinen. Rakennekaavan ratkaisuja 
perustellaan tarkemmin valmisteluaineiston selostuksessa. Lisäksi esitellään 
suunnitteluperiaatekortit, jotka kuvaavat kaavaratkaisun lähtökohtia ja ohjaavat 
rakennekaavan ja seutujen kaavojen ratkaisuja. Suunnitteluperiaatekorteilla on 
jokaisesta aihealueesta tausta-analyysien synteesikartta, joka on lähtökohtana 
kaavaratkaisulle. Korteilla on myös kirjattu asioita, joita tullaan osoittamaan seutujen 
vaihemaakuntakaavoissa. Suunnitteluperiaatekorteille on listattu kysymyksiä 
lausunnonantajille.

Uudenmaan rakennekaavan ratkaisu Tuusulassa

Rakennekaavassa ei esitetä pohjakarttaa eikä kuntarajoja. Pääradan varrelle ja 
lentokentän pohjoispuolelle on osoitettu ydinalueeseen tukeutuva kasvuvyöhyke, 
johon Tuusulan Keravan rajautuvat alueet sekä Focus-alue voidaan nähdä kuuluvaksi. 
Jokela on merkitty monipuoliseksi ja merkittäväksi keskukseksi, josta on olemassa 
oleva joukkoliikennekäytävä, päärata. Merkinnöillä on osoitettu alueet, joille 
rakentaminen ensisijaisesti kohdistuu. Alueilla on hyvät edellytykset kestävälle 
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liikkumiselle ja palvelujen saavutettavuudelle olemassa olevaan rakenteeseen 
tukeutuen. Tavoitteena on, että uutta maa-alaa ei oteta merkittävästi 
rakennuskäyttöön, vaan olemassa oleva infrastruktuuri hyödynnetään ensin 
täysimittaisesti.

Tuusula sijoittuu myös Helsingin seudun viherkehään ja koko kunta on rasteroitu 
osaksi logistiikan kehityskäytävää – Lahden ja Hämeenlinnan moottoriteiden välisenä 
alueena. Logistiikan kehityskäytävä -merkinnällä osoitetaan alueet, jotka ovat 
merkittäviä valtakunnallisten ja kansainvälisten kuljetusten kannalta. 
Yksityiskohtaisemmassa suunnittelussa on huolehdittava mm. ekologisten yhteyksien 
säilymisestä. Viherkehänä osoitetaan ympäristö, jossa virkistyskysynnän odotetaan 
kasvavan ja jonka viherrakenteeseen kohdistuu erityisiä käyttöpaineita. 
Rakennekaavassa on lisäksi esitetty kansainvälisesti merkittävät satamat ja mm. 
yhteys Tallinnaan. Suunnittelumääräysten mukaan myös Lentoradalle on luotava 
edellytykset.

Kaavassa on koko aluetta koskevia suunnittelumääräyksiä, joissa painotetaan muun 
muassa uuden maankäytön sijoittamista olemassa olevaa rakennetta tiivistäen ja 
täydentäen. Saavutettavuus ennen kaikkea joukkoliikenteellä on vahvasti esillä. 
Kaavan tavoitteina ovat lisäksi elinkeinoelämän tukeminen, monipuolinen asuminen, 
Helsinki-Vantaan lentoaseman sekä satamien ja logistiikka-alueiden vahvistaminen. 
Suunnittelumääräyksissä korostetaan myös liityntäliikennettä ja –pysäköintiä, 
luonnonvarojen kestävää käyttöä ja luontoarvojen säilymistä. Lisäksi yhtenäisten 
metsä- ja peltoalueiden pirstomista tulee välttää ja uusiutuvia energiamuotoja, kierto- 
ja biotaloutta suosia. Suunnittelumääräyksissä mainitaan myös suoja-alueiden 
osoittamisen tarve asumisen ja elinympäristön viihtyisyyttä ja terveyttä heikentävien 
toimintojen välillä.

Tuusulan kunnan lausunto Uusimaa 2050 –rakennekaavan valmisteluaineistosta

Uusimaa-kaavan tavoitteet ovat kaikkinensa kannattavia. Aineistoa on 
taustaselvitykset mukaan lukien valtavasti. Lausuntoaika on kovin lyhyt ottaen 
huomioon kunnallisen päätöksenteon kokousaikataulut sekä kaavan tärkeysaste – 
kyse on kuitenkin kuntaa ja koko seutua koskevista merkittävistä strategisistä 
linjauksista.

Kaavassa painotetaan sanallisia määräyksiä kaavakartan ollessa hyvin yleispiirteinen. 
Kaavalla on tarkoitus ohjata tarkempaa suunnittelua, mutta valmisteluvaiheen 
kaavakartan yleispiirteisyyden ja määräysten muotoilun myötä ohjausvaikutus voi 
jäädä ohueksi ja kaavassa on aikaisempia kaavoja enemmän tulkinnanvaraa.

Selvityksistä:

Koko maakuntakaavaratkaisun taustalla olevassa selvityksessä Aluetalouden skenaariot 
 kaikki mitoitusvaihtoehdot ovat kunnan näkemyksen sekä väestö- ja työpaikkaprojektiot

mukaan Tuusulan osalta liian pieniä (38 010 – 49 390 asukasta vuoteen 2050). Kunnan 
väestöennusteen mukaan Tuusulassa on jo vuonna 2040 56 000 asukasta. 
Tilastokeskuksen ennuste olettaa aikaisemman kehityksen jatkuvan 
samansuuruisena, eikä ennuste ota huomioon uudisrakentamista. Tuusulaan on 
viime vuosista poiketen saatu lainvoimaiseksi paljon uutta asumisen kerrosalaa, miltei 
400 000 k-m  pelkästään vuosien 2016 ja 2017 aikana. Patoutuneen kysynnän vuoksi, 2

valtaosan kerrosalasta uskotaan toteutuvan.  



Tuusulan kunta Pöytäkirja 5/2019 50 ( )182
Valtuusto 10.06.2019

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Selvityksessä on esitetty liikennehankkeiden Liikenteen ja maankäytön vuorovaikutus 
toteuttamisjärjestys. Tuusulan kunta pitää erinomaisena hankkeiden vaiheistamista, 
sillä hankkeiden priorisointi parantaa niiden toteutumisedellytyksiä. Selvityksessä ei 
ole kuitenkaan esitetty maantie 152:sta (Kehä IV) uusissa tiehankkeissa. Uusi kehätie 
on seudullisesti merkittävä ja se liittyy seudun maankäytön kehittymiseen ja erityisesti 
4. vaihemaakuntakaavassa osoitettuihin logistiikka-alueisiin. Se tulisikin esittää 
hankekartalla ja jatkossa Helsingin seudun vaihemaakuntakaavassa. Vaikka tie on 
pääosin logistiikan ja tavaraliikenteen tarpeita varten, se muodostaa myös uuden 
henkilöliikenteen poikittaisyhteyden, joka parantaa seudun työmatkayhteyksiä 
merkittävästi.

FinEst Link –selvityksen kuva Helsinki-Tallinna-rautatietunnelin liittymisestä Suomen 
rataverkkoon on havainnollinen ja ratkaisultaan Tuusulan näkemyksen mukainen 
(kaavaselostus s. 106). Tuusulaan on merkitty rahtiterminaali ja järjestelypiha, jonka 
kautta on yhteydet tie- ja rataverkkoon sekä lentoasemalle. Tuusula näkee varikon 
osoittamisen Etelä-Tuusulaan kannatettavana asiana. Teemakartalle varikon symboli 
on asetettu Senkkerin alueelle, toivottavampi sijainti on idemmässä, heti Focus-alueen 
pohjoispuolella. Karttaan on merkitty myös tärkeä yhteys maantie 152:sta (Kehä IV) 
sekä uusi raideliikenteen yhteystarve rahtiliikenteelle, Hanko-Hyvinkää -radalle. 
Kaavaselostuksen mukaan Tallinna-tunnelin merkitsemistä Uusimaa-kaavaan, 
erityisesti Helsingin seudun vaihekaavaan tutkitaan kevään 2018 aikana. Tallinna-
tunneli on merkittävä hanke, jolla on huomattavia liikennevaikutuksia myös muuhun 
liikenneverkkoon ja tunnelin esittäminen kaavassa edellyttää myös sen vaatimien 
keskeisten tieverkkoratkaisuiden, erityisesti mt 152 rakentaminen välillä vt3 - kt45, 
esittämistä.

Kaavaselostuksen kuvassa on esitetty myös Lentorata. Selvityksissä ei ole kuitenkaan 
varauduttu siihen vaihtoehtoon, että Lentoradalle tulisi paikallisliikennettä ja 
paikallisliikenteen asemia. Vaihtoehto tulisi tutkia – voisiko samassa ratatunnelissa 
kulkea esimerkiksi toiset raiteet hitaampaa paikallisliikennettä varten.

Kaavojen sisältö ja suhde toisiinsa

Rakennekaavaratkaisu on hyvin yleispiirteinen. Rakennekaavassa esitetään 
valtakunnallisesti ja maakunnallisesti merkittävät asiat. Rakennekaavaan ei ole 
kuitenkaan merkitty esimerkiksi uusia ratayhteyksiä. Ratalinjat ylittävät jatkossa 
laadittavien tarkempien seuduittaisten kaava-alueiden rajat, joten nämä radat olisi 
perusteltua esittää koko seutua koskevassa rakennekaavassa. Tallinna-tunnelin, 
tunnelista jatkuvan radan varikkoineen sekä Lentoradan mahdollisten ratkaisujen 
esittämistä rakennekaavassa tulisi pohtia, koska kyseessä on valtakunnallisesti 
merkittävä hanke. Ratkaisut tulee esittää viimeistään tarkemmassa Helsingin seudun 
kaavassa. Helsingin seudun kaavassa tulee esittää myös lentomelukäyrät ja selvittää 
mahdollisia Helsingin kaupunkibulevardien vaikutuksia koko seutuun. Mikäli 
kaupunkibulevardit aiotaan toteuttaa, tulisi järjestää korvaava liikkumismuoto 
esimerkiksi raideliikenteen muodossa.

Suunnitteluperiaatteet

1. Kasvu kestävälle vyöhykkeelle

Kasvun ohjaaminen kestäville vyöhykkeille on tärkeä periaate. Aihealueessa painottuu 
radanvarsi. Periaatekortin mukaan joukkoliikenne ja kestävä liikkuminen nähdään 
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kuitenkin laajemmin kuin aiemmissa kaavatöissä (ei vain raideliikennepainotteisuus), 
mikä on kannatettava periaate. Kasvun ohjaaminen raideliikenteen ohella myös muille 
keskeisille olemassa olevan joukkoliikenteen vyöhykkeille tukee myös nykyisen 
maankäytön joukkoliikenteen toimintaedellytyksiä ja parantaa nykyisen maankäytön 
kestävän liikkumisen mahdollisuuksia. Joukkoliikenteen runkoyhteyksien 
vaihtopaikkojen sijaintiin ja tasoon ja niiden ohjaamiseen tulee kiinnittää huomiota 
seudullisessa vaihekaavassa.

Seudun vaihemaakuntakaavassa tulee osoittaa tarkemmin keskusverkko, jossa 
ohjataan kasvua olemassa oleviin keskuksiin tukien tiivistymisen myötä myös kävelyn 
ja pyöräilyn toimintaedellytyksiä lyhentämällä matkoja palveluiden ja asumisen 
keskittyessä. Olemassa olevien joukkoliikennekäytävien varteen sijoitettava uusi 
maankäyttö tukee joukkoliikenteen toimintaedellytyksiä. Joukkoliikennekäytävien 
osalta on vaihekaavojen yhteydessä osoitettava kasvua myös muiden kuin 
raideliikenteen varteen parantaen samalla nykyisen maankäytön joukkoliikenteen ja 
kestävien kulkumuotojen käytön edellytyksiä.

Kestävän liikkumisen näkökulmasta rakennekaavassa tulisi esittää seudullinen 
runkoverkko ja keskeisimmät runkoverkon vaihto- ja solmupisteet. Seudun 
vaihekaavassa joukkoliikenteen runkoverkko tulee täydentää osoittaen runkoyhteydet 
riippumatta niiden toteutustavasta ja liikennevälineestä. Joukkoliikenteen 
solmukohtien ja keskeisimpien vaihtopaikkojen osalta vaihekaavassa tulee määräyksin 
ohjata vaihtopaikkojen suunnittelua matkaketjujen sujuvuuden turvaamiseksi.

Seudullisessa vaihekaavassa tulee joukkoliikenteen ohella osoittaa keskusten ja 
keskeisten matkakohteiden osalta pyöräilyn seudullinen pääverkko, jonka tarkemman 
suunnittelun ohjaamiseksi tulee vaihekaavassa antaa sitovia verkollista jatkuvuutta ja 
laatutasoa koskevia määräyksiä.

Seuduittaisissa kaavoissa voidaan tarkemmin ohjata kasvua kestäville vyöhykkeille. 
Muun muassa Helsingin seudun vaihekaavan sitominen osaltaan MAL-suunnitteluun 
tukisi tätä.

Voimassa olevan maakuntakaavan valkoisten alueiden määräys on osaltaan hyvä 
keino ohjata merkittävä kasvu taajamiin. Merkittävien, laajojen metsäalueiden 
osoittamisella seutujen kaavoissa toivotaan olevan ohjausvaikutusta 
hajarakentamiseen. Yksittäisiin hajarakennuspaikkoihin on kuitenkin vaikea 
maakuntakaavalla puuttua. Maakuntakaavan lähtöaineistona ja suosituksena voisi olla 
kylien kaavoituksen ohjeistaminen jollakin tasolla. Seutujen vaihemaakuntakaavoissa 
ei suunnitteluperiaatekortin  mukaan osoiteta Elinvoimaisten keskuksien verkosto
kyläalueita. Kyläalueiden käsittelemistä vähintään liitekartalla tulisi pohtia.

2. Elinvoimaisten keskuksien verkosto

Keskusten luokittelu on Tuusulan kannalta onnistunut. Hyrylä on synteesikartalla 
merkitty kehyskunnan keskustana, kuten myös Jokela, samanarvoisina esimerkiksi 
Keravan ja Järvenpään kanssa. Kellokoski on tunnistettu palvelukeskittymänä. 
Ristikytö on osoitettu mahdollisena uutena keskuksena tai palvelukeskittymänä. 
Ristikytö ei kuitenkaan näy vuoden 2050 saavutettavuuskartalla. Tausta-analyysien 
synteesikartalle on merkitty myös Lentorata. Kunta on laatimassa yleissuunnitelmaa 
Ristikytöön ja vaikuttaisi siltä, että alueelle voi sijoittua kasvua vasta maakuntakaavan 
tavoitevuoden loppupuolella. Aluetta ympäröivän maankäytön kehittyminen sekä 
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rataverkon suunnitteluratkaisut vaikuttavat oleellisesti Ristikydössä tehtäviin 
maankäyttöratkaisuihin. Tästä näkökulmasta alue on hyvä säilyttää tulevaisuuden 
varauksena, joka voidaan toteuttaa kun aika sille on otollinen. Ristikydön potentiaali 
on kuitenkin hyvä tunnistaa maakuntakaavoituksessa.

3. Liikutaan kestävästi

Lentoradan yhteydessä tulee varautua lähiliiketeen asemaan Hyrylään, vaikkakin rata 
on lähtökohtaisesti tarkoitettu kaukoliikenteelle. Suunnittelun tulee jo tavoitteiden 
asettamisesta lähtien olla riittävän kaukonäköistä, sillä ratatunnelin täydentäminen 
uusilla asemilla ei enää jälkikäteen ole mahdollista. Olemassa olevan infrastruktuurin 
ja uusien hankkeiden osalta tulee pyrkiä niiden tarjoaman potentiaalin täysimittaiseen 
hyödyntämiseen kaikkien liikkumistarpeiden osalta ja muodostaa niiden avulla 
mahdollisimman tehokas ja resurssiviisas liikenneverkko.

Aikaisemmista maakuntakaavoista poiketen, liikennehankkeille esitetään 
toteuttamisjärjestys. Kaavassa ei eritellä, millä liikennöintivälineellä joukkoliikenne 
hoidetaan, vaan keskeistä on, että muodostetaan hyvän palvelutason runkoyhteyksiä 
ja niiden myötä toimiva ja tehokas verkostomainen joukkoliikenneverkko. Tämä on 
kannatettava lähestymistapa, joka huomioi aiempaa paremmin myös olemassa olevan 
maankäytön ja joukkoliikennekäytävät.

Lentomelu –tarkastelu puuttuu rakennekaavasta. Kaavaselostuksen mukaan 
valmisteilla olevan Helsingin seudun vaihemaakuntakaavan laatimisen yhteydessä on 
tarkoitus ratkaista, miten Helsinki-Vantaan lentoasema melualueineen otetaan 
maakuntakaavoituksessa huomioon. Kaavaratkaisun pohjaksi Uudenmaan liitto 
käynnistää kevään 2018 aikana vuorovaikutteisen prosessin lentoaseman 
keskeisimpien sidosryhmien kanssa. Tuusulan tulee olla mukana tässä prosessissa. 
Lentomelun jonkinasteinen käsitteleminen jo rakennekaavavaiheessa olisi suotavaa, 
koska kyseessä on maakunnallisesti merkittävä asia.

Helsingin suunnittelemilla kaupunkibulevardeilla on laajaa seudullista merkitystä ja 
maakuntakaavalla tulisi ottaa näihin kantaa. Mikäli bulevardeja lähdetään 
toteuttamaan, tulee taata korvaava, toimiva joukkoliikenne sekä liityntäpaikat.

Seudullisella tasolla tulee esittää uudet poikittaiset, ensisijaisesti logistiikan tarpeita 
palvelevat Keski-Uudenmaan poikittaisyhteydet. Poikittaisyhteyksillä on merkittävä 
vaikutus uusien logistiikka-alueiden toteuttamisedellytyksiin ja ne tukevat myös 
olemassa olevien taajamien kehittämistä ja tiivistämistä ohjaamalla raskaan liikenteen 
pois taajamista.

4. Hyvin saavutettava Uusimaa

Seudun vaihemaakuntakaavassa tulee esittää maantie 152 (Kehä IV) seudullisesti ja 
elinkeinoelän kannalta merkittävänä tienä. Yhteys parantaa elinkeinoelämän 
toimintaedellytyksiä ja tukee koko lentoaseman ympäristön kehittämistä seudun ja 
koko Suomen kannalta merkittävänä logistisena ja taloudellisena keskuksena. 
Lentoaseman ympäristön liikenneverkon kehittäminen parantaa myös lentoaseman 
saavutettavuutta ja mt 152 yhteys parantaa yhteyksiä vt3:n suunnasta myös 
Vuosaaren satamaan tukien sataman ja lentoaseman kehittämistä ja toimintaa.

Rakennekaavassa tulisi pohtia myös valtakunnallisesti merkittävän Lentoradan 
osoittamista.
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5. Erikoistuvat seudut ja elinkeinot

Kansainvälisen kilpailukyvyn kannalta on tärkeää, että maakuntakaava tukee 
lentoaseman elinvoimaa ja vahvistaa lentoasemaan tukeutuvan elinkeinoelämän 
kehittymisedellytyksiä. Etelä-Tuusulan maankäyttö on murroksessa ja kaavoituksen 
tulee vastata nopeasti muuttuviin tarpeisiin. Maakuntakaavan tulisi olla tältä osin 
joustava, eikä saisi nousta esteeksi lentoaseman lähiympäristön maankäyttöratkaisuja 
suunniteltaessa

Kaupan laadun ohjauksen sijaan saavutettavuus saa painoarvoa maankäyttö- ja 
rakennuslain muutoksen myötä. Maakuntakaavatyössä kuntakaavoitukselle tulee 
jättää suunnitteluvaraa ja vähentää kaupan ohjaamista maakuntatasolla. Kaupan 
palveluille tulee luoda riittävästi mahdollisuuksia ja vaihtoehtoisia sijaintipaikkoja. 
Lisäksi kaavan tulee olla joustava muuttuvien kaupan konseptien vuoksi.

Tuusulanjärven ympäristö nähdään kulttuuri- ja kaupunkimatkailun kasvualueena. 
Kulttuuriteema puuttuu kuitenkin koko aluetta koskevista suunnittelumääräyksissä – 
teeman voisi nostaa vahvemmin esille. Kestävän kasvun vyöhykkeiden 
suunnittelumääräyksissä mainitaan kulttuuriympäristöjen hyödyntämistä 
yksityiskohtaisemman suunnittelun ja alueiden kehittämisen lähtökohtana. 

6. Vetovoimainen ympäristö

Luonnon monimuotoisuutta kuvaava kartta perustuu SYKEn tietoihin 23.10.2017. 
Tämän jälkeen Tuusulassa on tehty päätös usean uuden luonnonsuojelualueen 
perustamisesta (Suomi 100 –luontolahjat ja luonnonsuojelulain luontotyypit, yhteensä 
lähes 100 hehtaaria). Lisäksi Tuusulassa on valmistunut vuoden 2017 lopussa joukko 
uusia luontoselvityksiä, joissa on tunnistettu myös maakunnallisia kohteita. Nämä 
tulee huomioida jatkotyössä.

Uudenmaan ekologisten verkostojen selvityksessä erottautuvat jokivarret. Etelä-
Tuusulan Senkkerin alue on merkitty laajaksi käytäväksi. Alue on kuitenkin 
oikeusvaikutteisessa osayleiskaavassa varattu maa-aineistenottoon, eivätkä alueen 
ekologiset käytävät tule säilymään.

Vetovoimaisen ympäristön teeman käsitteleminen jatkossa Helsingin seudun 
vaihemaakuntakaavassa on tärkeää, sillä aihe puuttuu seudun yhteisestä MAL –
suunnittelutyöstä. Seudun vaihekaavaan, tai oikeusvaikutteiselle liitekartalle, tulisi 
myös merkitä luonnonsuojelualueet ja seudullisesti tärkeät viheryhteydet, jotta ne 
voidaan turvata maakunnallisesti. Ekologisten yhteyksien kaavamääräyksillä toivotaan 
ohjattavan alempitasoisia kaavoja.

Lopuksi

Uusimaa-kaava 2050 –työn pohjaksi on laadittu kattava joukko selvityksiä, joiden 
pohjalta on hyvä jatkaa seuduittaisten tarkempien kaavojen laadintaa. Tuusulan kunta 
toteaa, että lausunnossa esitetyt kommentit tulee huomioida jatkotyössä. Kunta 
toivoo pidempää lausuntoaikaa syksyllä lausunnoille tulevien seuduittaisten 
vaihekaavojen osalta, koska niillä on suuri merkitys kuntakaavoituksen ohjaamisessa.

Yhteenvetona todetaan

Tuusulan kunnan kehityksen kannalta on välttämätöntä, että kunnan oman 
kasvuennusteen mukainen kasvu on myös jatkosuunnittelussa lähtökohtana. 
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Kunnalla on loistavat edellytykset kasvaa aiempia vuosia enemmän, mitä ei tule 
Uusimaa-kaavalla rajoittaa.
Tuusulan kannalta erityisen merkittävät olevat ja uudet ratakäytävät tulee 
korostaa Uusimaa-kaavassa. Uusien ratakäytävien hyödyntäminen myös 
lähiliikenteen käyttöön tulee olla lähtökohtana, mikä puolestaan vaikuttaa 
kehityskäytäviin.
Tämän ohella Kehä IV:n kiireellisyys tulee olla jatkosuunnittelussa huomioitu 
esitettyä vahvemmin. Kehä IV on seudullisesti merkittävä logistiikkakäytävä ja 
mahdollistaa seudullisestikin merkittävän FOCUS-työpaikka-alueen 
rakentamisen. 
 
 

Ehdotus
Esittelijä: Asko Honkanen, kuntasuunnittelupäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, 
että valtuusto päättää

antaa Uusimaa-kaavan 2050 valmisteluaineistosta edellä esitetyn lausunnon.
 

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Lisäksi kuntakehityslautakunta päätti

tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta kokouksessa
 

Kunnanhallitus, 26.03.2018, § 111

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Lindström
henna.lindstrom@tuusula.fi
yleiskaavasuunnittelija

.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

antaa Uusimaa-kaavan 2050 valmisteluaineistosta edellä esitetyn lausunnon.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Henna Lindström oli asiantuntijana kokouksessa.
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Valtuusto, 07.05.2018, § 44

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Lindström
henna.lindstrom@tuusula.fi
yleiskaavasuunnittelija

Ehdotus

Valtuusto päättää

antaa Uusimaa-kaavan 2050 valmisteluaineistosta edellä esitetyn lausunnon.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 29.10.2018, § 364

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Lindström

Lausuntopyyntö

Uudenmaan liitossa on vireillä Uusimaa-kaava 2050 laadinta. Uusimaa-kaava 
laaditaan koko Uudenmaan alueelle ja sen aikatähtäin on vuodessa 2050. Kaava 
muodostuu kolmesta maakuntakaavasta, jotka laaditaan Helsingin seudulle, Itä-
Uudellemaalle ja Länsi-Uudellemaalle. Tätä kolmesta eri kaavasta muodostuvaa 
kokonaisuutta kutsutaan nimellä Uusimaa-kaava 2050. Tullessaan voimaan Uusimaa-
kaava 2050 korvaa nyt Uudellamaalla voimassa olevat maakuntakaavat. 
Valmisteluvaiheessa Uusimaa-kaavaan kuului myös Uudenmaan rakennekaava. 
Saadun palautteen perusteella rakennekaavan nimi on muutettu 
rakennesuunnitelmaksi eikä sillä ole enää maakuntakaavojen tapaan 
oikeusvaikutuksia.

Uusimaa-kaavan 2050 laadintaa ohjaavat päätavoitteet ovat kasvun kestävä 
ohjaaminen ja alueiden välinen tasapaino, ilmastonmuutokseen vastaaminen sekä 
luonnon ja luonnonvarojen kestävä käyttö, hyvinvoinnin ja vetovoimaisuuden 
lisääminen sekä kestävä kilpailukyky. Näitä päätavoitteita tarkentavat alatavoitteet, 
kaavan suunnitteluperiaatteet sekä kunkin seudun vaihekaavan omat 
erityiskysymykset. Tavoitteet, suunnitteluperiaatteet ja erityiskysymykset on 
muodostettu yhteistyössä sidosryhmien kanssa.

Luonnosvaiheen aineisto koostuu Uudenmaan rakennesuunnitelmasta sekä seutujen 
vaihemaakuntakaavojen luonnoksista, joihin kuuluvat kaavakartat, merkinnät ja 
määräykset sekä kaavaselostus liitekarttoineen. Lausunnonantajilla ja osallisilla on 
mahdollisuus antaa palautetta myös muista luonnosvaiheen taustaselvityksistä.

Rakennesuunnitelma osoittaa yleispiirteisellä tasolla ne alueet, joille maakunnan 
kasvu voisi sijoittua kestävästi. Lisäksi suunnitelmassa kuvataan liikenteen ja 
keskusverkon sekä viherrakenteen pääelementit.
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Seutujen vaihemaakuntakaavat tarkentavat rakennesuunnitelman yleispiirteisiä 
periaatteita ja merkintöjä. Seutujen kaavoissa osoitetaan olemassa olevat, uudet ja 
kehittämistä edellyttävät kohteet, alueet, vyöhykkeet ja yhteydet ja määritellään niiden 
kehittämisen periaatteet.

Helsingin seudun erityiskysymykset ovat:

Helsingin seudun vaihemaakuntakaavan ja MAL 2019 -suunnitelman 
yhteensovittaminen
Edellytysten luominen asuntotuotannon sekä palvelu- ja elinkeinotoiminnan 
merkittävälle kasvulle olemassa olevaan rakenteeseen tukeutuen
Kasvun hallittu ohjaaminen keskuksiin, raideliikenteen vyöhykkeille ja muille 
kestävän liikkumisen alueille ympäristön arvot huomioiden
Verkostomaisen joukkoliikenteen kehittämisedellytysten parantaminen. Samalla 
edistäen liikkumisen sujuvuutta, turvallisuutta ja vähäpäästöisyyttä.
Kansainvälisen kilpailukyvyn kannalta tärkeiden keskittymien ja 
liikenneyhteyksien toiminta- ja kehittämisedellytysten turvaaminen
Helsinki-Vantaan lentoaseman merkityksen ja vaikutusten huomioon ottaminen
Elinkeino- ja yritystoiminnan edistäminen seudun erilaiset tarpeet ja vahvuudet 
huomioiden
Viherkehän vetovoiman vahvistaminen vastaamaan kasvavaan virkistys- ja 
matkailukysyntään

Uusimaa-kaavan luonnosaineisto on nähtävillä 8.10.- 9.11.2018, jonka aikana osalliset 
voivat antaa siitä palautetta. Pyydetyt lausunnot tulee toimittaa Uudenmaan liittoon 
30.11.2018 mennessä. Lausunnon antaa hallintosäännön mukaan valtuusto.

Kaavaehdotukset asetetaan lausunnoille alkuvuodesta 2019 ja nähtäville alkusyksystä 
2019. Uusimaa-kaavan kokonaisuus on tarkoitus hyväksyä maakuntavaltuustossa 
vuoden 2019 aikana.

Helsingin seudun vaihemaakuntakaavaratkaisu Tuusulassa

Taajamat

Hyrylä on osoitettu keskuksena, jonka väestöpohja tai alueellinen sijainti mahdollistaa 
monipuolisten palvelujen järjestämisen ja joka on myös hyvin joukkoliikenteellä 
saavutettava. Jokela ja Kellokoski ovat pieniä keskuksia, joissa on asumista, 
työpaikkoja ja palveluja. Pieni keskus -merkinnällä halutaan korostaa keskusten 
erilaista merkitystä ja roolia keskusverkossa. Pienet keskukset voivat olla esimerkiksi 
tärkeitä oman alueensa hallinnon tai palvelujen keskuksia.

Hyrylän ja Jokelan ympärille on merkitty kehittämisperiaatemerkinnällä 
taajamatoimintojen kehittämisvyöhykettä, jotka keskusten lisäksi ovat maakunnan 
ensisijaisia maankäytön kehittämisen vyöhykkeitä. Taajamatoimintojen 
kehittämisvyöhykkeiden maankäytön tehostamisella pyritään luomaan nykyistä 
paremmat edellytykset monipuolisille lähipalveluille, lyhyille asiointimatkoille, kävelylle 
ja pyöräilylle sekä joukkoliikenteen käyttämiselle. Taajamatoimintojen 
kehittämisvyöhykkeiden rajaukset perustuvat analyyseihin, joissa on otettu huomioon 
nykyinen yhdyskuntarakenne sekä kestävän liikkumisen edellytykset nyt ja 
tulevaisuudessa. Aikaisemmissa maakuntakaavoissa taajamatoimintojen alue oli 
aluevarausmerkintänä kehittämisperiaatemerkinnän sijaan. (
Kehittämisperiaatemerkinnöillä ja niihin liittyvillä määräyksillä osoitetaan ensisijaisesti 
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alueita ja yhteyksiä, jotka ovat merkittäviä maakunnan tavoitellun kehityksen kannalta, 
mutta joita ei maakuntakaavan esitystarkkuuden, suunnittelutilanteen keskeneräisyyden 
tai muun vastaavan syyn takia ole tarkoituksenmukaista osoittaa selkeästi kohdennettuna 
aluevarauksena tai viivamerkintänä kartalla. Kehittämisperiaatemerkintä voi olla 
päällekkäinen aluevarausmerkinnän ja ominaisuusmerkinnän kanssa. )

Kaavan yleisten suunnittelumääräysten mukaan asumista ja työpaikkarakentamista 
on ohjattava ensisijaisesti keskuksiin ja taajamatoimintojen kehittämisvyöhykkeille. 
Ennen yhdyskuntarakenteen laajentamista uusille alueille, tulee selvittää nykyisten 
taajamien täydennysrakentamismahdollisuudet.

Kyliä ei enää osoiteta maakuntakaavassa. Ristikytö on osoitettu uutena 
raideliikenteeseen tukeutuvana taajamatoimintojen kehittämisvyöhykkeenä. 
Poikkeuksena aikaisempaan maakuntakaavamääräykseen, vyöhykkeen toteuttaminen 
voi alkaa jo ennen kuin alueelle on rakennettu juna-asema. Alue voi tukeutua aluksi 
esimerkiksi tehokkaaseen bussiliikenteeseen, mutta alueen rakentamisessa tulee 
huomioida asemanseudun vaatima tehokkuus.  

Liikkuminen, logistiikka ja kauppa

Kaavaluonnoksessa on osoitettu Tallinna-tunnelin vaihtoehtoiset linjaukset: sekä EU-
rahoitteinen FinEst Link-projektin mukainen linjaus että yksityisrahoitteisen Finest Bay 
Area –projektin kaksi vaihtoehtoista linjausta. Sekä FinEst Link että Finest Bay Area 
projekteissa esitetyt vaihtoehdot esitetään Uusimaa-kaavassa ohjeellisina linjauksina 
ja molemmissa vaihto Suomen valtakunnalliseen rataliikenteeseen on mahdollista 
vain lentoasemalla. Tarkemmat suunnitelmat tunnelin ja siihen liittyvien ratakäytävien 
osalta vaativat yksityiskohtaisempaa selvittämistä mm. yleissuunnitelman ja 
ympäristövaikutusten arvioinnin kautta.

Tallinna-tunnelin lisäksi Helsinki-Vantaan lentoaseman pohjoispuolelle tarvitaan 
tavaraliikenteen terminaali ja ratayhteys Hanko-Hyvinkää-radalle. Terminaalissa rahti 
siirretään maantiekuljetukseen tai suomalaisen raideleveyden raiteille. Nämä 
järjestelyt ovat samanlaiset kaikissa vaihtoehtoisissa toteutustavoissa. Rahtiliikenteen 
kannalta merkittäviä uusia yhteyksiä olisivat valtatiet 3 ja 4 Tuusulan kautta yhdistävä 
maantie 152 (Kehä IV) sekä tavaraliikenteen raideyhteystarve rahtiterminaalista Hanko-
Hyvinkää radan kautta pääradalle. Tämä yhteystarve osoitetaan 
kehittämisperiaatemerkinnällä, tarkka sijainti tai toteutustapa vaatii tarkempaa 
selvittämistä.

Kehä IV on osoitettu maakunnallisesti merkittävänä tienä. Merkintään liittyy MRL 33 §:
n mukainen rakentamisrajoitus. Itäinen radanvarsitie (Kellokosken ohikulkutie) on 
merkitty kaavaan tavoitevuoden 2050 jälkeen toteutettavana ohjeellisena 
liikenneyhteytenä.

Lentorata on merkitty ohjeellisena liikennetunnelina ja myös tähän merkintään liittyy 
MRL 33 §:n mukainen rakentamisrajoitus. Lentoradan ohjeellinen linjaus vastaa 
vuosien 2010 ja 2018 Lentorataselvitysten linjausta ja vuoden 2012 Nopea ratayhteys 
Helsingistä itään selvityksen linjaus-vaihtoehtoa A2.2. Lentorata on linjattu Tuusulan 
Itäväylän paikkeille, kun se lainvoimaisessa maakuntakaavassa on yli kilometrin 
pohjoisempana, lähempänä Hyrylää. Lentorata on suunnitelmien mukaan nopean 
kaukoliikenteen rata ja osa Helsinki–Tampere tunnin juna -yhteyden kehittämistä, 
minkä takia sen linjaus on suorin tutkituista vaihtoehdoista. Vuoden 2018 
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Lentorataselvityksessä tarkennettiin suunnitelmia Lentoaseman aseman kohdalta ja 
Lentoradan, pääradan ja oikoradan yhtymiskohdasta. Lentoradan tarkempi sijainti 
linjaosuuksilla selviää jatkosuunnittelussa. Lentoradan ja Itäradan ohjeellinen linjaus 
ei ota kantaa Itäradan mahdolliseen asemaan Keravalla.

Focuksen ja Hyrylän eteläosan (Sulan) kaupan alueet sijoittuvat taajamatoimintojen 
kehittämisvyöhykkeen ulkopuolelle. Kaupan alueiden mitoitukset ovat 100 000 k-m , 2

joissa keskustahakuista kauppaa voi olla alle 4 000 k-m . Järvenpään eteläisessä 2

liittymässä oleva yksikkö sijoittuu taajamatoimintojen kehittämisvyöhykkeelle ja siellä 
voi olla keskustahakuista kauppaa alle 10 000 k-m  kokonaiskerrosalasta.  2

Focus-alueelle on merkitty kaksi tuotanto- ja logistiikkatoimintojen kehittämisalueen 
kohdemerkintää. Tuotannon ja logistiikkatoimintojen kehittämisalueen 
kohdemerkinnällä osoitettaville alueille voi sijoittua sellaisia elinkeinotoimintoja, 
joiden laatu, laajuus tai ympäristövaikutukset vaativat sijoittumista kauemmaksi 
asutuksesta. Elinkeinotoiminta voi tällöin olla teollisuutta, vaarallisten kemikaalien 
käsittelyä, logistiikkaa ja sitä tukevia toimintoja sekä kiviaineshuoltoon tai 
kiertotalouteen liittyviä toimintoja.

Ympäristö

Kaavassa on osoitettu virkistysalueina yli 50 hehtaarin kokoiset yleiseen virkistykseen 
ja ulkoiluun tarkoitetut pääsääntöisesti valtion, kuntien tai Uudenmaan 
virkistysalueyhdistyksen omistamat tai hallinnoimat alueet. Alueilla voidaan rakentaa 
yleistä virkistyskäyttöä palvelevia rakennuksia ja rakenteita. Muutoin alueilla on 
voimassa MRL 33 §:n mukainen rakentamisrajoitus, minkä vuoksi alueet osoitetaan 
selkeällä rajauksella. Rakentamisrajoituksesta huolimatta virkistysalueet ovat 
yleispiirteisiä aluevarauksia, joita on mahdollista muuttaa ja tarkentaa 
yksityiskohtaisemmassa suunnittelussa. Virkistysalueina on osoitettu Temmonmäki – 
Lepokallio, Kupukallio, Sarvikallio, Tuomalansuo, Ruotsinkylä / Mätäkivennummi.

Viheryhteystarpeina on osoitettu ekologisesta ja virkistyksellisestä verkostosta ne 
yhteystarpeet, joiden toteuttaminen edellyttää muusta maankäytöstä johtuvaa 
yhteensovittamista. Merkintä ei osoita yhteyden tarkkaa sijaintia eikä määritä 
yhteyden leveyttä maastossa. Tuusulassa kulkee yhteystarve, joka yhdistää Espoon 
Luukin alueen Ruotsinkylän /Mätäkivennummen metsäntutkimuslaitoksen metsiin. 
Yhteyttä tarvitaan valtatie 3:n, tulevan Kehä IV:n ja siihen liittyvien logistiikka-ja 
työpaikka-alueiden sekä mahdollisesti uuden radan lentokentän pohjoispuolelta 
Hanko-Hyvinkää -radalle aiheuttamien estevaikutusten yhteensovittamisen vuoksi. 
Viheryhteystarve on osoitettu myös Luukista Seutulaan ja yhtymään pohjoisessa 
Tuusulaan Ruotsinkylän / Mätäkivennumeen viheryhteystarpeeseen. Kolmas 
viheryhteystarveosuus on merkitty metsäntutkimuslaitoksen metsistä Ruotsinkylä 
/Mätäkivennummi –alueelta kohti Sipoonkorpea. Tarve on parantaa heikentynyttä 
yhteyttä moottoriteiden, ratojen ja taajaman poikki. Kyseessä on ainut länsi-
itäsuuntainen yhteys Seutulan-Ruotsinkylän metsäalueilta Sipoonkorpeen.

Maakuntakaavassa osoitetaan suojelualueina yli 5 hehtaarin kokoiset alueet, jotka on 
suojeltu tai joita on tarkoitus suojella luonnonsuojelulain mukaisina 
luonnonsuojelualueina. Merkintä on aluevarausmerkintä, jolla on voimassa MRL 33 §:
n mukainen rakentamista koskeva rajoitus. Alueet perustuvat kuntakaavoituksen 
yhteydessä tuotettuihin luontoinventointitietoihin ja Uudenmaan liiton tekemien 
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luontoselvitysten tuloksiin. Kaikki uusina esitettävät alueet on arvioitu 
maakunnallisesti arvokkaiksi yhtenäisellä luonnonympäristöjen arvottamisen 
kriteeristöillä. Kohteita on Tuusulassa 17, joista yksi ulottuu myös Keravan ja yksi 
myös Nurmijärven puolelle. Kohteet ovat: Tuusulanjärven lintuvesi, Mustojan lehto, 
Tuusulanjärven lintuvesi 2, Lonkerinkorpi, Keravanjokikanjoni, Myllykylä, Miilumäen 
metsä, Heinisuon metsä, Inkilän Haarajoen eteläinen metsä, Sarvikallio, Tuomalansuo, 
Kivimäen jokivarsi, Krapuojan puro ja alajuoksu, Palojoen metsä, Maarinjärvi-Degkärr, 
Harminkallio-Harminsuo-Matkoissuo ja Rajakosken lehto. 

Kulttuuriympäristöt perustuvat Uudenmaan 4. vaihemaakuntakaavan ratkaisuun. 
Uusimaa-kaavassa osoitetaan valtakunnallisesti merkittävät rakennetut 
kulttuuriympäristöt, valtakunnallisesti arvokkaat maisema-alueet sekä 
maakunnallisesti merkittävät kulttuuriympäristöt yhtenäisellä ominaisuusmerkinnällä.

Aluevarausmerkinnällä osoitetaan kiertotalouden ja jätehuollon laaja alue Seutulan 
kaatopaikan yhteyteen, Kiilan alue. Alueella ei saa loppusijoittaa jätettä. Lisäksi 
kaavaan on merkitty 110kV:n ja 400 kV:n voimajohdot, korkeapaineiset maakaasun 
siirtoputket, Päijänne-tunneli sekä vedenhankinnan kannalta arvokkaat pinta- ja 
pohjavesialueet.

Uusimaa-kaavassa Helsinki-Vantaan lentoaseman melualueet esitetään vuonna 2015 
lainvoiman saaneen ympäristöluvan mukaisesti. Melualueet osoitetaan 
aaltoviivamerkinnällä, joita kuvataan melusuureilla L 60 dB ja L  55 dB. DEN DEN
Lentoliikenteen aiheuttaman melun ja muun maankäytön kehittämisen lähtökohtana 
on, että uusia asuinalueita tai muita melulle herkkiä toimintoja ei sijoiteta 
lentomelualueelle L  yli 55 dB. Alueilla, joiden melutaso L  on 55 - 60 dB, voidaan DEN DEN
hyväksyä mittakaavaltaan pienimuotoista täydennysrakentamista, jos alue muuten 
sopii erityisen hyvin asumiseen tai jos rakentamiselle on muita erityisen hyviä 
perusteita.

Lentomelualueiden lisäksi maakuntakaavassa osoitetaan uutena merkintänä kolme 
kiitoteiden suuntaista lentoliikenteen laskeutumisvyöhykettä ominaisuusmerkintänä. 
Vyöhykkeet osoitetaan lentoaseman toiminnan kannalta kriittisten 
laskeutumiskiitoteiden suuntaisesti. Laskeutuvat lentokoneet lähestyvät lentoasemaa 
kiitotien suuntaista linjaa pitkin useita kilometrejä ja niiden melu koetaan usein 
voimakkaampana ja häiritsevämpänä kuin nousevien lentokoneiden melu. 
Lentoliikenteen laskeutumisvyöhykkeiden osoittamisessa lähtökohtana on terveellisen 
ja turvallisen asuinympäristön turvaaminen sekä lentoaseman ja lentoliikenteen 
kehittämisedellytysten turvaaminen. Vyöhykkeen yksityiskohtaisemmassa 
suunnittelussa ja rakentamisessa tulee ottaa lentomelu huomioon.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

ottaa asian valtuuston 12.11.2018 pidettävän kokouksen esityslistalle
tehdä ehdotuksensa valtuustolle 5.11.2018 pidettävässä kokouksessa

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Kuntakehityslautakunta, 31.10.2018, § 117

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Lindström
henna.lindstrom@tuusula.fi
yleiskaavasuunnittelija

Lausuntopyyntö

Uudenmaan liitossa on vireillä Uusimaa-kaava 2050 laadinta. Uusimaa-kaava 
laaditaan koko Uudenmaan alueelle ja sen aikatähtäin on vuodessa 2050. Kaava 
muodostuu kolmesta maakuntakaavasta, jotka laaditaan Helsingin seudulle, Itä-
Uudellemaalle ja Länsi-Uudellemaalle. Tätä kolmesta eri kaavasta muodostuvaa 
kokonaisuutta kutsutaan nimellä Uusimaa-kaava 2050. Tullessaan voimaan Uusimaa-
kaava 2050 korvaa nyt Uudellamaalla voimassa olevat maakuntakaavat. 
Valmisteluvaiheessa Uusimaa-kaavaan kuului myös Uudenmaan rakennekaava. 
Saadun palautteen perusteella rakennekaavan nimi on muutettu 
rakennesuunnitelmaksi eikä sillä ole enää maakuntakaavojen tapaan 
oikeusvaikutuksia.

Uusimaa-kaavan 2050 laadintaa ohjaavat päätavoitteet ovat kasvun kestävä 
ohjaaminen ja alueiden välinen tasapaino, ilmastonmuutokseen vastaaminen sekä 
luonnon ja luonnonvarojen kestävä käyttö, hyvinvoinnin ja vetovoimaisuuden 
lisääminen sekä kestävä kilpailukyky. Näitä päätavoitteita tarkentavat alatavoitteet, 
kaavan suunnitteluperiaatteet sekä kunkin seudun vaihekaavan omat 
erityiskysymykset. Tavoitteet, suunnitteluperiaatteet ja erityiskysymykset on 
muodostettu yhteistyössä sidosryhmien kanssa.

Luonnosvaiheen aineisto koostuu Uudenmaan rakennesuunnitelmasta sekä seutujen 
vaihemaakuntakaavojen luonnoksista, joihin kuuluvat kaavakartat, merkinnät ja 
määräykset sekä kaavaselostus liitekarttoineen. Lausunnonantajilla ja osallisilla on 
mahdollisuus antaa palautetta myös muista luonnosvaiheen taustaselvityksistä.

Rakennesuunnitelma osoittaa yleispiirteisellä tasolla ne alueet, joille maakunnan 
kasvu voisi sijoittua kestävästi. Lisäksi suunnitelmassa kuvataan liikenteen ja 
keskusverkon sekä viherrakenteen pääelementit.

Seutujen vaihemaakuntakaavat tarkentavat rakennesuunnitelman yleispiirteisiä 
periaatteita ja merkintöjä. Seutujen kaavoissa osoitetaan olemassa olevat, uudet ja 
kehittämistä edellyttävät kohteet, alueet, vyöhykkeet ja yhteydet ja määritellään niiden 
kehittämisen periaatteet.

Helsingin seudun erityiskysymykset ovat:

Helsingin seudun vaihemaakuntakaavan ja MAL 2019 -suunnitelman 
yhteensovittaminen
Edellytysten luominen asuntotuotannon sekä palvelu- ja elinkeinotoiminnan 
merkittävälle kasvulle olemassa olevaan rakenteeseen tukeutuen
Kasvun hallittu ohjaaminen keskuksiin, raideliikenteen vyöhykkeille ja muille 
kestävän liikkumisen alueille ympäristön arvot huomioiden



Tuusulan kunta Pöytäkirja 5/2019 61 ( )182
Valtuusto 10.06.2019

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Verkostomaisen joukkoliikenteen kehittämisedellytysten parantaminen. Samalla 
edistäen liikkumisen sujuvuutta, turvallisuutta ja vähäpäästöisyyttä.
Kansainvälisen kilpailukyvyn kannalta tärkeiden keskittymien ja 
liikenneyhteyksien toiminta- ja kehittämisedellytysten turvaaminen
Helsinki-Vantaan lentoaseman merkityksen ja vaikutusten huomioon ottaminen
Elinkeino- ja yritystoiminnan edistäminen seudun erilaiset tarpeet ja vahvuudet 
huomioiden
Viherkehän vetovoiman vahvistaminen vastaamaan kasvavaan virkistys- ja 
matkailukysyntään

Uusimaa-kaavan luonnosaineisto on nähtävillä 8.10.- 9.11.2018, jonka aikana osalliset 
voivat antaa siitä palautetta. Pyydetyt lausunnot tulee toimittaa Uudenmaan liittoon 
30.11.2018 mennessä. Lausunnon antaa hallintosäännön mukaan valtuusto.

Kaavaehdotukset asetetaan lausunnoille alkuvuodesta 2019 ja nähtäville alkusyksystä 
2019. Uusimaa-kaavan kokonaisuus on tarkoitus hyväksyä maakuntavaltuustossa 
vuoden 2019 aikana.

Helsingin seudun vaihemaakuntakaavaratkaisu Tuusulassa

Taajamat

Hyrylä on osoitettu keskuksena, jonka väestöpohja tai alueellinen sijainti mahdollistaa 
monipuolisten palvelujen järjestämisen ja joka on myös hyvin joukkoliikenteellä 
saavutettava. Jokela ja Kellokoski ovat pieniä keskuksia, joissa on asumista, 
työpaikkoja ja palveluja. Pieni keskus -merkinnällä halutaan korostaa keskusten 
erilaista merkitystä ja roolia keskusverkossa. Pienet keskukset voivat olla esimerkiksi 
tärkeitä oman alueensa hallinnon tai palvelujen keskuksia.

Hyrylän ja Jokelan ympärille on merkitty kehittämisperiaatemerkinnällä 
taajamatoimintojen kehittämisvyöhykettä, jotka keskusten lisäksi ovat maakunnan 
ensisijaisia maankäytön kehittämisen vyöhykkeitä. Taajamatoimintojen 
kehittämisvyöhykkeiden maankäytön tehostamisella pyritään luomaan nykyistä 
paremmat edellytykset monipuolisille lähipalveluille, lyhyille asiointimatkoille, kävelylle 
ja pyöräilylle sekä joukkoliikenteen käyttämiselle. Taajamatoimintojen 
kehittämisvyöhykkeiden rajaukset perustuvat analyyseihin, joissa on otettu huomioon 
nykyinen yhdyskuntarakenne sekä kestävän liikkumisen edellytykset nyt ja 
tulevaisuudessa. Aikaisemmissa maakuntakaavoissa taajamatoimintojen alue oli 
aluevarausmerkintänä kehittämisperiaatemerkinnän sijaan. (
Kehittämisperiaatemerkinnöillä ja niihin liittyvillä määräyksillä osoitetaan ensisijaisesti 
alueita ja yhteyksiä, jotka ovat merkittäviä maakunnan tavoitellun kehityksen kannalta, 
mutta joita ei maakuntakaavan esitystarkkuuden, suunnittelutilanteen keskeneräisyyden 
tai muun vastaavan syyn takia ole tarkoituksenmukaista osoittaa selkeästi kohdennettuna 
aluevarauksena tai viivamerkintänä kartalla. Kehittämisperiaatemerkintä voi olla 
päällekkäinen aluevarausmerkinnän ja ominaisuusmerkinnän kanssa. )

Kaavan yleisten suunnittelumääräysten mukaan asumista ja työpaikkarakentamista 
on ohjattava ensisijaisesti keskuksiin ja taajamatoimintojen kehittämisvyöhykkeille. 
Ennen yhdyskuntarakenteen laajentamista uusille alueille, tulee selvittää nykyisten 
taajamien täydennysrakentamismahdollisuudet.

Kyliä ei enää osoiteta maakuntakaavassa. Ristikytö on osoitettu uutena 
raideliikenteeseen tukeutuvana taajamatoimintojen kehittämisvyöhykkeenä. 
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Poikkeuksena aikaisempaan maakuntakaavamääräykseen, vyöhykkeen toteuttaminen 
voi alkaa jo ennen kuin alueelle on rakennettu juna-asema. Alue voi tukeutua aluksi 
esimerkiksi tehokkaaseen bussiliikenteeseen, mutta alueen rakentamisessa tulee 
huomioida asemanseudun vaatima tehokkuus.  

Liikkuminen, logistiikka ja kauppa

Kaavaluonnoksessa on osoitettu Tallinna-tunnelin vaihtoehtoiset linjaukset: sekä EU-
rahoitteinen FinEst Link-projektin mukainen linjaus että yksityisrahoitteisen Finest Bay 
Area –projektin kaksi vaihtoehtoista linjausta. Sekä FinEst Link että Finest Bay Area 
projekteissa esitetyt vaihtoehdot esitetään Uusimaa-kaavassa ohjeellisina linjauksina 
ja molemmissa vaihto Suomen valtakunnalliseen rataliikenteeseen on mahdollista 
vain lentoasemalla. Tarkemmat suunnitelmat tunnelin ja siihen liittyvien ratakäytävien 
osalta vaativat yksityiskohtaisempaa selvittämistä mm. yleissuunnitelman ja 
ympäristövaikutusten arvioinnin kautta.

Tallinna-tunnelin lisäksi Helsinki-Vantaan lentoaseman pohjoispuolelle tarvitaan 
tavaraliikenteen terminaali ja ratayhteys Hanko-Hyvinkää-radalle. Terminaalissa rahti 
siirretään maantiekuljetukseen tai suomalaisen raideleveyden raiteille. Nämä 
järjestelyt ovat samanlaiset kaikissa vaihtoehtoisissa toteutustavoissa. Rahtiliikenteen 
kannalta merkittäviä uusia yhteyksiä olisivat valtatiet 3 ja 4 Tuusulan kautta yhdistävä 
maantie 152 (Kehä IV) sekä tavaraliikenteen raideyhteystarve rahtiterminaalista Hanko-
Hyvinkää radan kautta pääradalle. Tämä yhteystarve osoitetaan 
kehittämisperiaatemerkinnällä, tarkka sijainti tai toteutustapa vaatii tarkempaa 
selvittämistä.

Kehä IV on osoitettu maakunnallisesti merkittävänä tienä. Merkintään liittyy MRL 33 §:
n mukainen rakentamisrajoitus. Itäinen radanvarsitie (Kellokosken ohikulkutie) on 
merkitty kaavaan tavoitevuoden 2050 jälkeen toteutettavana ohjeellisena 
liikenneyhteytenä.

Lentorata on merkitty ohjeellisena liikennetunnelina ja myös tähän merkintään liittyy 
MRL 33 §:n mukainen rakentamisrajoitus. Lentoradan ohjeellinen linjaus vastaa 
vuosien 2010 ja 2018 Lentorataselvitysten linjausta ja vuoden 2012 Nopea ratayhteys 
Helsingistä itään selvityksen linjaus-vaihtoehtoa A2.2. Lentorata on linjattu Tuusulan 
Itäväylän paikkeille, kun se lainvoimaisessa maakuntakaavassa on yli kilometrin 
pohjoisempana, lähempänä Hyrylää. Lentorata on suunnitelmien mukaan nopean 
kaukoliikenteen rata ja osa Helsinki–Tampere tunnin juna -yhteyden kehittämistä, 
minkä takia sen linjaus on suorin tutkituista vaihtoehdoista. Vuoden 2018 
Lentorataselvityksessä tarkennettiin suunnitelmia Lentoaseman aseman kohdalta ja 
Lentoradan, pääradan ja oikoradan yhtymiskohdasta. Lentoradan tarkempi sijainti 
linjaosuuksilla selviää jatkosuunnittelussa. Lentoradan ja Itäradan ohjeellinen linjaus 
ei ota kantaa Itäradan mahdolliseen asemaan Keravalla.

Focuksen ja Hyrylän eteläosan (Sulan) kaupan alueet sijoittuvat taajamatoimintojen 
kehittämisvyöhykkeen ulkopuolelle. Kaupan alueiden mitoitukset ovat 100 000 k-m , 2

joissa keskustahakuista kauppaa voi olla alle 4 000 k-m . Järvenpään eteläisessä 2

liittymässä oleva yksikkö sijoittuu taajamatoimintojen kehittämisvyöhykkeelle ja siellä 
voi olla keskustahakuista kauppaa alle 10 000 k-m  kokonaiskerrosalasta.  2
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Focus-alueelle on merkitty kaksi tuotanto- ja logistiikkatoimintojen kehittämisalueen 
kohdemerkintää. Tuotannon ja logistiikkatoimintojen kehittämisalueen 
kohdemerkinnällä osoitettaville alueille voi sijoittua sellaisia elinkeinotoimintoja, 
joiden laatu, laajuus tai ympäristövaikutukset vaativat sijoittumista kauemmaksi 
asutuksesta. Elinkeinotoiminta voi tällöin olla teollisuutta, vaarallisten kemikaalien 
käsittelyä, logistiikkaa ja sitä tukevia toimintoja sekä kiviaineshuoltoon tai 
kiertotalouteen liittyviä toimintoja.

Ympäristö

Kaavassa on osoitettu virkistysalueina yli 50 hehtaarin kokoiset yleiseen virkistykseen 
ja ulkoiluun tarkoitetut pääsääntöisesti valtion, kuntien tai Uudenmaan 
virkistysalueyhdistyksen omistamat tai hallinnoimat alueet. Alueilla voidaan rakentaa 
yleistä virkistyskäyttöä palvelevia rakennuksia ja rakenteita. Muutoin alueilla on 
voimassa MRL 33 §:n mukainen rakentamisrajoitus, minkä vuoksi alueet osoitetaan 
selkeällä rajauksella. Rakentamisrajoituksesta huolimatta virkistysalueet ovat 
yleispiirteisiä aluevarauksia, joita on mahdollista muuttaa ja tarkentaa 
yksityiskohtaisemmassa suunnittelussa. Virkistysalueina on osoitettu Temmonmäki – 
Lepokallio, Kupukallio, Sarvikallio, Tuomalansuo, Ruotsinkylä / Mätäkivennummi.

Viheryhteystarpeina on osoitettu ekologisesta ja virkistyksellisestä verkostosta ne 
yhteystarpeet, joiden toteuttaminen edellyttää muusta maankäytöstä johtuvaa 
yhteensovittamista. Merkintä ei osoita yhteyden tarkkaa sijaintia eikä määritä 
yhteyden leveyttä maastossa. Tuusulassa kulkee yhteystarve, joka yhdistää Espoon 
Luukin alueen Ruotsinkylän /Mätäkivennummen metsäntutkimuslaitoksen metsiin. 
Yhteyttä tarvitaan valtatie 3:n, tulevan Kehä IV:n ja siihen liittyvien logistiikka-ja 
työpaikka-alueiden sekä mahdollisesti uuden radan lentokentän pohjoispuolelta 
Hanko-Hyvinkää -radalle aiheuttamien estevaikutusten yhteensovittamisen vuoksi. 
Viheryhteystarve on osoitettu myös Luukista Seutulaan ja yhtymään pohjoisessa 
Tuusulaan Ruotsinkylän / Mätäkivennumeen viheryhteystarpeeseen. Kolmas 
viheryhteystarveosuus on merkitty metsäntutkimuslaitoksen metsistä Ruotsinkylä 
/Mätäkivennummi –alueelta kohti Sipoonkorpea. Tarve on parantaa heikentynyttä 
yhteyttä moottoriteiden, ratojen ja taajaman poikki. Kyseessä on ainut länsi-
itäsuuntainen yhteys Seutulan-Ruotsinkylän metsäalueilta Sipoonkorpeen.

Maakuntakaavassa osoitetaan suojelualueina yli 5 hehtaarin kokoiset alueet, jotka on 
suojeltu tai joita on tarkoitus suojella luonnonsuojelulain mukaisina 
luonnonsuojelualueina. Merkintä on aluevarausmerkintä, jolla on voimassa MRL 33 §:
n mukainen rakentamista koskeva rajoitus. Alueet perustuvat kuntakaavoituksen 
yhteydessä tuotettuihin luontoinventointitietoihin ja Uudenmaan liiton tekemien 
luontoselvitysten tuloksiin. Kaikki uusina esitettävät alueet on arvioitu 
maakunnallisesti arvokkaiksi yhtenäisellä luonnonympäristöjen arvottamisen 
kriteeristöillä. Kohteita on Tuusulassa 17, joista yksi ulottuu myös Keravan ja yksi 
myös Nurmijärven puolelle. Kohteet ovat: Tuusulanjärven lintuvesi, Mustojan lehto, 
Tuusulanjärven lintuvesi 2, Lonkerinkorpi, Keravanjokikanjoni, Myllykylä, Miilumäen 
metsä, Heinisuon metsä, Inkilän Haarajoen eteläinen metsä, Sarvikallio, Tuomalansuo, 
Kivimäen jokivarsi, Krapuojan puro ja alajuoksu, Palojoen metsä, Maarinjärvi-Degkärr, 
Harminkallio-Harminsuo-Matkoissuo ja Rajakosken lehto. 

Kulttuuriympäristöt perustuvat Uudenmaan 4. vaihemaakuntakaavan ratkaisuun. 
Uusimaa-kaavassa osoitetaan valtakunnallisesti merkittävät rakennetut 
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kulttuuriympäristöt, valtakunnallisesti arvokkaat maisema-alueet sekä 
maakunnallisesti merkittävät kulttuuriympäristöt yhtenäisellä ominaisuusmerkinnällä.

Aluevarausmerkinnällä osoitetaan kiertotalouden ja jätehuollon laaja alue Seutulan 
kaatopaikan yhteyteen, Kiilan alue. Alueella ei saa loppusijoittaa jätettä. Lisäksi 
kaavaan on merkitty 110kV:n ja 400 kV:n voimajohdot, korkeapaineiset maakaasun 
siirtoputket, Päijänne-tunneli sekä vedenhankinnan kannalta arvokkaat pinta- ja 
pohjavesialueet.

Uusimaa-kaavassa Helsinki-Vantaan lentoaseman melualueet esitetään vuonna 2015 
lainvoiman saaneen ympäristöluvan mukaisesti. Melualueet osoitetaan 
aaltoviivamerkinnällä, joita kuvataan melusuureilla L 60 dB ja L  55 dB. DEN DEN
Lentoliikenteen aiheuttaman melun ja muun maankäytön kehittämisen lähtökohtana 
on, että uusia asuinalueita tai muita melulle herkkiä toimintoja ei sijoiteta 
lentomelualueelle L  yli 55 dB. Alueilla, joiden melutaso L  on 55 - 60 dB, voidaan DEN DEN
hyväksyä mittakaavaltaan pienimuotoista täydennysrakentamista, jos alue muuten 
sopii erityisen hyvin asumiseen tai jos rakentamiselle on muita erityisen hyviä 
perusteita.

Lentomelualueiden lisäksi maakuntakaavassa osoitetaan uutena merkintänä kolme 
kiitoteiden suuntaista lentoliikenteen laskeutumisvyöhykettä ominaisuusmerkintänä. 
Vyöhykkeet osoitetaan lentoaseman toiminnan kannalta kriittisten 
laskeutumiskiitoteiden suuntaisesti. Laskeutuvat lentokoneet lähestyvät lentoasemaa 
kiitotien suuntaista linjaa pitkin useita kilometrejä ja niiden melu koetaan usein 
voimakkaampana ja häiritsevämpänä kuin nousevien lentokoneiden melu. 
Lentoliikenteen laskeutumisvyöhykkeiden osoittamisessa lähtökohtana on terveellisen 
ja turvallisen asuinympäristön turvaaminen sekä lentoaseman ja lentoliikenteen 
kehittämisedellytysten turvaaminen. Vyöhykkeen yksityiskohtaisemmassa 
suunnittelussa ja rakentamisessa tulee ottaa lentomelu huomioon.

Tuusulan kunnan lausunto Helsingin seudun vaihemaakuntakaavaluonnoksesta

Tuusulan kunta edellyttää muutoksia seuraaviin:

Taajamatoimintojen kehittämisvyöhykkeet
Kehä IV ja Focus
Lentorata
Hyrylän itäinen ohikulkutie
Palojoenmetsä
Viheryhteystarve
Lentoliikenteen laskeutumisvyöhyke

Taajamatoimintojen kehittämisvyöhyke

Tuusulan keskeiset taajamatoimintojen kehittämisvyöhykkeet tulee monin paikoin 
laajentaa. Maakunnan kehittämisen kannalta merkittävät taajamatoimintojen 
kehittämisvyöhykkeet on osoitettu kehittämisperiaatemerkinnöillä. Voimassa olevissa 
kaavoissa taajamatoimintojen alueet osoitettiin aluevarauksina. 
Kehittämisperiaatemerkintä on haastava, koska kaavan oikeusvaikutuksen mukaan 
sitä ei ole maakuntakaavan esitystarkkuuden, suunnittelutilanteen keskeneräisyyden 
tai muun vastaavan syyn takia tarkoituksenmukaista osoittaa selkeästi kohdennettuna 
aluevarauksena. Kuitenkin kaupan ratkaisussa tulkitaan tarkasti, sijoittuuko kaupan 
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alue taajamatoimintojen kehittämisalueelle vai ei ja tämän mukaan määräytyy, 
paljonko alueelle voidaan sijoittaa paikallista keskustahakuista kauppaa.

Taajamatoimintojen kehittämisvyöhykettä tulee laajentaa Hyrylän taajaman etelä-
osaan, Tuusulanväylän käytävässä Riihikallioon. Alueelta on hyvä liikenteen ja 
joukkoliikenteen palvelutaso etelään ja alueelle on suunnitteilla nykyistä Riihikallion 
taajamaa täydentävää rakentamista. Tuusulanväylän joukkoliikennetarjonta kehittyy 
jatkossa mm. kehäradan suuntaan tukien Riihikallion alueen taajamatoimintoja.

Taajamatoimintojen kehittämisvyöhykettä tulee laajentaa myös Hyrylän taajamasta 
länteen Lahelan alueelle, jossa on olemassa vahvaa taajamarakennetta ja alueelle on 
tulossa merkittävästi myös uutta asuinrakentamista. Alueen saavutettavuus paranee 
uusien liikennehankkeiden sekä joukkoliikenteen järjestelyjen myötä (mm. 
Koskenmäen kiertoliittymän parantaminen, Lahelan orsi, nopea pyöräilyn ja 
jalankulun laatukäytävä Hyrylän keskustaan, joukkoliikenteen liityntäyhteydet 
kehäradalle ja Hyrylään, yleiskaavan varaus Tuusulanjoentien jatkeelle).

Taajamatoimintojen kehittämisvyöhykettä tulee laajentaa myös merkittäville 
työpaikka-alueille Sulassa sekä lentoasemaan rajautuvalla ja tukeutuvalla Focus-
alueella. Sulassa taajamatoimintojen kehittämisalueen tulee kattaa koko Tuusulan 
Itäväylän rajaama alue, jolle kasvaa merkittävä työpaikka-alueen ja seudullisen 
vähittäiskaupan keskittymä. Focus-alueelle rakentuu noin miljoona kerrosneliömetriä 
maakuntakaavan tavoitevuoteen mennessä. Kehittämisperiaatemerkinnän mukaan 
merkinnällä osoitetaan maakunnan ensisijaisia maankäytön vyöhykkeitä, joilla 
luodaan edellytyksiä mm. elinkeinoelämälle ja tuetaan alueen kilpailukykyä. Focus-
alue rajautuu lentokenttäalueeseen ja sille on mahdollista sijoittaa toimintoja, jotka 
tukevat maakunnan ja koko valtakunnan tasolla tärkeimmän lentoaseman toimintaa. 
Focus-alue tulee esittää maakunnan kehittämisen kannalta merkittävänä 
taajamatoimintojen vyöhykkeenä samoin kuin lentokenttäalueen eteläpuoli on 
merkitty. Tuusulan kunta näkee, että viimeistään kaavan tavoitevuoden loppupuolella 
lentokenttäalue on täydentynyt kokonaisuudeksi myös pohjoispuoleltaan, 
maankäytön tiivistyttyä siinä määrin eteläosassa, että lentokenttäalueen kehittyminen 
vaatii alueita myös pohjoispuolelta.

Kehä IV, Focus, Tallinna-tunneli ja varikko

Kehä IV on erittäin tarpeellinen uusi tiehanke ja tärkeä Keski-Uudenmaan logistiikan 
poikittaisyhteys, jota tulee edistää rinnan Järvenpää-Nurmijärvi -poikittaisyhteyden 
kanssa. Tuleva Kehä IV tukee valtakunnallisesti ja kansantaloudellisesti merkittävän 
lentoaseman toimintaedellytyksiä ja toiminnankehittämistä. Kehä IV parantaa myös 
Kehä III:n toimintavarmuutta, siirtäen liikennettä ja raskaita toimintoja pois tiivistyvän 
maankäytön tieltä. Uusi kehätie palvelee erityisesti lentoasemaa ja sen 
lähiympäristöön keskittyvää yritystoimintaa, kuten kehätien varrelle rakentuvaa 
seudullisesti merkittävää uutta logistiikka-aluetta - Focusta.

Helsinki-Tallinna -tunneli tarjoaa loistavan liityntäyhteyden koko Suomen 
logistiikkaverkon kehittämiselle. Lentokentän yhteyteen sijoittuessaan yhteys tarjoaa 
hyvän mahdollisuuden kehittää lähialuetta vahvana logistiikan keskittymänä. Kehä IV –
yhteys on näitä liikenneverkon erittäin merkittäviä solmukohtia tukeva seudun 
poikittainen liikenneyhteys ja osa tätä kokonaisuutta.
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Kehä IV –yhteys on elintärkeä myös suunnitellulle Helsinki-Tallinna –tunnelin 
rahtiterminaalille. Tallinna-tunnelin suunnittelun edetessä tulee Tuusulan kunta ottaa 
mukaan suunnittelutyöhön. Rahtiterminaalin sijoittumista suunniteltaessa tulee 
huomioida alueella toimiva laajamittainen oikeusvaikutteisen osayleiskaavan 
mukainen maa-ainesten ottotoiminta, joka tulee jatkumaan pitkälle tulevaisuuteen ja 
on maakunnallisestikin merkittävää. Tallinna-tunnelin ja rahtiterminaalin sijoittaminen 
eivät saa vaarantaa tätä toimintaa.

Focuksen alueelle on osoitettu seudullinen vähittäiskaupan suuryksikköalue. Uusimaa-
kaavan 2050 suunnitteluperiaatteiden mukaan kaavalla tuetaan elinkeinoelämän 
toiminta- ja kehittymisedellytyksiä maakunnan erityyppisillä alueilla ja mahdollistetaan 
erityispiirteiden hyödyntäminen. Koska alue rajautuu Suomen suurimpaan ja 
tärkeimpään lentoasemaan sekä vilkkaiden liikenneväylien solmukohtaan, tulee tätä 
sijaintitekijää pystyä hyödyntämään alueen kaupallisen konseptin suunnittelussa. 
Focus-alueella toiminnan tulee tukeutua lentokentän ja erityisesti 
matkustajaliikenteen avaamiin mahdollisuuksiin, mutta vastavuoroisesti alueen 
kehittämisen tulee tukea lentoaseman kilpailukykyä ja palvelutarjontaa. Alue on myös 
liikenteellisen sijaintinsa ja erilaisten tavaraliikenteen 
lentokenttäintegraatiomahdollisuuksien puolesta otollinen erilaisten varastomyymälä- 
ja verkkokauppakonseptien kehittämiseen, joissa logistiikka on keskiössä. 
Maakuntakaavan tulee edistää ja mahdollistaa näiden uudenlaisten ja kehittyvien 
kaupan konseptien sekä liiketoimintamallien syntymistä. Laadittavan 
maakuntakaavan aikajänne on kuitenkin todella pitkä.

Kehä IV rakentaminen tukee maakuntakaavaluonnoksessa Tuusulan ja Vantaa rajalle 
osoitetun Kiilan kiertotalouskeskittymän kehittämistä. Kiertotaloustoiminta on 
nopeasti kasvava ja kokonaisvaltainen ala, joka luo uusia liiketoimintamalleja, mutta 
se tukee myös kestävän kehityksen periaatetta, eli toiminnan mahdollistamiselle on 
vahvat ympäristö- ja ilmastoperusteet.

Lentorata ja Ristikytö

Lentorata tulee suunnitella ja toteuttaa myös taajamajunaliikennettä ja 
pääkaupunkiseudun paikallisliikennettä palvelevana ratana. Uudelle radalle tulee 
toteuttaa asema Hyrylään ja rata tulee linjata sitovana merkintänä siten, että se kulkee 
Uusimaa –kaavassa Hyrylän keskustatoimintojen kautta. Tuusulan kunta katsoo, että 
kehysalueelta Helsingin niemelle johtavan väylästön liikennöinnin hidastuessa ja 
liikkujien määrän noustessa, Lentoradan hyödyntäminen nopeana 
taajamajunakäytävänä tulee olemaan perusteltua ja tarpeellista. Vähäisenkin 
paikallisliikenteen mahdollistaminen ja aseman sijoittaminen Hyrylän taajama-alueelle 
antaa mahdollisuuden tehostaa maankäyttöä merkittävästi, mikä on valtakunnallisten 
alueidenkäyttötavoitteiden mukaista.

Lentorata tulee linjata Hyrylän jälkeen siten, että se yhtyy pää- ja oikorataan 
Ristikydössä, jonne on mahdollista toteuttaa uusi merkittävä vaihtoasema ja 
taajamarakennetta maakuntakaavan tavoitevuoden jälkeen. Näin merkittävien 
infrapanostusten osalta tulee ennakoida tulevaisuuden tarpeita maakuntakaavan 
tavoitevuotta pidemmälle.

Hyrylän itäinen ohikulkutie
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Hyrylän itäinen ohikulkutie välillä Mäyräkorpi – Kirkonkylä tulee lisätä kaavaan. Väylä 
on seudullisesti merkittävä ja merkitys tulee vielä korostumaan Rykmentinpuiston 
rakentumisen myötä.

Palojoenmetsän luonnonsuojelualue

Maakuntakaavaan ei tule merkitä Palojoenmetsän luonnonsuojelualuetta. Jokelan 
taajaman eteläosaan Palojoen eteläpuolelle on vireillä Jokelan hevoskylä –hanke. 
Alueen luontoarvoja on selvitetty asemakaavatasoisena selvityksenä. Alueelle 
tavoitellaan asumisen, hevosharrastamisen ja –elinkeinon yhdistävää toteutusta. 
Tällainen maankäytöllisesti tavanomaista tehottomampi toiminta edellyttää 
ympärilleen siinä määrin tilaa, että se mahdollistaa myös luontoarvojen säilyttämisen. 
Noin neljännes kaikista Suomen eliölajeista elää maatalousympäristössä ja 
hevoskylätoiminta edesauttaa omalta osaltaan maatalouselinympäristön säilymistä. 
Vireillä olevassa Tuusulan yleiskaava 2040 –ehdotuksessa kaavaan osoitetaan 
arvokkaina luontokohteina sl-rajauksella Palojoenvarsi (noin 14 ha) ja kaksi 
merkittävintä viitasammakon kutulammikkoa (noin 6 ha ja 2 ha). Nämä alueet on 
osoitettu yleiskaavaehdotukseen Environ Palojoen molemmin puolin tekemien 
luontoselvitysten perusteella (Jokelan hevoskylän luontoselvitys 2015 ja Tuusulan 
Jokelan kartanon alueen luontoselvitys 2014). Luontoselvityksien mukaan arvokkaat 
lajit keskittyvät näille pienvesille ja niiden läheisyyteen. Palojoen varressa arvokkaan 
luontokohteen rajaus ulottuu etelämmäs kuin Uudenmaan liiton rajauksessa eli 
lähenee Lepänojan luonnonsuojelualuetta ja turvaa paremmin puronvarren 
ekologista yhteyttä. Tuusulan kunta tunnistaa alueen luontoarvojen olevan 
maakunnallisesti merkittäviä, mutta katsoo, että tämän alueen maankäyttö tulisi 
ratkaista maakuntakaavatasoa tarkemman suunnittelun keinoin ja että 
maakuntakaavaan ei tule merkitä luonnonsuojelualuetta. Vesilaki turvaa purona 
Palojoen.

Viheryhteystarve

Koillis-lounais-suuntainen viheryhteys (Liiteaineistossa 1: viheryhteystarpeiden 
kuvaukset, kohdenumero 66) tulee siirtää Vantaanjoki- ja/tai Tuusulanjokivarteen. 
Kaavaluonnoksessa on osoitettu viheryhteystarve Luukista Seutulaan ja yhtymään 
pohjoisessa Tuusulaan Ruotsinkylän / Mätäkivennummen viheryhteystarpeeseen. 
Yhtymäkohta sijoittuu maa-ainesten ottoalueelle. Alueella on lainvoimainen 
osayleiskaava ja kiviainesten ottoa vuosia eteenpäin. Alueella ei voi kulkea 
viheryhteyttä.

Tuusulan kunta yhtyy Kuuma-kuntien näkemykseen siitä, että Kuuma-kunnat eivät 
halua profiloitua pääkaupunkiseudun viheralueiksi. Tiivistyvien kaupunkiseutujen 
päivittäiset virkistystarpeet tulee hoitaa asukkaita lähellä, kävelyetäisyydellä. 
Laajemmat retkeilymaastot on jo muodostettu kansallispuistoiksi tai virkistysalueiksi. 
Maakuntakaavalla ei saa määritellä kaikkia kehyskuntien rakentamattomia alueita 
kategorisesti viherkehäksi, jossa rakentaminen haittaa pääkaupunkiseudun 
virkistäytymismahdollisuuksia.

Lentoliikenteen laskeutumisvyöhyke

Luonnoksessa esitetty lentoliikenteen laskeutumisvyöhyke -merkintä tulee poistaa. 
Merkinnän kuvauksen mukaan alueen melutaso L  on keskimäärin alle 55 dBA ja DEN
melu on toistuvaa. Määräyksen mukaan alueen yksityiskohtaisemmassa 
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suunnittelussa ja rakentamisessa tulee ottaa lentomelu huomioon. 
Laskeutumisvyöhykkeen merkitys on jäänyt kaavamääräyksessä epäselväksi. Vaarana 
on että se tosiasiallisesti rajoittaa tai estää alueiden tulevaa käyttöä.

Tuusulan kunnalla ei ole lausuttavaa Uudenmaan rakennesuunnitelmasta

Yhteenveto

Tuusulan kunta edellyttää seuraavia muutoksia Helsingin seudun 
vaihemaakuntakaavaluonnokseen:

taajamatoimintojen kehittämisvyöhykettä tulee laajentaa Riihikallioon, Lahelaan, 
Sulaan ja Focukseen
Kehä IV:sta tulee painottaa maakunnallisesti merkittävänä väylänä ja Focusta 
maakunnallisena logistiikka-alueena, jonne tulee sallia monimuotoisia kaupan 
konsepteja
Lentorata tulee merkitä sitovana Hyrylään, sekä edelleen Ristikytöön
Hyrylän itäinen ohikulkutie välillä Mäyräkorpi – Kirkonkylä tulee lisätä kaavaan.
Palojoenmetsän luonnonsuojelualue tulee poistaa
Koillis-lounais-suuntainen viheryhteystarve tulee siirtää Vantaanjoki- ja/tai 
Tuusulanjokivarteen
Lentoliikenteen laskeutumisvyöhyke tulee poistaa

 

Ehdotus
Esittelijä: Asko Honkanen, kuntasuunnittelupäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, 
että valtuusto päättää

antaa Uusimaa-kaava 2050 luonnoksesta edellä esitetyn lausunnon.
Lisäksi kuntakehityslautakunta päättää

tarkastaa ja hyväksyä pöytäkirjan tämän asian osalta kokouksessa.
---

Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun Liisa Sorri Margita Winqvistin 
kannattamana teki seuraavan muutosesityksen:

"- Taajamatoimintojen kehittämisvyöhyke 3. kappale, poistetaan teksti: yleiskaavan 
varaus Tuusulanjoentien jatkeelle

-  Kehä IV, Focus, Tallinna-tunneli ja varikko 3 kappale, poistetaan teksti: 
 Rahtiterminaalin sijoittumista suunniteltaessa tulee huomioida alueella toimiva 
laajamittainen oikeusvaikutteisen osayleiskaavan mukainen maa-ainesten ottotoiminta, 
joka tulee jatkumaan pitkälle tulevaisuuteen ja on maakunnallisestikin merkittävää. 
Tallinna-tunnelin ja . rahtiterminaalin sijoittaminen eivät saa vaarantaa tätä toimintaa
Kolmannen kappaleen loppuun lisätään: Tuusulan kunta suhtautuu myönteisesti 
Tallinna-tunnelin ja rahtiterminaalin sijoittamiseen kunnan alueelle".

Koska oli tehty kannatettu muutosesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä.
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Kuntakehityslautakunta hyväksyi puheenjohtajan äänestysesityksen, että ne jotka 
kannattavat pohjaehdotusta äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat Sorrin 
muutosesitystä äänestävät "ei".

jaa-äänen antoivat: Pasi Huuhtanen, Vesa Lundberg, Päivö Kuusisto, Klaus 
Koivunen, Jouko Riola, Mika Mäki-Kuhna, Tiia Kaukolampi, Pirjo Maula, Ulla 
Palomäki
ei-äänen antoivat: Margita Winqvist, Jari Anttalainen, Liisa Sorri, Jari Raita

Puheenjohtaja totesi kuntakehityslautakunnan päättäneen äänin 9 -4 hyväksyä 
esittelijän pohjaehdotuksen.

 

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Liisa Sorri ja Margita Winqvist jättivät asiasta eriävän mielipiteen:

"Kohdassa  perusteluista olisi Taajamatoimintojen kehittämisvyöhyke
mielestämme tullut poistaa maininta yleiskaavan varauksestaTuusulanjoentien 
jatkeesta. Yleiskaava 2040 ei ole vielä ollut päätöskäsittelyssä edes 
kuntakehityslautakunnassa eikä Tuusulanjoentien jatkeen tarpeellisuudesta ole 
yksimielisyyttä. Yleiskaavaan liittyvässä liikenneselvityksessäkin on todettu, että 
Maisalantien parantaminen olisi halvempi vaihtoehto uudelle tielle.

Kohdassa  olisimme halunneet Kehä IV, Focus, Tallinna-tunneli ja varikko
painotettavan kunnan myönteistä suhtautumista Tallinna-tunnelin ja rahtiterminaalin 
sijoittamiseen kunnan alueelle sekä tämän tuomia positiivisia vaikutuksia. Nyt 
lausunnossa korostetaan maa-ainesten oton turvaamista. Siksi esitimme 
poistettavaksi lauseita: Rahtiterminaalin sijoittumista suunniteltaessa tulee huomioida 
alueella toimiva laajamittainen oikeusvaikutteisen oasyleiskaavan mukainen maa-
ainesten ottotoiminta, joka tulee jatkumaan pitkälle tulevaisuuteen ja on 
maakunnallisestikin merkittävää. Tallinna-tunnelin ja rahtiterminaalin sijoittaminen 
eivät saa vaarantaa tätä toimintaa. Tämän tilalle esitimme lausetta: Tuusulan kunta 
suhtautuu myönteisesti Tallinna-tunnelin ja rahtiterminaalin sijoittumiseen kunnan 
alueelle. "

Kunnanhallitus, 05.11.2018, § 383

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Lindström

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

antaa Uusimaa-kaava 2050 -luonnoksesta seuraavan lausunnon:
Tuusulan kunnan lausunto Helsingin seudun vaihemaakuntakaavaluonnoksesta
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Tuusulan kunta edellyttää muutoksia seuraaviin:

Taajamatoimintojen kehittämisvyöhykkeet
Kehä IV ja Focus
Lentorata
Hyrylän itäinen ohikulkutie
Palojoenmetsä
Viheryhteystarve
Lentoliikenteen laskeutumisvyöhyke

 

Taajamatoimintojen kehittämisvyöhyke

Tuusulan keskeiset taajamatoimintojen kehittämisvyöhykkeet tulee monin paikoin 
laajentaa. Maakunnan kehittämisen kannalta merkittävät taajamatoimintojen 
kehittämisvyöhykkeet on osoitettu kehittämisperiaatemerkinnöillä. Voimassa olevissa 
kaavoissa taajamatoimintojen alueet osoitettiin aluevarauksina. 
Kehittämisperiaatemerkintä on haastava, koska kaavan oikeusvaikutuksen mukaan 
sitä ei ole maakuntakaavan esitystarkkuuden, suunnittelutilanteen keskeneräisyyden 
tai muun vastaavan syyn takia tarkoituksenmukaista osoittaa selkeästi kohdennettuna 
aluevarauksena. Kuitenkin kaupan ratkaisussa tulkitaan tarkasti, sijoittuuko kaupan 
alue taajamatoimintojen kehittämisalueelle vai ei ja tämän mukaan määräytyy, 
paljonko alueelle voidaan sijoittaa paikallista keskustahakuista kauppaa.
Taajamatoimintojen kehittämisvyöhykettä tulee laajentaa Hyrylän taajaman etelä-
osaan, Tuusulanväylän käytävässä Riihikallioon. Alueelta on hyvä liikenteen ja 
joukkoliikenteen palvelutaso etelään ja alueelle on suunnitteilla nykyistä Riihikallion 
taajamaa täydentävää rakentamista. Tuusulanväylän joukkoliikennetarjonta kehittyy 
jatkossa mm. kehäradan suuntaan tukien Riihikallion alueen taajamatoimintoja.

Taajamatoimintojen kehittämisvyöhykettä tulee laajentaa myös Hyrylän taajamasta 
länteen Lahelan alueelle, jossa on olemassa vahvaa taajamarakennetta ja alueelle on 
tulossa merkittävästi myös uutta asuinrakentamista. Alueen saavutettavuus paranee 
uusien liikennehankkeiden sekä joukkoliikenteen järjestelyjen myötä (mm. 
Koskenmäen kiertoliittymän parantaminen, Lahelan orsi, nopea pyöräilyn ja 
jalankulun laatukäytävä Hyrylän keskustaan, joukkoliikenteen liityntäyhteydet 
kehäradalle ja Hyrylään, yleiskaavan varaus Tuusulanjoentien jatkeelle).

Taajamatoimintojen kehittämisvyöhykettä tulee laajentaa myös merkittäville 
työpaikka-alueille Sulassa sekä lentoasemaan rajautuvalla ja tukeutuvalla Focus-
alueella. Sulassa taajamatoimintojen kehittämisalueen tulee kattaa koko Tuusulan 
Itäväylän rajaama alue, jolle kasvaa merkittävä työpaikka-alueen ja seudullisen 
vähittäiskaupan keskittymä. Focus-alueelle rakentuu noin miljoona kerrosneliömetriä 
maakuntakaavan tavoitevuoteen mennessä. Kehittämisperiaatemerkinnän mukaan 
merkinnällä osoitetaan maakunnan ensisijaisia maankäytön vyöhykkeitä, joilla 
luodaan edellytyksiä mm. elinkeinoelämälle ja tuetaan alueen kilpailukykyä. Focus-
alue rajautuu lentokenttäalueeseen ja sille on mahdollista sijoittaa toimintoja, jotka 
tukevat maakunnan ja koko valtakunnan tasolla tärkeimmän lentoaseman toimintaa. 
Focus-alue tulee esittää maakunnan kehittämisen kannalta merkittävänä 
taajamatoimintojen vyöhykkeenä samoin kuin lentokenttäalueen eteläpuoli on 
merkitty. Tuusulan kunta näkee, että viimeistään kaavan tavoitevuoden loppupuolella 
lentokenttäalue on täydentynyt kokonaisuudeksi myös pohjoispuoleltaan, 
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maankäytön tiivistyttyä siinä määrin eteläosassa, että lentokenttäalueen kehittyminen 
vaatii alueita myös pohjoispuolelta.

Kehä IV, Focus, Tallinna-tunneli ja varikko

Kehä IV on erittäin tarpeellinen uusi tiehanke ja tärkeä Keski-Uudenmaan logistiikan 
poikittaisyhteys, jota tulee edistää rinnan Järvenpää-Nurmijärvi -poikittaisyhteyden 
kanssa. Tuleva Kehä IV tukee valtakunnallisesti ja kansantaloudellisesti merkittävän 
lentoaseman toimintaedellytyksiä ja toiminnankehittämistä. Kehä IV parantaa myös 
Kehä III:n toimintavarmuutta, siirtäen liikennettä ja raskaita toimintoja pois tiivistyvän 
maankäytön tieltä. Uusi kehätie palvelee erityisesti lentoasemaa ja sen 
lähiympäristöön keskittyvää yritystoimintaa, kuten kehätien varrelle rakentuvaa 
seudullisesti merkittävää uutta logistiikka-aluetta - Focusta.

Helsinki-Tallinna -tunneli tarjoaa loistavan liityntäyhteyden koko Suomen 
logistiikkaverkon kehittämiselle. Lentokentän yhteyteen sijoittuessaan yhteys tarjoaa 
hyvän mahdollisuuden kehittää lähialuetta vahvana logistiikan keskittymänä. Kehä IV –
yhteys on näitä liikenneverkon erittäin merkittäviä solmukohtia tukeva seudun 
poikittainen liikenneyhteys ja osa tätä kokonaisuutta.

Kehä IV -yhteys on elintärkeä myös suunnitellulle Helsinki-Tallinna –tunnelin 
rahtiterminaalille. Tallinna-tunnelin suunnittelun edetessä tulee Tuusulan kunta ottaa 
mukaan suunnittelutyöhön. Rahtiterminaalin sijoittumista suunniteltaessa tulee 
huomioida alueella toimiva laajamittainen oikeusvaikutteisen osayleiskaavan 
mukainen maa-ainesten ottotoiminta, joka tulee jatkumaan pitkälle tulevaisuuteen ja 
on maakunnallisestikin merkittävää. Tallinna-tunnelin ja rahtiterminaalin sijoittaminen 
eivät saa vaarantaa tätä toimintaa.

Focuksen alueelle on osoitettu seudullinen vähittäiskaupan suuryksikköalue. Uusimaa-
kaavan 2050 suunnitteluperiaatteiden mukaan kaavalla tuetaan elinkeinoelämän 
toiminta- ja kehittymisedellytyksiä maakunnan erityyppisillä alueilla ja mahdollistetaan 
erityispiirteiden hyödyntäminen. Koska alue rajautuu Suomen suurimpaan ja 
tärkeimpään lentoasemaan sekä vilkkaiden liikenneväylien solmukohtaan, tulee tätä 
sijaintitekijää pystyä hyödyntämään alueen kaupallisen konseptin suunnittelussa. 
Focus-alueella toiminnan tulee tukeutua lentokentän ja erityisesti 
matkustajaliikenteen avaamiin mahdollisuuksiin, mutta vastavuoroisesti alueen 
kehittämisen tulee tukea lentoaseman kilpailukykyä ja palvelutarjontaa. Alue on myös 
liikenteellisen sijaintinsa ja erilaisten tavaraliikenteen 
lentokenttäintegraatiomahdollisuuksien puolesta otollinen erilaisten varastomyymälä- 
ja verkkokauppakonseptien kehittämiseen, joissa logistiikka on keskiössä. 
Maakuntakaavan tulee edistää ja mahdollistaa näiden uudenlaisten ja kehittyvien 
kaupan konseptien sekä liiketoimintamallien syntymistä. Laadittavan 
maakuntakaavan aikajänne on kuitenkin todella pitkä.

Kehä IV rakentaminen tukee maakuntakaavaluonnoksessa Tuusulan ja Vantaa rajalle 
osoitetun Kiilan kiertotalouskeskittymän kehittämistä. Kiertotaloustoiminta on 
nopeasti kasvava ja kokonaisvaltainen ala, joka luo uusia liiketoimintamalleja, mutta 
se tukee myös kestävän kehityksen periaatetta, eli toiminnan mahdollistamiselle on 
vahvat ympäristö- ja ilmastoperusteet.
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Lentorata ja Ristikytö

Lentorata tulee suunnitella ja toteuttaa myös taajamajunaliikennettä ja 
pääkaupunkiseudun paikallisliikennettä palvelevana ratana. Uudelle radalle tulee 
toteuttaa asema Hyrylään ja rata tulee linjata sitovana merkintänä siten, että se kulkee 
Uusimaa –kaavassa Hyrylän keskustatoimintojen kautta. Tuusulan kunta katsoo, että 
kehysalueelta Helsingin niemelle johtavan väylästön liikennöinnin hidastuessa ja 
liikkujien määrän noustessa, Lentoradan hyödyntäminen nopeana 
taajamajunakäytävänä tulee olemaan perusteltua ja tarpeellista. Vähäisenkin 
paikallisliikenteen mahdollistaminen ja aseman sijoittaminen Hyrylän taajama-alueelle 
antaa mahdollisuuden tehostaa maankäyttöä merkittävästi, mikä on valtakunnallisten 
alueidenkäyttötavoitteiden mukaista.

Lentorata tulee linjata Hyrylän jälkeen siten, että se yhtyy pää- ja oikorataan 
Ristikydössä, jonne on mahdollista toteuttaa uusi merkittävä vaihtoasema ja 
taajamarakennetta maakuntakaavan tavoitevuoden jälkeen. Näin merkittävien 
infrapanostusten osalta tulee ennakoida tulevaisuuden tarpeita maakuntakaavan 
tavoitevuotta pidemmälle.
 

Hyrylän itäinen ohikulkutie

Hyrylän itäinen ohikulkutie välillä Mäyräkorpi – Kirkonkylä tulee lisätä kaavaan. Väylä 
on seudullisesti merkittävä ja merkitys tulee vielä korostumaan Rykmentinpuiston 
rakentumisen myötä.

Palojoenmetsän luonnonsuojelualue

Maakuntakaavaan ei tule merkitä Palojoenmetsän luonnonsuojelualuetta. Jokelan 
taajaman eteläosaan Palojoen eteläpuolelle on vireillä Jokelan hevoskylä –hanke. 
Alueen luontoarvoja on selvitetty asemakaavatasoisena selvityksenä. Alueelle 
tavoitellaan asumisen, hevosharrastamisen ja –elinkeinon yhdistävää toteutusta. 
Tällainen maankäytöllisesti tavanomaista tehottomampi toiminta edellyttää 
ympärilleen siinä määrin tilaa, että se mahdollistaa myös luontoarvojen säilyttämisen. 
Noin neljännes kaikista Suomen eliölajeista elää maatalousympäristössä ja 
hevoskylätoiminta edesauttaa omalta osaltaan maatalouselinympäristön säilymistä. 
Vireillä olevassa Tuusulan yleiskaava 2040 -ehdotuksessa kaavaan osoitetaan 
arvokkaina luontokohteina sl-rajauksella Palojoenvarsi (noin 14 ha) ja kaksi 
merkittävintä viitasammakon kutulammikkoa (noin 6 ha ja 2 ha). Nämä alueet on 
osoitettu yleiskaavaehdotukseen Environ Palojoen molemmin puolin tekemien 
luontoselvitysten perusteella (Jokelan hevoskylän luontoselvitys 2015 ja Tuusulan 
Jokelan kartanon alueen luontoselvitys 2014). Luontoselvityksien mukaan arvokkaat 
lajit keskittyvät näille pienvesille ja niiden läheisyyteen. Palojoen varressa arvokkaan 
luontokohteen rajaus ulottuu etelämmäs kuin Uudenmaan liiton rajauksessa eli 
lähenee Lepänojan luonnonsuojelualuetta ja turvaa paremmin puronvarren 
ekologista yhteyttä. Tuusulan kunta tunnistaa alueen luontoarvojen olevan 
maakunnallisesti merkittäviä, mutta katsoo, että tämän alueen maankäyttö tulisi 
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ratkaista maakuntakaavatasoa tarkemman suunnittelun keinoin ja että 
maakuntakaavaan ei tule merkitä luonnonsuojelualuetta. Vesilaki turvaa purona 
Palojoen.

Viheryhteystarve

Koillis-lounais-suuntainen viheryhteys (Liiteaineistossa 1: viheryhteystarpeiden 
kuvaukset, kohdenumero 66) tulee siirtää Vantaanjoki- ja/tai Tuusulanjokivarteen. 
Kaavaluonnoksessa on osoitettu viheryhteystarve Luukista Seutulaan ja yhtymään 
pohjoisessa Tuusulaan Ruotsinkylän / Mätäkivennummen viheryhteystarpeeseen. 
Yhtymäkohta sijoittuu maa-ainesten ottoalueelle. Alueella on lainvoimainen 
osayleiskaava ja kiviainesten ottoa vuosia eteenpäin. Alueella ei voi kulkea 
viheryhteyttä.

Tuusulan kunta yhtyy Kuuma-kuntien näkemykseen siitä, että Kuuma-kunnat eivät 
halua profiloitua pääkaupunkiseudun viheralueiksi. Tiivistyvien kaupunkiseutujen 
päivittäiset virkistystarpeet tulee hoitaa asukkaita lähellä, kävelyetäisyydellä. 
Laajemmat retkeilymaastot on jo muodostettu kansallispuistoiksi tai virkistysalueiksi. 
Maakuntakaavalla ei saa määritellä kaikkia kehyskuntien rakentamattomia alueita 
kategorisesti viherkehäksi, jossa rakentaminen haittaa pääkaupunkiseudun 
virkistäytymismahdollisuuksia.

Lentoliikenteen laskeutumisvyöhyke

Luonnoksessa esitetty lentoliikenteen laskeutumisvyöhyke -merkintä tulee poistaa. 
Merkinnän kuvauksen mukaan alueen melutaso L  on keskimäärin alle 55 dBA ja DEN
melu on toistuvaa. Määräyksen mukaan alueen yksityiskohtaisemmassa 
suunnittelussa ja rakentamisessa tulee ottaa lentomelu huomioon. 
Laskeutumisvyöhykkeen merkitys on jäänyt kaavamääräyksessä epäselväksi. Vaarana 
on että se tosiasiallisesti rajoittaa tai estää alueiden tulevaa käyttöä.
Tuusulan kunnalla ei ole lausuttavaa Uudenmaan rakennesuunnitelmasta
 

Yhteenveto

Tuusulan kunta edellyttää seuraavia muutoksia Helsingin seudun 
vaihemaakuntakaavaluonnokseen:

taajamatoimintojen kehittämisvyöhykettä tulee laajentaa Riihikallioon, Lahelaan, 
Sulaan ja Focukseen
Kehä IV:sta tulee painottaa maakunnallisesti merkittävänä väylänä ja Focusta 
maakunnallisena logistiikka-alueena, jonne tulee sallia monimuotoisia kaupan 
konsepteja
lentorata tulee merkitä sitovana Hyrylään, sekä edelleen Ristikytöön
Hyrylän itäinen ohikulkutie välillä Mäyräkorpi – Kirkonkylä tulee lisätä kaavaan.
Palojoenmetsän luonnonsuojelualue tulee poistaa
Koillis-lounais-suuntainen viheryhteystarve tulee siirtää Vantaanjoki- ja/tai 
Tuusulanjokivarteen
lentoliikenteen laskeutumisvyöhyke tulee poistaa.

---
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Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Jussi Salonen Veikko Seunan 
kannattamana esitti, että lausunnon kohdasta 3. Taajamatoimintojen kehittämisvyöhyke 
kappale, poistetaan teksti: yleiskaavan varaus Tuusulanjoentien jatkeelle.

Koska oli tehty kannatettu muutosesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä. 
Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattava 
pohjaehdotusta, äänestävät "jaa" ,ja ne, jotka kannattavat Salosen tekemää 
muutosesitystä, äänestävät "ei". Suoritetussa äänestyksessä annettiin 9 jaa-ääntä 
(Lappalainen, Koivunen, Mäki-Kuhna, Nyman, Peltonen, Rosenqvist, Salmi, Sipiläinen ja 
Lindberg) ja 3 ei-ääntä (Friman, Seuna ja Salonen). Tamminen oli poissa. 
Puheenjohtaja totesi pohjaehdotuksen tulleen päätökseksi.

Tämän jälkeen Salonen Seunan kannattamana esitti, että lausunnon kohdasta Kehä IV, 
3 kappale, poistetaan teksti: Rahtiterminaalin Focus, Tallinna-tunneli ja varikko 

sijoittumista suunniteltaessa tulee huomioida alueella toimiva laajamittainen 
oikeusvaikutteisen osayleiskaavan mukainen maa-ainesten ottotoiminta, joka tulee 
jatkumaan pitkälle tulevaisuuteen ja on maakunnallisestikin merkittävää. Tallinna-
tunnelin ja rahtiterminaalin sijoittaminen eivät saa vaarantaa tätä toimintaa.

Koska oli tehty kannatettu muutosesitys, oli asia ratkaistava äänestämällä. 
Kunnanhallitus hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattava 
pohjaehdotusta, äänestävät "jaa" ,ja ne, jotka kannattavat Salosen tekemää 
muutosesitystä, äänestävät "ei". Suoritetussa äänestyksessä annettiin 8 jaa-ääntä 
(Lappalainen, Koivunen, Mäki-Kuhna, Peltonen, Rosenqvist, Salmi, Sipiläinen ja 
Lindberg) ja 4 ei-ääntä (Friman, Seuna, Nyman ja Salonen). Tamminen oli poissa. 
Puheenjohtaja totesi pohjaehdotuksen tulleen päätökseksi.

Salonen esitti vielä, että em. 3. kappaleen loppuun lisätään: Tuusulan kunta suhtautuu 
myönteisesti Tallinna-tunnelin ja rahtiterminaalin sijoittamiseen kunnan alueelle. 
Esitys hyväksyttiin yksimielisesti.

Päätös
Kunnanhallitus päätti hyväksyä pohjaehdotuksen em. lisäyksellä.

Valtuusto, 12.11.2018, § 126

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Lindström

Ehdotus

Valtuusto päättää

antaa Uusimaa-kaava 2050 -luonnoksesta seuraavan lausunnon:
Tuusulan kunnan lausunto Helsingin seudun vaihemaakuntakaavaluonnoksesta

Tuusulan kunta edellyttää muutoksia seuraaviin:

Taajamatoimintojen kehittämisvyöhykkeet
Kehä IV ja Focus
Lentorata
Hyrylän itäinen ohikulkutie
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Palojoenmetsä
Viheryhteystarve
Lentoliikenteen laskeutumisvyöhyke

Taajamatoimintojen kehittämisvyöhyke

Tuusulan keskeiset taajamatoimintojen kehittämisvyöhykkeet tulee monin paikoin 
laajentaa. Maakunnan kehittämisen kannalta merkittävät taajamatoimintojen 
kehittämisvyöhykkeet on osoitettu kehittämisperiaatemerkinnöillä. Voimassa olevissa 
kaavoissa taajamatoimintojen alueet osoitettiin aluevarauksina. 
Kehittämisperiaatemerkintä on haastava, koska kaavan oikeusvaikutuksen mukaan 
sitä ei ole maakuntakaavan esitystarkkuuden, suunnittelutilanteen keskeneräisyyden 
tai muun vastaavan syyn takia tarkoituksenmukaista osoittaa selkeästi kohdennettuna 
aluevarauksena. Kuitenkin kaupan ratkaisussa tulkitaan tarkasti, sijoittuuko kaupan 
alue taajamatoimintojen kehittämisalueelle vai ei ja tämän mukaan määräytyy, 
paljonko alueelle voidaan sijoittaa paikallista keskustahakuista kauppaa.

Taajamatoimintojen kehittämisvyöhykettä tulee laajentaa Hyrylän taajaman etelä-
osaan, Tuusulanväylän käytävässä Riihikallioon. Alueelta on hyvä liikenteen ja 
joukkoliikenteen palvelutaso etelään ja alueelle on suunnitteilla nykyistä Riihikallion 
taajamaa täydentävää rakentamista. Tuusulanväylän joukkoliikennetarjonta kehittyy 
jatkossa mm. kehäradan suuntaan tukien Riihikallion alueen taajamatoimintoja.

Taajamatoimintojen kehittämisvyöhykettä tulee laajentaa myös Hyrylän taajamasta 
länteen Lahelan alueelle, jossa on olemassa vahvaa taajamarakennetta ja alueelle on 
tulossa merkittävästi myös uutta asuinrakentamista. Alueen saavutettavuus paranee 
uusien liikennehankkeiden sekä joukkoliikenteen järjestelyjen myötä (mm. 
Koskenmäen kiertoliittymän parantaminen, Lahelan orsi, nopea pyöräilyn ja 
jalankulun laatukäytävä Hyrylän keskustaan, joukkoliikenteen liityntäyhteydet 
kehäradalle ja Hyrylään, yleiskaavan varaus Tuusulanjoentien jatkeelle).

Taajamatoimintojen kehittämisvyöhykettä tulee laajentaa myös merkittäville 
työpaikka-alueille Sulassa sekä lentoasemaan rajautuvalla ja tukeutuvalla Focus-
alueella. Sulassa taajamatoimintojen kehittämisalueen tulee kattaa koko Tuusulan 
Itäväylän rajaama alue, jolle kasvaa merkittävä työpaikka-alueen ja seudullisen 
vähittäiskaupan keskittymä. Focus-alueelle rakentuu noin miljoona kerrosneliömetriä 
maakuntakaavan tavoitevuoteen mennessä. Kehittämisperiaatemerkinnän mukaan 
merkinnällä osoitetaan maakunnan ensisijaisia maankäytön vyöhykkeitä, joilla 
luodaan edellytyksiä mm. elinkeinoelämälle ja tuetaan alueen kilpailukykyä. Focus-
alue rajautuu lentokenttäalueeseen ja sille on mahdollista sijoittaa toimintoja, jotka 
tukevat maakunnan ja koko valtakunnan tasolla tärkeimmän lentoaseman toimintaa. 
Focus-alue tulee esittää maakunnan kehittämisen kannalta merkittävänä 
taajamatoimintojen vyöhykkeenä samoin kuin lentokenttäalueen eteläpuoli on 
merkitty. Tuusulan kunta näkee, että viimeistään kaavan tavoitevuoden loppupuolella 
lentokenttäalue on täydentynyt kokonaisuudeksi myös pohjoispuoleltaan, 
maankäytön tiivistyttyä siinä määrin eteläosassa, että lentokenttäalueen kehittyminen 
vaatii alueita myös pohjoispuolelta.

Kehä IV, Focus, Tallinna-tunneli ja varikko

Kehä IV on erittäin tarpeellinen uusi tiehanke ja tärkeä Keski-Uudenmaan logistiikan 
poikittaisyhteys, jota tulee edistää rinnan Järvenpää-Nurmijärvi -poikittaisyhteyden 
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kanssa. Tuleva Kehä IV tukee valtakunnallisesti ja kansantaloudellisesti merkittävän 
lentoaseman toimintaedellytyksiä ja toiminnankehittämistä. Kehä IV parantaa myös 
Kehä III:n toimintavarmuutta, siirtäen liikennettä ja raskaita toimintoja pois tiivistyvän 
maankäytön tieltä. Uusi kehätie palvelee erityisesti lentoasemaa ja sen 
lähiympäristöön keskittyvää yritystoimintaa, kuten kehätien varrelle rakentuvaa 
seudullisesti merkittävää uutta logistiikka-aluetta - Focusta.

Helsinki-Tallinna -tunneli tarjoaa loistavan liityntäyhteyden koko Suomen 
logistiikkaverkon kehittämiselle. Lentokentän yhteyteen sijoittuessaan yhteys tarjoaa 
hyvän mahdollisuuden kehittää lähialuetta vahvana logistiikan keskittymänä. Kehä IV –
yhteys on näitä liikenneverkon erittäin merkittäviä solmukohtia tukeva seudun 
poikittainen liikenneyhteys ja osa tätä kokonaisuutta.

Kehä IV -yhteys on elintärkeä myös suunnitellulle Helsinki-Tallinna –tunnelin 
rahtiterminaalille. Tallinna-tunnelin suunnittelun edetessä tulee Tuusulan kunta ottaa 
mukaan suunnittelutyöhön. Rahtiterminaalin sijoittumista suunniteltaessa tulee 
huomioida alueella toimiva laajamittainen oikeusvaikutteisen osayleiskaavan 
mukainen maa-ainesten ottotoiminta, joka tulee jatkumaan pitkälle tulevaisuuteen ja 
on maakunnallisestikin merkittävää. Tallinna-tunnelin ja rahtiterminaalin sijoittaminen 
eivät saa vaarantaa tätä toimintaa. Tuusulan kunta suhtautuu myönteisesti Tallinna-
tunnelin ja rahtiterminaalin sijoittamiseen kunnan alueelle.

Focuksen alueelle on osoitettu seudullinen vähittäiskaupan suuryksikköalue. Uusimaa-
kaavan 2050 suunnitteluperiaatteiden mukaan kaavalla tuetaan elinkeinoelämän 
toiminta- ja kehittymisedellytyksiä maakunnan erityyppisillä alueilla ja mahdollistetaan 
erityispiirteiden hyödyntäminen. Koska alue rajautuu Suomen suurimpaan ja 
tärkeimpään lentoasemaan sekä vilkkaiden liikenneväylien solmukohtaan, tulee tätä 
sijaintitekijää pystyä hyödyntämään alueen kaupallisen konseptin suunnittelussa. 
Focus-alueella toiminnan tulee tukeutua lentokentän ja erityisesti 
matkustajaliikenteen avaamiin mahdollisuuksiin, mutta vastavuoroisesti alueen 
kehittämisen tulee tukea lentoaseman kilpailukykyä ja palvelutarjontaa. Alue on myös 
liikenteellisen sijaintinsa ja erilaisten tavaraliikenteen 
lentokenttäintegraatiomahdollisuuksien puolesta otollinen erilaisten varastomyymälä- 
ja verkkokauppakonseptien kehittämiseen, joissa logistiikka on keskiössä. 
Maakuntakaavan tulee edistää ja mahdollistaa näiden uudenlaisten ja kehittyvien 
kaupan konseptien sekä liiketoimintamallien syntymistä. Laadittavan 
maakuntakaavan aikajänne on kuitenkin todella pitkä.

Kehä IV rakentaminen tukee maakuntakaavaluonnoksessa Tuusulan ja Vantaa rajalle 
osoitetun Kiilan kiertotalouskeskittymän kehittämistä. Kiertotaloustoiminta on 
nopeasti kasvava ja kokonaisvaltainen ala, joka luo uusia liiketoimintamalleja, mutta 
se tukee myös kestävän kehityksen periaatetta, eli toiminnan mahdollistamiselle on 
vahvat ympäristö- ja ilmastoperusteet.

Lentorata ja Ristikytö

Lentorata tulee suunnitella ja toteuttaa myös taajamajunaliikennettä ja 
pääkaupunkiseudun paikallisliikennettä palvelevana ratana. Uudelle radalle tulee 
toteuttaa asema Hyrylään ja rata tulee linjata sitovana merkintänä siten, että se kulkee 
Uusimaa –kaavassa Hyrylän keskustatoimintojen kautta. Tuusulan kunta katsoo, että 
kehysalueelta Helsingin niemelle johtavan väylästön liikennöinnin hidastuessa ja 
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liikkujien määrän noustessa, Lentoradan hyödyntäminen nopeana 
taajamajunakäytävänä tulee olemaan perusteltua ja tarpeellista. Vähäisenkin 
paikallisliikenteen mahdollistaminen ja aseman sijoittaminen Hyrylän taajama-alueelle 
antaa mahdollisuuden tehostaa maankäyttöä merkittävästi, mikä on valtakunnallisten 
alueidenkäyttötavoitteiden mukaista.

Lentorata tulee linjata Hyrylän jälkeen siten, että se yhtyy pää- ja oikorataan 
Ristikydössä, jonne on mahdollista toteuttaa uusi merkittävä vaihtoasema ja 
taajamarakennetta maakuntakaavan tavoitevuoden jälkeen. Näin merkittävien 
infrapanostusten osalta tulee ennakoida tulevaisuuden tarpeita maakuntakaavan 
tavoitevuotta pidemmälle.

Hyrylän itäinen ohikulkutie

Hyrylän itäinen ohikulkutie välillä Mäyräkorpi – Kirkonkylä tulee lisätä kaavaan. Väylä 
on seudullisesti merkittävä ja merkitys tulee vielä korostumaan Rykmentinpuiston 
rakentumisen myötä.

Palojoenmetsän luonnonsuojelualue

Maakuntakaavaan ei tule merkitä Palojoenmetsän luonnonsuojelualuetta. Jokelan 
taajaman eteläosaan Palojoen eteläpuolelle on vireillä Jokelan hevoskylä -hanke. 
Alueen luontoarvoja on selvitetty asemakaavatasoisena selvityksenä. Alueelle 
tavoitellaan asumisen, hevosharrastamisen ja –elinkeinon yhdistävää toteutusta. 
Tällainen maankäytöllisesti tavanomaista tehottomampi toiminta edellyttää 
ympärilleen siinä määrin tilaa, että se mahdollistaa myös luontoarvojen säilyttämisen. 
Noin neljännes kaikista Suomen eliölajeista elää maatalousympäristössä ja 
hevoskylätoiminta edesauttaa omalta osaltaan maatalouselinympäristön säilymistä. 
Vireillä olevassa Tuusulan yleiskaava 2040 -ehdotuksessa kaavaan osoitetaan 
arvokkaina luontokohteina sl-rajauksella Palojoenvarsi (noin 14 ha) ja kaksi 
merkittävintä viitasammakon kutulammikkoa (noin 6 ha ja 2 ha). Nämä alueet on 
osoitettu yleiskaavaehdotukseen Environ Palojoen molemmin puolin tekemien 
luontoselvitysten perusteella (Jokelan hevoskylän luontoselvitys 2015 ja Tuusulan 
Jokelan kartanon alueen luontoselvitys 2014). Luontoselvityksien mukaan arvokkaat 
lajit keskittyvät näille pienvesille ja niiden läheisyyteen. Palojoen varressa arvokkaan 
luontokohteen rajaus ulottuu etelämmäs kuin Uudenmaan liiton rajauksessa eli 
lähenee Lepänojan luonnonsuojelualuetta ja turvaa paremmin puronvarren 
ekologista yhteyttä. Tuusulan kunta tunnistaa alueen luontoarvojen olevan 
maakunnallisesti merkittäviä, mutta katsoo, että tämän alueen maankäyttö tulisi 
ratkaista maakuntakaavatasoa tarkemman suunnittelun keinoin ja että 
maakuntakaavaan ei tule merkitä luonnonsuojelualuetta. Vesilaki turvaa purona 
Palojoen.

Viheryhteystarve

Koillis-lounais-suuntainen viheryhteys (Liiteaineistossa 1: viheryhteystarpeiden 
kuvaukset, kohdenumero 66) tulee siirtää Vantaanjoki- ja/tai Tuusulanjokivarteen. 
Kaavaluonnoksessa on osoitettu viheryhteystarve Luukista Seutulaan ja yhtymään 
pohjoisessa Tuusulaan Ruotsinkylän / Mätäkivennummen viheryhteystarpeeseen. 
Yhtymäkohta sijoittuu maa-ainesten ottoalueelle. Alueella on lainvoimainen 
osayleiskaava ja kiviainesten ottoa vuosia eteenpäin. Alueella ei voi kulkea 
viheryhteyttä.
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Tuusulan kunta yhtyy Kuuma-kuntien näkemykseen siitä, että Kuuma-kunnat eivät 
halua profiloitua pääkaupunkiseudun viheralueiksi. Tiivistyvien kaupunkiseutujen 
päivittäiset virkistystarpeet tulee hoitaa asukkaita lähellä, kävelyetäisyydellä. 
Laajemmat retkeilymaastot on jo muodostettu kansallispuistoiksi tai virkistysalueiksi. 
Maakuntakaavalla ei saa määritellä kaikkia kehyskuntien rakentamattomia alueita 
kategorisesti viherkehäksi, jossa rakentaminen haittaa pääkaupunkiseudun 
virkistäytymismahdollisuuksia.

Lentoliikenteen laskeutumisvyöhyke

Luonnoksessa esitetty lentoliikenteen laskeutumisvyöhyke -merkintä tulee poistaa. 
Merkinnän kuvauksen mukaan alueen melutaso L  on keskimäärin alle 55 dBA ja DEN
melu on toistuvaa. Määräyksen mukaan alueen yksityiskohtaisemmassa 
suunnittelussa ja rakentamisessa tulee ottaa lentomelu huomioon. 
Laskeutumisvyöhykkeen merkitys on jäänyt kaavamääräyksessä epäselväksi. Vaarana 
on että se tosiasiallisesti rajoittaa tai estää alueiden tulevaa käyttöä.

Tuusulan kunnalla ei ole lausuttavaa Uudenmaan rakennesuunnitelmasta

Yhteenveto

Tuusulan kunta edellyttää seuraavia muutoksia Helsingin seudun 
vaihemaakuntakaavaluonnokseen:

taajamatoimintojen kehittämisvyöhykettä tulee laajentaa Riihikallioon, Lahelaan, 
Sulaan ja Focukseen
Kehä IV:sta tulee painottaa maakunnallisesti merkittävänä väylänä ja Focusta 
maakunnallisena logistiikka-alueena, jonne tulee sallia monimuotoisia kaupan 
konsepteja
lentorata tulee merkitä sitovana Hyrylään, sekä edelleen Ristikytöön
Hyrylän itäinen ohikulkutie välillä Mäyräkorpi – Kirkonkylä tulee lisätä kaavaan.
Palojoenmetsän luonnonsuojelualue tulee poistaa
Koillis-lounais-suuntainen viheryhteystarve tulee siirtää Vantaanjoki- ja/tai 
Tuusulanjokivarteen
lentoliikenteen laskeutumisvyöhyke tulee poistaa.

---

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Anna Yltävä Ilona Toivasen, Seppo Noron, 
Kati Lepojärven, Sanna Tuhkusen ja Markus Meckelborgin kannattamana esitti, 
että lausunnon kohdasta Taajamatoimintojen kehittämisvyöhyke, 3. kappaleesta, 
poistetaan teksti: yleiskaavan varaus Tuusulanjoentien jatkeelle.

Sanna Kervinen esitti, että lausunnosta poistetaan  kokonaan kappale: Hyrylän itäinen 
ohikulkutie. Esitys raukesi kannattamattomana.

Puheenjohtaja totesi, että koska oli tehty kannatettu muutosesitys, on asia ratkaistava 
äänestämällä. Valtuusto hyväksyi puheenjohtajan esityksen, että ne, jotka kannattavat 
pohjaehdotusta äänestävät "jaa" ja ne, jotka kannattavat Yltävän tekemää 
muutosesitystä äänestävät "ei".

Suoritetussa äänestyksessä 
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jaa- ääniä antoivat Pasi Huuhtanen, Jouko Riola, Kim Kiuru, Eetu Niemelä, Aila 
Koivunen, Johanna Sipiläinen, Aarno Järvinen, Jorma Sulander, Mika Mäki-Kuhna, 
Ilmari Sjöblom, Ulla Palomäki, Kari Kinnunen, Jani Peltonen, Jere Pulska, Janne 
Mellin, Mari Vainionpää, Jerry Airikka, Emmi Sirniö, Karita Mäensivu, Arto 
Lindberg, Jukka Ahlgren, Lilli Salmi, Merja Kuusisto, Arto Nätkynmäki, Tapani 
Miettinen, Vesa Lundberg
ei-ääniä antoivat Pekka Heikkinen, Anna Yltävä, Seppo Noro, Eeva-Liisa 
Nieminen, Liisa Palvas, Ilona Toivanen, Jussi Salonen, Kati Lepojärvi, Sanna 
Tuhkunen, Satu Taiveaho, Antti Kaikkonen, Kirsi Viitanen, Elisa Laitila, Markus 
Meckelborg, Lea Ahonen, Ulla Rosenqvist, Margita Winqvist, Matti Alanko, Satu 
Heikkilä, Ari Nyman, Sanna Kervinen, Kari Friman, Anu Åberg, Raimo Stenvall, 
Taina Ketvel.

Suoritetussa äänestyksessä annettiin 26 jaa-ääntä ja 25 ei-ääntä. Puheenjohtaja totesi 
pohjaehdotuksen tulleen valtuuston päätökseksi.

Päätös
Pohjaehdotus hyväksyttiin.

Kati Lepojärvi ilmoitti päätöksestä seuraavan Tuusulan puolesta 
valtuustoryhmän eriävän mielipiteen:
"Maakuntakaavalausunnossa ilmaistaan kunnan yhteinen tahtotila. Tupu katsoo, että 
kohdan ”Taajamatoimintojen kehittämisvyöhyke” perusteluissa maininta yleiskaavan 
varauksesta Tuusulanjoentien jatkeesta, eli sanat ”yleiskaavan varaus 
Tuusulanjoentien jatkeelle”, olisi tullut poistaa, sillä: Yleiskaava 2040 ei ole vielä ollut 
päätöskäsittelyssä edes kuntakehityslautakunnassa, sitä ei ole esitelty tällä 
valtuustokaudella vielä valtuustotasolla ollenkaan, eikä Tuusulanjoentien jatkeen 
tarpeellisuudesta ole yksimielisyyttä. 30.5.2018 päivätyn yleiskaavan 
liikenneselvityksessäkin on todettu, että Maisalantien parantaminen olisi parempi 
vaihtoehto, kuin uusi tie. Kaavaselostuksen luvussa 4.9. Liikenne (s.79) todetaan 
seuraavaa: ”Maisalantien parantaminen on kustannustehokas ratkaisu 
pääkaupunkiseudun suuntaan verrattuna kaavaluonnoksessa esitetyn uuden väylän, 
Tuusulanjoentien jatkeen rakentamiseen verrattuna. Tuusulanjoentien jatke on 
merkitty kaavakarttaan ohjeellisena tieliikenteen yhteystarpeena. Tuusulanjoentien 
jatke ja sen mahdollinen liittymä Tuusulanväylälle ei ole yleiskaavan mukaisen 
maankäytön perusteella liikenneverkon toimivuuden ja turvallisuuden kannalta 
tarpeellista ja sen merkitys olisi lähinnä paikallista maankäyttöä palveleva. 
Tuusulanjoentien ohjeellinen linjaus kulkee maakuntakaavassa virkistysalueeksi 
merkityn alueen sekä luonto- ja virkistysarvojen kannalta merkittävien alueiden, mikä 
rajoittaa uuden maankäytön osoittamista tieyhteyden vaikutusalueelle.”

Sanna Kervinen ilmoitti myös päätöksestä eriävän mielipiteen.

Ruut Sjöblom ja Laura Åvall ilmoittivat olevansa esteellisiä ja poistuivat paikaltaan 
tämän asian käsittelyn ajaksi, eivätkä ottaneet osaa asian käsittelyyn eikä 
päätöksentekoon. Ruut Sjöblomin tilalla oli Kokoomuksen 3. varavaltuutettu Mari 
Vainionpää ja Laura Åvallin tilalla oli Kokoomuksen 6. varavaltuutettu Tapani 
Miettinen. 
Puheenjohtajana toimi valtuuston 1. varapuheenjohtaja Kim Kiuru.
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Keski-Uudenmaan ympäristölautakunta, 13.11.2018, § 113

Valmistelijat / lisätiedot:
Tapio Reijonen
tapio.reijonen@tuusula.fi
ympäristönsuojelupäällikkö

Lausuntopyyntö

Uudenmaan liitto pyytää 8.10.2018 päivätyllä kirjeellään Keski-Uudenmaan 
ympäristökeskuksen / ympäristölautakunnan lausuntoa Uusimaa-kaava 2050 -
luonnoksesta 30.11.2018 mennessä.

Kaavaluonnos

Uusimaa-kaava kattaa koko Uudenmaan alueen, ja sen aikatähtäin on vuodessa 2050. 
Tullessaan voimaan Uusimaa-kaava kumoaa nyt voimassa olevat maakuntakaavat.

Uusimaa-kaava koostuu kolmen seudun vaihekaavoista, joilla vastataan seutujen 
erilaisiin tarpeisiin. Kaavat laaditaan Helsingin seudulle, Itä-Uudellemaalle ja Länsi-
Uudellemaalle. Seutujen vaihekaavoja ohjaavana taustavisiona toimii Uudenmaan 
rakennesuunnitelma. Suunnitelma kattaa koko Uudenmaan ja siinä esitetään 
kokonaiskuva maakunnan aluerakenteesta vuonna 2050.

Uusimaa kasvaa ennusteiden mukaan jopa 550 000 asukkaalla ja 290 000 työpaikalla 
vuoteen 2050 mennessä. Kasvun kestävä ohjaaminen ja sen mukanaan tuomat ilmiöt 
ovat keskiössä Uusimaa-kaavan laadinnassa.

Kaavan päätavoitteet ovat:

Kasvun kestävä ohjaaminen ja alueiden välinen tasapaino
Ilmastonmuutokseen vastaaminen sekä luonnonvarojen ja luonnon kestävä 
käyttö
Hyvinvoinnin ja vetovoimaisuuden lisääminen sekä
Kestävä kilpailukyky

Uusimaa-kaava tulee olemaan entistä strategisempi ja joustavampi, mutta samalla 
myös fokusoidumpi. Taustalla on aiemmista kaavoista saatu palaute sekä 
varautuminen toimintaympäristön muutoksiin. 

Uudenlainen maakuntakaava laaditaan rinnakkain Uusimaa-ohjelman ja maakunnan 
liikennejärjestelmäsuunnitelmien kanssa. Tämä tuo lisää sujuvuutta ja helpottaa 
ratkaisujen sovittamista yhteen.

Kaavan suunnitteluperiatteet (ks.: https://www.uudenmaanliitto.fi/files/20942
/Uusimaa-kaavan_suunnitteluperiaatteet.pdf) ovat:

Kasvu kestäville vyöhykkeille
Elinvoimaisten keskuksien verkosto
Liikutaan kestävästi
Hyvin saavutettava Uusimaa
Erikoistuvat seudut ja elinkeinot
Vetovoimainen ympäristö
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Toimiva yhdyskuntatekninen huolto ja kestävä energia
Uusimaa-kaavassa kuuluu yhä vahvemmin seutujen ääni. Jokaiselle seudulle on 
perustettu kaavatyön tueksi seutujen päättäjistä muodostuvat poliittiset 
ohjaustoimikunnat sekä seutujen asiantuntijaryhmät.

Uudenmaan keskenään erilaisten alueiden vahvuudet nousevat esille seutujen 
vaihekaavoissa. Helsingin seudulla tärkeitä teemoja ovat muun muassa kansainväliset 
yhteydet, kasvuun varautuminen sekä viherrakenteen vaaliminen tiivistyvässä 
rakenteessa. 

Helsingin seudun erityiskysymykset ovat:

Helsingin seudun vaihemaakuntakaavan ja MAL 2019 -suunnitelman 
yhteensovittaminen
Edellytysten luominen asuntotuotannon sekä palvelu- ja elinkeinotoiminnan 
merkittävälle kasvulle olemassa olevaan rakenteeseen tukeutuen
Kasvun hallittu ohjaaminen keskuksiin, raideliikenteen vyöhykkeille ja muille 
kestävän liikkumisen alueille ympäristön arvot huomioiden
Verkostomaisen joukkoliikenteen kehittämisedellytysten parantaminen. Samalla 
edistäen liikkumisen sujuvuutta, turvallisuutta ja vähäpäästöisyyttä.
Kansainvälisen kilpailukyvyn kannalta tärkeiden keskittymien ja 
liikenneyhteyksien toiminta- ja kehittämisedellytysten turvaaminen
Helsinki-Vantaan lentoaseman merkityksen ja vaikutusten huomioon ottaminen
Elinkeino- ja yritystoiminnan edistäminen seudun erilaiset tarpeet ja vahvuudet 
huomioiden
Viherkehän vetovoiman vahvistaminen vastaamaan kasvavaan virkistys- ja 
matkailukysyntään

Kaavavalmistelun yhteydessä on tehty merkittävä määrä selvityksiä  koskien alue- ja 
yhdyskuntarakennetta, elinkeinoja ja työpaikkoja, liikkumista ja logistiikkaa, 
ympäristön voimavaroja ja vetovoimaa sekä energiaa ja ilmastoa (ks.: ttps://www.
uudenmaanliitto.fi/aluesuunnittelu/valmistelussa_uusimaa-kaava_2050/selvitykset).

Luonnos kaavakartaksi: https://www.uudenmaanliitto.fi/files/22592/Uusimaa-
kaavan_luonnos_Kaavakartta_nahtaville_syksy_2018.pdf.

Lisätietoja:

ympäristönsuojelupäällikkö Tapio Reijonen, p. 040 314 4727
ympäristösuunnittelija Mia Honkanen,  p. 040 314 4729

Ehdotus
Esittelijä: Risto Mansikkamäki

Keski-Uudenmaan ympäristölautakunta antaa Uusimaa-kaava 2050 -luonnoksesta 
seuraavan lausunnon. Lautakunta kesittyy lausunnossaan kaavaluonnoksessa 
eistettyjen suojelu- ja viheralueiden arviointiin.

Yleistä

 Maakuntakaavassa pyritään aiempaa strategisempaan ja yleispiirteisempään 
esitystapaan. Yleispiirteisyys on selvästi nähtävissä esimerkiksi kaavaluonnoksen 
viherrakenteessa, jossa suuri määrä maakunnallisia viheryhteyksiä on poistettu 
aiempaan kaavaan nähden. Lisäksi virkistysalueiden merkintätapoja on muutettu. 
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Kaavan yleispiirteisyyden ja määräysten epämääräisyyden myötä kaavan 
ohjausvaikutus jää heikoksi, mikä johtaa myös siihen, että maakuntakaavaan 
tukeutuvissa alemman aseteisissa kaavaratkaisuissa on enemmän tulkinnanvaraa.

 Luonnonsuojelualueet ja suojeluvaraukset

Suojelualueen aluevarausmerkinnällä (SL) on kaavassa osoitettu luonnonsuojelulain 
nojalla suojellut, suojeltavaksi tarkoitetut tai muut vähintään maakunnallisesti 
arvokkaat luonnonympäristöt, joiden pinta-ala on vähintään viisi hehtaaria. Keski-
Uudenmaan ympäristökeskuksen toiminta-alueelle on osoitettu yhteensä noin 30 
uutta suojelualuevarausmerkintää.

Keski-Uudenmaan ympäristölautakunta pitää erittäin hyvänä sitä, että 
suojeluvarauksiin on otettu mukaan uusia, maakunnallisesti arvokkaiksi arvotettuja 
kohteita. Kunnista lähetetyt aineistot on otettu hyvin huomioon kaavakartalla. 
Järvenpään Isokydön purolaaksosta  puuttuu kuitenkin (kuvio 916, Lampela)
moottoritien itäpuolella oleva pieni, erillinen osa, joka tulisi liittää kaavakartalle.

Keski-Uudeltamaalta on tiedossa useita maakunnallisesti arvokkaiksi luokiteltuja 
kohteita, joiden pinta-ala on alle viisi hehtaaria, ja jotka pinta-alakriteerin vuoksi jäävät 
merkitsemättä kaavaan. Viiden hehtaarin pinta-alakriteeriä on perusteltu muun 
muassa sillä, että kyse on entistä strategisemmasta maakuntakaavasta, ja mikäli 
pieniä kohteita merkitään kaavaan, siitä tulee liian epäselvä. Ympäristölautakunta 
katsoo, että asiantuntevin perustein maakunnallisesti arvokkaaksi todettu kohde tulisi 
esittää maakuntakaavassa riippumatta kohteen pinta-alasta. Pienemmät kohteet 
voidaan tarvittaessa esittää esimerkiksi oikeusvaikutteisessa liitekartassa.

Virkistysalueet

 Kaavaluonnoksessa esitetyt virkistysalueet ovat yhdenmukaisia aiempaan kaavaan 
nähden poissulkien ne alueet, joille on osoitettu suojeluvarausmerkintä (SL). Keski-
Uudenmaan ympäristökeskuksen toiminta-alueelle on osoitettu yhteensä 13 
virkistysaluetta.

Merkittävä muutos aiempaan kaavaan nähden on se, että ainoastaan yli 50 hehtaarin 
alueet ovat saaneet aluevarausmerkinnän, joilla on MRL:n 33 §:n mukainen 
rakentamisrajoitus. Pinta-alaltaan 5-50 hehtaarin alueet on merkitty virkistyskäytön 
kohdealueeksi, jolla ei ole rakentamisrajoitusta. Tämä on ratkaisuna huono, sillä pinta-
ala ei välttämättä korreloi alueen edustavuuden ja merkittävyyden suhteen. 
Järvenpään Vanhankylänniemi ja Nurmijärven Nukarin- ja Myllykosken alueet ovat 
pienialaisuudesta huolimatta virkistäytymisen kannlata erittäin merkittäviä alueita, 
joilla tulisi ehdottomasti olla rakentamisrajoitus. Ympäristölautakunta esittää, että 
virkistyskäytön kohdealueiden esitystapaa tarkasteltaisiin vielä uudelleen 
jatkovalmistelun yhteydessä ja aluevarausmerkinnän käyttöä laajennettaisiin. Paras 
ratkaisu olisi, että viheralueiden esitystapa palautetaan vastaamaan voimassa 
olevaa kaavaa.  

Viheryhteydet

Verrattaessa kaavaluonnosta voimassa olevien maakuntakaavojen yhdistelmäkarttaan 
2017, voidaan todeta, että kaavaluonnoksesta on poistettu kaikki taajamatoimintojen 
kehittämisvyöhykkeen sisäiset viheryhteydet. Tämä tarkoittaa sitä, että 
kaupunkirakenteiset Kerava ja Järvenpää jäävät kokonaan ilman maakunnallisia 
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viheryhteyksiä. Myös muualta kuin kehittämisvyöhykkeen sisältä on poistettu 
viheryhteyksiä, toisaalta muutama on tullut myös lisää. Ympäristölautakunta 
suhtautuu kriittisesti näin suureen maakunnallisten ekologisten yhteyksien 
karsimiseen.

Tuusulasta on poistettu erittäin merkittävä poikittainen yhteys Tuomalansuolta 
Sipoon Rörstrandin metsäalueelle. Myös Ruotsinkylän eteläosan metsistä Vantaan 
Seutulaan jatkuva yhteys on poistettu. Tälle on selkeä syy, sillä yhteys ei voi toimia 
kiviaineistenottoalueen läpi. Ruotsinkylään onkin merkitty korvaava yhteys 
Mätäkivennummelta Lahelan kautta Nahkelaan ja edelleen Vantaan kautta 
Nurmijärvelle ja Espooseen (liiteaineisto 1, yhteys nro 65, Luukki-Ruotsinkylä
/Mätäkivennummi). Tästä on esitetty jatkoyhteys etelään (nro 66, Luukki-Seutula-
Metsäkylä), joka ei voi toteutua, sillä se on merkitty kulkevaksi kiviainesten ottoalueen 
läpi. Ympäristölautakunta esittää, että Tuusulan eteläosan viheryhteyksiin ja niiden 
toimivuuteen kiinnitetään enemmän huomiota seuraavassa kaavavaiheessa. Lisäksi 
yhteys Tuomalansuolta Sipoon metsäalueille ja Keravanjokea noudatteleva 
viheryhteysmerkintä tulisi palauttaa. Alueen jokiyhteydet ovat harvoja toimivia ja 
kehitettäviä pohjois-eteläsuuntaisia viheryhteyksiä. Keravanjoen vaelluskalakanta on 
nyt myös vahvistumassa, kun Tikkurilankosken pato on avattu kalatielle.

Geologiset muodostumat

Geologisilla kohteilla osoitetaan valtakunnallisesti ja maakunnallisesti arvokkaat 
harjualueet tai muut geologiset muodostumat, joilla on merkittäviä maisemallisia ja 
luonnontieteellisiä arvoja. Kohteet ovat voimassa olevien maakuntakaavojen 
mukaisia. Muutosta on tullut siihen, että vinorasterilla esitetään enää vain yli 50 
hehtaarin muodostumat, 5-50 hehtaarin muodostumat esitetään kolmiomerkinnällä. 
Ympäristölautakunta pitää puutteena sitä, että geologisista muodostumista ei ole 
esitetty selventävää liitekarttaa eikä kohteita ole nimetty.

Kaavavalmistelusta ja jatkotyöstämisestä

 Kaavaluonnos käsittää valtavan suuren aineiston, jonka hahmottaminen 
kokonaisuudessaan asettaa haasteita lausunnonantajalle. Erityisesti haastavaksi 
koetaan tapahtuneiden muutosten hahmottaminen suhteessa aiempiin voimassa 
oleviin maakuntakaavoihin. Viheryhteyksien osalta tulkintaa helpottaisi esimerkiksi 
yhteenvetokartta, josta näkyisi selvästi nykyisen kaavaluonnoksen yhteydet ja myös ne 
yhteydet, jotka on poistettu.

Mikäli seuraavasta kaavavaiheesta poistetaan nyt esitettyjä suojeluvarauksia, tulee 
luonnonympäristöjen maakunnallinen arvo silti todentaa kaavassa. Mikäli 
maakunnallinen arvo ei näy suojeluvarauksella, tulee sen näkyä esimerkiksi erillisellä 
aluerajauksella. Tärkeää on myös, ettei kuntien omistamia maakunnallista arvoa 
omaavia suojeluvarauksia poisteta kaavasta. Kunnilla on lakisääteinen velvoite edistää 
luonnonsuojelualue alueellaan, kuten myös velvoite tarjota virkistysalueita. 
Nämä eivät poissulje toisiaan. Alueita suojelemalla ne tulevat palvelemaan myös 
virkistystä.

Kaavan ympäristön voimavarat ja vetovoima osiossa on todettu, että keskeistä on 
ympäristön valtakunnallisten ja maakunnallisten arvokkaiden ominaisuuksien 
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turvaaminen. Mikäli valtakunnallisesti ja maakunnallisesti arvokkaita 
luonnonympäristöjä ei merkitä kaavaan, ei arvokkaiden alueiden turvaaminen 
toteudu eikä maakuntakaavan valmistelutyö ole silloin onnistunut tavoitteessaan.

Kaavaluonnoksessa eri osa-alueiden (luonto, virkistysalueet, kulttuuri) huomioimisen 
taso poikkeaa toisistaan. Esimerkiksi kulttuuriympäristökohteissa ei ole esitetty pinta-
alakriteereitä, vaan mukaan on otettu hyvinkin pienialaisia kohteita. Kaikki kohteet on 
selkeästi listattu ja esitetty liitekartalla (tosin ei oikeusvaikutteisella). Suojeluvarausten, 
viheralueiden ja geologisten muodostelmien kohdalla suuntaus on ollut toinen. Ne on 
esitetty käyttämällä pinta-alakriteereitä, minkä lisäksi niiden kohdelistaukset ovat 
myös paljon epätarkempia.  Tätä linjausta tulisi miettiä uudelleen kaavan 
jatkovalmistelussa.

Kaavaratkaisussa viheryhteyksiin tehtyjä muutoksia ei ole selitetty eikä perusteltu 
riittävällä tasolla, mikä on aiheellista korjata jatkovalmistelussa. Vaikuttaa myös siltä, 
että Keski-Uudenmaan alueella viheryhteyksien kohdalla on päädytty ehkä liian 
helppoon ratkaisuun poistamalla kaikki taajamatoimintojen kehittämisvyöhykkeiden 
sisäiset viheryhteydet. Alueille voitaisiin jättää vähintäänkin kaikista merkittävimmät 
yhteydet ja poistaa vain ne yhteydet, jotka ovat toimimattomia tai muuten 
vähäarvoisia. Näin saataisiin aikaan monin paikoin tyydyttävämpi kaavaratkaisu.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kuntakehityslautakunta, 08.05.2019, § 64

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Lindström
henna.lindstrom@tuusula.fi
yleiskaavasuunnittelija

Uusimaa-kaava 2050, ehdotus

Lausuntopyyntö

Uusimaa-kaava 2050 laadinta on edennyt ehdotusvaiheeseen. Uudenmaan 
maakuntahallitus on päättänyt kokouksessaan 11.3.2019 Uusimaa-kaavan 
ehdotuksen aineistojen lausunnoille lähettämisestä. Lausunnot on pyydetty 
toimittamaan Uudenmaan liittoon 24.5.2019 mennessä. Lausuntoaineistot ovat 
saatavissa osoitteesta www.uudenmaanliitto.fi/kaavaehdotus. Tuusulan 
hallintosäännön mukaan lausunnon antaa valtuusto. Maakuntaliittoon toimitetaan 
kunnanhallituksen lausunto ennakkona ja valtuuston lopullinen lausunto kesäkuussa.

Uusimaa-kaavan aikatähtäin on vuodessa 2050 ja se kokoaa yhteen kaikki 
alueidenkäytön keskeiset teemat, jotka tulee ratkaista maakuntakaavalla. Tavoitteena 
on, että vaihemaakuntakaavojen hyväksymisen yhteydessä kumotaan kyseisen 
seudun kaavan alueelta kaikki aiemmat maakuntakaavat, lukuun ottamatta 
Uudenmaan 4. vaihemaakuntakaavan tuulivoimaratkaisua. Uusimaa-kaava 2050 
koostu kolmesta vaihemaakuntakaavasta: Länsi-Uusimaa, Helsingin seutu ja Itä-
Uusimaa. Tuusulaa koskee Helsingin seudun vaihemaakuntakaava.
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Seutujen vaihemaakuntakaavoja ohjaavana taustavisiona toimii Uudenmaan 
rakennesuunnitelma. Oikeusvaikutukseton suunnitelma kattaa koko Uudenmaan ja 
siinä esitetään kokonaiskuva maakunnan aluerakenteesta vuonna 2050. 
Rakennesuunnitelma on oikeusvaikutukseton seutujen kaavoja ohjaava taustavisio. 
Suunnitelmassa osoitetaan yleispiirteisellä tasolla:

-             alueet, joille maakunnan kasvu voisi sijoittua kestävästi

-             liikenne- ja keskusverkon sekä

-             viherrakenteen pääelementit

Toteuttamisohjelma

Uusimaa-kaavan toteuttamisohjelma osoittaa Uudenmaan aluerakenteen 
kehittymisen prioriteetit. Se tarkentaa Uudenmaan rakennesuunnitelmassa esitettyä 
joukkoliikenteen ja maankäytön kehityskäytävien priorisointia osoittamalla, mitä 
liikenteen ja maankäytön hankkeita kehityskäytävät sisältävät ja miten ne ovat 
kytköksissä toisiinsa.

Toteuttamisohjelma on jaettu kolmeen vaiheeseen. Toteuttamisohjelman vaiheistus 
tukee Uusimaa-kaavan tavoitteiden mukaisesti kasvun ohjaamista kestäville 
vyöhykkeille siten, että ensin toteutetaan nykyistä rakennetta tukevat alueet ja 
yhteydet, sitten nykyistä rakennetta täydentävät alueet ja yhteydet ja vasta viimeiseksi 
otetaan käyttöön kokonaan uusia alueita ja yhteyksiä.

Ensimmäinen vaihe sisältää hankkeet, jotka ovat tarpeellisia jo nyt tai ovat 
edellytyksenä toisen vaiheen hankkeille. Ensimmäisen vaiheen liikennehankkeet 
perustuvat pääasiassa nykyisen maankäytön tarpeisiin tai maankäytön kasvuun 
nykyisessä rakenteessa. Helsingin seudun osalta ensimmäisen vaiheen infrahankkeet 
on MAL 2019 -työssä ajoitettu toteutettaviksi ennen vuotta 2030. Hankkeisiin kuuluvat 
Tuusulan osalta logistiikan poikittaisyhteys Järvenpäästä kantatielle 45 sekä Pasila – 
Riihimäki pääradan 2. vaihe.

Toiseen vaiheeseen sisältyvät pääsääntöisesti nykyistä rakennetta täydentävät alueet 
ja yhteydet. Toisen vaiheen hankkeet ajoittuvat pääsääntöisesti vuosien 2030 ja 2050 
välille, mutta jotkin hankkeet saattavat käynnistyä jo aikaisemmin, jos niille järjestyy 
rahoitus. Toisen vaiheen hankkeisiin kuuluvat mm. Kehä IV, Lentorata ja Tallinna-
tunneli.

Kolmanteen vaiheeseen sisältyvät kokonaan uudet avaukset tai sellaiset alueet ja 
yhteydet, joiden toteutukselle ei nykytiedon valossa ole tarvetta tai edellytyksiä ennen 
vuotta 2050. Kolmannen vaiheen hankkeena on esitetty mm. Itäinen radanvarsitie.

Maankäytön hankkeina on tunnistettu Tuusulan osalta Focus ja Ristikytö / Kytömaa.

Kaavatyön eteneminen

Uudenmaan liitto laatii annetun palautteen pohjalta kaavaehdotuksen, joka asetetaan 
julkisesti nähtäville syksyllä 2019. Uusimaa-kaava on tarkoitus hyväksyä 
maakuntavaltuustossa loppuvuodesta 2019.

Helsingin seudun vaihemaakuntakaava, muutokset luonnoksesta ehdotukseen 
Tuusulassa
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Kasvun kestävä ohjaaminen

Jokelan merkintä on muuttunut kaavaluonnoksessa olleesta pieni keskusta -
kohdemerkinnästä keskukseksi. Luonnoksen oikeusvaikutteisella liitekartalla Jokelaan 
osoitettu liityntäpysäköinnin kohdemerkintä on siirretty kaavakartalle.

Hyrylän ympärille merkittyä kehittämisperiaatemerkintää on hieman laajennettu 
Nahkelantien – Hämeentien – Koskenmäentien risteysalueen tuntumaan sekä etelään 
Riihikallioon, mutta kavennettu Tuusulanjoen varrelta. Kehittämisperiaatemerkinnällä 
osoitettuja alueita tulee kehittää tiiviinä asumisen, työpaikkojen ja palveluiden 
alueena. Ympärivuotinen asuminen sekä työpaikkarakentaminen on yleisten 
suunnittelumääräysten mukaan ohjattava ensisijaisesti näille alueille. Tämän 
vyöhykkeen ulkopuolella tapahtuva asuin- ja työpaikkarakentaminen tulee 
ensisijaisesti sijoittua olemassa olevan yhdyskuntarakenteen yhteyteen.      

Liikkuminen ja logistiikka, elinkeinot ja kauppa

Kaavaehdotuksessa on osoitettu Tallinna-tunnelista ainoastaan EU-rahoitteinen FinEst 
Link-projektin mukainen linjaus.

Tuusulan alueelle ei ole esitetty muutoksia liikenneväyliin. Tuusulan luonnosvaiheen 
lausunnosta huolimatta Hyrylän itäistä ohikulkutietä ei ole lisätty kaavakartalle.

Uusimaa-kaava 2050 –luonnoksessa Focus-alueelle oli merkitty kaksi tuotanto- ja 
logistiikkatoimintojen kehittämisalueen kohdemerkintää. Kiilan kiertotalousalue oli 
merkitty aluevarauksena. Kaavaehdotukseen on lisätty Maa-aineshuollon 

 kohdemerkintä Senkkerin alueelle. Kiilan kiertotalousalueen kehittämisalueen
aluevaraus on muutettu  kohdemerkinnäksi. Kiertotalouden ja jätehuollon alueen
Merkinnällä osoitetaan seudulliset jäte- ja kiertotaloustoimintojen keskittymät. Laajat 
alueet on osoitettu aluevarausmerkinnällä. Kohdemerkinnällä osoitetun alueen tarkka 
sijainti ja laajuus määritellään yksityiskohtaisemmassa suunnittelussa. 

Ympäristön voimavarat ja vetovoima, ympäristöhäiriöt

Virkistysalueisiin ja luonnonsuojelualueisiin ei ole esitetty muutoksia, vaikka Tuusula 
lausui, että Palojoen metsän luonnonsuojelualue tulee poistaa.  

Kaavaluonnoksessa osoitettiin koillis-lounais-suuntainen viheryhteys, joka sijoittui 
Senkkerin maa-ainesten ottoalueelle. Yhteys on siirretty on siirretty länteen päin.

Ristikytöön Tuusulan ja Keravan rajalle on lisätty viheryhteystarve.

Kaavakartalle on lisätty kohdemerkinnöin 5 - 50 hehtaarin suuruiset arvokkaat 
geologiset muodostumat: Korkeakallio arvokkaana kallioalueena ja Ämmähaudanmäki 
arvokkaana harjualueena.  

Luonnoksessa osoitetut lentoliikenteen laskeutumisvyöhykkeet on poistettu 
kaavaehdotuksesta.

 

Tuusulan kunnan lausunto Uusimaa-kaava 2050 -ehdotuksesta

Tuusulan kunta yhtyy KUUMA-kuntien lausuntoehdotukseen (komissio 8.5.) ja lausuu 
lisäksi seuraavaa:



Tuusulan kunta Pöytäkirja 5/2019 87 ( )182
Valtuusto 10.06.2019

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Lausunnon aiheet:

Taajamatoimintojen kehittämisvyöhyke
Kehä IV, Focus –alue, Kiilan alue, Tallinna-tunneli
Hyrylän itäinen ohikulkutie
Lentoradan linjaus ja asema Hyrylään
Palojoen metsän suojelumerkintä
Temmonmäen - Lepokallion virkistysaluemerkintä
Helsingin seudun viherkehä

Kasvun kestävä ohjaaminen, Taajamatoimintojen kehittämisvyöhyke

Tuusulan kunta yhtyy KUUMA-kuntien lausuntoesityksen näkemykseen siitä, että 
taajamatoimintojen kehittämisvyöhykkeen ulkopuolelle tulee voida asemakaavoittaa 
tehokasta pientalovaltaista asutusta olemassa olevaan yhdyskuntarakenteeseen 
tukeutuen. Tässä tilanteessa kehityksen esteeksi eivät saa tulla yleiset 
suunnittelumääräykset ns. valkoisella alueella. Maakuntakaavan täytyy tukea MAL 
2019 suunnitelman toteuttamisedellytyksiä mukaan lukien suunnitelman ensisijaiset 
kehittämisvyöhykkeet.

Tuusula pitää KUUMA-kuntien tavoin erittäin tärkeänä, että maakuntakaavan 
selostusta tulee täydentää nyt esitettyä tarkemmalla tulkintaohjeella 
taajamatoimintojen kehittämisvyöhykkeen ja ns. valkoisen alueen yleisten määräysten 
osalta. KUUMA-kunnissa valkoisella alueella on useita taajamia, joiden paikallista 
kehittämistä maakuntakaava ei saa estää. Lisäksi tulee esittää suuntaviivoja, missä 
kulkee ero paikallisesti ja seudullisesti merkittävän asuin- ja työpaikkarakentamisen 
välillä esim. suhteessa kunnan kokoon ja väestökasvuun.

Tuusulan lausunto on huomioitu laajentamalla taajamatoimintojen 
kehittämisvyöhykettä Riihikallioon. Tuusulan näkemyksen mukaan vyöhykettä tulee 
edelleen laajentaa länteen Lahelan alueelle hyväksytyn MAL 2019 –suunnitelman 
mukaisen ensisijaisen kehittämisvyöhykkeen laajuudelta.

Taajamatoimintojen kehittämisvyöhykettä tulee laajentaa myös seudullisesti 
merkittävälle työpaikka-alueelle Sulassa. Sulan alueelle rakentuu huomattavasti 
työpaikkojen kerrosneliöitä, myös Tuusulan itäväylän etelä-kaakkoispuolelle, joka on 
maakuntakaavaehdotuksessa valkoista aluetta. Myös Vantaa on 
yleiskaavaluonnoksessaan merkinnyt työpaikka-aluetta Vantaan kaupungin puolelle 
Sulaan ja Tuusulan itäväylään tukeutuen.  

Lentokentän pohjoispuoli, Focus-alue on merkitty kohdemerkinnöin. Tuusulan kunta 
näkee, että lentokenttäkaupungin tulee olla mahdollista kehittyä paitsi etelä- myös 
pohjoispuoleltaan. Focus-alueelle on mahdollista sijoittaa toimintoja, jotka tukevat 
maakunnan ja koko valtakunnan tasolla tärkeimmän lentoaseman toimintaa.

Liikkuminen ja logistiikka

Tuusula toistaa kaavaluonnoksesta lausumansa: Kehä IV on erittäin tarpeellinen uusi 
tiehanke ja tärkeä Keski-Uudenmaan logistiikan poikittaisyhteys, jota tulee edistää 
rinnan Järvenpää-Nurmijärvi -poikittaisyhteyden kanssa. Kehä IV –väylään tukeutuvan 
alueen asemakaavoitus on Tuusulassa vireillä ja Tuusula painottaa, että väylän 
toteutus voi olla käynnissä vaiheittain jo ennen vuotta 2030, kuten MAL 2019 -
suunnitelmassakin on linjattu.
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Kehä IV –yhteys on elintärkeä myös suunnitellulle Helsinki-Tallinna –tunnelin 
rahtiterminaalille, jonka sijoittumista Tuusula kuntansa alueelle kannattaa. Tuusulan 
kunta näkee KUUMA-kuntien tapaan, että tunnelin henkilöliikenne nivoutuu osaltaan 
Helsingin seudun joukkoliikennejärjestelmään ja tavaraliikenne integroidaan osaksi 
logistiikkaverkkoa. Tunneliyhteys tarjoaa hyvät edellytykset kehittää lentoaseman 
lähialuetta vahvana logistiikkatoimintojen keskittymänä. Lentoaseman pohjoispuolelle 
sijoittuva Kehä IV -yhteys on olennainen osa tätä kokonaisuutta ja luo vahvan 
poikittaisyhteyden valtatien 3 suuntaan. Tallinna-tunnelin suunnittelun edetessä tulee 
Tuusulan kunta ottaa mukaan suunnittelutyöhön jo varhaisessa vaiheessa.

Hyrylän itäinen ohikulkutie tulee lisätä kaavaan. Väylä on seudullisesti tärkeä ja sen 
merkitys tulee vielä korostumaan Rykmentinpuiston keskustan ja Hyrylän keskustan 
yhdistymisen ja rakentumisen sekä yleisemmin Tuusulanjärven itäpuolisten taajama-
alueiden kehittymisen myötä. Tuusulanväylä Hyrylän keskustan kohdalla kehitetään 
liikenneympäristöltään kaupunkimaiseksi.

Kulomäentien merkitseminen seudullisesti merkittävänä tienä on Tuusulan kunnan 
näkemyksen mukainen. Tuusulan kaavoitus lausui Vantaan yleiskaavaluonnoksesta 
Kulomäentien osalta seuraavaa: Tuusulan kunta näkee, että Kulomäentien (mt 152) 
liikenteen sujuvuutta ei tule vaarantaa. Kulomäentien tulee palvella myös seudullista 
liikennettä Kehä IV:n kehittyvässä käytävässä sekä vt4-kt45 -välillä. Kulomäentie 
Kulorastaantien ja Korson keskustan väliseltä osuudelta on merkitty Vantaan 
yleiskaavaluonnokseen katukuvan kehitysalueena, jonka varrelle tutkitaan tehokkaan 
asuntorakentamisen lisäämistä urbaanimman kaupunkirakenteen luomiseksi. Tieosuus 
kuitenkin yhdistää Keski-Uudenmaan logistiikan poikittaisyhteyden, Tuusulanväylän ja 
Hämeenlinnanväylän välisen Kehä IV -osuuden Lahden moottoritielle ja edelleen kohti 
Sipoon Bastukärriä. Tuusulan Focus-alueelle tulee rakentumaan noin miljoona 
kerrosneliömetriä mm. logistiikalle. Vantaan yleiskaavassa tulee huomioida kehittyvästä 

 poikittaisyhteydestä ja Tuusulasta syntyvät vaikutukset Kulomäentien liikenteelle.

Lentorata ja Ristikytö

Tuusula toistaa Lentoradasta ja Ristikydöstä lausumansa: Lentorata tulee suunnitella 
ja toteuttaa myös taajamajunaliikennettä ja pääkaupunkiseudun paikallisliikennettä 
palvelevana ratana. Uudelle radalle tulee toteuttaa asema Hyrylään ja rata tulee linjata 
sitovana merkintänä siten, että se kulkee Uusimaa –kaavassa Hyrylän kautta. Myös 
KUUMA-kunnat lausunnossaan toteavat, että Lentoradan lähiliikennepotentiaali tulee 
selvittää perusteellisesti ennen radan sijainnin ja käyttötarkoituksen merkitsemistä 
sitovasti kartalle. Toteutuessaan lähi- ja kaukoliikenneyhteytenä Lentorata tarjoaisi 
merkittäviä kehittämis- ja tiivistämismahdollisuuksia raidekäytävän asemanseuduille. 
Hyrylä voitaisiin kytkeä lähijunaliikenteen piiriin.

Lentorata tulee linjata Hyrylän jälkeen siten, että se yhtyy pää- ja oikorataan 
Ristikydössä, jonne on mahdollista toteuttaa uusi merkittävä vaihtoasema ja 
taajamarakennetta maakuntakaavan tavoitevuoden jälkeen. Näin merkittävien 
infrapanostusten osalta tulee ennakoida tulevaisuuden tarpeita maakuntakaavan 
tavoitevuotta pidemmälle.

Elinkeinot ja kauppa

Focus-alueen seudullisen vähittäiskaupan suuryksikkömerkinnän osalta Tuusula 
toistaa lausumansa. Uusimaa-kaavan 2050 suunnitteluperiaatteiden mukaan kaavalla 
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tuetaan elinkeinoelämän toiminta- ja kehittymisedellytyksiä maakunnan erityyppisillä 
alueilla ja mahdollistetaan erityispiirteiden hyödyntäminen. Koska alue rajautuu 
Suomen suurimpaan ja tärkeimpään lentoasemaan sekä vilkkaiden liikenneväylien 
solmukohtaan, tulee tätä sijaintitekijää pystyä hyödyntämään alueen kaupallisen 
konseptin suunnittelussa. Focus-alueella toiminnan tulee tukeutua lentokentän ja 
erityisesti matkustajaliikenteen avaamiin mahdollisuuksiin, mutta vastavuoroisesti 
alueen kehittämisen tulee tukea lentoaseman kilpailukykyä ja palvelutarjontaa. Alue 
on myös liikenteellisen sijaintinsa ja erilaisten tavaraliikenteen 
lentokenttäintegraatiomahdollisuuksien puolesta otollinen erilaisten varastomyymälä- 
ja verkkokauppakonseptien kehittämiseen, joissa logistiikka on keskiössä. 
Maakuntakaavan tulee edistää ja mahdollistaa näiden uudenlaisten ja kehittyvien 
kaupan konseptien sekä liiketoimintamallien syntyminen.

Maa-ainesten ottoalueen kohdemerkinnän lisäystä pidetään hyvänä. Mutta Kiilan 
kiertotalousalueen merkinnän muuttuminen aluevarauksesta kohdemerkinnäksi 
antaa kuvan alueen merkityksen ja laajuuden supistumisesta, jota Tuusula ei näe 
oikeansuuntaisena muutoksena.

Ympäristön voimavarat ja vetovoima

Palojoen metsän luonnonsuojelualue

Tuusulan kunta yhtyy KUUMA-kuntien näkemykseen luonnonsuojelualueista: 
Suojelualueiden rajauksia on tarkistettu ja uusia suojelualueita on osoitettu 
selvitystulosten perusteella. KUUMA-kunnat näkevät, että suojelualueiden 
osoittamisen tulee perustua yhtenäisiin kriteereihin koko kaavan alueella ja lisäksi 
tulee varmistua, että kaavassa osoitetut suojelukohteet ovat todella maakunnallisia ja 
että niiden rajaukset koskevat vain maakunnallisesti arvokkaita kohteita. Tämä 
korostuu etenkin suojelualueen sijaitessa hyvin saavutettavalla alueella, jonka 
maankäyttöä maakuntakaavan tavoitteiden mukaan tulee tiivistää. Esimerkki 
tällaisesta kohteesta on Tuusulassa aseman läheisyydessä Jokelan suojelualue rataan 
rajautuen. 

Maakuntakaavaan ei tule merkitä Palojoen metsän luonnonsuojelualuetta. Enviro Oy:
n tekemän Jokelan Hevoskylän –luontoselvityksen (2015) mukaan alueen kohteet eivät 
täytä maakunnallisia LAKU-kriteerejä. Luonnonsuojelualueen osoittaminen alle 
kahden kilometrin päähän Jokelan juna-asemasta, ei tue Uusimaa-kaava 2050 
tavoitteita ilmastonmuutoksen vastaisesta kestävästä kasvun ohjaamisesta. Kasvu 
tulee esittää kestäville vyöhykkeille, seutukeskuksiin, asemanseuduille ja muihin 
joukkoliikenteen solmukohtiin. Uusimaa-kaava 2050 tavoitteina on myös 
elinvoimaisten keskuksien verkosto ja keskusten monipuolisen asumisen kehittymisen 
tukeminen.

Vireillä olevassa Tuusulan yleiskaava 2040 –ehdotuksessa turvataan luontoarvot 
paikallisesti luonnonsuojelullisesti arvokkaalla merkinnällä (sl) Palojoen varrella (noin 
14 ha) yhtyen etelässä Lepänojan luonnonsuojelualueeseen. Näin turvataan 
puronvarren tärkeä ekologinen yhteys. Lisäksi yleiskaavaehdotukseen on merkitty 
kahden tärkeimmän viitasammakkolammen ympäristö (noin 6 ha ja 2 ha) sl-
merkinnöin. Hevoskylän aluevarausmääräyksessä määrätään ottamaan huomioon 
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luontoarvot. Nämä alueet on osoitettu yleiskaavaehdotukseen Environ Palojoen 
molemmin puolin tekemien luontoselvitysten perusteella (Jokelan hevoskylän 
luontoselvitys 2015 ja Tuusulan Jokelan kartanon alueen luontoselvitys 2014).

Palojoen metsän alueella on vireillä Jokelan hevoskylä –asemakaavan laadinta. 
Alueelle tavoitellaan asumisen, hevosharrastamisen ja –elinkeinon yhdistävää 
toteutusta. Alueelle tehdään suunnitteluperiaatteet, joiden pohjalta edetään 
vaiheittain toteutettaviin asemakaavoihin. Alustavien maankäyttöideoiden pohjalla on 
ollut viherverkoston ja hevosasumisen yhdistävä suunnittelu. Maankäyttöideoiden 
pohjalta olemassa olevien lampien läheisyyteen on mietitty hevosreittejä ja Palojoen 
läheisyyteen metsälaitumia. Näin voidaan turvata myös alueen luontoarvot.

Jokela profiloituu hevosystävällisenä alueena, muun muassa lukiossa on mahdollisuus 
opiskella hevoslinjalla. Aseman läheisyys mahdollistaa uuden tyyppisen asumisen 
hevoskylässä ja samanaikaisesti työssä käynnin pääkaupunkiseudulla sekä 
harrastustoimintaan kulkemisen julkisilla liikennevälineillä. Myös hevosen pitäminen 
omassa pihapiirissä kiinnostaa tehtyjen markkinavuoropuheluiden myötä. Näin 
vältetään liikkuminen asunnon ja hevosen vuokratallin välillä. Hevosharrastajia on 
paljon pääkaupunkiseudulla, jossa hevosen pitäminen lähellä asumista ei ole 
mahdollista. Hevoskylätoiminta myös edesauttaa omalta osaltaan 
maatalouselinympäristön säilymistä.

Temmonmäen – Lepokallion virkistysalue

Jokelan Temmonmäen - Lepokallion virkistysalue on jokelalaisille tärkeä ulkoilualue, 
mutta Tuusulan kunta ei näe kohdetta seudullisesti merkittävänä. Alue on turvattu 
virkistyskäyttöön Jokelan osayleiskaavassa ja vireillä olevassa Tuusulan yleiskaava 
2040:ssä. Aluetta ei uhkaa rakentaminen. Kuitenkin maakuntakaavan mittatarkkuus ja 
edellisiä maakuntakaavoja yleispiirteisempi ratkaisu huomioiden kohde tulee poistaa 
Uusimaa-kaava 2050:stä, Helsingin seudun vaihemaakuntakaavasta.

Ristikytöön on lisätty voimassa olevassa maakuntakaavassakin esitetty poikittainen 
viheryhteys. Yhteyden toteuttaminen on haastavaa moottoritien, oiko- ja pääradan 
vuoksi.

Helsingin seudun viherkehä

Tuusulan kunta yhtyy Kuuma-kuntien näkemykseen siitä, että Helsingin seudun 
viherkehän merkinnät tulee poistaa. Yleisten suunnittelumääräysten mukaan 
yksityiskohtaisemmassa suunnittelussa on otettava huomioon Helsingin seudun 
viherkehän kokonaisuuden kehittäminen. Viheryhteydet ovat yli kuntarajojen jatkuvia 
eli seudullisia. Näin ollen niiden suunnittelu ei voi jäädä kunnan yksityiskohtaisemman 
suunnittelun varaan, vaan maakuntakaavan viheryhteysmerkinnän ja sen sijainnin 
tulee perustua yhteisesti hyväksyttyyn useiden kuntien suunnitelmaan. Tällaista 
suunnitelmaa ei kuitenkaan ole tehty, joten Helsingin seudun viherkehän merkinnät 
tulee poistaa.  

KUUMA-kunnat eivät halua profiloitua pääosin pääkaupunkiseutua palvelevana 
Helsingin seudun viherkehänä. KUUMA-kunnat eivät halua yksityiskohtaisempaan 
kaavoitukseensa selvittämis- ja suunnitteluvelvoitteita Helsingin seudun viherkehän 
takia.

Muuta
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Tuusula KUUMA-kuntien lausunnossa esitetyn tavoin näkee, että kaavakartan kaikki 
merkinnät tulee olla luettavissa valitulla mittakaavatasolla. Esimerkiksi merkittävien 
kulttuuriympäristöjen kohdemerkinnällä esitettävien alueiden pinta-alan ylärajaa tulee 
nostaa. Merkinnät eivät saa jäädä toisten merkintöjen alle, esimerkiksi Jokelan 
tiilitehdas sekä Klaavolan tila ja Hyrylän kasarmialue eivät erotu kaavakartalta.

Tuusula kiinnittää huomiota liitekarttojen sisältöön ja selitteisiin. Esimerkiksi selite 
liitekartalla L2 –joukkoliikenne on vajavainen kartan sisältöön verrattuna. Ovatko 
esimerkiksi laivaväylät tai Tallinna-tunnelin tavaraterminaalista lähtevä 
pintaratayhteys Hanko-radalle joukkoliikenteen osia?

Yhteenveto

Tuusulan kunta edellyttää seuraavia muutoksia Helsingin seudun 
vaihemaakuntakaavaehdotukseen:

Taajamatoimintojen suhdetta ns. valkoisiin alueisiin tulee täsmentää
Taajamatoimintojen kehittämisvyöhykettä tulee laajentaa Lahelaan ja Sulaan
Kehä IV:sta tulee painottaa maakunnallisesti merkittävänä väylänä ja Focusta 
maakunnallisena logistiikka-alueena, jonne tulee sallia monimuotoisia kaupan 
konsepteja. Yhteys Tallinna-tunneliin on merkittävä.
Hyrylän itäinen ohikulkutie tulee lisätä kaavaan
Lentorata tulee merkitä sitovana Hyrylään, sekä edelleen Ristikytöön
Kiilan kiertotalousalueen muuttuminen aluevarauksesta kohdemerkinnällä 
osoitetuksi ei tue Tuusulan näkemystä alueen kehittymisestä
Palojoen metsän luonnonsuojelualue tulee poistaa
Temmonmäen - Lepokallion virkistysalue tulee poistaa
Helsingin seudun viherkehä –merkintä tulee poistaa

 

 

..

Ehdotus
Esittelijä: Pia Sjöroos, kaavoituspäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, 
että valtuusto päättää

antaa Uusimaa-kaava 2050 -ehdotuksesta edellä esitetyn lausunnon.
 

----

Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun Jari Anttalainen esitti, että lausuntoon 
lisätään teksti:

"Kaavaan on lisättävä myös Finest Bay Area -rautatietunnelin mukainen linjaus, jonka 
suunniteltu reitti kulkee Tallinnasta Espoon Otaniemen kautta Helsinki-Vantaan 
lentokentälle tai Otaniemestä Pasilan kautta Helsinki-Vantaan lentokentälle."

Kuntakehityslautakunta hyväksyi lisäysesityksen yksimielisesti.

Päätös
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Ehdotus hyväksyttiin.

Lisäksi kuntakehityslautakunta päätti lisätä lausuntoon teksti

Kaavaan on lisättävä myös Finest Bay Area -rautatietunnelin mukainen linjaus, 
jonka suunniteltu reitti kulkee Tallinnasta Espoon Otaniemen kautta Helsinki-
Vantaan lentokentälle tai Otaniemestä Pasilan kautta Helsinki-Vantaan 
lentokentälle.

 

Merkittiin, että puheenjohtaja Mika Mäki-Kuhna ja jäsen Riitta Nybäck poistuivat 
kokouksesta tämän asian käsittelyn aikana klo 19.19. Kokouksen puheenjohtajana 
jatkoi varapuheenjohtaja Liisa Sorri.

 

 

 

 

Kunnanhallitus, 20.05.2019, § 195

Valmistelijat / lisätiedot:
Henna Lindström

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

antaa Uusimaa-kaava 2050 -ehdotuksesta seuraavan lausunnon:
Tuusulan kunnan lausunto Uusimaa-kaava 2050 -ehdotuksesta

Tuusulan kunta yhtyy KUUMA-kuntien lausuntoehdotukseen (komissio 8.5.) ja lausuu 
lisäksi seuraavaa:

Lausunnon aiheet:

    Taajamatoimintojen kehittämisvyöhyke
    Kehä IV, Focus -alue, Kiilan alue, Tallinna-tunneli
    Hyrylän itäinen ohikulkutie
    Lentoradan linjaus ja asema Hyrylään
    Palojoen metsän suojelumerkintä
    Temmonmäen - Lepokallion virkistysaluemerkintä
    Helsingin seudun viherkehä

Kasvun kestävä ohjaaminen, Taajamatoimintojen kehittämisvyöhyke

Tuusulan kunta yhtyy KUUMA-kuntien lausuntoesityksen näkemykseen siitä, että 
taajamatoimintojen kehittämisvyöhykkeen ulkopuolelle tulee voida asemakaavoittaa 
tehokasta pientalovaltaista asutusta olemassa olevaan yhdyskuntarakenteeseen 
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tukeutuen. Tässä tilanteessa kehityksen esteeksi eivät saa tulla yleiset 
suunnittelumääräykset ns. valkoisella alueella. Maakuntakaavan täytyy tukea MAL 
2019 suunnitelman toteuttamisedellytyksiä mukaan lukien suunnitelman ensisijaiset 
kehittämisvyöhykkeet.

Tuusula pitää KUUMA-kuntien tavoin erittäin tärkeänä, että maakuntakaavan 
selostusta tulee täydentää nyt esitettyä tarkemmalla tulkintaohjeella 
taajamatoimintojen kehittämisvyöhykkeen ja ns. valkoisen alueen yleisten määräysten 
osalta. KUUMA-kunnissa valkoisella alueella on useita taajamia, joiden paikallista 
kehittämistä maakuntakaava ei saa estää. Lisäksi tulee esittää suuntaviivoja, missä 
kulkee ero paikallisesti ja seudullisesti merkittävän asuin- ja työpaikkarakentamisen 
välillä esim. suhteessa kunnan kokoon ja väestökasvuun.

Tuusulan lausunto on huomioitu laajentamalla taajamatoimintojen 
kehittämisvyöhykettä Riihikallioon. Tuusulan näkemyksen mukaan vyöhykettä tulee 
edelleen laajentaa länteen Lahelan alueelle hyväksytyn MAL 2019 -suunnitelman 
mukaisen ensisijaisen kehittämisvyöhykkeen laajuudelta.

Taajamatoimintojen kehittämisvyöhykettä tulee laajentaa myös seudullisesti 
merkittävälle työpaikka-alueelle Sulassa. Sulan alueelle rakentuu huomattavasti 
työpaikkojen kerrosneliöitä, myös Tuusulan itäväylän etelä-kaakkoispuolelle, joka on 
maakuntakaavaehdotuksessa valkoista aluetta. Myös Vantaa on 
yleiskaavaluonnoksessaan merkinnyt työpaikka-aluetta Vantaan kaupungin puolelle 
Sulaan ja Tuusulan itäväylään tukeutuen. 

Lentokentän pohjoispuoli, Focus-alue on merkitty kohdemerkinnöin. Tuusulan kunta 
näkee, että lentokenttäkaupungin tulee olla mahdollista kehittyä paitsi etelä- myös 
pohjoispuoleltaan. Focus-alueelle on mahdollista sijoittaa toimintoja, jotka tukevat 
maakunnan ja koko valtakunnan tasolla tärkeimmän lentoaseman toimintaa.

Liikkuminen ja logistiikka

Tuusula toistaa kaavaluonnoksesta lausumansa: Kehä IV on erittäin tarpeellinen uusi 
tiehanke ja tärkeä Keski-Uudenmaan logistiikan poikittaisyhteys, jota tulee edistää 
rinnan Järvenpää-Nurmijärvi -poikittaisyhteyden kanssa. Kehä IV -väylään tukeutuvan 
alueen asemakaavoitus on Tuusulassa vireillä ja Tuusula painottaa, että väylän 
toteutus voi olla käynnissä vaiheittain jo ennen vuotta 2030, kuten MAL 2019 -
suunnitelmassakin on linjattu.

Kehä IV -yhteys on elintärkeä myös suunnitellulle Helsinki - Tallinna -tunnelin 
rahtiterminaalille, jonka sijoittumista Tuusula kuntansa alueelle kannattaa. Tuusulan 
kunta näkee KUUMA-kuntien tapaan, että tunnelin henkilöliikenne nivoutuu osaltaan 
Helsingin seudun joukkoliikennejärjestelmään ja tavaraliikenne integroidaan osaksi 
logistiikkaverkkoa. Tunneliyhteys tarjoaa hyvät edellytykset kehittää lentoaseman 
lähialuetta vahvana logistiikkatoimintojen keskittymänä. Lentoaseman pohjoispuolelle 
sijoittuva Kehä IV -yhteys on olennainen osa tätä kokonaisuutta ja luo vahvan 
poikittaisyhteyden valtatien 3 suuntaan. Tallinna-tunnelin suunnittelun edetessä tulee 
Tuusulan kunta ottaa mukaan suunnittelutyöhön jo varhaisessa vaiheessa.
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Uusimaa-kaava 2050:een on lisättävä myös Finest Bay Area -rautatietunnelin 
mukainen linjaus, jonka suunniteltu reitti kulkee Tallinnasta Espoon Otaniemen kautta 
Helsinki-Vantaan lentokenta#llä tai Otaniemesta Pasilan kautta Helsinki-Vantaan 
lentokenta#lle.

Hyrylän itäinen ohikulkutie tulee lisätä kaavaan. Väylä on seudullisesti tärkeä ja sen 
merkitys tulee vielä korostumaan Rykmentinpuiston keskustan ja Hyrylän keskustan 
yhdistymisen ja rakentumisen sekä yleisemmin Tuusulanjärven itäpuolisten taajama-
alueiden kehittymisen myötä. Tuusulanväylä Hyrylän keskustan kohdalla kehitetään 
liikenneympäristöltään kaupunkimaiseksi.

Kulomäentien merkitseminen seudullisesti merkittävänä tienä on Tuusulan kunnan 
näkemyksen mukainen. Tuusulan kaavoitus lausui Vantaan yleiskaavaluonnoksesta 
Kulomäentien osalta seuraavaa: Tuusulan kunta näkee, että Kulomäentien (mt 152) 
liikenteen sujuvuutta ei tule vaarantaa. Kulomäentien tulee palvella myös seudullista 
liikennettä Kehä IV:n kehittyvässä käytävässä sekä vt4-kt45 -välillä. Kulomäentie 
Kulorastaantien ja Korson keskustan väliseltä osuudelta on merkitty Vantaan 
yleiskaavaluonnokseen katukuvan kehitysalueena, jonka varrelle tutkitaan tehokkaan 
asuntorakentamisen lisäämistä urbaanimman kaupunkirakenteen luomiseksi. Tieosuus 
kuitenkin yhdistää Keski-Uudenmaan logistiikan poikittaisyhteyden, Tuusulanväylän ja 
Hämeenlinnanväylän välisen Kehä IV -osuuden Lahden moottoritielle ja edelleen kohti 
Sipoon Bastukärriä. Tuusulan Focus-alueelle tulee rakentumaan noin miljoona 
kerrosneliömetriä mm. logistiikalle. Vantaan yleiskaavassa tulee huomioida kehittyvästä 
poikittaisyhteydestä ja Tuusulasta syntyvät vaikutukset Kulomäentien liikenteelle.

Lentorata ja Ristikytö

Tuusula toistaa Lentoradasta ja Ristikydöstä lausumansa: Lentorata tulee suunnitella 
ja toteuttaa myös taajamajunaliikennettä ja pääkaupunkiseudun paikallisliikennettä 
palvelevana ratana. Uudelle radalle tulee toteuttaa asema Hyrylään ja rata tulee linjata 
sitovana merkintänä siten, että se kulkee Uusimaa -kaavassa Hyrylän kautta. Myös 
KUUMA-kunnat lausunnossaan toteavat, että Lentoradan lähiliikennepotentiaali tulee 
selvittää perusteellisesti ennen radan sijainnin ja käyttötarkoituksen merkitsemistä 
sitovasti kartalle. Toteutuessaan lähi- ja kaukoliikenneyhteytenä Lentorata tarjoaisi 
merkittäviä kehittämis- ja tiivistämismahdollisuuksia raidekäytävän asemanseuduille. 
Hyrylä voitaisiin kytkeä lähijunaliikenteen piiriin.

Lentorata tulee linjata Hyrylän jälkeen siten, että se yhtyy pää- ja oikorataan 
Ristikydössä, jonne on mahdollista toteuttaa uusi merkittävä vaihtoasema ja 
taajamarakennetta maakuntakaavan tavoitevuoden jälkeen. Näin merkittävien 
infrapanostusten osalta tulee ennakoida tulevaisuuden tarpeita maakuntakaavan 
tavoitevuotta pidemmälle.

Elinkeinot ja kauppa

Focus-alueen seudullisen vähittäiskaupan suuryksikkömerkinnän osalta Tuusula 
toistaa lausumansa. Uusimaa-kaavan 2050 suunnitteluperiaatteiden mukaan kaavalla 
tuetaan elinkeinoelämän toiminta- ja kehittymisedellytyksiä maakunnan erityyppisillä 
alueilla ja mahdollistetaan erityispiirteiden hyödyntäminen. Koska alue rajautuu 
Suomen suurimpaan ja tärkeimpään lentoasemaan sekä vilkkaiden liikenneväylien 
solmukohtaan, tulee tätä sijaintitekijää pystyä hyödyntämään alueen kaupallisen 
konseptin suunnittelussa. Focus-alueella toiminnan tulee tukeutua lentokentän ja 
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erityisesti matkustajaliikenteen avaamiin mahdollisuuksiin, mutta vastavuoroisesti 
alueen kehittämisen tulee tukea lentoaseman kilpailukykyä ja palvelutarjontaa. Alue 
on myös liikenteellisen sijaintinsa ja erilaisten tavaraliikenteen 
lentokenttäintegraatiomahdollisuuksien puolesta otollinen erilaisten varastomyymälä- 
ja verkkokauppakonseptien kehittämiseen, joissa logistiikka on keskiössä. 
Maakuntakaavan tulee edistää ja mahdollistaa näiden uudenlaisten ja kehittyvien 
kaupan konseptien sekä liiketoimintamallien syntyminen.

Maa-ainesten ottoalueen kohdemerkinnän lisäystä pidetään hyvänä. Mutta Kiilan 
kiertotalousalueen merkinnän muuttuminen aluevarauksesta kohdemerkinnäksi 
antaa kuvan alueen merkityksen ja laajuuden supistumisesta, jota Tuusula ei näe 
oikeansuuntaisena muutoksena.

Ympäristön voimavarat ja vetovoima

Palojoen metsän luonnonsuojelualue

Tuusulan kunta yhtyy KUUMA-kuntien näkemykseen luonnonsuojelualueista: 
Suojelualueiden rajauksia on tarkistettu ja uusia suojelualueita on osoitettu 
selvitystulosten perusteella. KUUMA-kunnat näkevät, että suojelualueiden 
osoittamisen tulee perustua yhtenäisiin kriteereihin koko kaavan alueella ja lisäksi 
tulee varmistua, että kaavassa osoitetut suojelukohteet ovat todella maakunnallisia ja 
että niiden rajaukset koskevat vain maakunnallisesti arvokkaita kohteita. Tämä 
korostuu etenkin suojelualueen sijaitessa hyvin saavutettavalla alueella, jonka 
maankäyttöä maakuntakaavan tavoitteiden mukaan tulee tiivistää. Esimerkki 
tällaisesta kohteesta on Tuusulassa aseman läheisyydessä Jokelan suojelualue rataan 
rajautuen.

Maakuntakaavaan ei tule merkitä Palojoen metsän luonnonsuojelualuetta. Enviro Oy:
n tekemän Jokelan Hevoskylän -luontoselvityksen (2015) mukaan alueen kohteet eivät 
täytä maakunnallisia LAKU-kriteerejä. Luonnonsuojelualueen osoittaminen alle 
kahden kilometrin päähän Jokelan juna-asemasta, ei tue Uusimaa-kaava 2050 
tavoitteita ilmastonmuutoksen vastaisesta kestävästä kasvun ohjaamisesta. Kasvu 
tulee esittää kestäville vyöhykkeille, seutukeskuksiin, asemanseuduille ja muihin 
joukkoliikenteen solmukohtiin. Uusimaa-kaava 2050 tavoitteina on myös 
elinvoimaisten keskuksien verkosto ja keskusten monipuolisen asumisen kehittymisen 
tukeminen.

Vireillä olevassa Tuusulan yleiskaava 2040 -ehdotuksessa turvataan luontoarvot 
paikallisesti luonnonsuojelullisesti arvokkaalla merkinnällä (sl) Palojoen varrella (noin 
14 ha) yhtyen etelässä Lepänojan luonnonsuojelualueeseen. Näin turvataan 
puronvarren tärkeä ekologinen yhteys. Lisäksi yleiskaavaehdotukseen on merkitty 
kahden tärkeimmän viitasammakkolammen ympäristö (noin 6 ha ja 2 ha) sl-
merkinnöin. Hevoskylän aluevarausmääräyksessä määrätään ottamaan huomioon 
luontoarvot. Nämä alueet on osoitettu yleiskaavaehdotukseen Environ Palojoen 
molemmin puolin tekemien luontoselvitysten perusteella (Jokelan hevoskylän 
luontoselvitys 2015 ja Tuusulan Jokelan kartanon alueen luontoselvitys 2014).

Palojoen metsän alueella on vireillä Jokelan hevoskylä -asemakaavan laadinta. Alueelle 
tavoitellaan asumisen, hevosharrastamisen ja -elinkeinon yhdistävää toteutusta. 
Alueelle tehdään suunnitteluperiaatteet, joiden pohjalta edetään vaiheittain 
toteutettaviin asemakaavoihin. Alustavien maankäyttöideoiden pohjalla on ollut 
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viherverkoston ja hevosasumisen yhdistävä suunnittelu. Maankäyttöideoiden pohjalta 
olemassa olevien lampien läheisyyteen on mietitty hevosreittejä ja Palojoen 
läheisyyteen metsälaitumia. Näin voidaan turvata myös alueen luontoarvot.

Jokela profiloituu hevosystävällisenä alueena, muun muassa lukiossa on mahdollisuus 
opiskella hevoslinjalla. Aseman läheisyys mahdollistaa uuden tyyppisen asumisen 
hevoskylässä ja samanaikaisesti työssä käynnin pääkaupunkiseudulla sekä 
harrastustoimintaan kulkemisen julkisilla liikennevälineillä. Myös hevosen pitäminen 
omassa pihapiirissä kiinnostaa tehtyjen markkinavuoropuheluiden myötä. Näin 
vältetään liikkuminen asunnon ja hevosen vuokratallin välillä. Hevosharrastajia on 
paljon pääkaupunkiseudulla, jossa hevosen pitäminen lähellä asumista ei ole 
mahdollista. Hevoskylätoiminta myös edesauttaa omalta osaltaan 
maatalouselinympäristön säilymistä.

Temmonmäen - Lepokallion virkistysalue

Jokelan Temmonmäen - Lepokallion virkistysalue on jokelalaisille tärkeä ulkoilualue, 
mutta Tuusulan kunta ei näe kohdetta seudullisesti merkittävänä. Alue on turvattu 
virkistyskäyttöön Jokelan osayleiskaavassa ja vireillä olevassa Tuusulan yleiskaava 
2040:ssä. Aluetta ei uhkaa rakentaminen. Kuitenkin maakuntakaavan mittatarkkuus ja 
edellisiä maakuntakaavoja yleispiirteisempi ratkaisu huomioiden kohde tulee poistaa 
Uusimaa-kaava 2050:stä, Helsingin seudun vaihemaakuntakaavasta.

Ristikytöön on lisätty voimassa olevassa maakuntakaavassakin esitetty poikittainen 
viheryhteys. Yhteyden toteuttaminen on haastavaa moottoritien, oiko- ja pääradan 
vuoksi.

Helsingin seudun viherkehä

Tuusulan kunta yhtyy Kuuma-kuntien näkemykseen siitä, että Helsingin seudun 
viherkehän merkinnät tulee poistaa. Yleisten suunnittelumääräysten mukaan 
yksityiskohtaisemmassa suunnittelussa on otettava huomioon Helsingin seudun 
viherkehän kokonaisuuden kehittäminen. Viheryhteydet ovat yli kuntarajojen jatkuvia 
eli seudullisia. Näin ollen niiden suunnittelu ei voi jäädä kunnan yksityiskohtaisemman 
suunnittelun varaan, vaan maakuntakaavan viheryhteysmerkinnän ja sen sijainnin 
tulee perustua yhteisesti hyväksyttyyn useiden kuntien suunnitelmaan. Tällaista 
suunnitelmaa ei kuitenkaan ole tehty, joten Helsingin seudun viherkehän merkinnät 
tulee poistaa. 

KUUMA-kunnat eivät halua profiloitua pääosin pääkaupunkiseutua palvelevana 
Helsingin seudun viherkehänä. KUUMA-kunnat eivät halua yksityiskohtaisempaan 
kaavoitukseensa selvittämis- ja suunnitteluvelvoitteita Helsingin seudun viherkehän 
takia.

Muuta

Tuusula KUUMA-kuntien lausunnossa esitetyn tavoin näkee, että kaavakartan kaikki 
merkinnät tulee olla luettavissa valitulla mittakaavatasolla. Esimerkiksi merkittävien 
kulttuuriympäristöjen kohdemerkinnällä esitettävien alueiden pinta-alan ylärajaa tulee 
nostaa. Merkinnät eivät saa jäädä toisten merkintöjen alle, esimerkiksi Jokelan 
tiilitehdas sekä Klaavolan tila ja Hyrylän kasarmialue eivät erotu kaavakartalta.
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Tuusula kiinnittää huomiota liitekarttojen sisältöön ja selitteisiin. Esimerkiksi selite 
liitekartalla L2 –joukkoliikenne on vajavainen kartan sisältöön verrattuna. Ovatko 
esimerkiksi laivaväylät tai Tallinna-tunnelin tavaraterminaalista lähtevä 
pintaratayhteys Hanko-radalle joukkoliikenteen osia?

Yhteenveto

Tuusulan kunta edellyttää seuraavia muutoksia Helsingin seudun 
vaihemaakuntakaavaehdotukseen:

Taajamatoimintojen suhdetta ns. valkoisiin alueisiin tulee täsmentää
Taajamatoimintojen kehittämisvyöhykettä tulee laajentaa Lahelaan ja Sulaan
Kehä IV:sta tulee painottaa maakunnallisesti merkittävänä väylänä ja Focusta 
maakunnallisena logistiikka-alueena, jonne tulee sallia monimuotoisia kaupan 
konsepteja. Yhteys Tallinna-tunneliin on merkittävä.
Hyrylän itäinen ohikulkutie tulee lisätä kaavaan
Lentorata tulee merkitä sitovana Hyrylään, sekä edelleen Ristikytöön
Kiilan kiertotalousalueen muuttuminen aluevarauksesta kohdemerkinnällä 
osoitetuksi ei tue Tuusulan näkemystä alueen kehittymisestä
Palojoen metsän luonnonsuojelualue tulee poistaa
Temmonmäen - Lepokallion virkistysalue tulee poistaa
Helsingin seudun viherkehä -merkintä tulee poistaa
Kaavaan on lisättävä myös Finest Bay Area -rautatietunnelin mukainen linjaus.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 10.06.2019, § 85

Liitteet
1 Uusimaa-kaava 2050 -ehdotus, merkinnät ja määräykset, valt 10.6.2019
2 KUUMA lausunto kaavaehdotuksesta, valt 10.6.2019
3 Uusimaa-kaava 2050 -ehdotus, kaavakarttaote, valt 10.6.2019
4 Linkit Uusimaa-kaava 2050 -ehdotuksen materiaaleihin, valt 10.6.2019

Ehdotus

Valtuusto päättää

antaa Uusimaa-kaava 2050 -ehdotuksesta seuraavan lausunnon:
 

Tuusulan kunnan lausunto Uusimaa-kaava 2050 -ehdotuksesta

Tuusulan kunta yhtyy KUUMA-kuntien lausuntoehdotukseen (komissio 8.5.) ja lausuu 
lisäksi seuraavaa:

Lausunnon aiheet:

    Taajamatoimintojen kehittämisvyöhyke
    Kehä IV, Focus -alue, Kiilan alue, Tallinna-tunneli
    Hyrylän itäinen ohikulkutie
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    Lentoradan linjaus ja asema Hyrylään
    Palojoen metsän suojelumerkintä
    Temmonmäen - Lepokallion virkistysaluemerkintä
    Helsingin seudun viherkehä

 

Kasvun kestävä ohjaaminen, Taajamatoimintojen kehittämisvyöhyke

Tuusulan kunta yhtyy KUUMA-kuntien lausuntoesityksen näkemykseen siitä, että 
taajamatoimintojen kehittämisvyöhykkeen ulkopuolelle tulee voida asemakaavoittaa 
tehokasta pientalovaltaista asutusta olemassa olevaan yhdyskuntarakenteeseen 
tukeutuen. Tässä tilanteessa kehityksen esteeksi eivät saa tulla yleiset 
suunnittelumääräykset ns. valkoisella alueella. Maakuntakaavan täytyy tukea MAL 
2019 suunnitelman toteuttamisedellytyksiä mukaan lukien suunnitelman ensisijaiset 
kehittämisvyöhykkeet.

Tuusula pitää KUUMA-kuntien tavoin erittäin tärkeänä, että maakuntakaavan 
selostusta tulee täydentää nyt esitettyä tarkemmalla tulkintaohjeella 
taajamatoimintojen kehittämisvyöhykkeen ja ns. valkoisen alueen yleisten määräysten 
osalta. KUUMA-kunnissa valkoisella alueella on useita taajamia, joiden paikallista 
kehittämistä maakuntakaava ei saa estää. Lisäksi tulee esittää suuntaviivoja, missä 
kulkee ero paikallisesti ja seudullisesti merkittävän asuin- ja työpaikkarakentamisen 
välillä esim. suhteessa kunnan kokoon ja väestökasvuun.

Tuusulan lausunto on huomioitu laajentamalla taajamatoimintojen 
kehittämisvyöhykettä Riihikallioon. Tuusulan näkemyksen mukaan vyöhykettä tulee 
edelleen laajentaa länteen Lahelan alueelle hyväksytyn MAL 2019 -suunnitelman 
mukaisen ensisijaisen kehittämisvyöhykkeen laajuudelta. Tuusulan kunta suhtautuu 
myönteisesti Tallinna-tunnelin ja rahtiterminaalin sijoittamiseen kunnan alueelle.

Taajamatoimintojen kehittämisvyöhykettä tulee laajentaa myös seudullisesti 
merkittävälle työpaikka-alueelle Sulassa. Sulan alueelle rakentuu huomattavasti 
työpaikkojen kerrosneliöitä, myös Tuusulan itäväylän etelä-kaakkoispuolelle, joka on 
maakuntakaavaehdotuksessa valkoista aluetta. Myös Vantaa on 
yleiskaavaluonnoksessaan merkinnyt työpaikka-aluetta Vantaan kaupungin puolelle 
Sulaan ja Tuusulan itäväylään tukeutuen. 

Lentokentän pohjoispuoli, Focus-alue on merkitty kohdemerkinnöin. Tuusulan kunta 
näkee, että lentokenttäkaupungin tulee olla mahdollista kehittyä paitsi etelä- myös 
pohjoispuoleltaan. Focus-alueelle on mahdollista sijoittaa toimintoja, jotka tukevat 
maakunnan ja koko valtakunnan tasolla tärkeimmän lentoaseman toimintaa.

Liikkuminen ja logistiikka

Tuusula toistaa kaavaluonnoksesta lausumansa: Kehä IV on erittäin tarpeellinen uusi 
tiehanke ja tärkeä Keski-Uudenmaan logistiikan poikittaisyhteys, jota tulee edistää 
rinnan Järvenpää-Nurmijärvi -poikittaisyhteyden kanssa. Kehä IV -väylään tukeutuvan 
alueen asemakaavoitus on Tuusulassa vireillä ja Tuusula painottaa, että väylän 
toteutus voi olla käynnissä vaiheittain jo ennen vuotta 2030, kuten MAL 2019 -
suunnitelmassakin on linjattu.

Kehä IV -yhteys on elintärkeä myös suunnitellulle Helsinki - Tallinna -tunnelin 
rahtiterminaalille, jonka sijoittumista Tuusula kuntansa alueelle kannattaa. Tuusulan 
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kunta näkee KUUMA-kuntien tapaan, että tunnelin henkilöliikenne nivoutuu osaltaan 
Helsingin seudun joukkoliikennejärjestelmään ja tavaraliikenne integroidaan osaksi 
logistiikkaverkkoa. Tunneliyhteys tarjoaa hyvät edellytykset kehittää lentoaseman 
lähialuetta vahvana logistiikkatoimintojen keskittymänä. Lentoaseman pohjoispuolelle 
sijoittuva Kehä IV -yhteys on olennainen osa tätä kokonaisuutta ja luo vahvan 
poikittaisyhteyden valtatien 3 suuntaan. Tallinna-tunnelin suunnittelun edetessä tulee 
Tuusulan kunta ottaa mukaan suunnittelutyöhön jo varhaisessa vaiheessa.

Uusimaa-kaava 2050:een on lisättävä myös Finest Bay Area -rautatietunnelin 
mukainen linjaus, jonka suunniteltu reitti kulkee Tallinnasta Espoon Otaniemen kautta 
Helsinki-Vantaan lentokenta#llä tai Otaniemesta Pasilan kautta Helsinki-Vantaan 
lentokenta#lle.

Hyrylän itäinen ohikulkutie tulee lisätä kaavaan. Väylä on seudullisesti tärkeä ja sen 
merkitys tulee vielä korostumaan Rykmentinpuiston keskustan ja Hyrylän keskustan 
yhdistymisen ja rakentumisen sekä yleisemmin Tuusulanjärven itäpuolisten taajama-
alueiden kehittymisen myötä. Tuusulanväylä Hyrylän keskustan kohdalla kehitetään 
liikenneympäristöltään kaupunkimaiseksi.

Kulomäentien merkitseminen seudullisesti merkittävänä tienä on Tuusulan kunnan 
näkemyksen mukainen. Tuusulan kaavoitus lausui Vantaan yleiskaavaluonnoksesta 
Kulomäentien osalta seuraavaa: Tuusulan kunta näkee, että Kulomäentien (mt 152) 
liikenteen sujuvuutta ei tule vaarantaa. Kulomäentien tulee palvella myös seudullista 
liikennettä Kehä IV:n kehittyvässä käytävässä sekä vt4-kt45 -välillä. Kulomäentie 
Kulorastaantien ja Korson keskustan väliseltä osuudelta on merkitty Vantaan 
yleiskaavaluonnokseen katukuvan kehitysalueena, jonka varrelle tutkitaan tehokkaan 
asuntorakentamisen lisäämistä urbaanimman kaupunkirakenteen luomiseksi. Tieosuus 
kuitenkin yhdistää Keski-Uudenmaan logistiikan poikittaisyhteyden, Tuusulanväylän ja 
Hämeenlinnanväylän välisen Kehä IV -osuuden Lahden moottoritielle ja edelleen kohti 
Sipoon Bastukärriä. Tuusulan Focus-alueelle tulee rakentumaan noin miljoona 
kerrosneliömetriä mm. logistiikalle. Vantaan yleiskaavassa tulee huomioida kehittyvästä 
poikittaisyhteydestä ja Tuusulasta syntyvät vaikutukset Kulomäentien liikenteelle.

Lentorata ja Ristikytö

Tuusula toistaa Lentoradasta ja Ristikydöstä lausumansa: Lentorata tulee suunnitella 
ja toteuttaa myös taajamajunaliikennettä ja pääkaupunkiseudun paikallisliikennettä 
palvelevana ratana. Uudelle radalle tulee toteuttaa asema Hyrylään ja rata tulee linjata 
sitovana merkintänä siten, että se kulkee Uusimaa -kaavassa Hyrylän kautta. Myös 
KUUMA-kunnat lausunnossaan toteavat, että Lentoradan lähiliikennepotentiaali tulee 
selvittää perusteellisesti ennen radan sijainnin ja käyttötarkoituksen merkitsemistä 
sitovasti kartalle. Toteutuessaan lähi- ja kaukoliikenneyhteytenä Lentorata tarjoaisi 
merkittäviä kehittämis- ja tiivistämismahdollisuuksia raidekäytävän asemanseuduille. 
Hyrylä voitaisiin kytkeä lähijunaliikenteen piiriin.

Lentorata tulee linjata Hyrylän jälkeen siten, että se yhtyy pää- ja oikorataan 
Ristikydössä, jonne on mahdollista toteuttaa uusi merkittävä vaihtoasema ja 
taajamarakennetta maakuntakaavan tavoitevuoden jälkeen. Näin merkittävien 
infrapanostusten osalta tulee ennakoida tulevaisuuden tarpeita maakuntakaavan 
tavoitevuotta pidemmälle.

Elinkeinot ja kauppa
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Focus-alueen seudullisen vähittäiskaupan suuryksikkömerkinnän osalta Tuusula 
toistaa lausumansa. Uusimaa-kaavan 2050 suunnitteluperiaatteiden mukaan kaavalla 
tuetaan elinkeinoelämän toiminta- ja kehittymisedellytyksiä maakunnan erityyppisillä 
alueilla ja mahdollistetaan erityispiirteiden hyödyntäminen. Koska alue rajautuu 
Suomen suurimpaan ja tärkeimpään lentoasemaan sekä vilkkaiden liikenneväylien 
solmukohtaan, tulee tätä sijaintitekijää pystyä hyödyntämään alueen kaupallisen 
konseptin suunnittelussa. Focus-alueella toiminnan tulee tukeutua lentokentän ja 
erityisesti matkustajaliikenteen avaamiin mahdollisuuksiin, mutta vastavuoroisesti 
alueen kehittämisen tulee tukea lentoaseman kilpailukykyä ja palvelutarjontaa. Alue 
on myös liikenteellisen sijaintinsa ja erilaisten tavaraliikenteen 
lentokenttäintegraatiomahdollisuuksien puolesta otollinen erilaisten varastomyymälä- 
ja verkkokauppakonseptien kehittämiseen, joissa logistiikka on keskiössä. 
Maakuntakaavan tulee edistää ja mahdollistaa näiden uudenlaisten ja kehittyvien 
kaupan konseptien sekä liiketoimintamallien syntyminen.

Maa-ainesten ottoalueen kohdemerkinnän lisäystä pidetään hyvänä. Mutta Kiilan 
kiertotalousalueen merkinnän muuttuminen aluevarauksesta kohdemerkinnäksi 
antaa kuvan alueen merkityksen ja laajuuden supistumisesta, jota Tuusula ei näe 
oikeansuuntaisena muutoksena.

Ympäristön voimavarat ja vetovoima

Palojoen metsän luonnonsuojelualue

Tuusulan kunta yhtyy KUUMA-kuntien näkemykseen luonnonsuojelualueista: 
Suojelualueiden rajauksia on tarkistettu ja uusia suojelualueita on osoitettu 
selvitystulosten perusteella. KUUMA-kunnat näkevät, että suojelualueiden 
osoittamisen tulee perustua yhtenäisiin kriteereihin koko kaavan alueella ja lisäksi 
tulee varmistua, että kaavassa osoitetut suojelukohteet ovat todella maakunnallisia ja 
että niiden rajaukset koskevat vain maakunnallisesti arvokkaita kohteita. Tämä 
korostuu etenkin suojelualueen sijaitessa hyvin saavutettavalla alueella, jonka 
maankäyttöä maakuntakaavan tavoitteiden mukaan tulee tiivistää. Esimerkki 
tällaisesta kohteesta on Tuusulassa aseman läheisyydessä Jokelan suojelualue rataan 
rajautuen.

Maakuntakaavaan ei tule merkitä Palojoen metsän luonnonsuojelualuetta. Enviro Oy:
n tekemän Jokelan Hevoskylän -luontoselvityksen (2015) mukaan alueen kohteet eivät 
täytä maakunnallisia LAKU-kriteerejä. Luonnonsuojelualueen osoittaminen alle 
kahden kilometrin päähän Jokelan juna-asemasta, ei tue Uusimaa-kaava 2050 
tavoitteita ilmastonmuutoksen vastaisesta kestävästä kasvun ohjaamisesta. Kasvu 
tulee esittää kestäville vyöhykkeille, seutukeskuksiin, asemanseuduille ja muihin 
joukkoliikenteen solmukohtiin. Uusimaa-kaava 2050 tavoitteina on myös 
elinvoimaisten keskuksien verkosto ja keskusten monipuolisen asumisen kehittymisen 
tukeminen.

Vireillä olevassa Tuusulan yleiskaava 2040 -ehdotuksessa turvataan luontoarvot 
paikallisesti luonnonsuojelullisesti arvokkaalla merkinnällä (sl) Palojoen varrella (noin 
14 ha) yhtyen etelässä Lepänojan luonnonsuojelualueeseen. Näin turvataan 
puronvarren tärkeä ekologinen yhteys. Lisäksi yleiskaavaehdotukseen on merkitty 
kahden tärkeimmän viitasammakkolammen ympäristö (noin 6 ha ja 2 ha) sl-
merkinnöin. Hevoskylän aluevarausmääräyksessä määrätään ottamaan huomioon 
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luontoarvot. Nämä alueet on osoitettu yleiskaavaehdotukseen Environ Palojoen 
molemmin puolin tekemien luontoselvitysten perusteella (Jokelan hevoskylän 
luontoselvitys 2015 ja Tuusulan Jokelan kartanon alueen luontoselvitys 2014).

Palojoen metsän alueella on vireillä Jokelan hevoskylä -asemakaavan laadinta. Alueelle 
tavoitellaan asumisen, hevosharrastamisen ja -elinkeinon yhdistävää toteutusta. 
Alueelle tehdään suunnitteluperiaatteet, joiden pohjalta edetään vaiheittain 
toteutettaviin asemakaavoihin. Alustavien maankäyttöideoiden pohjalla on ollut 
viherverkoston ja hevosasumisen yhdistävä suunnittelu. Maankäyttöideoiden pohjalta 
olemassa olevien lampien läheisyyteen on mietitty hevosreittejä ja Palojoen 
läheisyyteen metsälaitumia. Näin voidaan turvata myös alueen luontoarvot.

Jokela profiloituu hevosystävällisenä alueena, muun muassa lukiossa on mahdollisuus 
opiskella hevoslinjalla. Aseman läheisyys mahdollistaa uuden tyyppisen asumisen 
hevoskylässä ja samanaikaisesti työssä käynnin pääkaupunkiseudulla sekä 
harrastustoimintaan kulkemisen julkisilla liikennevälineillä. Myös hevosen pitäminen 
omassa pihapiirissä kiinnostaa tehtyjen markkinavuoropuheluiden myötä. Näin 
vältetään liikkuminen asunnon ja hevosen vuokratallin välillä. Hevosharrastajia on 
paljon pääkaupunkiseudulla, jossa hevosen pitäminen lähellä asumista ei ole 
mahdollista. Hevoskylätoiminta myös edesauttaa omalta osaltaan 
maatalouselinympäristön säilymistä.

Temmonmäen - Lepokallion virkistysalue

Jokelan Temmonmäen - Lepokallion virkistysalue on jokelalaisille tärkeä ulkoilualue, 
mutta Tuusulan kunta ei näe kohdetta seudullisesti merkittävänä. Alue on turvattu 
virkistyskäyttöön Jokelan osayleiskaavassa ja vireillä olevassa Tuusulan yleiskaava 
2040:ssä. Aluetta ei uhkaa rakentaminen. Kuitenkin maakuntakaavan mittatarkkuus ja 
edellisiä maakuntakaavoja yleispiirteisempi ratkaisu huomioiden kohde tulee poistaa 
Uusimaa-kaava 2050:stä, Helsingin seudun vaihemaakuntakaavasta.

Ristikytöön on lisätty voimassa olevassa maakuntakaavassakin esitetty poikittainen 
viheryhteys. Yhteyden toteuttaminen on haastavaa moottoritien, oiko- ja pääradan 
vuoksi.

Helsingin seudun viherkehä

Tuusulan kunta yhtyy Kuuma-kuntien näkemykseen siitä, että Helsingin seudun 
viherkehän merkinnät tulee poistaa. Yleisten suunnittelumääräysten mukaan 
yksityiskohtaisemmassa suunnittelussa on otettava huomioon Helsingin seudun 
viherkehän kokonaisuuden kehittäminen. Viheryhteydet ovat yli kuntarajojen jatkuvia 
eli seudullisia. Näin ollen niiden suunnittelu ei voi jäädä kunnan yksityiskohtaisemman 
suunnittelun varaan, vaan maakuntakaavan viheryhteysmerkinnän ja sen sijainnin 
tulee perustua yhteisesti hyväksyttyyn useiden kuntien suunnitelmaan. Tällaista 
suunnitelmaa ei kuitenkaan ole tehty, joten Helsingin seudun viherkehän merkinnät 
tulee poistaa. 

KUUMA-kunnat eivät halua profiloitua pääosin pääkaupunkiseutua palvelevana 
Helsingin seudun viherkehänä. KUUMA-kunnat eivät halua yksityiskohtaisempaan 
kaavoitukseensa selvittämis- ja suunnitteluvelvoitteita Helsingin seudun viherkehän 
takia.

Muuta
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Tuusula KUUMA-kuntien lausunnossa esitetyn tavoin näkee, että kaavakartan kaikki 
merkinnät tulee olla luettavissa valitulla mittakaavatasolla. Esimerkiksi merkittävien 
kulttuuriympäristöjen kohdemerkinnällä esitettävien alueiden pinta-alan ylärajaa tulee 
nostaa. Merkinnät eivät saa jäädä toisten merkintöjen alle, esimerkiksi Jokelan 
tiilitehdas sekä Klaavolan tila ja Hyrylän kasarmialue eivät erotu kaavakartalta.

Tuusula kiinnittää huomiota liitekarttojen sisältöön ja selitteisiin. Esimerkiksi selite 
liitekartalla L2 –joukkoliikenne on vajavainen kartan sisältöön verrattuna. Ovatko 
esimerkiksi laivaväylät tai Tallinna-tunnelin tavaraterminaalista lähtevä 
pintaratayhteys Hanko-radalle joukkoliikenteen osia?

Yhteenveto

Tuusulan kunta edellyttää seuraavia muutoksia Helsingin seudun 
vaihemaakuntakaavaehdotukseen:

Taajamatoimintojen suhdetta ns. valkoisiin alueisiin tulee täsmentää
Taajamatoimintojen kehittämisvyöhykettä tulee laajentaa Lahelaan ja Sulaan
Kehä IV:sta tulee painottaa maakunnallisesti merkittävänä väylänä ja Focusta 
maakunnallisena logistiikka-alueena, jonne tulee sallia monimuotoisia kaupan 
konsepteja. Yhteys Tallinna-tunneliin on merkittävä.
Hyrylän itäinen ohikulkutie tulee lisätä kaavaan
Lentorata tulee merkitä sitovana Hyrylään, sekä edelleen Ristikytöön
Kiilan kiertotalousalueen muuttuminen aluevarauksesta kohdemerkinnällä 
osoitetuksi ei tue Tuusulan näkemystä alueen kehittymisestä
Palojoen metsän luonnonsuojelualue tulee poistaa
Temmonmäen - Lepokallion virkistysalue tulee poistaa
Helsingin seudun viherkehä -merkintä tulee poistaa
Kaavaan on lisättävä myös Finest Bay Area -rautatietunnelin mukainen linjaus.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Tiedoksi
Uudenmaan liitto
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Kuntakehityslautakunta, § 66,08.05.2019
Kunnanhallitus, § 196,20.05.2019
Valtuusto, § 86, 10.06.2019

§ 86
Jätintie, asemakaavan muutos, kaava nro 3575

TUUDno-2017-364

Kuntakehityslautakunta, 08.05.2019, § 66

Valmistelijat / lisätiedot:
Lauri Kopposela
lauri.kopposela@tuusula.fi
kaavasuunnittelija

Kkl § 84/31.5.2017           

Vireilletulo ja käynnistämissopimus

Alueen yksityinen maanomistaja on tehnyt asemakaavan muutosaloitteen 
omistamilleen maille Riihikallioon korttelin 32003 alueelle. Kaavamuutoksen 
mahdollisuutta tarkasteltaessa myös Tuusulan kunnan omistamaa puistoaluetta on 
sisällytetty käynnistettävän asemakaavan muutoksen alueeseen. Asemakaavan 
käynnistämissopimus on allekirjoitettu 8.6.2016 (§86 ja §87). Asemakaava on tullut 
vireille vireilletulokuulutuksella 8

Asemakaavan muutostarve ja tavoite

Asemakaavan muuttamiselle on tarve, koska Tuusulan kunnassa on tarve uusille 
pientalotonteille. Jätinpuisto on vähäisellä käytöllä oleva hoitamaton puistoalue, joka 
on tarkoituksenmukaista muuttaa osittain pientalotonteiksi siten, että alueen 
viheryhteydet edelleen säilyvät. Alueella on valmis katuverkosto 
ja      kunnallistekniikka, joten lisärakentamisen mahdollistaminen uusia 
pientalotontteja kaavoittamalla ei aiheuta kunnalle mainittavia kustannuksia.

Asemakaavamuutoksen tarkoituksena on muuttaa nykyisen asemakaavan mukaista 
PX-puistoaluetta pientalorakentamiseen siten, että alueen läpi säilyy edelleen luode-
kaakko-suuntainen viheryhteys. Tällöin saadaan hoitamaton ja valmiiksi 
kunnallistekniikan piirissä oleva maa-alue tarkoituksenmukaiseen käyttöön 
vaarantamatta alueen viheryhteyksiä. Tavoitteena on sopeuttaa mahdollinen 
uudisrakentaminen luontevasti alueelle niin, että alueen ominaispiirteet säilyvät ja 
yleisilme jopa kohenee.

Osallistumis- ja arviointisuunnitelman julkinen nähtävilläolo

Asemakaavamuutoksen osallistumis- ja arviointisuunnitelma on ollut nähtävillä 16.2.
-6.3.2017 välisenä aikana Tuusulan kunnantalolla (3. kerros, C-siipi) sekä Tuusulan 
kunnan nettisivuilla www.tuusula.fi. Osallistumis- ja arviointisuunnitelmasta saatiin 6 
mielipidettä ja 4 lausuntoa. Mielipiteet ja lausunnot ovat kaavaselostuksen liitteenä. 
Alueen asukkaiden palaute oli OAS:n nähtävilläolon aikana hanketta kohtaan kriittistä 
– tavoitteena on pääosalla palautteen jättäneistä säilyttää oleva virkistysalue 
virkistyskäytössä.
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Kaavaehdotus

Alue rajautuu kaakkoisreunaltaan Jätintiehen ja luoteisreunaltaan Pahanjäljentiehen 
sekä lounais- ja koillisreunoiltaan AO-tontteihin. Kaavamuutosalueeseen ei sisälly 
katualueita. Kaavamuutosalueen pinta-ala on noin 0,5119 ha. 
Asemakaavamuutoksessa n. 73% (0,3745 ha) nykyisen asemakaavan PX-
korttelialueesta muuttuu AO –korttelialueeksi (Erillispientalojen korttelialue, jolle saa 
rakentaa omakotitaloja ja paritaloja). Kyseisen AO-korttelialueen rakennusoikeus on 
yhteensä 749 k-m2. Yksikerroksiset, loivalla harjakatolla varustetut asuinrakennukset 
ohjataan rakennusaloin ja nuolimerkinnöin rajaamaan katutilaa yhtenäisesti 
naapuruston kanssa. Katon harjansuunta on määrätty kadun suuntaiseksi.

Kaavamuutosalueen läpi on suunniteltu VL-alue (lähivirkistysalue).

Kaikkien AO-tonttien tonttitehokkuus on e=0,20. Korttelinumerot muuttuvat 32003:sta 
ja 32007:sta 8514:ksi ja 8515:ksi.

Maankäyttösopimukset

Asemakaavan muutoksesta laadittiin suoraan ehdotus. Näin ollen 
maankäyttösopimukset voidaan solmia vasta, kun ehdotus on ollut julkisesti 
nähvtävillä ja tätä koskeva palaute on käsitelty.

 Kaavaselostus liitteineen.

 Lisätiedot: kaavoituspäällikkö Asko Honkanen, p. 040 314 2012

Ehdotus kp      

 Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle, että kunnanhallitus 
päättää

asettaa Jätintien asemakaavan muutosehdotuksen nähtäville MRA 27 §:n 
mukaisesti.

Päätös

Ehdotus hyväksyttiin.

________

Khall § 289/5.6.2017

Ehdotus kap

Kunnanhallitus päättää

asettaa Jätintien asemakaavan muutosehdotuksen nähtäville MRA 27 §:n 
mukaisesti.

Päätös

Ehdotus hyväksyttiin.

________

 

Kuntakehityslautakunta 8.5.2019
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Jätintien asemakaavan muutosehdotus ja tonttijako on ollut nähtävillä 15.6.–30.6.2017 
ja 31.7.–14.8.2017 (kunnantalo suljettuna 3.7.–28.7.2017). Naapureille ja osallistumis- 
ja arviointisuunnitelmasta mielipiteensä esittäneille lähetettiin kirjeitse tieto 
asemakaavan muutoksen nähtävillä olosta. Asemakaavan yhteydessä hyväksytään 
tonttijako korttelin 8514 tonteille 1 ja 2 sekä korttelin 8515 tonteille 1 ja 2.

Ehdotuksesta saatiin yhteensä kuusi lausuntoa, ei yhtään muistutusta. Lausunnot 
saatiin Elisa Oyj ja Caruna Oy:ltä, muut lausunnonantajat ilmoittivat, ettei heillä ole 
huomautettavaa asemakaavan muutosehdotuksesta. Lausunnot eivät anna aihetta 
muuttaa asemakaava ratkaisua.

Asemakaavan nähtävilläolon jälkeen maanomistajien kanssa on laadittu 
maankäyttösopimukset.

Asemakaavamuutoksen selostusta on päivitetty Uudenmaan maakuntakaava 
tilanteen, Tuusulan yleiskaava 2040 tilanteen ja valtakunnallisten 
alueidenkäyttötavoitteiden osalta. Kaavakarttaan on tonttijako korjattu vastaamaan 
maanomistustilannetta. Muutokset eivät anna aihetta asettaa ehdotusta uudelleen 
nähtäville.

Ehdotus
Esittelijä: Pia Sjöroos, kaavoituspäällikkö

Kuntakehityslautakunta päättää ehdottaa kunnanhallitukselle, että kunnanhallitus

hyväksyy laaditun asemakaavan muutoksen ja tonttijaon
hyväksyy lausuntoihin laaditut vastineet
esittää valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Jätintien asemakaavan muutoksen ja tonttijaon.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 20.05.2019, § 196

Valmistelijat / lisätiedot:
Lauri Kopposela

...

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä laaditun asemakaavan muutoksen ja tonttijaon
hyväksyä lausuntoihin laaditut vastineet 
ehdottaa valtuustolle, että

 

VALTUUSTO päättää
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hyväksyä Jätintien asemakaavan muutoksen ja tonttijaon.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 10.06.2019, § 86

Liitteet
1 H Jätintie kaavakartta, valt 10.6.2019
2 H Jätintie selostus liitteineen, valt 10.6.2019

Ehdotus

Valtuusto päättää

hyväksyä Jätintien asemakaavan muutoksen ja tonttijaon.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Tiedoksi
Uudenmaan ELY-keskus, väylävirasto, kaavoitus
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§ 87
Rykmentinpuiston keskus, keskustatoimintojen korttelialue, korttelien 5729 ja 5730 
tonttien hinnoittelu
Salassa pidettävä, Julkisuuslaki (621/1999) § 24 kohta 17
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Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, § 21,20.11.2018
Kunnanhallitus, § 420,26.11.2018
Valtuusto, § 153,10.12.2018
Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, § 2,26.02.2019
Kunnanhallitus, § 222,27.05.2019
Kunnanhallitus, § 237,03.06.2019
Valtuusto, § 88, 10.06.2019

§ 88
Edunvalvontasuunnitelma

TUUDno-2018-1509

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, 20.11.2018, § 21

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
hallintojohtaja

Tuusulan kunnan rooli edunvalvonnassa korostuu toimintaympäristön muuttuessa. 
Kuntalaisten kannalta keskeisten palvelujen sisällöistä ja elinvoimaan liittyvistä 
asioista päätetään yhä laajemmissa kokonaisuuksissa ja yhteistyöverkostoissa. 
Tuusulan on syytä selkeyttää yhteistä käsitystä edunvalvonnan tavoitteista ja 
toimenpiteistä. Edunvalvonta on pitkäjänteistä työtä – on päästävä valmistelun 
alkulähteille! Edunvalvonta vaatii tuekseen systemaattista työtä, kuten kattavia tausta- 
ja asiantuntijaselvityksiä. Organisaation kaikki tasot on saatava mukaan 
edunvalvontatyöhön. 

Luonnos edunvalvontasuunnitelmaksi on laadittu keväällä 2018. Suunnitelmaa 
tarkennetaan loppuvuonna 2018. Keskeisistä edunvalvonnan kohteista laaditaan 
toimenpidesuunnitelma ja vastuumatriisi. Edunvalvontasuunnitelmaa ja 
edunvalvonnan keskeistä sisältöä/aiheita on esitelty valtuustoeseminaarissa 
1.11.2018. Tarkennettu edunvalvontasuunnitelman raami tuodaan valtuuston 
käsiteltäväksi 10.12.2018.

Liitteenä on valtuustoseminaarissa esitellyt aiheet edunvalvonnan aiheiksi. 
Kokouksessa esitellään alustavaa ehdotusta edunvalvonnan raamiksi.

Ehdotus

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta merkitsee asian tiedoksi.

Päätös
Merkittiin tiedoksi.

Kunnanhallitus, 26.11.2018, § 420

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
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hallintojohtaja

Tuusulan kunnan rooli edunvalvonnassa korostuu toimintaympäristön muuttuessa. 
Kuntalaisten kannalta keskeisten palvelujen sisällöistä ja elinvoimaan liittyvistä 
asioista päätetään yhä laajemmissa kokonaisuuksissa ja yhteistyöverkostoissa. 
Tuusulan on syytä selkeyttää yhteistä käsitystä edunvalvonnan tavoitteista ja 
toimenpiteistä. Edunvalvonta on pitkäjänteistä työtä – on päästävä valmistelun 
alkulähteille. Edunvalvonta vaatii tuekseen systemaattista työtä, kuten kattavia tausta- 
ja asiantuntijaselvityksiä. Organisaation kaikki tasot on saatava mukaan 
edunvalvontatyöhön. 

Luonnos edunvalvontasuunnitelmaksi on laadittu keväällä 2018. Kevään 2018 
suunnitelman toteutus painottui maakuntavalmisteluun ja Keski-Uudenmaan sote -
kuntayhtymävalmisteluun. Lisäksi lähdimme systemaattisemmin ja vahvemmin 
edistämään Kehä IV:n toteutusta ja siihen liittyvää vaikuttamista ja edunvalvontaa.  

Edunvalvontasuunnitelmaa tarkennetaan loppuvuonna 2018 ja alkuvuonna 2019. 
Tarkentamisen ensimmäinen vaihe on määritellä kunnan edunvalvonnan keskeiset 
kohteet ja asiat. Valituista  edunvalvonnan kohteista laaditaan toteutuksen 
toimenpidesuunnitelma ja vastuumatriisi. Edunvalvonnan toimenpiteitä ja tuloksia 
tullaan raportoimaan säännölllisesti kunnahallitukselle ja valvtuustolle.

Luonnosta edunvalvonnan kohteiksi ja keskeiseksi sisällöksi on esitelty 
valtuustoeseminaarissa 1.11.2018 ja valtuustoasiain valmistelutoimikunnassa 
20.11.2018.

Oheisesta liitteestä ilmenee edunvalvontasuunnitelman ehdotetut kohteet 
ja edunvalvonnan tavoitteet jaoteltuina liikennehankkeisiin, maankäyttöön, Keski-
Uudenmaan sote -kuntayhtymän toimintaan ja maakuntauudistusvalmisteluun. 
Tarkoituksena on, että valtuusto linjaisi edunvalvonnan kohteet ja tavoitteet. Sen 
jälkeen viedään eteenpäin ja valmistellaan yksityiskohtaisempi 
toimenpidesuunnitelma vastuumatriiseineen ja aikatauluineen.   

Edunvalvontasuunnitelman toteutumista ja sisältöä arvioidaan säännöllisesti.   

Asiaa on esitelty valtuustoasiain valmistelutoimikunnalle 20.11.2018.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnahallitus päättää ehdottaa valtuustolle,että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä oheisesta liitteestä ilmenevät liikennnehankkeiden, maankäytön, Keski-
Uudenmaan sote -kuntayhtymän ja maakuntauudistuksen edunvalvonnan 
kohteet ja tavoitteet jatkovalmistelun pohjaksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttin.

Valtuusto, 10.12.2018, § 153
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Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
hallintojohtaja

Ehdotus

Valtuusto päättää

hyväksyä oheisesta liitteestä ilmenevät liikennnehankkeiden, maankäytön, Keski-
Uudenmaan sote -kuntayhtymän ja maakuntauudistuksen edunvalvonnan 
kohteet ja tavoitteet jatkovalmistelun pohjaksi.

---

Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun Eetu Niemelä esitti asian palauttamista 
uudelleen valmisteltavaksi. Esitys raukesi kannattamattomana.

Arto Nätkynmäki Sanna Kervisen, Margita Winqvistin ja Päivö Kuusiston kannattamana 
esitti, että keskeisiin edunvalvonnan kohteina ja tavoitteina oleviin liikennehankkeisiin 
lisätään  "Tuusulanväylä Helsingissä (Tuusulanbulevardi)".

Valtuusto hyväksyi lisäysesityksen yksimielisesti.

Päätös
Valtuusto päätti

hyväksyä oheisesta liitteestä ilmenevät liikennnehankkeiden, maankäytön, Keski-
Uudenmaan sote -kuntayhtymän ja maakuntauudistuksen edunvalvonnan 
kohteet ja tavoitteet jatkovalmistelun pohjaksi siten muutettuna, 
että keskeisiin edunvalvonnan kohteina ja tavoitteina oleviin liikennehankkeisiin 
lisätään "Tuusulanväylä Helsingissä (Tuusulanbulevardi)"

Valtuustoasiain valmistelutoimikunta, 26.02.2019, § 2

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
hallintojohtaja

Yhdyskuntatekniikan päällikkö Petri Juhola esittelee asiaa kokouksessa.

Ehdotus

Merkitään tiedoksi.

Päätös
Merkittiin Juholan selostus tiedoksi.
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Kunnanhallitus, 27.05.2019, § 222

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
hallintojohtaja

Kunnanhallitus 4.3.2019 § 83
Valtuuston hyväksymien kunnan edunvalvonnan kohteiden toimenpiteiden 
toteututtamista sekä toimendesuunnittelua on jatketttu.  Jokaisesta edunvalvonnan 
kohteesta laaditaan kuluvan kevään aikana erillinen edunvalvontakortti. 
Edunvalvontakortuin sisältönä on kuvaus edunvalvonnan kohteesta, edunvalvonnan 
tavoitteiden määrittely, yhteistyökumppanit ja yhteinen toiminta edunvalvonnassa, 
edunvalvonnan tueksi laadittavat selvitykset, sekä yksityiskohtainen edunvalvonnnan 
toimenpidesuunnitelma vastuuhenkilöineen.

Edunvalvontakorteista on tässä vaiheessa kunnanhalltuksen päätöksenteossa Kehä IV 
ja Tuusulan itäisen ohikulkutien kehittäminen -edunvalvontakortit. 
Edunvalvontakorttien toiminallisia sisältöjä päivitetään jatkuvasti tarpeen mukaan.

Kaikkien edunvalvontakohteiden eduvalvontakortit tuodaan kunnanhallituksen 
käsiteltäviksi ja hyväksyttäviksi kevään aikana.  Edunvalvontakortit tuodaan myös 
kokonaisuutena kesäkuun valtuustoon.

Tarkoitus on, että kunnanhallitus ja valtuusto saavat säännällisesti raportin 
edunvalvontakokonaisuuden etenemisestä. 

Ehdotus / Esittelijä
Harri Lipasti, kansliapäällikkö, harri.lipasti@tuusula.fi

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä Kehä IV:n edunvalvontakortin, ja
käynnistää Kehä IV:n toteutuksen suunnittelun.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Petri Juhola oli asiantuntijana kokouksessa.

____________

Kunnanhallitus 4.3.2019 § 84
Valtuuston hyväksymien kunnan edunvalvonnan kohteiden toimenpiteiden 
toteututtamista sekä toimendesuunnittelua on jatketttu.  Jokaisesta edunvalvonnan 
kohteesta laaditaan kuluvan kevään aikana erillinen edunvalvontakortti. 
Edunvalvontakortuin sisältönä on kuvaus edunvalvonnan kohteesta, edunvalvonnan 
tavoitteiden määrittely, yhteistyökumppanit ja yhteinen toiminta edunvalvonnassa, 
edunvalvonnan tueksi laadittavat selvitykset, sekä yksityiskohtainen edunvalvonnnan 
toimenpidesuunnitelma vastuuhenkilöineen.

Edunvalvontakorteista on tässä vaiheessa kunnanhalltuksen päätöksenteossa Kehä IV 
ja Tuusulan Itäisen ohikulkutien kehittäminen -edunvalvontakortit. 
Edunvalvontakorttien toiminallisia sisältöjä päivitetään jatkuvasti tarpeen mukaan.
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Kaikkien edunvalvontakohteiden eduvalvontakortit tuodaan kunnanhallituksen 
käsiteltäviksi ja hyväksyttäviksi kevään aikana.  Edunvalvontakortit tuodaan myös 
kokonaisuutena kesäkuun valtuustoon.

Tarkoitus on, että kunnanhallitus ja valtuusto saavat säännällisesti raportin 
edunvalvontakokonaisuuden etenemisestä. 

Ehdotus / Esittelijä
Harri Lipasti, kansliapäällikkö, harri.lipasti@tuusula.fi

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä Tuusulan itäinen ohikulkutie edunvalvontakortin, ja
käynnistää ohikulkutien toimenpiteet ja suunnittelun edunvalvontakortista 
ilmenevin tavoin.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Petri Juhola oli asiantuntijana kokouksessa.
____________

Kunnanhallitus 18.3.2019 § 92
Valtuuston hyväksymien kunnan edunvalvonnan kohteiden toimenpiteiden 
toteututtamista sekä toimendesuunnittelua on jatkettu. Jokaisesta edunvalvonnan 
kohteesta laaditaan kuluvan kevään aikana erillinen edunvalvontakortti. 
Edunvalvontakortin sisältönä on kuvaus edunvalvonnan kohteesta, edunvalvonnan 
tavoitteiden määrittely, yhteistyökumppanit ja yhteinen toiminta edunvalvonnassa, 
edunvalvonnan tueksi laadittavat selvitykset, sekä yksityiskohtainen edunvalvonnan 
toimenpidesuunnitelma vastuuhenkilöineen.

Edunvalvontakorteista on tässä päätöksenteossa edunvalvonta Keski-Uudenmaan 
sote-kuntayhtymässä. Edunvalvontakorttien toiminallisia sisältöjä päivitetään 
jatkuvasti tarpeen mukaan.

Kaikkien edunvalvontakohteiden eduvalvontakortit tuodaan kunnanhallituksen 
käsiteltäviksi ja hyväksyttäviksi kevään aikana.  Edunvalvontakortit tuodaan myös 
kokonaisuutena kesäkuun valtuustoon.

Tarkoitus on, että kunnanhallitus ja valtuusto saavat säännöllisesti raportin 
edunvalvontakokonaisuuden etenemisestä. 

Ehdotus / Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö, harri.lipasti@tuusula.fi

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä Keski-Uudenmaan sote-kuntayhtymää koskevan edunvalvontakortin 
todeta, että edunvalvonnan tavoitteita ja toimenpidesuunnitelmaa arvioidaan ja 
tarkistetaan tarpeen mukaan.  

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

____________

Kunnanhallitus 18.3.2019 § 93
Valtuuston hyväksymien kunnan edunvalvonnan kohteiden toimenpiteiden 
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toteututtamista sekä toimendesuunnittelua on jatkettu. Jokaisesta edunvalvonnan 
kohteesta laaditaan kuluvan kevään aikana erillinen edunvalvontakortti. 
Edunvalvontakortin sisältönä on kuvaus edunvalvonnan kohteesta, edunvalvonnan 
tavoitteiden määrittely, yhteistyökumppanit ja yhteinen toiminta edunvalvonnassa, 
edunvalvonnan tueksi laadittavat selvitykset, sekä yksityiskohtainen edunvalvonnan 
toimenpidesuunnitelma vastuuhenkilöineen.

Edunvalvontakorteista on tässä kunnanhalltuksen päätöksenteossa Kellokosken 
sairaala-alueen kehittäminen -edunvalvontakortti. Edunvalvontakorttien toiminallisia 
sisältöjä päivitetään jatkuvasti tarpeen mukaan.

Kaikkien edunvalvontakohteiden eduvalvontakortit tuodaan kunnanhallituksen 
käsiteltäviksi ja hyväksyttäviksi kevään aikana.  Edunvalvontakortit tuodaan myös 
kokonaisuutena kesäkuun valtuustoon.

Tarkoitus on, että kunnanhallitus ja valtuusto saavat säännöllisesti raportin 
edunvalvontakokonaisuuden etenemisestä. 

Ehdotus / Esittelijä: Harri Lipasti, kansliapäällikkö, harri.lipasti@tuusula.fi

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä Kellokosken sairaala-alueen kehittämistä koskevan edunvalvontakortin 
todeta, että edunvalvonnan tavoitteita ja toimenpidesuunnitelmaa arvioidaan ja 
tarkistetaan tarpeen mukaan  

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

____________

Kunnanhallitus 27.5.2019

Valtuuston 10.12.2018 kokouksessaan hyväksymistä kunnan edunvalvontakohteista 
on laadittu erilliset edunvalvontakortit jäntevöittämään kunnan 
edunvalvontaa. Edunvalvontakortin sisältönä on kuvaus edunvalvonnan kohteesta, 
edunvalvonnan tavoitteiden määrittely, yhteistyökumppanit ja yhteinen toiminta 
edunvalvonnassa, edunvalvonnan tueksi laadittavat selvitykset, sekä yksityiskohtainen 
edunvalvonnan toimenpidesuunnitelma vastuuhenkilöineen.

Edunvalvontakohteiden eduvalvontakortit käsitellään ja hyväksytään 
kunnanhallituksessa 3.6.2019 mennessä. Edunvalvontakortit tuodaan kokonaisuutena 
tiedoksi 10.6.2019 pidettävään valtuuston kokoukseen.

Edunvalvonnan toimenpiteitä arvioidaan sekä tarkistetaan ja täydennetään tarpeen 
mukaan.  Edunvalvonnan toteutuksesta 
raportoidaan säännöllisesti kunnanhallitukselle ja valtuustolle.

Neljän keskeisen edunvalvonnan kohteen edunvalvontakortit on hyväksytty 
kunnanhallituksessa 4. ja 18.3.2019.  Kahdeksan edunvalvonnan kohteen kortit 
tuodaan kunnanhallituksen hyväksyttäviksi 3.6.2019.  Samalla päätetään korttien 
raportoinnista valtuustolle 10.6.2019 kokouksessa.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja
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Kunnanhallitus päättää

ottaa asian valtuuston 10.6.2019 pidettävän kokouksen esityslistalle ja tehdä 
ehdotuksen valtuustolle kokouksessaan 3.6.2019.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 03.06.2019, § 237

Valmistelijat / lisätiedot:
Harri Lipasti
harri.lipasti@tuusula.fi
hallintojohtaja

Valtuuston hyväksymien kunnan edunvalvonnan kohteiden toimenpiteiden 
toteututtamista sekä toimendesuunnittelua on jatkettu. Eedunvalvonnan kohteista on 
laadittu kevään aikana erilliset edunvalvontakortit. Edunvalvontakortin sisältönä on 
kuvaus edunvalvonnan kohteesta, edunvalvonnan tavoitteiden määrittely, 
yhteistyökumppanit ja yhteinen toiminta edunvalvonnassa, edunvalvonnan tueksi 
laadittavat selvitykset, sekä yksityiskohtainen edunvalvonnan toimenpidesuunnitelma 
vastuuhenkilöineen.

Kunnanhallitus on hyväksynyt edunvalvontakortit kokouksissaan 4.3. ja 18.3.2019 
seuraavista kokonaisuuksista: Kehä IV, Tuusulan itäväylä (mt 11466), Kellokosken 
sairaala-alueen kehittäminen ja Keski-Uudenmaan sote -kuntayhtymä.

Edunvalvontakorteista on tässä kunnanhalltuksessa päätöksenteossa seuraavat kortit

- Lentorata

- Pikaraitiotie Tuusulaan

- Ruskesannan asema

- Tallinna-Helsinki -rata

- Lisäraide Järvenpää-Hyvinkää

- Liityntäpysäköinti

- Tuusulanväylä, kt 45, Helsingin alueella

- Erilliset, rajatut liikennehankkeet

- Lentoasema-alueen kehittäminen

- Uusimaa 2050 -kaava 

Hyväksyttyjen edunvalvontakorttien toiminallisia sisältöjä päivitetään jatkuvasti 
tarpeen mukaan.

Aiemmin keväällä ja tänään hyväksyttävät edunvalvontakortit viedään kokonaisuutena 
tiedoksi 10.6.2019 pidettävään valtuuston kokoukseen
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Edunvalvonnan toteutumista seuraataan säännöllisesti. Kunnanhallitus ja valtuusto 
saavat myös säännöllisesti raportit edunvalvontakokonaisuuden etenemisestä. 

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä edunvalvontakortit: Lentorata, Pikaraitiotie Tuusulaan, Ruskesannan 
asema, Tallinna-Helsinki -rata, Lisäraide Järvenpää-
Hyvinkää, Liityntäpysäköinti, Tuusulanväylä, kt 45, Helsingin alueella, Erilliset, 
Rajatut liikennehankkeet, Lentoasema-alueen kehittäminen, Uusimaa 2050 -
kaava
ehdottaa valtuustolle, että

 

VALTUUSTO päättää

merkitä tiedoksi edunvalvonnan kokonaisuuden ja laaditut edunvalvontakortit.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 10.06.2019, § 88

Liitteet
1 Edunvalvontakortti, Keusote, valt 10.6.2019
2 Lentoasema edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
3 Lentorata edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
4 Pikaraitiotie Tuusulaan edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
5 Ruskeasannan asema edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
6 Tallinna-Helsinki-rata edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
7 Uusimaa 2050-kaava edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
8 Keravan aseman liityntäpysäköinnin kehittäminen edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
9 Tuusulanväylä kt 45 Helsingin alueella edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
10 Erilliset rajatut liikennehankkeet edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
11 Lisäraide Järvenpää-Hyvinkää edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
12 Mt 11466 Tuusulan itäväylä edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
13 Kehä IV edunvalvontakortti, valt 10.6.2019
14 Kellokosken sairaala edunvalvontakortti, valt 10.6.2019

Ehdotus

Valtuusto päättää

merkitä tiedoksi edunvalvonnan kokonaisuuden ja laaditut edunvalvontakortit.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Kunnanhallitus, § 223,27.05.2019
Kunnanhallitus, § 238,03.06.2019
Valtuusto, § 89, 10.06.2019

§ 89
Tuusulan johtamisjärjestelmän uudistuksen arviointi

TUUDno-2019-1176

Kunnanhallitus, 27.05.2019, § 223

Valtuusto päätti 6.6.2016 § 58, että Tuusula siirtyi johtamisessa 
pormestarijärjestelmään 1.6.2017 alkaen. Päätöksen perusteella valtuusto 
valitsi erikseen keskuudestaan kokopäivätoimisen pormestarin ja kunnanhallituksen 
kaksi osa-aikaista varapuheenjohtajaa (myöhemmin apulaispormestaria), 
jotka toimivat myös lautakunnan puheenjohtajana. Kunnanhallituksessa asiat esittelee 
31.5.2019 asti kansliapäällikkö (viranhaltija) ja pormestari halutessaan. Kahden 
vuoden jälkeen esittelyoikeus siirtyy pormestarille ja samalla valtuusto arvioi 
johtamisjärjestelmää ja tekee tarvittavia muutoksia. Valtuusto päätti myös 
kokouksessaan 6.6.2016, että ryhdytään jatkovalmistelemaan miten 
asiakaslähtöisyyttä sekä käyttäjädemokratiaa ja kuntalaisten osallisuutta kehitetään 
Tuusulassa. 

Lisäksi valtuusto hyväksyi 6.6.2016 seuraavan toivomusponnen: Kuntalaiskuuleminen 
kunnan poliittisen johtamisen mallista suoritetaan siinä vaiheessa, kun valtuusto 
arvioi kokemuksia uudesta poliittisen johtamisen mallista ja sen jatkuvuudesta.

Valtuusto hyväksyi kokouksessaan 7.12.2016 § 116 em. muutokset toetuttavat 
hallintosäännön muutokset 1.6.2017 lukien. 

Tuusulan poliittisen johtamisjärjestelmän uudistuksen tavoitteena oli muuttaa 
seuraavia asioita:

Organisaation toimintakulttuuri

Luottamuksen ja avoimuuden lisääminen
Tiedon avoimempi jakaminen
Luottamuksen rakentaminen ja toisten arvostaminen ja kunnioittaminen (ei-
henkilökohtaisuutta)
Vuorovaikutuskulttuurin kirkastaminen ml. luottamushenkilöiden ja 
viranhaltijoiden välinen
Uusien sähköisten toimintatapojen ja kulttuurin kehittäminen poliittisten 
päätöksentekijöiden keskinäiseen ja viranhaltijoiden kanssa käytävään 
vuorovaikutukseen

 

Johtaminen ja johtamisjärjestelmä

Poliittisen johtamisjärjestelmän vahvistaminen ja poliittisten johtajien toimien 
arviointi
Valtuustoryhmien ja valtuustoryhmien puheenjohtajien roolin kirkastaminen
Poliittisten päättäjien osallisuuden lisäämistä asioiden valmisteluvaiheessa ja 
lisää tehokkuutta valmisteluun
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Vaikutusten ennakkoarvioinnin lisääminen
Valtuuston koon ja lautakuntien määrän tarkastelu
Vahvempi sitoutuminen asetettuihin tavoitteisiin ja tehtyihin päätöksiin 
poliittisen päätöksenteon kaikilla tasoilla.

 
Kunnan ja kuntalaisen rooli

Kuntalaisten/käyttäjien roolin vahvistaminen
Kunta entistä enemmän mahdollistaja ja aktivoija kuntalaisille ja 
elinkeinoelämälle
Uusien sähköisten toimintatapojen ja kulttuurin kehittäminen kuntalaisten 
kanssa käytävään vuorovaikutukseen.

 
Valtuustokauden ja johtamisjärjestelmän uudistuksen väliarviointi päätettiin toteuttaa 
toukokuussa 2019. Arvioinnissa haluttiin huomioida eri kohderyhmät: asukkaat
/kuntalaiset, 3. sektorin toimijat, henkilöstö ja luottamushenkilöt. Arvioinnit tehtiin 
osana Tuusulan osallistumista Kuntaliiton koordinoimaan USO-verkostoprojektiin 
(Uuden sukupolven organisaatiot ja johtaminen) ja sen myötä yhteistyökumppanina 
arvioinnin kyselytutkimusten toteuttamisessa oli FCG.
 
Arvioinnit toteutettiin verkkokyselyinä sekä 1500 satunnaisotannalla valitulle 
asukkaille lähetettävällä paperilomakkeella.
 
Asukkaat

Kuntapalvelututkimuksen yhteyteen kysymyksiä väliarviointiin liittyen (FCG)
Satunnaisotanta 1500 henkilöä
Paperilomake asukkaille lähetettiin toukokuussa 2019
Tulokset kesän 2019 aikana/alkusyksystä

Verkkokysely kunnan verkkosivuilla
Vastausaikaa 10.-26.5.

Kuntalaisten illat viikoilla 19 ja 20
Viisi iltaa eripuolella kuntaa
Pormestarin piste ja osallisuus-piste 

3. Sektori

Huomioitu kunnan verkkosivuilla olevassa verkkokyselyssä
Vastausaikaa 10.-26.5.

Kuntalaisten illat viikoilla 19 ja 20
Viisi iltaa eripuolella kuntaa
Pormestarin piste ja osallisuus-piste 

Henkilöstö

Verkkokysely kaikille kunnan työntekijöille (noin 1400)
Vastausaikaa 10.-26.5.

Luottamushenkilöt

Valtuustoseminaari 2.-3.5. – yhteinen arviointityöskentely ja –keskustelu 3.5.
Varmistetaan vertailukelpoisuus valtuustokauden 2013-2017 lopussa 
toteutettuun arviointikyselyyn (FCG)
Vastausaikaa 10.-26.5.
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Arviointia tehtiin suhteessa johtamisjärjestelmän uudistuksen tavoitteisiin 
organisaation toimintakulttuurin muutoksesta, johtaminen ja johtamisjärjestelmän 
muutoksesta sekä Kunnan ja kuntalaisen roolin muutoksesta.

Kooste verkkokyselyiden arvioinneista esitellään 6.6. valtuustoinfossa ja käsitellään 
valtuustossa 10.6.2019.. Satunnaisotannalla valittujen asukkaiden kyselytutkimuksen 
tulokset saadaan kuitenkin vasta kesällä 2019 ja ne esitetään valtuustolle 3.9.2019 
kokouksessa.  Kunnanhallitus käsittelee  arvioinnin tulokset ja tekee 
mahdolliset muutosehdotukset syksyllä pidettävään valtuuston kokoukseen.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

ottaa asian valtuuston 10.6.2019 pidettävän kokouksen esityslistalle ja tehdä 
ehdotuksen valtuustolle kokouksessaan 3.6.2019.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 03.06.2019, § 238

Johtamisjärjestelmän arvioinnin tulokset ovat pääosin valmistuneet. 
Satunnaisotannalla valittujen asukkaiden kyselytutkimuksen tulokset saadaan 
kuitenkin vasta kesällä 2019

Arviointia on tehty suhteessa johtamisjärjestelmän uudistuksen tavoitteisiin 
organisaation toimintakulttuurin muutoksesta, johtaminen ja johtamisjärjestelmän 
muutoksesta sekä Kunnan ja kuntalaisen roolin muutoksesta.

Kooste verkkokyselyiden arvioinneista esitellään 6.6. valtuustoinfossa ja käsitellään 
valtuustossa 10.6.2019.. Satunnaisotannalla valittujen asukkaiden kyselytutkimuksen 
tulokset esitetään valtuustolle 3.9.2019 kokouksessa.  Kunnanhallitus 
käsittelee verkkokyselyjen tuloksia seminaarisaan ja kaikkea arvioinnin tuloksia 
kokouksessaan elokuussa.  Kunnanhallitus tekee 
mahdolliset muutosehdotukset 3.9.2019 pidettävään valtuuston kokoukseen.

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää

merkitä tiedokseen johtamisjärjestelmän arvioinnin tulokset (verkkokyselyt), ja
ehdottaa valtuustolle, että

 

VALTUUSTO päättää

merkitä tiedoksi johtamisjärjestelmän arvioinnin tulokset (verkkokysely), ja
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todeta, että arvioinnin kokonaisuus ja mahdolliset muutosehdotukset tuodaan 
valtuuston käsittelyyn 2.9.2019 kokoukseen.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Heidi Hagman selosti asiaa kokouksessa.

Valtuusto, 10.06.2019, § 89

Liitteet
1 Johtamisjärjestelmän väliarviointi, valt 10.6.2019
2 Asukaskyselyn tulokset, valt 10.6.2019
3 Kunnanhallitustyoskentelyn väliarviointi ja kehittäminen, valt 10.6.2019
4 Valtuustotyöskentelyn arviointi, valt 10.6.2019

Ehdotus

Valtuusto päättää

merkitä tiedoksi johtamisjärjestelmän arvioinnin tulokset (verkkokysely), ja
todeta, että arvioinnin kokonaisuus ja mahdolliset muutosehdotukset tuodaan 
valtuuston käsittelyyn 2.9.2019 kokoukseen.

 

Puheenjohtajan avattua asiassa keskustelun Pentti Mattila esitti, että syksyn aikana 
järjestetään hankintalain ja hallintolain koulutusta luottamushenkilöille ja 
viranhaltijoille. Esitys raukesi kannattamattomana.

Päätös
Valtuusto päätti

merkitä tiedoksi johtamisjärjestelmän arvioinnin tulokset (verkkokysely), ja
todeta, että arvioinnin kokonaisuus ja mahdolliset muutosehdotukset tuodaan 
valtuuston käsittelyyn 2.9.2019 kokoukseen.
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Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, § 6,22.01.2019
Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, § 13,12.02.2019
Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, § 21,12.03.2019
Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, § 36,21.05.2019
Kunnanhallitus, § 219,27.05.2019
Valtuusto, § 90, 10.06.2019

§ 90
Hyvinvointikertomus 2017 - 2018 ja -suunnitelma 2019 - 2021

TUUDno-2019-39

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, 22.01.2019, § 6

Valmistelijat / lisätiedot:
Heidi Hagman
heidi.hagman@tuusula.fi
kehittämispäällikkö

Hyvinvointikertomus ja -suunnitelma on tiivis kuvaus hyvinvoinnista ja terveydestä 
sekä niiden edistämisestä. Se on kunnan hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen 
suunnittelun, seurannan, arvioinnin ja raportoinnin työväline. Sen laadintaprosessi 
tukee hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen osaamista. Hyvinvointikertomus auttaa 
tiivistämään eri alojen asiantuntijoiden näkemykset ja yhteiset tavoitteet.
Hyvinvointikertomus  ja -suunnitelma kokoaa yhteen eri tietolähteistä saatavaa 
monialaista tietoa kuntalaisten terveydestä ja hyvinvoinnista sekä niihin yhteydessä 
olevista tekijöistä. Lisäksi kertomus kokoaa tietoa kunnan toimenpiteistä, joilla 
kuntalaisten hyvinvointia ja terveyttä on tuettu.

Hyvinvointikertomus ja -suunnitelma ohjaa kunnan hyvinvointipolitiikkaa. Työn 
alkuvaiheessa on tarpeen kartoittaa kunnan hyvinvointipolitiikan sen hetkinen tilanne: 
tavoitteet, painoalueet ja toimenpiteet. Lisäksi koostetaan voimassa olevat 
hyvinvointiin ja terveyden edistämiseen liittyvät asiakirjat ja ohjelmat, jotka ohjaavat 
kunnan toimintaa. Näin tunnistetaan myös ne alueet, joihin ei ole kiinnitetty riittävästi 
huomiota.
 
Hyvinvointikertomuksen tarkoitus on myös tuottaa seurantatietoa ohjelmien ja 
tehtyjen toimenpiteiden vaikutuksista eli hyvinvointipolitiikan 
onnistumisesta. Hyvinvointikertomus ja -suunnitelma on johtamisen työväline. Se 
toimii strategiatyön sekä vuotuisen kuntasuunnittelun ja seurannan välineenä. 
Hyvinvointikertomuksen valmistelu on eri toimijoiden yhteinen hyvinvointiasioiden 
oppimisprosessi.

Hyvinvointikertomus auttaa monin tavoin päättäjää
•    tarjoamalla perusteluja päätöksille
•    auttamalla priorisoimaan toimintaa
•    tukemalla toiminnan arviointia
•    varmistamalla toiminnan resurssit

Laki hyvinvointikertomus- ja suunnitelmatyön taustalla
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Kuntalain 1§ mukaan kunnan tehtävänä on edistää asukkaidensa hyvinvointia ja 
kestävää kehitystä alueellaan. Vuonna 2011 voimaan tullut terveydenhuoltolaki (1326
/2010, § 12) velvoittaa kuntia raportoimaan valtuustolle vuosittain kuntalaisten 
terveydestä ja hyvinvoinnista sekä niitä edistävistä toimenpiteistä. Tämän lisäksi 
valtuustolle on laadittava kerran valtuustokaudessa laajempi hyvinvointikertomus. 
Hyvinvointikertomuksen pohjalta asetetaan paikallisiin olosuhteisiin ja tarpeisiin 
perustuvat hyvinvoinnin edistämisen painopisteet ja niihin liittyvät toimenpiteet.

Tulevassa, vielä hyväksymättömässä, laissa sosiaali- ja terveydenhuollon 
järjestämisestä (1.9.2016 8§) maakunnan on valmisteltava omalta osaltaan 
valtuustokausittain alueellinen hyvinvointikertomus väestön hyvinvoinnista, 
terveydestä ja niihin vaikuttavista tekijöistä sekä toteutetuista toimenpiteistä. 
Kertomus laaditaan yhteistyössä alueen kuntien kanssa

Tuusulan edellinen hyvinvointikertomus ja -suunnitelma

Tuusulan viimeisin hyvinvointisuunnitelma hyväksyttiin valtuustossa kesäkuussa 2013. 
Edellinen laaja hyvinvointikertomus laadittiin valtuustokaudesta 2013-2017 ja se 
hyväksyttiin valtuustossa toukokuussa 2017. 

Hyvinvointikertomus ja -suunnitelma valtuustokaudelle 2017-2021

Kunnassa valmistellaan laaja hyvinvointikertomus ja -suunnitelma kerran 
valtuustokaudessa ja sen tavoitteita ja toimenpiteitä päivitetään vuosittain osana 
kuntasuunnittelua. Käynnissä olevalle valtuustokaudelle ei vielä ole laadittu 
hyvinvointisunnitelmaa. Hyvinvointisuunnitelman laadinta on tarkoitus tehdä 
osallistavassa prosessissa ja työ käynnistetään tammikuussa 2019 laatimalla 
hyvinvointikertomus vuosista 2017-2018. Hyvinvointikertomuksen ja suunnitelman on 
määrä valmistua kevään 2019 aikana siten, että se viedään valtuuston päätettäväksi 
toukokuussa.

THL on valmistellut suosituksen sekä kunnan että maakunnan 
hyvinvointikertomuksen minimitietosisällöstä. Listaus liitteenä.

Hyvinvointikertomus ja -suunnitelma on tiivis kuvaus johtopäätöksineen
•    kunnan toteuttamasta hyvinvointipolitiikasta 
•    väestön terveydestä ja hyvinvoinnista 
•    väestöryhmittäisistä hyvinvointi- ja terveyseroista
•    terveyteen ja hyvinvointiin vaikuttavien tekijöiden muutoksista
•    palvelujärjestelmän toimivuudesta ja kyvystä vastata hyvinvointitarpeisiin 
•    ehkäisevän työn kustannuksista ja mahdollisista vaikutuksista sekä
•    tavoitteista ja toimenpiteistä.

Hyvinvointisuunnitelman tavoitteita ja toimenpiteitä tarkennetaan ja painopisteitä 
valitaan vuosittain vuosisuunnittelun ja talousarvion laadinnan yhteydessä.
 

Ehdotus
Esittelijä: Heidi Hagman, kehittämispäällikkö
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Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta päättää

käynnistää hyvinvointikertomuksen ja -suunnitelman laadinnan ja käydä 
lähetekeskustelun sen laadinnan pohjaksi
että, tarkennettu suunnitelma laadinnan tavasta, aikataulusta sekä eri tahojen 
osallistumisesta työhön käsitellään lautakunnan seuraavassa kokouksessa.

Päätös
Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta päätti

käynnistää hyvinvointikertomuksen ja -suunnitelman laadinnan ja kävi 
lähetekeskustelun sen laadinnan pohjaksi
että, tarkennettu suunnitelma laadinnan tavasta, aikataulusta sekä eri tahojen 
osallistumisesta työhön käsitellään lautakunnan seuraavassa kokouksessa.

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, 12.02.2019, § 13

Valmistelijat / lisätiedot:
Heidi Hagman
heidi.hagman@tuusula.fi
kehittämispäällikkö

Tuusulassa laaditaan kevään 2019 aikana hyvinvointikertomus vuosilta 2017-2018 
sekä hyvinvointisuunnitelma vuosille 2019-2021.

Kertomuksessa ja -suunnitelmassa on tarkoitus tarkastella tuusulalaista hyvinvointia 
seuraavista näkökulmista:

Tuusulalaisten yhdenvertaisuus, identiteetti ja elämänlaatu
Tuusulalainen elämäntapa, esteettömyys ja osallisuus
Fyysinen, psyykkinen ja sosiaalinen toimintakyky
Ympäristö, (julkinen)liikenne ja turvallisuus
Ravitsemus
Kulttuuri ja sivistys
Liikunta ja fyysinen aktiivisuus

Kertomuksessa ja -suunnitelmassa on tarkoitus tehdä myös 
kohderyhmittäistä tarkastelua:

Lapset ja nuoret
Aikuiset/Työikäiset
Ikäihmiset
Vammaiset
Maahanmuuttajat ja kotoutujat

Tuusulalaisten hyvinvointia ja terveyttä kuvaavien indikaattoreiden perustan 
muodostavat Terveyden ja hyvinvoinnin laitoksen kokoama indikaattoripatteristo. 
Näiden hyvinvointikertomuksen ja -suunnitelman minimitietosisällön muodostavien 
indikaattoreiden rinnalle nostetaan indikaattoreita, jotka kuvaavat tuusulalaisten 
hyvinvoinnin ja terveyden erityispiirteitä.

Kunnan johtoryhmä on nimennyt hyvinvointiryhmän koordinoimaan ja laatimaan 
hyvinvointikertomusta ja -suunnitelmaa: 
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Kuntatoimialan kehittämispäällikkö (puheenjohtaja)
Osallisuuskoordinaattori (sihteeri)
Toimialueiden kehittämispäälliköt (linkki toimialueiden johtoryhmiin)
Järjestöjen edustaja (Keski-Uudenmaan yhdistysverkosto)
Lautakunnan puheenjohtaja
Keusoten edustaja

Hyvinvointikertomuksen ja -suunnitelman laadintaan osallistuu työryhmiä ja 
viranhaltijoita eri organisaatiotasoilla. Hyvinvointiryhmän "alatyöryhmiä" ei vielä ole 
nimetty. Ne tullaan nimeämään Hyvinvointiryhmän ensimmäisen kokouksen jälkeen 
kunnan johtoryhmässä.

Tavoitteena on, että hyvinvointikertomus ja -suunnitelma valmistuu huhtikuun alussa, 
jotta se etenee valtuuston hyväksyttäväksi toukokuussa tilinpäätöksen aikataulussa. 
Toukokuussa käynnistyy alueellisen hyvinvointikeromuksen ja -suunnitelman laadinta 
Keusoten ja kuntien yhteistyönä. Hyvinvointiryhmän ja sen alatyöryhmien nimeämisen 
viivästymisen takia laadinnan tavoiteaikataulu näyttäytyy haastavana. Aikataulua 
tullaan tarkastelemaan hyvinvointiryhmän ensimmäisessä kokouksessa 18.2.

Laadinnan aikataulu (alustava):

22.1. HYTE-lautakunta: Lähtölaukaus: aikataulu ja valtuustokauden tavoitteet, 
lähetekeskustelu prioriteeteille

29.1. -> 5.2. Kunnan johtoryhmä: hyvinvointiryhmän nimeäminen

12.2. HYTE-lautakunta: Tarkempi suunnitelma työn etenemisestä, kertomuksen ja 
suunnitelman rakenne ja indikaattorit

13.2. Vammaisneuvoston kokous

18.2. Hyvinvointiryhmän kokous

25.2. Ikäihmisten neuvoston kokous

26.2. Hyvinvointiryhmän alatyöryhmien nimeäminen kunnan johtoryhmässä

12.3. Hyvinvointiryhmän kokous

12.3. HYTE-lautakunta: Indikaattoritarkastelu jatkuu, tavoitteiden luonnostelua

13.3. Vammaisneuvoston kokous

25.3. Ikäihmisten neuvoston kokous

26.3. Hyvinvointiryhmän kokous

27.3. Lapsi- ja perheasiainneuvoston kokous

29.3. Hyvinvointiseminaari – yhteistä työskentelyä muiden lautakuntien kanssa

1.4. Hyvinvointiryhmän kokous

3.4. HYTE-lautakunta: Kertomus ja suunnitelma valmistuvat -> lautakunnat -> KH -> 
Valtuusto (toukokuu)

Ehdotus
Esittelijä: Heidi Hagman, kehittämispäällikkö
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Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta päättää

merkitä tiedokseen hyvinvointikertomuksen ja -suunnitelman laadinnan 
tilannekatsauksen.

Päätös
Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta päätti

keskustelun jälkeen merkitä tiedokseen hyvinvointikertomuksen ja -
suunnitelman laadinnan tilannekatsauksen.

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, 12.03.2019, § 21

Valmistelijat / lisätiedot:
Heidi Hagman
heidi.hagman@tuusula.fi
kehittämispäällikkö

Hyvinvointikertomuksen laadinta on edennyt HYTE-ryhmässä, joka on kokoontunut 
18.2. ja 12.3. Hyvinvointikertomuksen indikaattoritiedon keruu ja analyysi on 
vastuutettu toimialueille. Kertomuksen laadinnan aikataulu nähdään haasteellisena. 
Hyvinvointisuunnitelma valmistellaan vuoden 2020 tavoitteiden ja talousarvion 
valmisteluaikataulussa.

Ehdotus
Esittelijä: Heidi Hagman, kehittämispäällikkö

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta päättää

keskustella tuusulalaisten hyvinvoinnin tilasta kokouksessa esiteltävien 
indikaattoreiden valossa
keskustella laadinnan aikataulusta ja mahdollisista aikataulumuutoksista
merkitä tiedokseen tilannekatsauksen valmistelun etenemiseen.

Päätös
Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta 

keskusteli tuusulalaisten hyvinvoinnin tilasta kokouksessa 
esitettyjen indikaattoreiden valossa
merkitsi tiedoksi tilannekatsauksen valmistelun etenemiseen 
päätti pyytää lautakunnilta lausunnot hyvinvointikertomuksesta huhtikuun 
loppuun mennessä
päätti käsitellä hyvinvointikertomuksen ja siitä annetut lausunnot toukokuun 
kokouksessa 
lähettää hyvinvointikertomuksen kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle 
hyväksyttäväksi.

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta, 21.05.2019, § 36
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Valmistelijat / lisätiedot:
Heidi Hagman
heidi.hagman@tuusula.fi
kehittämispäällikkö

Tuusulan kunnassa on kevään 2019 aikana laadittu poikkihallinnollisena yhteistyönä 
hyvinvointikertomus vuosilta 2017-2018. Hyvinvointikertomus käsitellään 
lautakunnissa ja kunnanhallituksessa toukokuussa ja viedään valtuuston käsittelyyn 
10.6. Hyvinvointikertomuksen valmistuttua käynnistyy hyvinvointisuunnitelman 
laatiminen kuluvan valtuustokauden vuosille 2020-2021. Hyvinvointisuunnitelma 
tuodaan päätöksentekoon syksyllä 2019.

Mikä on hyvinvointikertomus ja –suunnitelma?

Hyvinvointikertomus ja -suunnitelma on tiivis kuvaus hyvinvoinnista ja terveydestä 
sekä niiden edistämisestä. Se on kunnan hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen 
suunnittelun, seurannan, arvioinnin ja raportoinnin työväline. Sen laadintaprosessi 
tukee hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen osaamista ja näkyväksitekemistä 
kunnassa.

Hyvinvointikertomus ja -suunnitelma on johtamisen työväline. Se toimii strategiatyön 
sekä vuotuisen kuntasuunnittelun ja seurannan välineenä. Hyvinvointikertomus ja -
suunnitelma kokoaa yhteen eri tietolähteistä saatavaa monialaista tietoa kuntalaisten 
terveydestä ja hyvinvoinnista sekä niihin yhteydessä olevista tekijöistä. 
Hyvinvointikertomus auttaa tiivistämään eri alojen asiantuntijoiden näkemykset ja 
yhteiset tavoitteet. Lisäksi kertomus kokoaa tietoa kunnan toimenpiteistä, joilla 
kuntalaisten hyvinvointia ja terveyttä on tuettu. Tärkeää on tunnistaa myös ne alueet, 
joihin ei ole kiinnitetty riittävästi huomiota.

Laki hyvinvointikertomus- ja suunnitelmatyön taustalla

Kuntalain 1§ mukaan kunnan tehtävänä on edistää asukkaidensa hyvinvointia ja 
kestävää kehitystä alueellaan. Vuonna 2011 voimaan tullut terveydenhuoltolaki (1326
/2010, § 12) velvoittaa kuntia raportoimaan valtuustolle vuosittain kuntalaisten 
terveydestä ja hyvinvoinnista sekä niitä edistävistä toimenpiteistä. Tämän lisäksi 
valtuustolle on laadittava kerran valtuustokaudessa laajempi hyvinvointikertomus. 
Hyvinvointikertomuksen pohjalta asetetaan paikallisiin olosuhteisiin ja tarpeisiin 
perustuvat hyvinvoinnin edistämisen painopisteet ja niihin liittyvät toimenpiteet. 
Hyvinvointikertomukset ja -suunnitelmat tulee laatia sekä kunnittain, että alueittain
/maakunnittain.

Tuusulan edellinen hyvinvointikertomus ja -suunnitelma

Tuusulan viimeisin hyvinvointisuunnitelma hyväksyttiin valtuustossa kesäkuussa 2013. 
Edellinen laaja hyvinvointikertomus laadittiin valtuustokaudesta 2013-2017 ja se 
hyväksyttiin valtuustossa toukokuussa 2017.

Hyvinvointikertomus ja -suunnitelma valtuustokaudelle 2017-2021

Kunnassa valmistellaan hyvinvointikertomus ja -suunnitelma kerran 
valtuustokaudessa ja sen tavoitteita ja toimenpiteitä päivitetään vuosittain osana 
kuntasuunnittelua.
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Kuluvalle valtuustokaudelle ei ole vielä laadittu hyvinvointisuunnitelmaa. Vuonna 2017 
uudistettiin poliittinen johtamisjärjestelmä ja laadittiin pormestariohjelma. Vuosina 
2017-2018 uudistettiin kuntastrategia ja sen jälkeen tehtiin organisaatiouudistus, jossa 
tarkasteltiin mm. kunnan hyvinvoinnin edistämistyön rakenteita. Yksi Tuusulan 
kuntastrategian päämääristä on Hyvinvoiva Tuusula ja tuusulalaisten hyvinvointia 
edistäviä valtuustokauden tavoitteita on kuntastrategiaan kirjattu 23 (23/32).

Tuusulan hyvinvointikertomuksen ja -suunnitelman valmistelu käynnistyi 
tammikuussa 2019 käynnistämällä hyvinvointikertomuksen laadinta vuosilta 2017-
2018. Hyvinvointikertomuksen laadinta on tehty poikkihallinnollisena yhteistyönä 
HYTE-ryhmän koordinoimana yhteistyössä Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen 
lautakunnan sekä kunnassa toimivien vaikuttamistoimielinten kanssa. 
Hyvinvointisuunnitelman laadinta käynnistyy kesäkuussa jatkona kertomuksen 
laadinnalle. Hyvinvointisuunnitelman laadinta on tarkoitus tehdä osallistavassa 
prosessissa ja suunnitelma tuodaan käsittelyyn syksyllä 2019. 
Hyvinvointisuunnitelman tavoitteita ja toimenpiteitä tarkennetaan ja painopisteitä 
valitaan vuosittain vuosisuunnittelun ja talousarvion laadinnan yhteydessä.

Hyvinvointisuunnitelma toimii jatkossa kokoavana asiakirjana erillisille hyvinvointia 
edistäville strategisille asiakirjoille, kuten maahanmuuttajien kotouttamisohjelma ja 
turvallisuussuunnitelma. Hyvinvoinnin edistämisen kokonaisuuteen kuuluvista 
erillisistä asiakirjoista on tämän myötä määrä luopua.

Keusotekuntien alueellisen hyvinvointikertomuksen ja –suunnitelman laadinta 
käynnistyy alkukesästä ja sen on määrä valmistua syksyllä 2019. Alueellinen kertomus 
ja suunnitelma laaditaan Keusoten ja keusotekuntien yhteistyönä.

Terveyden ja hyvinvoinnin laitos (THL) on laatinut suosituksen sekä kunnan että 
maakunnan hyvinvointikertomuksen minimitietosisällöstä. Tuusulan 
hyvinvointikertomus- ja suunnitelma perustuvat tähän suositukseen.

Hyvinvointikertomuksen keskeiset havainnot esitellään kokouksessa.

 

Ehdotus
Esittelijä: Heidi Hagman, kehittämispäällikkö

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta päättää

keskustella hyvinvointikertomuksen keskeisistä havainnoista.
hyväksyä kertomuksen osaltaan ja esittää KUNNANHALLITUKSELLE ja edelleen 
VALTUUSTOLLE Tuusulan hyvinvointikertomuksen 2017-2018 hyväksymistä.
merkitä tiedokseen hyvinvointisuunnitelman laadinnan aikataulun.

Päätös
Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta päätti

hyväksyä kertomuksen osaltaan hyvinvointiryhmän yhteenvedolla 
täydennettynä ja ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle Tuusulan 
hyvinvointikertomuksen 2017-2018 hyväksymistä
merkitä tiedoksi hyvinvointisuunnitelman laadinnan aikataulun.
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Kunnanhallitus, 27.05.2019, § 219

Valmistelijat / lisätiedot:
Heidi Hagman

Tekninen lautakunta ja kasvatus- ja sivistyslautakunta ovat käsitelleet asiaa 21.5.2019 
ja kulttuurilautakunta ja kuntakehityslautakunta ovat käsitelleet asiaa 22.5.2019. 
Lautakunnat ovat merkinneet asian tiedoksi.  

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

hyväksyä Tuusulan hyvinvointikertomuksen 2017-2018
merkitä tiedoksi hyvinvointisuunnitelman laadinnan aikataulun.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 10.06.2019, § 90

Liitteet
1 Hyvinvointikertomus 2017-2018, valt 10.6.2019

Ehdotus

Valtuusto päättää

hyväksyä Tuusulan hyvinvointikertomuksen 2017-2018
merkitä tiedoksi hyvinvointisuunnitelman laadinnan aikataulun.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Tiedoksi
hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta
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Kunnanhallitus, § 463,17.12.2018
Valtuusto, § 14,28.01.2019
Kunnanhallitus, § 98,18.03.2019
Valtuusto, § 40,08.04.2019
Kunnanhallitus, § 224,27.05.2019
Valtuusto, § 91, 10.06.2019

§ 91
Partanen Tommi, luottamustoimesta eroaminen ja tarkastuslautakunnan jäsenen ja 
puheenjohtajan valinta

TUUDno-2018-1634

Kunnanhallitus, 17.12.2018, § 463

Kunnanhallitus § 249, 22.05.2017
Valtuusto § 110, 1.6.2017

Khall § 249/22.5.2017    
Hallintosäännön 51.1 §:n mukaan tarkastuslautakunnassa on 11 jäsentä, joista 
valtuusto valitsee lautakunnan puheenjohtajan ja varapuheenjohtajan. 
Puheenjohtajan ja varapuheenjohtajan tulee olla valtuutettuja. Jokaisella jäsenellä on 
henkilökohtainen varajäsen.

Kuntalain 121.1 §:n mukaan valtuusto asettaa tarkastuslautakunnan hallinnon ja 
talouden tarkastuksen sekä arvioinnin järjestämistä varten. Lautakunnan 
puheenjohtajan ja varapuheenjohtajan tulee olla valtuutettuja.

Kuntalain 75 §:n mukaan vaalikelpoinen tarkastuslautakuntaan ei ole:
1) kunnanhallituksen jäsen;
2) pormestari ja apulaispormestari;
3) henkilö, joka on kunnanhallituksen jäsenen, kunnanjohtajan, pormestarin tai 
apulaispormestarin hallintolain (434/2003) esteellisyysperusteita koskevan 28 §:n 2 ja 
3?momentissa tarkoitettu läheinen;
4) henkilö, joka on kunnan tai kunnan määräysvallassa olevan yhteisön tai säätiön 
palveluksessa;
5) henkilö, joka ei ole vaalikelpoinen kunnanhallitukseen.

Kuntalain 73.1 §:ssä säädetään vaalikelpoisuudesta kunnanhallitukseen seuraavaa:
 
"Vaalikelpoinen kunnanhallitukseen on henkilö, joka on vaalikelpoinen valtuustoon, ei 
kuitenkaan:
1) välittömästi kunnanhallituksen alaisena toimiva kunnan palveluksessa oleva henkilö;
2) henkilö, joka on kunnanhallituksen tehtäväalueella toimivan, kunnan 
määräysvallassa olevan yhteisön tai säätiön palveluksessa;
3) kunnan palveluksessa oleva henkilö, joka lautakunnan esittelijänä tai muuten 
vastaa kunnanhallituksen käsiteltäväksi tulevien asioiden valmistelusta;
4) henkilö, joka on hallituksen tai siihen rinnastettavan toimielimen jäsenenä taikka 
johtavassa ja vastuullisessa tehtävässä tai siihen rinnastettavassa asemassa 
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liiketoimintaa harjoittavassa yhteisössä tai säätiössä, jos kysymyksessä on sellainen 
yhteisö, jolle kunnanhallituksessa tavanomaisesti käsiteltävien asioiden ratkaisu on 
omiaan tuottamaan olennaista hyötyä tai vahinkoa.

Henkilöstön edunvalvonnasta asianomaisessa kunnassa huolehtivan yhteisön 
hallituksen tai siihen rinnastettavan toimielimen puheenjohtaja ei ole vaalikelpoinen 
kunnanhallitukseen. Vaalikelpoinen ei myöskään ole henkilö, joka yhteisön 
neuvottelijana tai muussa vastaavassa ominaisuudessa vastaa edunvalvonnasta.
Enemmistön kunnanhallituksen jäsenistä on oltava muita kuin kunnan tai kunnan 
määräysvallassa olevan yhteisön tai säätiön palveluksessa olevia henkilöitä.
Edellä 1 momentin 4 kohtaa ei sovelleta kunnan määräysvallassa olevan yhteisön 
hallituksen tai siihen rinnastettavan toimielimen jäseneen."

Kuntalain 72 §:ssä säädetään vaalikelpoisuudesta valtuustoon seuraavaa:
"Vaalikelpoinen valtuustoon ei ole:
1) valtion virkamies, joka hoitaa välittömästi kunnallishallintoa koskevia 
valvontatehtäviä;
2) kunnan palveluksessa oleva henkilö, joka toimii kunnanhallituksen tai lautakunnan 
tehtäväalueen johtavassa tehtävässä tai sellaiseen rinnastettavassa vastuullisessa 
tehtävässä;
3) kunnan määräysvallassa olevan yhteisön tai säätiön palveluksessa oleva henkilö, 
joka asemaltaan voidaan rinnastaa 2 kohdassa tarkoitettuun kunnan palveluksessa 
olevaan henkilöön;
4) kuntayhtymän jäsenkunnan valtuuston osalta kuntayhtymän palveluksessa oleva 
henkilö, joka asemaltaan voidaan rinnastaa 2?kohdassa tarkoitettuun kunnan 
palveluksessa olevaan henkilöön.

Edellä tarkoitetussa palvelussuhteessa oleva on vaalikelpoinen valtuutetuksi, jos 
palvelussuhde päättyy ennen kuin valtuutettujen toimikausi alkaa."

Toimielintä valittaessa on otettava huomioon tasa-arvolain säännökset. Tasa-arvolain 
4a §:n mukaan kunnallisissa toimielimissä lukuun ottamatta kunnanvaltuustoja tulee 
olla sekä naisia että miehiä kumpiakin vähintään 40 %, jollei erityisistä syistä muuta 
johdu. 

Lisätiedot: Tuula Hyttinen, p. 040 314 3011

Ehdotus / Kj    
Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää 

-    valita toimikaudekseen tarkastuslautakuntaan yksitoista (11) jäsentä ja heille 
henkilökohtaiset varajäsenet 

-    valita jäseniksi valituista valtuutetuista lautakunnan puheenjohtajan ja 
varapuheenjohtajan.

Päätös    
Ehdotus hyväksyttiin.

___________

Valt § 110/1.6.2017
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Ehdotus    
Valtuusto päättää

-    valita toimikaudekseen tarkastuslautakuntaan yksitoista (11) jäsentä ja heille 
henkilökohtaiset varajäsenet 

-    valita jäseniksi valituista valtuutetuista lautakunnan puheenjohtajan ja 
varapuheenjohtajan.

Päätös    
Valtuusto päätti

-    tarkastuslautakunnan kokoonpanoksi seuraavaa:

Jäsenet Henkilökohtaiset varajäsenet
Niemelä Eetu, puheenjohtaja      Hyvämäki Pasi
Pulska Jere, varapuheenjohtaja      Lehtonen Kyösti
Brilli Eija     Salokannel Susanna 
Catani Hanna    Taipale Arja 
Huhtaluoma Timo     Piippo Kalevi 
Kleimola Jania    Väyrynen Martti 
Kovalainen Mirka      Mantela Maria
Montell Ulla     Juntunen Asta
Nuutinen Annina     Pekkola Tanja 
Riola Tuija     Immonen Päivi 
Viiru Veijo     Hellgren Harri
 ___________

Kunnanhallitus 17.12.2018

Tarkastuslautakunnan puheenjohtaja Eetu Niemelä on pyytänyt henkilökohtaisista 
syistä eroa kaikista kunnallisista luottamustehtävistä ml. tarkastuslautakunta. 
Kuntalain 70 §:n mukaan luottamustoimesta voi erota pätevästä syystä. Eron 
myöntämisestä päättää luottamushenkilön valinnut toimielin.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

ehdottaa valtuustolle, että
 

VALTUUSTO päättää

myöntää Eetu Niemelälle eron tarkastuslautakunnan jäsenen/puheenjohtajan 
tehtävästä
valita Niemelän tilalle uuden jäsenen tarkastuslautakuntaan jäljellä olevaksi 
toimikaudeksi
valita jäseniksi valituista valtuutetuista lautakunnan puheenjohtajan

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Valtuusto, 28.01.2019, § 14

Valmistelijat / lisätiedot:
Tuula Hyttinen

Ehdotus

Valtuusto päättää

myöntää Eetu Niemelälle eron tarkastuslautakunnan jäsenen/puheenjohtajan 
tehtävästä
valita Niemelän tilalle uuden jäsenen tarkastuslautakuntaan jäljellä olevaksi 
toimikaudeksi
valita jäseniksi valituista valtuutetuista lautakunnan puheenjohtajan.

Päätös
Valtuusto päätti

myöntää Eetu Niemelälle eron tarkastuslautakunnan jäsenen/puheenjohtajan 
tehtävästä
valita Niemelän tilalle tarkastuslautakuntaan jäseneksi ja puheenjohtajaksi 
Tommi Partasen jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Kunnanhallitus, 18.03.2019, § 98

Eija Brillin varajäseneksi valittu Susanna Salokannel on muuttanut Tuusulasta.

Kun henkilön kotikunta vaihtuu, hän kuntalain 71 §:n nojalla menettää 
vaalikelpoisuutensa entisen kotikuntansa luottamustoimiin.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

ehdottaa valtuustolle, että
 

 VALTUUSTO päättää

todeta Susanna Salokanteleen varajäsenyyden tarkastuslautakunnassa 
päättyneeksi
valita Eija Brillille uuden henkilökohtaisen varajäsenen tarkastuslautakuntaan 
jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 08.04.2019, § 40
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Ehdotus

 Valtuusto päättää

todeta Susanna Salokanteleen varajäsenyyden tarkastuslautakunnassa 
päättyneeksi
valita Eija Brillille uuden henkilökohtaisen varajäsenen tarkastuslautakuntaan 
jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Päätös
 

Valtuusto päätti

todeta Susanna Salokanteleen varajäsenyyden tarkastuslautakunnassa 
päättyneeksi
valita Eija Brillin henkilökohtaiseksi varajäseneksi tarkastuslautakuntaan jäljellä 
olevaksi toimikaudeksi Hanna Rintalan.

 

 

 

Kunnanhallitus, 27.05.2019, § 224

Tarkastuslautakunnan puheenjohtaja Tommi Partanen on pyytänyt eroa lautakunnan 
jäsenyydestä.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

myöntää Tommi Partaselle eron tarkastuslautakunnan jäsenen/puheenjohtajan 
tehtävästä
valita Partasen tilalle uuden jäsenen tarkastuslautakuntaan jäljellä olevaksi 
toimikaudeksi
valita jäseniksi valituista valtuutetuista lautakunnan puheenjohtajan.

 

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 10.06.2019, § 91

Ehdotus

Valtuusto päättää
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myöntää Tommi Partaselle eron tarkastuslautakunnan jäsenen/puheenjohtajan 
tehtävästä
valita Partasen tilalle uuden jäsenen tarkastuslautakuntaan jäljellä olevaksi 
toimikaudeksi
valita jäseniksi valituista valtuutetuista lautakunnan puheenjohtajan.

Päätös
Valtuusto päätti

myöntää Tommi Partaselle eron tarkastuslautakunnan jäsenen/puheenjohtajan 
tehtävästä
valita Seppo Noron jäseneksi ja puheenjohtajaksi tarkastuslautakuntaan jäljellä 
olevaksi toimikaudeksi.

Tiedoksi
Partanen Tommi, Noro Seppo, tarkastuslautakunta, henkilöstöasiantuntija, 
hallintopalvelusihteeri



Tuusulan kunta Pöytäkirja 5/2019 134 ( )182
Valtuusto 10.06.2019

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

Kunnanhallitus, § 419,26.11.2018
Valtuusto, § 152,10.12.2018
Kunnanhallitus, § 40,04.02.2019
Kunnanhallitus, § 69,25.02.2019
Valtuusto, § 25,11.03.2019
Kunnanhallitus, § 203,20.05.2019
Valtuusto, § 92, 10.06.2019

§ 92
Hartman Tarja, eron myöntäminen luottamustoimesta ja hyvinvoinnin ja terveyden 
edistämisen lautakunnan varajäsenen valinta

TUUDno-2018-1517

Kunnanhallitus, 26.11.2018, § 419

Valmistelijat / lisätiedot:
Tuula Hyttinen

1.1.2019 voimaantulevan hallintosäännön 9 §:n mukaan Tuusulan kunnassa on 
hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunta.

Lautakunnassa on 11 jäsentä, joista valtuusto valitsee lautakunnan puheenjohtajan ja 
varapuheenjohtajan. Jokaisella jäsenellä on henkilökohtainen varajäsen.

Kuntalain 74 §:ssä säädetään vaalikelpoisuudesta lautakuntaan seuraavaa:

"Vaalikelpoinen lautakuntaan ja valiokuntaan on henkilö, joka on vaalikelpoinen 
valtuustoon, ei kuitenkaan:
1) asianomaisen lautakunnan tai valiokunnan alainen kunnan palveluksessa oleva 
henkilö;
2) henkilö, joka on asianomaisen lautakunnan tai valiokunnan tehtäväalueella 
toimivan, kunnan määräysvallassa olevan yhteisön tai säätiön palveluksessa;
3) henkilö, joka on hallituksen tai siihen rinnastettavan toimielimen jäsenenä taikka 
johtavassa ja vastuullisessa tehtävässä tai siihen rinnastettavassa asemassa 
liiketoimintaa harjoittavassa yhteisössä, jos kysymyksessä on sellainen yhteisö, jolle 
asianomaisessa lautakunnassa tavanomaisesti käsiteltävien asioiden ratkaisu on 
omiaan tuottamaan olennaista hyötyä tai vahinkoa."
  
Kuntalain 72 §:ssä säädetään vaalikelpoisuudesta valtuustoon seuraavaa:

"Vaalikelpoinen valtuustoon ei ole:
1) valtion virkamies, joka hoitaa välittömästi kunnallishallintoa koskevia 
valvontatehtäviä;
2) kunnan palveluksessa oleva henkilö, joka toimii kunnanhallituksen tai lautakunnan 
tehtäväalueen johtavassa tehtävässä tai sellaiseen rinnastettavassa vastuullisessa 
tehtävässä;
3) kunnan määräysvallassa olevan yhteisön tai säätiön palveluksessa oleva henkilö, 
joka asemaltaan voidaan rinnastaa 2 kohdassa tarkoitettuun kunnan palveluksessa 
olevaan henkilöön;
4) kuntayhtymän jäsenkunnan valtuuston osalta kuntayhtymän palveluksessa oleva 
henkilö, joka asemaltaan voidaan rinnastaa 2?kohdassa tarkoitettuun kunnan 
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palveluksessa olevaan henkilöön.
Edellä tarkoitetussa palvelussuhteessa oleva on vaalikelpoinen valtuutetuksi, jos 
palvelussuhde päättyy ennen kuin valtuutettujen toimikausi alkaa."

Valintaa suorittaessa tulee ottaa huomioon tasa-arvolain säännökset. Tasa-arvolain 4 
a §:n mukaan toimielimissä tulee olla sekä naisia että miehiä kumpiakin vähintään 40 
%, jollei erityisistä syistä muuta johdu.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

valita 1.1.2019 lukien toimikaudekseen hyvinvoinnin- ja terveyden edistämisen 
lautakuntaan yksitoista (11) jäsentä ja heille henkilökohtaiset varajäsenet
valita jäseniksi valituista lautakunnan puheenjohtajan ja varapuheenjohtajan.

Päätös
Ehdotus hyväksyttin.

Valtuusto, 10.12.2018, § 152

Ehdotus

Valtuusto päättää

valita 1.1.2019 lukien toimikaudekseen hyvinvoinnin- ja terveyden edistämisen 
lautakuntaan yksitoista (11) jäsentä ja heille henkilökohtaiset varajäsenet
valita jäseniksi valituista lautakunnan puheenjohtajan ja varapuheenjohtajan.

---

Puheenjohtajan avattua asiasta keskustelun Eetu Niemelä esitti, että valtuusto ei 
valitse hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakuntaa. Esitys raukesi 
kannattamattomana.

Päätös
Valtuusto päätti

valita 1.1.2019 lukien toimikaudekseen hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen 
lautakuntaan:

 

Jäsen Henkilökohtainen varajäsen
Järvinen Aarno Huuhtanen Kimmo
Ruotsalainen Pekka Nieminen Jukka
Niemi-Saari Mari Pajala Päivi
Forss Yrjö Surola Harri
Keränen Jukka Grundström Heidi
Kuusisto Merja Lahdenperä Tuula
Palvas Liisa Fagerström Mats
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Pöldmaa Sarita von Szigethy Cecilia
Sarenius-Salmenkivi Erja Halme Heikki
Untamo Lauri Räisänen Kaisu
Vainionpää Mari Hartman Tarja

nimetä puheenjohtajaksi Aarno Järvisen ja varapuheenjohtajaksi Pekka 
Ruotsalaisen.

 

Eetu Niemelä ilmoitti päätöksestä seuraavan eriävän mielipiteen:
"Olen eri mieltä valtuuston päätöksestä § 152

Hyvinvointilautakunnan perustaminen on täysin turhaa, varsinkin kun lautakunnalle ei 
ole määritelty tehtäviä. Muissa kunnissa lakkautettavien lautakuntien tehtävät on 
sulautettu muille lautakunnille. Tätä tietä Tuusulankin olisi ollut syytä seurata."

Kunnanhallitus, 04.02.2019, § 40

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunnan jäsen Yrjö Forss on pyytänyt 
henkilökohtaisista syistä eroa lautakunnan jäsenyydestä. Kuntalain 70 §:n mukaan 
luottamustoimesta voi erota pätevästä syystä. Eron myöntämisestä päättää 
luottamushenkilön valinnut toimielin.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

ehdottaa valtuustolle, että
 

VALTUUSTO päättää

myöntää Yrjö Forssille eron hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunnan 
jäsenyydestä
valita Forssin tilalle uuden jäsenen hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen 
lautakuntaan jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 25.02.2019, § 69

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunnan jäsen Sarita Pöldmaa on pyytänyt 
työkiireistä johtuen eroa lautakunnan jäsenyydestä.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää
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ehdottaa valtuustolle, että
 

VALTUUSTO päättää

myöntää Sarita Pöldmaalle eron hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen 
lautakunnan jäsenyydestä
valita Pöldmaan tilalle uuden jäsenen hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen 
lautakuntaan jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 11.03.2019, § 25

Ehdotus

Valtuusto päättää

myöntää Yrjö Forssille eron hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunnan 
jäsenyydestä
valita Forssin tilalle uuden jäsenen hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen 
lautakuntaan jäljellä olevaksi toimikaudeksi
myöntää Sarita Pöldmaalle eron hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen 
lautakunnan jäsenyydestä
valita Pöldmaan tilalle uuden jäsenen hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen 
lautakuntaan jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Päätös
Valtuusto päätti

myöntää Yrjö Forssille eron hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakunnan 
jäsenyydestä
valita Forssin tilalle jäseneksi hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen 
lautakuntaan Pekka Koivumäen jäljellä olevaksi toimikaudeksi
myöntää Sarita Pöldmaalle eron hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen 
lautakunnan jäsenyydestä
valita Pöldmaan tilalle jäseneksi hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen 
lautakuntaan Anne Mäkisen jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Kunnanhallitus, 20.05.2019, § 203

Hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakuntaan Mari Vainionpään 
henkilökohtaiseksi varajäseneksi valittu Tarja Hartman on pyytänyt eroa ko. 
luottamustoimesta.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että
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VALTUUSTO päättää

myöntää Tarja Hartamanille eron hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen 
lautakunnan varajäsenyydestä
valita Mari Vainionpäälle uuden henkilökohtaisen varajäsenen hyvinvoinnin ja 
terveyden edistämisen lautakuntaan jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 10.06.2019, § 92

Ehdotus

Valtuusto päättää

myöntää Tarja Hartamanille eron hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen 
lautakunnan varajäsenyydestä
valita Mari Vainionpäälle uuden henkilökohtaisen varajäsenen hyvinvoinnin ja 
terveyden edistämisen lautakuntaan jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Päätös
Valtuusto päätti

myöntää Tarja Hartamanille eron hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen 
lautakunnan varajäsenyydestä
valita Mirja Ahola-Leppäsen Mari Vainionpään henkilökohtaiseksi varajäseneksi 
hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen lautakuntaan jäljellä olevaksi 
toimikaudeksi.

Tiedoksi
Hartman Tarja, valittu, Vainionpää Mari, hyvinvoinnin ja terveyden edistämisen 
lautakunta, henkilöstöasiantuntija, hallintopalvelusihteeri
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Kunnanhallitus, § 352,14.08.2017
Valtuusto, § 160,04.09.2017
Kunnanhallitus, § 525,20.11.2017
Valtuusto, § 232,11.12.2017
Kunnanhallitus, § 171,29.04.2019
Kunnanhallitus, § 185,06.05.2019
Valtuusto, § 66,13.05.2019
Kunnanhallitus, § 204,20.05.2019
Valtuusto, § 93, 10.06.2019

§ 93
Nieminen Eeva-Liisa, eron myöntäminen luottamustoimesta ja kasvatus- ja 
sivistyslautakunnan jäsenen valinta

TUUDno-2017-586

Kunnanhallitus, 14.08.2017, § 352

Valmistelijat / lisätiedot:
Tuula Hyttinen

Khall § 254/22.05.2017
Hallintosäännön 9 §:n mukaan kasvatus- ja sivistyslautakunnassa on 11 jäsentä. Yksi 
jäsenistä, joka toimii lautakunnan puheenjohtajana, on kunnanhallituksen 
varapuheenjohtaja.  Valtuusto valitsee muista jäsenistä lautakunnan 
varapuheenjohtajan. Jokaisella jäsenellä on henkilökohtainen varajäsen.

Mäntsälän kunta asettaa lisäksi lautakuntaan Kellokosken yläkoulua koskevien 
asioiden käsittelyä varten yhden jäsenen ja tälle varajäsenen. Ko. jäsen voi osallistua 
vain em. koulua koskevien asioiden käsittelyyn.

Kuntalain 74 §:ssä säädetään vaalikelpoisuudesta lautakuntaan seuraavaa:

"Vaalikelpoinen lautakuntaan ja valiokuntaan on henkilö, joka on vaalikelpoinen 
valtuustoon, ei kuitenkaan:
1) asianomaisen lautakunnan tai valiokunnan alainen kunnan palveluksessa oleva 
henkilö;
2) henkilö, joka on asianomaisen lautakunnan tai valiokunnan tehtäväalueella 
toimivan, kunnan määräysvallassa olevan yhteisön tai säätiön palveluksessa;
3) henkilö, joka on hallituksen tai siihen rinnastettavan toimielimen jäsenenä taikka 
johtavassa ja vastuullisessa tehtävässä tai siihen rinnastettavassa asemassa 
liiketoimintaa harjoittavassa yhteisössä, jos kysymyksessä on sellainen yhteisö, jolle 
asianomaisessa lautakunnassa tavanomaisesti käsiteltävien asioiden ratkaisu on 
omiaan tuottamaan olennaista hyötyä tai vahinkoa."
  
Kuntalain 72 §:ssä säädetään vaalikelpoisuudesta valtuustoon seuraavaa:

"Vaalikelpoinen valtuustoon ei ole:
1) valtion virkamies, joka hoitaa välittömästi kunnallishallintoa koskevia 
valvontatehtäviä;
2) kunnan palveluksessa oleva henkilö, joka toimii kunnanhallituksen tai lautakunnan 
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tehtäväalueen johtavassa tehtävässä tai sellaiseen rinnastettavassa vastuullisessa 
tehtävässä;
3) kunnan määräysvallassa olevan yhteisön tai säätiön palveluksessa oleva henkilö, 
joka asemaltaan voidaan rinnastaa 2 kohdassa tarkoitettuun kunnan palveluksessa 
olevaan henkilöön;
4) kuntayhtymän jäsenkunnan valtuuston osalta kuntayhtymän palveluksessa oleva 
henkilö, joka asemaltaan voidaan rinnastaa 2?kohdassa tarkoitettuun kunnan 
palveluksessa olevaan henkilöön.
Edellä tarkoitetussa palvelussuhteessa oleva on vaalikelpoinen valtuutetuksi, jos 
palvelussuhde päättyy ennen kuin valtuutettujen toimikausi alkaa."

Valintaa suorittaessa tulee ottaa huomioon tasa-arvolain säännökset. Tasa-arvolain 4 
a §:n mukaan toimielimissä tulee olla sekä naisia että miehiä kumpiakin vähintään 40 
%, jollei erityisistä syistä muuta johdu.

Lisätiedot: Tuula Hyttinen, p. 040 314 3011

Ehdotus / Kj 
Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

- valita toimikaudekseen kasvatus- ja sivistyslautakuntaan yksitoista (11) jäsentä, joista 
yksi on kunnanhallituksen varapuheenjohtaja ja heille henkilökohtaiset varajäsenet

- valita jäseneksi valitun kunnanhallituksen varapuheenjohtajanlautakunnan 
puheenjohtajaksi ja valita muista jäseniksi valituista varapuheenjohtajan

-  merkitä tiedoksi, että Mäntsälän kunta asettaa lautakuntaan Kellokosken yläkoulua 
koskevien asioiden käsittelyä varten yhden jäsenen ja tälle varajäsenen.

Päätös 
Kunnanhallitus päätti ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

-  todeta, että kasvatus- ja sivistyslautakunnan puheenjohtajana toimii 
kunnanhallituksen 1. varapuheenjohtaja

-  valita toimikaudekseen kasvatus- ja sivistyslautakuntaan kymmenen (10) jäsentä ja 
heille ja puheenjohtajalle henkilökohtaiset varajäsenet (11)

-  valita jäseniksi valituista lautakunnan varapuheenjohtajan

-  merkitä tiedoksi, että Mäntsälän kunta asettaa lautakuntaan Kellokosken yläkoulua 
koskevien asioiden käsittelyä varten yhden jäsenen ja tälle varajäsenen.

 ___________

Valt § 112/1.6.2017
Ehdotus Valtuusto päättää

-  todeta, että kasvatus- ja sivistyslautakunnan puheenjohtajana toimii 
kunnanhallituksen 1. varapuheenjohtaja

-  valita toimikaudekseen kasvatus- ja sivistyslautakuntaan kymmenen (10) jäsentä ja 
heille ja puheenjohtajalle henkilökohtaiset varajäsenet (11)
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-  valita jäseniksi valituista lautakunnan varapuheenjohtajan

Päätös 
Valtuusto päätti

- kasvatus- ja sivistyslautakunnan kokoonpanoksi toimikaudekseen seuraavaa:

Jäsen Henkilökohtainen varajäsen
Salonen Jussi , puheenjohtaja 
Åvall Laura, varapuheenjohtaja 
Ahonen Lea  
Airikka Jerry  
Hellgren Harri 
Kinnunen Kari 
Laitila Elisa  
Mäensivu Karita 
Nätkynmäki Arto 
Weckman Ari 
Väänänen Elina

Lindberg Juuso
Nordström Katja
Avellan Monica
Anttila Harry
Leinonen Heikki
Jussila Jukka-Pekka
Lähdeniemi Marika
Udd Heli
Raevuori Ville
Maskonen Ari
Giray-Öngörür Gazale

-  merkitä tiedoksi, että Mäntsälän kunta asettaa lautakuntaan Kellokosken yläkoulua 
koskevien asioiden käsittelyä varten yhden jäsenen ja tälle varajäsenen.

__________

Hallintosäännön kasvatus- ja sivistyslautakunnan  sekä kuntakehityslautakunnan 
jäsenmäärää koskeva muutos on tarkoitus tulla voimaan 4.9.2017. Hallintosäännön 2 
luvun 9 §:ää muutetaan siten, että em. lautakunnissa on 13 jäsentä. 

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

valita toimikaudekseen kasvatus- ja sivistyslautakuntaan aiemmin valittujen 
jäsenten lisäksi kaksi (2) jäsentä ja heille henkilökohtaiset varajäsenet.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 04.09.2017, § 160

Ehdotus

Valtuusto päättää

valita toimikaudekseen kasvatus- ja sivistyslautakuntaan aiemmin valittujen 
jäsenten lisäksi kaksi (2) jäsentä ja heille henkilökohtaiset varajäsenet.

Päätös
Valtuusto päätti
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valita kasvatus- ja sivistyslautakunnan jäseniksi Matti Alangon ja Eeva-Liisa 
Niemisen ja Alangon henkilökohtaiseksi varajäseneksi Asta Juntusen ja Niemisen 
henkilökohtaiseksi varajäseneksi Sanna Tuhkusen

Kunnanhallitus, 20.11.2017, § 525

Valmistelijat / lisätiedot:
Tuula Hyttinen

Ari Weckmanin henkilökohtainen varajäsen Ari Maskonen on pyytänyt eroa kasvatus- 
ja sivistyslautakunnan varajäsenyydestä työesteen vuoksi.

Maskosen tilalle on esitetty Anssi Rantakaria.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

myöntää Ari Maskoselle eron kasvatus- ja sivistyslautakunnan varajäsenen 
tehtävästä
valita Maskosen tilalle Anssi Rantakarin jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 11.12.2017, § 232

Valmistelijat / lisätiedot:
Tuula Hyttinen

Ehdotus

Valtuusto päättää

myöntää Ari Maskoselle eron kasvatus- ja sivistyslautakunnan varajäsenen 
tehtävästä
valita Maskosen tilalle Anssi Rantakarin jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 29.04.2019, § 171

Kari Kinnunen on pyytänyt eroa kasvatus- ja sivistyslautakunnan jäsenen tehtävästä  ja 
Laura Åvallin varajäseneksi valittu Katja Nordström on pyytänyt eroa kasvatus- ja 
sivistyslautakunnan varajäsenen tehtävästä henkilökohtaisista syistä 1.6.2019 alkaen.
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Kuntalain 70.3 §:n mukaan luottamustoimesta voi erota pätevästä syystä.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

myöntää Kari Kinnuselle eron kasvatus- ja sivistyslautakunnan jäsenen ja Katja 
Nordströmille eron varajäsenen tehtävästä 1.6.2019 lukien
valita Kari Kinnusen tilalle uuden jäsenen kasvatus- ja sivistyslautakuntaan 
1.6.2019 lukien jäljellä olevaksi toimikaudeksi
valita Laura Åvallille uuden varajäsenen 1.6.2019 lukien jäljellä olevaksi 
toimikaudeksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 06.05.2019, § 185

Valmistelijat / lisätiedot:
Tuula Hyttinen

Karita Mäensivu on pyytänyt eroa kasvatus- ja sivistyslautakunnan jäsenen tehtävästä 
1.6.2019 alkaen.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

myöntää Karita Mäensivulle eron kasvatus- ja sivistyslautakunnan jäsenen 
tehtävästä 1.6.2019 lukien
valita Karita Mäensivun tilalle uuden jäsenen kasvatus- ja sivistyslautakuntaan 
1.6.2019 lukien jäljellä olevaksi toimikaudeksi.
 

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 13.05.2019, § 66

Valmistelijat / lisätiedot:
Tuula Hyttinen

Ehdotus

Valtuusto päättää
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myöntää Kari Kinnuselle ja Karita Mäensivulle eron kasvatus- ja 
sivistyslautakunnan jäsenen ja Katja Nordströmille eron varajäsenen tehtävästä 
1.6.2019 lukien
valita Kari Kinnusen ja Karita Mäensivun tilalle uuden jäsenen kasvatus- ja 
sivistyslautakuntaan 1.6.2019 lukien jäljellä olevaksi toimikaudeksi
valita Karita Mäensivun tilalle uuden jäsenen kasvatus- ja sivistyslautakuntaan 
1.6.2019 lukien jäljellä olevaksi toimikaudeksi
valita Laura Åvallille uuden varajäsenen 1.6.2019 lukien jäljellä olevaksi 
toimikaudeksi.

Päätös
Valtuusto päätti 

myöntää Kari Kinnuselle ja Karita Mäensivulle eron kasvatus- ja 
sivistyslautakunnan jäsenen ja Katja Nordströmille eron varajäsenen tehtävästä 
1.6.2019 lukien
valita Kinnusen tilalle jäseneksi kasvatus- ja sivistyslautakuntaan 1.6.2019 lukien 
jäljellä olevaksi toimikaudeksi Ville Raevuoren
valita Mäensivun tilalle  jäseneksi kasvatus- ja sivistyslautakuntaan 1.6.2019 
lukien jäljellä olevaksi toimikaudeksi Aila Koivusen
valita Arto Nätkynmäen henkilökohtaiseksi varajäseneksi Raevuoren tilalle Juha 
Lammen 1.6.2019 lukien jäljellä olevaksi toimikaudeksi
valita Laura Åvallin henkilökohtaiseksi varajäseneksi Heidi Farénin 1.6.2019 
lukien jäljellä olevaksi toimikaudeksi.

Kunnanhallitus, 20.05.2019, § 204

Eeva-Liisa Nieminen on pyytänyt eroa kasvatus- ja sivistyslautakunnan jäsenen 
tehtävästä.

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

myöntää Eeva-Liisa Niemiselle eron kasvatus- ja sivistyslautakunnan 
jäsenen tehtävästä
valita Niemisen tilalle uuden jäsenen kasvatus- ja sivistyslautakuntaan jäljellä 
olevaksi toimikaudeksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 10.06.2019, § 93

Ehdotus
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Valtuusto päättää

myöntää Eeva-Liisa Niemiselle eron kasvatus- ja sivistyslautakunnan 
jäsenen tehtävästä
valita Niemisen tilalle uuden jäsenen kasvatus- ja sivistyslautakuntaan jäljellä 
olevaksi toimikaudeksi.

Päätös
Valtuusto päätti

myöntää Eeva-Liisa Niemiselle eron kasvatus- ja sivistyslautakunnan 
jäsenen tehtävästä
valita Sanna Tuhkusen jäseneksi kasvatus- ja sivistyslautakuntaan jäljellä olevaksi 
toimikaudeksi
valita Sanna Tuhkusen henkilökohtaiseksi varajäseneksi Eeva-Liisa Niemisen.

Tiedoksi
Nieminen Eeva-Liisa, Tuhkunen Sanna, kasvatus- ja sivistyslautakunta, 
henkilöstöasiantuntija
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Valtuusto, § 162,10.12.2018
Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, § 45,25.04.2019
Kunnanhallitus, § 186,06.05.2019
Valtuusto, § 94, 10.06.2019

§ 94
Mopopajan perustaminen Tuusulaan, aloite

TUUDno-2018-1632

Valtuusto, 10.12.2018, § 162

Johanna Sipiläinen esitti seuraavan Tuusulan Perussuomalaisten ja usean muun 
valtuutetun allekirjoittaman aloitteen:

Me,Tuusulan Perussuomalaiset ja muut aloitteen allekirjoittajat olemme huolissamme 
nuorison hyvinvoinnista täällä Tuusulassa. Huumeiden ja päihteiden käyttö sekä 
ilkivalta on lisääntynyt. 

Toivomme, että nuorison pahoinvointiin herätään ja ryhdytään ripeästi miettimään 
keinoja, joilla nuorisoa voidaan auttaa ja lisätä hyvinvointia. 

Osaltaan toimiin on jo ryhdytty ja esimerkiksi vapaapalokunnan nuoriso-osasto niin 
Hyrylässä, Jokelassa kuin Kellokoskellakin tekee arvokasta työtä nuorison ohjaamiseksi 
oikeille raiteilleen. Jääkiekko, ringette sekä muut urheiluseurat osaltaan helpottavat 
tilannetta. Jos mukaan lasketaan musiikkiopisto, kansanopisto ja muut yhdistykset 
sekä Tuusulan nuorisotoimi ollaan jo kattavalla pohjalla. Silti harrastusten ja 
nuorisotoimen palveluiden ulkopuolelle jää joukko nuoria jotka voivat pahoin. 

Me,Tuusulan Perussuomalaiset esitämme seuraavaksi askeleeksi nuorison 
hyvinvointia lisääväksi asiaksi Mopotallin perustamista. Paikkaa, jonne jokainen nuori 
voi tulla turvallisten aikuisten seuraan oppimaan uusia asioita iästä ja sukupuolsesta 
riippumatta. 

Mopoharrastus on sukupuolineutraali. Useissa muissa harrastuksissa sukupuoli usein 
saa merkittävän roolin jo harrastusta valittaessa. Mopoilla, mopoautoilla ja 
moottoripyörillä ajavat jakautuvat tasapuolisesti eri sukupuolien välillä. Siksi 
mopoharrastus voi yhdistää kaikkia nuoria sukupuolesta riippumatta ohjatun 
toiminnan piiriin."

Päätös
Aloite lähetettiin kunnanhallituksen valmisteltavaksi.

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta, 25.04.2019, § 45

Valmistelijat / lisätiedot:
Kirsi Kostiainen, Jaana Kellosalmi, Tiina Simons
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1.  
2.  

Vapaa-aikapalvelut toteaa, että nuorten mopoharrastustoiminnan tukeminen yhtenä 
nuorisotyön menetelmänä on sinänsä kannatettava asia. Eritoten Tuusulassa jossa 
etäisyydet ovat pitkiä, ja nuorten liikkuminen laajalla alueella vapaa-ajalla on 
heikohkojen joukkoliikenneyhteyksien vuoksi haasteellista.

Aivan niin kuin aloitteen tekijä toteaa, edellytyksiä mopotallihankkeen toteuttamiseen 
on hyvä edelleen selvittää. Mopotalli –toiminnan käynnistämiseksi ja sen 
toteuttamiseksi olisi tärkeä saada mukaan yhteistyökumppani. Pelkästään kunnan 
omana toimintana hanke on haastava toteuttaa talouden ja muiden resurssien 
näkökulmasta.

Yhteistyössä muun muassa kolmannen sektoreiden toimijoiden kanssa, 
mopotallitoiminta voisi saada paremmat taloudelliset edellytykset. Tämä myös 
sitouttaisi toimintaan moottoriajoneuvoihin perehtynyttä osaamista nuorten 
ohjaamiseen, toiminnan toteuttamiseen ja sen kehittämiseen.

Nykyisellään jo on mahdollista tukea erilaisia asiasta ja toiminnasta kiinnostuneita 
yhdistyksiä tai järjestöjä erilaisin kunnan avustuksin, mikäli yhteistyöstä kiinnostuneita 
tahoja on.

Mopotallitoiminnan käynnistämiseksi on kaksi toteutusmallia

Kunnan omana toimintana
Kumppanuustoimintana yhteistyö kolmannen sektorin toimijan kanssa

 

Kunnan omana toimintana toteutettavan edellyttää

henkilöresurssia
työntekijän ammattitaito (palkattava alan osaava/ ammattitutkinto, esim. 
mekaanikko)
tilaa toiminnan toteuttamiseksi, joka soveltuu toimintaan
vakuutukset (henkilöt, turvallisuus yleisesti, toimintavälineet asianmukaiset, 
mopojen ja muiden välineistöjen vakuuttaminen)
toimintavälineet

 

Yhteistyö kolmannen sektorin toimijan kanssa edellyttää seuraavien seikkojen 
selvittämistä:

sopivan kumppanin löytämistä
onko avustuksen kautta tuettava toiminta tai harrastetoimintana järjestettävä
tilakysymys, kunnan tila/ toiminnan toteuttajan oma tila

 

Asian edistämiseksi on käynnistetty yhteistyöneuvottelut kolmannen sektorin 
toimijoiden kanssa. Tämän lisäksi selvitetään mopotallitoiminnan tarve myös nuorten 
keskuudessa sekä hyvää alueellista sijaintia Tuusulassa.

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi

Kulttuuri- ja vapaa-aikalautakunta päättää
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hyväksyä esitetyn selvityksen aloitteen johdosta ja ehdottaa kunnanhallitukselle 
ja edelleen valtuustolle, että VALTUUSTO päättää katsoa Johanna Sipiläisen 
esittämän Tuusulan Perussuomalaisten ja usean muun valtuutetun 
allekirjoittaman aloitteen 10.12.2018 § 162 tulleen käsitellyksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Lisäksi lautakunta päätti, että mopopajan toteutumista seurataan ja siitä raportoidaan 
lautakunnalle.

Kunnanhallitus, 06.05.2019, § 186

Valmistelijat / lisätiedot:
Kirsi Kostiainen, Jaana Kellosalmi, Tiina Simons

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

katsoa valtuutettu Johanna Sipiläisen 10.12.2018 § 162 esittämän Tuusulan 
Perussuomalaisten ja usean muun valtuutetun allekirjoittaman aloitteen tulleen 
käsitellyksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 10.06.2019, § 94

Ehdotus

Valtuusto päättää

katsoa valtuutettu Johanna Sipiläisen 10.12.2018 § 162 esittämän Tuusulan 
Perussuomalaisten ja usean muun valtuutetun allekirjoittaman aloitteen tulleen 
käsitellyksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Valtuusto, § 15,29.01.2018
Kasvatus- ja sivistyslautakunta, § 52,21.05.2019
Kunnanhallitus, § 225,27.05.2019
Valtuusto, § 95, 10.06.2019

§ 95
Lähi- ja luomuruuan tarjoannan selvittäminen Tuusulassa, aloite

TUUDno-2018-208

Valtuusto, 29.01.2018, § 15

Jussi Salonen esitti seuraavan Tuusulan puolesta valtuustoryhmän aloitteen:

"Esitämme, että Tuusulan kunta

1 selvittää, mikä prosenttiosuus Tuusulan Ruokapalvelujen ruokatarjonnasta nykyisin 
on luomua ja mikä lähiruokaa

2 kartoittaa, voiko kunta hankintalain puitteissa hyödyntää raaka-aineiden 
hankkimisessa lähiruokaa, myös luomutilojen tuottamaa, ja

3 samalla arvioi kunnalle tulevat kustannukset lähiruokaan ja/tai luomuruokaan 
siirtymisestä verrattuna nykytilanteeseen.

EkoCentria on tehnyt, päivitetty maaliskuussa 2017, Lisää lähiruokaa julkisten 
keittiöiden asiakkaille – ohjeita ja perusteluja hankintoihin -opas, joka auttaa 
tekemään hyviä hankintapäätöksiä alueellisten ja paikallisten lähiruokaketjujen 
hyväksi. Opas on tehty yhteistyössä useiden asiantuntijoiden, mm. Kuntaliiton ja MTK:
n kanssa."

Ehdotus

.

Päätös
Aloite lähetettiin kunnanhallituksen valmisteltavaksi.

Kasvatus- ja sivistyslautakunta, 21.05.2019, § 52

Valmistelijat / lisätiedot:
Kirsi Hanski, Heli Hakulinen

Vastaus valtuustoaloitteeseen ” Lähi- ja luomuruuan tarjonnan selvittäminen 
Tuusulassa”

Tuusulan kunnan Ruokapalveluyksikkö hankkii elintarvikkeet KuntaPron 
kilpailuttamilta tavarantoimittajilta ja tuotteina käytetään pääasiassa kilpailutettuja 
sopimustuotteita. Hankintasopimuksen mukaan muita kuin sopimustuottajien 
tuotteita voidaan käyttää, mikäli vastaavanlaista tuotetta ei ole tarjolla 
sopimustuottajalla. Nyt käytössä oleva elintarvikkeiden hankintasopimus alkoi 
1.8.2016 ja on voimassa toistaiseksi.
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Aloitteessa esitetään, että Tuusulan kunta selvittäisi lähi- ja luomuruoan käyttöastetta 
ja käyttöasteen nostamisen vaatimia resursseja. Hankintalain näkökulmasta 
katsottuna lähiruoan käsite on ongelmallinen, sillä lähiruoka-käsitteen sisällyttäminen 
hankinnan perusteeksi ei ole käyttökelpoinen. Hankintalain mukaan tuotetta ei voi 
hankkia sen alkuperämaan mukaan tai perustella hankintaa tuotantopaikan 
etäisyydellä käyttäjästä. Hankittavien tuotteiden suosiminen kaikissa muodoissaan on 
hankintalain vastaista.

Luonnonmukaisen tuotannon osalta vastaavaa käsitteen ongelmallisuutta ei ole, sillä 
luonnonmukaiselle tuotannolle on olemassa selkeät määritelmät ja tuotannossa on 
olemassa toimivat valvontajärjestelmät ja niitä tuotteita voidaan kilpailuttaa niillä 
perusteilla. Ravitsemuksellisesti luomulla ja tavanomaisesti tuotetulla ei ole eroa. 
Usein luomu ja lähiruoka käsitteet ovat ristiriidassa keskenään, eli jos halutaan suosia 
luomua, ei tuote ole todennäköisesti lähiruokaa tai edes kotimaista.

Tuusulan kunnan Ruokapalveluiden käyttämien elintarvikkeiden kotimaisuusaste on 
korkea, yli 85 %. Liha ja lihavalmisteet ovat 100 % suomalaista alkuperää samoin kuin 
maitotaloustuotteet ja peruna.  Ulkomaalaiset tuotteet ovat pääosin sellaisia, joita 
Suomessa ei kasvateta tai niitä ei saada riittäviä määriä esim. tonnikala, seiti, riisi, 
maissi, kotimaiset hedelmät ja vihannekset talvella sekä erilaiset mausteet. Tuotteiden 
korkealla kotimaisuusasteella Ruokapalvelut pyrkii lisäämään suomalaista työllisyyttä, 
taloudellista hyvinvointia, huoltovarmuutta, tuoteturvallisuutta ja –jäljitettävyyttä. 
Lähiruoan kannalta ongelmallista on se, että tuotantopaikka sinällään ei takaa 
tuotteen tuoreutta, korkeaa laatua tai korkeaa hygieniatasoa.

Nykyisistä elintarviketoimittajista tuusulalainen Mattilan viljatila, oittilainen 
härkäpaputuotteen toimittaja, lammilainen perunantuottaja He-Vi Hasila ja tuoreiden 
leipätuotteiden toimittaja, lahtelainen Sinuhe KY sekä heidän tuotteensa täyttävät 
ainakin useimmat lähiruoalle esitetyt kriteerit. Tuotteet ovat suomalaisia ja 
omistajatuottajat ovat tiedossa sekä tuotteen matka eri elinkaaren vaiheessa tilalta 
käyttäjäasiakkaalle pystytään osoittamaan. Logistiikka, hygieeninen laatu ja muut 
ostajan kannalta oleelliset vaatimukset ovat kunnossa. Lihan, teolliset tuotteet, 
kuivatavaran, kasvikset ja hedelmät toimittavat tuusulalainen Meira Nova. Meira 
Novan pakasteet toimittaa tuusulalainen Finnfrost Oy. Varsinaista tuusulalaista 
lähiruokaa edustaa Rusutjärvellä sijaitsevan Mattilan viljatilan viljelemästä 
vehnäriisistä valmistettu puuro, mikä on tarjolla koulupuolen lounaslistalla. Lounaan 
kasvisruoassa käytetään raaka-aineena kotimaista fermentoitua luomu härkäpapua 
neljä kertaa kuuden viikon aikana. Fermentoitu luomu härkäpaputuote tulee Oitista.

Luomuruoan suhteellinen osuus koululaisten lounaasta on n. 35 %. Tuusulalaisissa 
kouluissa on nautittu vuodesta 2018 alkaen ruokajuomana D-vitaminoitua rasvatonta 
luomumaitoa. Valtioneuvosto on uudessa koulumaitojärjestelmässä nostanut 
luomumaidon tukitasoa, joka on n. 2,4 kertaa suurempi kuin tavallisen rasvattoman 
maidon. Tämän ansiosta luomumaito on enää n. 18 % kalliimpaa kuin vastaava 
normaali maito. Ruokapalveluilla on käytössä tällä hetkellä myös muita 
luomutuotteita. Tällaisia tuotteita ovat fermentoitu härkäpapu ja luomu 
ruistyynyleipä. Uudistuneeseen retkievävalikoimaan valittiin vaihtoehdoksi jogurttinen 
tuorepuuro, mikä myös on luomutuote.

Tuusulan kunnan Ruokapalvelut etsivät aktiivisesti mahdollisuuksia lähituottajien 
hyödyntämiseksi raaka-ainehankinnoissa. Toimien tarkoituksena on selvittää 
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minkälaisia taloudellisia vaikutuksia luomu- ja lähiruoan osuuden nostaminen 
aiheuttaisi, sekä minkälaisia yhteistyömahdollisuuksia lähituottajien kanssa löytyy 
uusien paikallisten ruokatuotteiden kehittämiseksi.

Toukokuussa 2019 Ruokapalvelut osallistuvat ”hankintatreffit” -tapahtumaan, minkä 
tarkoituksena on luoda yhteistyömahdollisuuksia paikallisten tuottajien ja julkisten 
hankkijoiden välillä. Tilaisuudessa hankkijat kertovat toiveistaan ja tuottajat voivat 
esitellä tuotteitaan. Tilaisuudessa puhujana toimii ruokapalvelupäällikkö Kirsi Hanski, 
joka puheessaan pyrkii välittämään tietoa alueella toimiville tuottajille tuotteiden 
laatu- ja hankintakriteereistä julkisen hankkijan näkökulmasta.

Syksyllä 2019 kutsumme avoimella kutsulla tuusulalaisia tuottajia 
keskustelutilaisuuteen Rykmentinpuiston keskuskeittiölle. Tilaisuudessa kartoitetaan 
lähituottajien tuotteiden saatavuutta, ja tuotteiden hyödyntämiseen vaadittavia 
resursseja. Keski-Uudenmaan maaseutuhallintopalvelut auttavat kutsujen 
toimittamisessa paikallisille toimijoille. Tuusulalaisista toimijoista on ollut vaikeaa 
löytää tietoa, eikä yhteydenottoja yhteistyön aloittamiseksi Ruokapalveluiden kanssa 
ole tuottajien puolelta tullut.

Luomu- ja lähiruokakysymyksen lisäksi Ruokapalveluiden toimintaa ohjaa 
vastuullisuus. Ilmastokestävyys näkyy Ruokapalveluiden toiminnassa ekotehokkaassa 
tuotantotavassa, ja raaka-ainevalinnoissa. Kylmävalmistus tuotantotapana säästää 
energiaa, kun valmistuskeittiössä ei tarvita valtavaa laitekapasiteettia. Menetelmä 
nostaa myös ruoan laatua ja turvallisuutta, kun ruokatuotetta ei lämmitetä ja 
jäähdytetä, vaan ruokatuote kypsennetään tuoreena palvelukeittiössä tarjolle. 
Ruokapalvelut on mukana Helsingin yliopiston hankkeessa ”ilmastokestävyys 
keittiössä: ruokakulttuurin murroksen arkiset mahdollisuudet”. Usein kotimaisen 
lähiruoan tarjoaminen on ilmastokestävä valinta.

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päättää

hyväksyä esitetyn selvityksen aloitteen johdosta ja ehdottaa kunnanhallitukselle 
ja edelleen valtuustolle, että VALTUUSTO päättää katsoa Jussi Salonen 
esittämän Tuusulan puolesta valtuustoryhmän aloitteen 29.1.2018 § 15 tulleen 
käsitellyksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 27.05.2019, § 225

Valmistelijat / lisätiedot:
Kirsi Hanski, Heli Hakulinen

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää
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hyväksyä kasvatus- ja sivistyslautakunnan selvityksen aloitteen johdosta
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

katsoa valtuutettu Jussi Salosen esittämän Tuusulan puolesta -
valtuustoryhmän 29.1.2018 § 15 tekemän aloitteen tulleen käsitellyksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 10.06.2019, § 95

Valmistelija / lisätiedot:
Kirsi Hanski

Ehdotus

Valtuusto päättää

katsoa valtuutettu Jussi Salosen esittämän Tuusulan puolesta -
valtuustoryhmän 29.1.2018 § 15 tekemän aloitteen tulleen käsitellyksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Valtuusto, § 187,09.10.2017
Kasvatus- ja sivistyslautakunta, § 53,21.05.2019
Kunnanhallitus, § 226,27.05.2019
Valtuusto, § 96, 10.06.2019

§ 96
SIB-vaikuttavuusinvestoinnin käyttöönotto, aloite

TUUDno-2017-945

Valtuusto, 09.10.2017, § 187

Satu Taiveaho jätti seuraavan hänen ja usean muun valtuutetun allekirjoittaman 
aloitteen:

"Vaikuttavuusinvestoiminen on keino lisätä yksityisen, julkisen ja kolmannen sektorin 
tuloksellista yhteistyötä erilaisten hyvinvointi- ja ympäristöongelmien ehkäisemiseksi 
ja ratkaisemiseksi. Sen avulla voidaan toteuttaa huolellisesti suunniteltuja, 
pitkäjänteisiä ja etupainotteisia investointeja.

Vain noin kymmenesosa sosiaali- ja terveydenhuollon varoista kanavoidaan 
ongelmien ehkäisyyn, vaikka se tulisi pidemmällä aikavälillä selvästi edullisemmaksi 
kuin ongelmien hoitaminen. Kunnissa ongelmana on se, että saman aikaisesti ei ole 
pystytty riittävästi vahvistamaan ennalta ehkäiseviä ja varhaisen tuen palveluja, kun 
korjaavien palveluiden puolella on ollut suuria ja jopa kasvavia kustannuspaineita. 
Tämän vuoksi on mietittävä kaikki keinot, joilla varhaisen tuen palveluja voitaisiin 
vahvistaa. Yksi tällainen selvitettävä malli voi olla Sitran koordinoima SIB-investoinnit.

Lasten, lapsiperheiden ja nuorten hyvinvoinnin edistäminen (Lapsi-SIB) on myös 
käynnistynyt, missä SIB-rahoituksen avulla pyritään vahvistamaan lasten ja nuorten 
hyvinvointia.

Tulosperusteinen rahoitussopimus eli SIB (Social Impact Bond) on yksi 
vaikuttavuusinvestoimisen muoto. Institutionaalisilta ja yksityisiltä sijoittajilta kerätään 
varoja SIB-rahastoon, josta rahoitetaan Lapsi-SIB:ssä lasten ja nuorten hyvinvointia 
edistävät hankkeet. Jos SIB-sopimuksessa määritetyt, mitattavat hyvinvointitavoitteet 
saavutetaan, kunta tai kaupunki säästää yleensä kustannuksia lähtötilanteeseen 
verrattuna. Tästä säästöstä se palauttaa osan SIB-rahastoon. Julkinen sektori maksaa 
näin ollen vain saavutetuista tuloksista. SIB-malli soveltuu etenkin edistävän ja 
ehkäisevän toiminnan resursoimiseen ja vaikuttavaan toteutukseen.

SIB-malli mahdollistaa kunnalle lisäresursseja ehkäisevään ja edistävään toimintaan 
lasten ja nuorten parissa, tarkoin suunnitellut ja tavoitteelliset palvelut hyvinvoinnin 
edistämiseksi valitussa kohderyhmässä, toiminnan vaikuttavuuden seurannan, 
tulosten osto-osaamisen kartuttamisen sekä taloudellisia säästöjä hyvinvoinnin 
lisääntymisen ohella.

Me allekirjoittaneet esitämme, että Tuusulan kunta selvittää mahdollisuudet 
investointirahoituksen käyttöön otosta selvitetään kunnassa ja valtuustolle annetaan 
selvitys rahaston mahdollisuuksista sekä heikkouksista. Esitämme, että kunta arvioi 
mallin käyttökelpoisuutta erityisesti lasten ja nuorten ennalta ehkäisevien ja varhaisen 
tuen palveluiden vahvistamisessa ja ryhtyyy tarvittaessa mallin käyttöönottoon."
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Päätös
Aloite lähetettiin kunnanhallituksen valmisteltavaksi.

Kasvatus- ja sivistyslautakunta, 21.05.2019, § 53

Valmistelijat / lisätiedot:
Tiina Simons
tiina.simons@tuusula.fi
sivistysjohtaja

Vastaus valtuustoaloitteeseen ” -vaikuttavuusinvestoinnin käyttöönotto”SIB

Valtuutettu Satu Taiveaho jätti 9.10.2017 seuraavan hänen ja usean muun valtuutetun 
allekirjoittaman aloitteen SIB-vaikuttavuusinvestoinnin käyttöönotosta. Sivistystoimi 
on arvioinut mallin käyttökelpoisuutta erityisesti lasten ja nuorten ennalta ehkäisevien 
ja varhaisen tuen palveluiden vahvistamisessa ja esittää näkökulmansa mallin 
käyttöönottoon.

Tulosperusteinen rahoitussopimus eli SIB (Social Impact Bond) on yksi 
vaikuttavuusinvestoimisen muoto. Institutionaalisilta ja yksityisiltä sijoittajilta kerätään 
varoja SIB-rahastoon, josta rahoitetaan lasten ja nuorten hyvinvointia edistävät 
hankkeet. Jos SIB-sopimuksessa määritetyt, mitattavat hyvinvointitavoitteet 
saavutetaan, kunta tai kaupunki säästää yleensä kustannuksia lähtötilanteeseen 
verrattuna. Tästä säästöstä se palauttaa osan SIB-rahastoon. Julkinen sektori maksaa 
näin ollen vain saavutetuista tuloksista.

Sitran Lapset-SIB-hankkeessa kunnat, sijoittajat, järjestöt ja yritykset yhdistävät 
voimansa lasten, lapsiperheiden ja nuorten hyvinvoinnin tueksi. Tulosperusteinen 
rahoitussopimus eli SIB on kunnalle taloudellisesti riskitön tapa rahoittaa hyvinvointia 
edistävää työtä ja ehkäistä syrjäytymistä.

Kunta sitoutuu SIB-sopimusta allekirjoittaessaan maksamaan tulospalkkion, joka 
riippuu yhdessä sovittujen tavoitteiden saavuttamisesta. Lisäksi kunnan on varattava 
jonkin verran henkilöresursseja SIBin mallintamista varten tarvittavien tietojen 
keräämiseen sekä erilaisiin projektipalavereihin. Läheinen yhteistyö kuntien 
asiantuntijoiden ja SIBin toteuttajaorganisaatioiden välillä on edellytys hankkeen 
onnistumiselle.

SIB-malli soveltuu etenkin edistävän ja ehkäisevän toiminnan resursoimiseen ja 
vaikuttavaan toteutukseen. Lapsi-SIB hankkeessa ovat tällä hetkellä kunnista mukana 
Hämeenlinna ja Vantaa. Muutaman muun kunnan kanssa käydään neuvotteluja. Lapsi-
SIB hankkeeseen ilmoittautumisaika päättyi maaliskuun 2018 lopussa.

Ensimmäiset käytännön hankkeet alkoivat Hämeenlinnassa syksyllä 2018 ja Vantaalla 
alkuvuodesta 2019. Mukana olevien kuntien hankkeissa haetaan ratkaisuja, miten 
varhaisella tuella voidaan ennaltaehkäistä vakavimpia lasten ja perheiden ongelmia 
sekä samalla säästää kunnan kustannuksissa. Erityisesti pyritään lastensuojelun 
menojen kasvaessa saamaan resursseja järjestää kustannusvaikuttavaa ja riittävää 
ehkäisevää lastensuojelua.
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Lapsi- SIB-hankkeet ovat sosiaali- ja terveystoimivetoisia ja kohdentuvat 
ennaltaehkäisevien tukitoimien vahvistamiseen. Tuusulan osalta hankkeeseen 
mukaan hakeutuminen ei ollut 2018 ajankohtaista, koska kunnassa valmisteltiin 
Keusote-muutosta.

Jos avautuu uusia mahdollisuuksia hakeutua SIB-hankkeen piiriin, käydään asiasta 
neuvottelut yhteistyössä Keusoten kanssa.

Ehdotus
Esittelijä: Virpi Lehmusvaara tuulehmuvi

Kasvatus- ja sivistyslautakunta päättää

hyväksyä esitetyn selvityksen aloitteen johdosta ja ehdottaa kunnanhallitukselle 
ja edelleen valtuustolle, että VALTUUSTO päättää katsoa Satu 
Taiveahon esittämän ja usean muun valtuutetun allekirjoittaman aloitteen 
9.10.2017 § 187 tulleen käsitellyksi.

 

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 27.05.2019, § 226

Valmistelijat / lisätiedot:
Tiina Simons

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä kasvatus- ja sivistyslautakunnan selvityksen aloitteen johdosta
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

katsoa valtuutettu Satu Taiveahon esittämän ja usean muun valtuutetun 
9.10.2017 § 187 allekirjoittaman aloitteen tulleen käsitellyksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 10.06.2019, § 96

Ehdotus

Valtuusto päättää

katsoa valtuutettu Satu Taiveahon esittämän ja usean muun valtuutetun 
9.10.2017 § 187 allekirjoittaman aloitteen tulleen käsitellyksi.
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Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Tiedoksi
Taiveaho Satu
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Valtuusto, § 59,07.05.2018
Tekninen lautakunta, § 68,21.05.2019
Kunnanhallitus, § 228,27.05.2019
Kunnanhallitus, § 251,03.06.2019
Valtuusto, § 97, 10.06.2019

§ 97
Kuntalaisten osallisuus kunnan metsänhakkuissa, aloite

TUUDno-2018-724

Valtuusto, 07.05.2018, § 59

Eeva-Liisa Nieminen esitti seuraavan aloitteen:

"Kunnan mailla on suoritettu vastikään metsähakkuita. Koska osa näistä alueista 
sijoittuu asutuksen lähelle, ja merkittävästi vaikuttavat ihmisten asuinympäristöön ja 
metsien virkistyskäyttöön, tulisi terävöittää ja päivittää käytäntöjä. Hakkuista on 
päätetty teknisessä lautakunnassa ja kunnanhallituksessa niin, että 
hakkuusuunnitelmat on tarkkaan alistettu päätöksenteolle. Kuitenkin käytännössä 
kunta käyttää asiantuntijana metsäyhdistystä, joka kilpailuttaa hakkuut ja lopulta 
hakkuun suorittaa voittanut metsäyhtiö.

Viimeiset hakkuut päätettiin kunnanhallituksessa tammikuussa. Voiko odottaa, että 
kuntalaiset lukevat joka viikko neljä päivää ennen päätöstä kunnanhallituksen listoja 
tutkiakseen, onko siellä heitä koskevia päätöksiä? Vastaan tähän: ei voida.
Mielestäni naapureille tulisi tiedottaa asiasta etukäteen. Olin itse 
metsänhoitoyhdistykseen yhteydessä, ja ääntäni kuultiin Nuppulinnan vanhan metsän 
hakkuussa alueen asukkaana. Vanhoja puita ja liikuntareitin ympäristöä jätettiin 
lähinnä rataan ja pohjoiseen sijoittuville rinteille. Tällä hetkellä alue onkin mitä upein 
alue vaikkapa asuinalueeksi kaavoitettavaksi. Sen sijaan alue, josta ei ollut päätöstä, 
hakattiin juuri lintujen pesimiskauden alkaessa, ja tiedottaminen nojasi siihen, että 
muutamaa päivää ennen metsäyhtiön edustaja laittoi nauhat, ja hakkuu alkoi juuri 
tästä alueesta maanantaiaamuna klo 4. Edes lehtopöllön pönttöpuu ei säilynyt.

Kuitenkin kunnanhallituksen päätöksessä tämä alue ei kuulunut hakkuualueeseen. 
Hakkuuta perusteltiin sillä, että alueelta oli jo Kiira-myrskyn aikana kaatunut puita ja 
loputkin ovat vaarassa kaatua. Koska asukkailla on omat työnsä ja menonsa, he tulivat 
lopulta tietoiseksi menetyksestä vasta kun vieressä oli tyhjäksi hakattu metsä. 
Jälkikäteen ei löydy selkeää kuvaa prosessin kulusta ja asukkaat ovat pettyneitä 
kunnan toimintaan.

Perustuslain 2 §:n mukaan kansanvaltaan sisältyy yksilön oikeus osallistua ja vaikuttaa 
yhteiskunnan ja elinympäristönsä kehittämiseen.

Aloitteeni:
Kunnan tulisi osallisuuden nimessä informoida lähinaapureita ja asukkaita 
lähestyvistä hakkuista. Jos on kysymys luonnon monimuotoisuuden ja virkistysarvojen 
säilyttämisestä, myös asukkaiden näkemyksiä tulisi ottaa huomioon. Lintudirektiivin 
mukaan hakkuuta ei tule suorittaa pesimäkauden aikana. Päätösketju 
luottamuselimet - metsäyhdistys - metsäyhtiö tulisi ilmaista niin selvästi, ettei missään 
vaiheessa alkuperäinen tarkoitus muutu, kun kaupallinen ja taloudellinen intressi 
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astuvat kuvaan. Tämä linjauksen epäselvyys on näkynyt useissa hakkuissa, esimerkiksi 
Rykmentinpuistossa."

Ehdotus

Aloite lähetettiin kunnanhallituksen valmisteltavaksi.

Tekninen lautakunta, 21.05.2019, § 68

Valmistelijat / lisätiedot:
Riitta Kalliokoski
riitta.kalliokoski@tuusula.fi
kunnanpuutarhuri

Asiaselostus

Puistometsien hoidossa haetaan metsänhoitotoimille maisematyölupa, jossa 
kuntalaisia kuullaan. Mielipiteet otetaan huomioon mahdollisuuksien mukaan. Usein 
kuntalaiset tulevat kertomaan toiveitaan, kun kunta on metsänhoitotöitä tekemässä ja 
silloinkin kuntalaisten toiveita pyritään toteuttamaan mahdollisuuksien mukaan.

Ehdotus
Esittelijä: Petri Juhola, yhdyskuntatekniikan päällikkö

Tekninen lautakunta päättää

hyväksyä edellä olevan selvityksen aloitteen johdosta
ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

katsoa Eeva-Liisa Niemisen esittämän aloitteen 7.5.2018 § 59 tulleen käsitellyksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 27.05.2019, § 228

Valmistelijat / lisätiedot:
Riitta Kalliokoski

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

katsoa valtuutettu Eeva-Liisa Niemisen 7.5.2018 § 59 esittämän aloitteen tulleen 
käsitellyksi.

Päätös
Kunnanhallitus päätti
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ottaa asian valtuuston 10.6.2019 pidettävän kokouksen esityslistalle
tehdä ehdotuksensa valtuustolle 3.6.2019 pidettävässä kokouksessa.

 

Kunnanhallitus, 03.06.2019, § 251

Valmistelijat / lisätiedot:
Riitta Kalliokoski

Ehdotus
Esittelijä: Arto Lindberg, valtuuston puheenjohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä edellä olevan selvityksen aloitteen johdosta
ehdottaa valtuustolle, että

 

VALTUUSTO päättää

katsoa valtuutettu Eeva-Liisa Niemisen 7.5.2018 § 59 esittämän aloitteen tulleen 
käsitellyksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 10.06.2019, § 97

Ehdotus

Valtuusto päättää

katsoa valtuutettu Eeva-Liisa Niemisen 7.5.2018 § 59 esittämän aloitteen tulleen 
käsitellyksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Valtuusto, § 136,12.11.2018
Tekninen lautakunta, § 69,21.05.2019
Kunnanhallitus, § 229,27.05.2019
Valtuusto, § 98, 10.06.2019

§ 98
Rakentamisen alta kaadettujen puiden korvaaminen istuttamalla, aloite

TUUDno-2018-1486

Valtuusto, 12.11.2018, § 136

Sanna Tuhkunen esitti hänen ja usean muun valtuutetun allekirjoittaman seuraavan 
aloitteen:

"Kansainvälinen ilmastopaneeli IPCC julkaisi 8.10.2018 ilmastoraportin. Se vahvisti 
todeksi huolen viime kesien helteiden ja metsäpalojen jälkeen. Nytkin on kovin 
lämmintä marraskuuksi. 
Aikaa ei ole hukattavaksi ilmastonmuutoksen torjunnassa. Hakkuut on pidettävä 
kestävällä tasolla. Ilmastolle kestävänä tasona on pidetty 65 miljoonaa kuutiota 
vuodessa. Tuusulassa on rakentamisen alta kaadettu ja kaadetaan metsää. Pieni pala 
kerrallaan nakerramme hiilinieluamme. Kuitenkin hiilinielumme säästämiseksi meidän 
olisi myös suojeltava puita ja metsän bioversiteettejä. Edellä olevan perusteella 
ehdotamme, että jos kaadamme infrastruktuurin ja rakentamisen vuoksi puita, 
istutamme ne muualle kuntaan. Maata meillä riittää. Jos rakentamisen aikana on 
mahdollista säästää puita ja metsänpohjaa, niin tehdään."

Päätös
Aloite lähetettiin kunnanhallituksen valmisteltavaksi.

Tekninen lautakunta, 21.05.2019, § 69

Valmistelijat / lisätiedot:
Riitta Kalliokoski
riitta.kalliokoski@tuusula.fi
kunnanpuutarhuri

Asiaselostus

Kaavoissa voidaan määrätä istutettavia alueita ja puiden istutusta. Esimerkiksi 
Pellavamäen kaavassa on osoitettu istutettava alue, johon on istutettava myös puita 
maisemapellon suuntaan. Myös julkisten rakennusten kaavoissa voidaan myös 
määrätä puiden istutusta. Lisäksi kaavoissa voidaan määrätä myös puiden istutus 
katujen varsille, esimerkiksi Rykmentinpuiston kaavoissa on määrätty katupuut. 
Tuusulan keskustoja kehitettäessä kaavoihin laitetaan määräykset istutettavista puista.

Nykyisin esimerkiksi meluvalleja rakennettaessa ne metsitetään kotimaisia puita 
käyttäen. Hyvä esimerkki tästä on Hämeentien varsi. Myös Blennerin puistoa 
kehitetään kestävän kehityksen idealla siten, että alueelta tulevat maamassat 
muotoillaan polkujen varsille kumpuileviksi kukkuloiksi, joista osa metsitetään.
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On hyvä huomata, että Suomen itsenäisyyden juhlavuoden kunniaksi järjestettiin 
Luontolahjani satavuotiaalle –kampanja, johon Tuusulan kunta osallistui 
rauhoittamalla noin 100 ha omia metsiään.

Parhaillaan Tuusulan kaavoitusyksikkö ja viheralueyksikkö laativat viher- ja 
virkistysverkoston kehittämissuunnitelmaa, johon tulee kehittämisehdotuksia siitä, 
miten luonnon monimuotoisuutta ja vihreyttä taajamissa voidaan edistää.

Ehdotus
Esittelijä: Petri Juhola, yhdyskuntatekniikan päällikkö

Tekninen lautakunta päättää

hyväksyä edellä olevan selvityksen aloitteen johdosta
ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

katsoa valtuutettu Sanna Tuhkusen esittämän ja usean muun valtuutetun 
allekirjoittaman 12.11.2018 §136 aloitteen tulleen käsitellyksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Kunnanhallitus, 27.05.2019, § 229

Valmistelijat / lisätiedot:
Riitta Kalliokoski

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

katsoa valtuutettu Sanna Tuhkusen 12.11.2018 § 136 esittämän ja usean muun 
valtuutetun allekirjoittaman aloitteen tulleen käsitellyksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 10.06.2019, § 98

Ehdotus

Valtuusto päättää

katsoa valtuutettu Sanna Tuhkusen 12.11.2018 § 136 esittämän ja usean muun 
valtuutetun allekirjoittaman aloitteen tulleen käsitellyksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Valtuusto, § 48,08.04.2019
Kuntakehityslautakunta, § 74,22.05.2019
Kunnanhallitus, § 230,27.05.2019
Valtuusto, § 99, 10.06.2019

§ 99
Martta Wendelinin päiväkodin saattoliikenne, aloite

TUUDno-2019-749

Valtuusto, 08.04.2019, § 48

Anna Yltävä esitti seuraavan Tuusulan puolesta valtuustoryhmän aloitteen:

"Nähtyämme uuden Martta Wendelinin päiväkodin liikennesuunnitelmat, olemme 
huolestuneita päiväkodin saattoliikenteen sujuvuudesta. Päiväkodista on tulossa yksi 
kuntamme suurimmista n. 300 hengen päiväkoti, henkilökunta mukaan luettuna. 
Tämä tuo haasteita saattoliikenteelle sekä muun liikenteen sujuvuudelle. Haasteita 
tuovat mm. liikennemäärien kasvaessa liittymien sujuvuus, pysäköintipaikkojen 
riittävyys sekä aamu- ja iltapäiväruuhkien pullonkaulaefektit. 

Tämän hetkisessä suunnitelmassa on vain yksi liittymä päiväkodille ja vähäisesti 
pysäköintipaikkoja. Uskomme, että virkamiehet saavat saattoliikenteen ja pysäköinnin 
kuntoon hyvällä suunnitellulla, mutta tämän hetkinen suunnitelma ei vaikuta 
riittävältä. Sujuvuuden vaatimat lisäpysäköinti- ja liittymäinfrakustannukset eivät saisi 
kasvattaa hankkeen kokonaiskustannuksia, vaan ne tulisi sovittaa kokonaisbudjettiin. 

Esitämme, että suunnittelussa ja kustannuksissa huomioidaan kunnolla saattoliikenne 
ja sen vaikutukset muuhun liikenteeseen. Päiväkodin ja sen ympäristön 
kasvusuunnitelmat tulevat varmasti lisäämään liikennettä alueella. Pyydämme 
huomioimaan suunnitelmassa Sahankulman liittymän ja S-Marketin suunnasta 
tulevan liikenteen lisääntymisen, jotta liikenne pysyy sujuvana alueen asukkaille. 

Esitämme myös, että suunnitelmassa huomioidaan miten päiväkodin eri tapahtumien 
esimerkiksi joulujuhlien ja kevätjuhlien pysäköinti järjestetään. Nämä asiat on helppo 
huomioida etukäteen, jotta päiväkodin avautuessa vältytään pysäköintiongelmilta ja -
rikkomuksilta. 

On hienoa, että Tuusulassa kiinnitetään asian vaatimalla vakavuudella huomiota myös 
lisääntyvän liikenteen aiheuttamiin hiukkaspäästöihin ja tiepölyyn. Tämä on hyvin 
suunniteltu rakennuksen sijoittelulla Tuusulan tien suunnalta tuleviin päästöihin. 
Huomioidaanhan myös piha-alue. Haluamme, että lapset voivat turvallisesti ja 
terveellisesti viettää aikaa päiväkodin pihalla. Riittävän kokoinen viheralue päiväkodin 
pihan ja Pähkinämäentien välissä voi toimia luonnollisena hiukkapäästöjen torjunta-
alueena ja tuo samalla kesäaikaan kaivattua varjoa piha-alueelle."

Päätös
Aloite lähetettiin kunnanhallituksen valmisteltavaksi.

Kuntakehityslautakunta, 22.05.2019, § 74
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Valmistelijat / lisätiedot:
Jenni Aalto, Jukka-Matti Laakso, Riitta Laurila

Uuden päiväkoti Martta Wendelinin tonttiliittymä ja pihan liikennejärjestelyt on 
selvitetty hankesuunnitelman ja asemakaavatyö yhteydessä.

Suunnittelualue on moottoriajoneuvoliikenteen osalta kytkettävä Pähkinämäentiehen, 
Tuusulanväylän maantiealueen puolelta tonttiliittymää ei sallita. Pähkinämäentien 
nykyinfrassa liittymän paikkaa kiinteistöjen kohdalla rajoittaa Mikkolan koulun kohdan 
kevyen liikenteen alikulku sekä tarkasteltavalta päiväkotitontilta alikulun suuntaan 
laskeva maaston muoto. Alikulun paikkaa ei käytännössä voi siirtää vaikuttamatta 
Aropellon asemakaavaan, eikä panostaminen alikulun siirtoon vaikuta taloudellisesti 
tai muistakaan syistä perustellulta. Pähkinämäentien kevyen liikenteen väylien ja 
ajoradan korkeuserojen vuoksi Pähkinämäentien jakso, johon päiväkodin 
tonttiliittymä voidaan ongelmitta sijoittaa, on noin 60 metrin pituinen. 
Pähkinämäentien katuvaraus on leveydeltään noin 22-25 m, joten kadulle voidaan 
toteuttaa myös kääntymiskaista vasemmalle kiinteistöille johtavan liittymän kohdalle 
tarpeen vaatiessa.

Koska Pähkinämäentie on alueen pääkokoojakatu ja vilkas koulumatkareitti, 
päiväkodin tonttiliittymän suunnittelun lähtökohdaksi on otettu periaate toteuttaa se 
katuliittymän kaltaisena. Tällöin mm. Pähkinämäentien suuntaisen jalankulun ja 
pyöräilyn risteäminen tonttiliittymän kanssa voidaan toteuttaa normaalein 
katuympäristön suojatiejärjestelyin kiinteistölle johtavan tonttiliittymän poikki. 
Samalla Pähkinämäentien itäreunan jalankulun ja pyöräilyväylän suunnassa uusia 
suojatiekohtia tulee vain yksi lisää. Valittu lähtökohta johtaa myös siihen, että 
päiväkodin saattoliikennejärjestelyt ohjataan toteutumaan kiinteistön alueella.

Päiväkotitontin sijainnista johtuen, kiinteistön rakennusten ja piha-alueiden 
suojaamiseen liikennemelulta joudutaan suunnittelu- ja toteutusvaiheissa 
kiinnittämään huomiota. Päiväkotirakennuksen sijoittelua tontilla määrittää 
Tuusulanväylän meluvaikutus sekä tien vaikutus paikalliseen ilman laatuun. Samalla 
joudutaan varautumaan päiväkodin piha-alueiden suojaamiseen myös 
Pähkinämäentien liikennemelulta. Pähkinämäentien puolella tarvittaessa kyseeseen 
tuleva meluestemalli on todennäköisimmin melukaide tai –valli. Meluesteen 
tehokkuuden kannalta on keskeistä, että este on yhtenäinen mahdollisimman pitkältä 
jaksolta. Varautuminen melusuojaukseen myös Pähkinämäentien puolella ohjaa 
tonttiliittymäjärjestelyyn, jossa tonttiliittymä sijoitetaan mahdollista meluestettä 
katkomatta etäälle oleskelupihasta, ja oleskelupihan ja Pähkinämäentien väliin jäävällä 
osuudelle voidaan varautua yhtenäiseen meluesteeseen.

Päiväkoti Martta Wendelinin asemakaavaehdotus on etenemässä 
hyväksymiskäsittelyyn. Asemakaavassa liittymä tontille on osoitettu Pähkinämäentien 
puolelle suunnittelualueen lounaiskulmaan. Asemakaavassa ei ole määrätty 
pysäköintialueen tarkempaa sijaintia tontilla. Päiväkodin hankesuunnitelmassa tontin 
eteläosaan on esitetty saattoliikenteestä erilleen henkilökunnan ja huoltoliikenteen 
pysäköintialueet. Tontinkäyttösuunnitelmassa (hankesuunnitelman alustava 
asemapiirustus) on esitetty autopaikkoja yhteensä 61 autopaikkaa, joista 1 ap/ 2 
työntekijää kohden ja saatto- ja iltakäytölle 31 autopaikkaa. Asemakaavatason 
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suunnitteluun ei kuulu pysäköintijärjestelyiden tarkempi toiminnallinen suunnittelu. 
Pysäköintialueen ja -paikkojen suunnittelu tarkentuu varsinaisen toteutussuunnittelun 
aikana.

Suunnittelualue on hyvin saavutettavissa jalankulkijoille ja pyöräilijöille sekä julkisella 
liikenteellä. Kaavakohde sijoittuu alueelle, jonka joukkoliikenteen HSL-palvelutaso on 
syksyn 2019 tilanteessa ns. kahden tähden tasolla ”kohtuullinen joukkoliikenteen 
palvelutaso”. HSL-palvelutasonluokittelun korkein luokka Tuusulassa on kolme tähteä, 
joka syksyllä 2019 on voimassa keskustatoimintojen alueella Hyrylässä. Päiväkotia 
lähimmät linja-autopysäkit ovat Mikkolan koulun kohdalla Tuusulanväylällä sekä 
Pähkinämäentiellä. Vuoden 2019 elokuun tilanteessa Tuusulanväylällä liikennöivät 
tiheävuoroväliset linjat 641 ja 643, jotka tarjoavat yhteyksiä Hyrylään, Tikkurilaan, 
Keravalle sekä Helsinkiin. Pähkinämäentieltä kulkevat linjat 971 ja 974 tarjoavat 
yhteyksiä Hyrylään, Keravalle, Riihikallioon, Korsoon sekä Myllykylään ja Kivistöön. 
Uudessa linjastossa alueen pääyhteydet tukeutuvat Tuusulanväylän pysäkeille ”
Mikkola” sekä Pähkinänmäentiellä sijaitseville pysäkeille ”Pähkinämäentie”.

Ehdotus
Esittelijä: Marko Härkönen, kuntakehitysjohtaja

Kuntakehityslautakunta päättää

hyväksyä edellä olevan selvityksen aloitteen johdosta
ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

katsoa Tuusulan valtuuston 8.4.2019  § 48 Tuusulan puolesta valtuustoryhmän 
esittämän aloitteen tulleen käsitellyksi.

Lisäksi kuntakehityslautakunta päättää

tarkastaa ja hyväksyä  pöytäkirjan tämän asian osalta välittömästi kokouksessa.

Päätös
Kuntakehityslautakunta päätti

hyväksyä edellä olevan selvityksen aloitteen johdosta
ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

katsoa Tuusulan valtuuston 8.4.2019  § 48 Tuusulan puolesta valtuustoryhmän 
esittämän aloitteen tulleen käsitellyksi.

Lisäksi kuntakehityslautakunta päätti

tarkastaa ja hyväksyä  pöytäkirjan tämän asian osalta välittömästi kokouksessa.

Kunnanhallitus, 27.05.2019, § 230

Valmistelijat / lisätiedot:
Jenni Aalto, Jukka-Matti Laakso, Riitta Laurila

....

Ehdotus
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Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä edellä olevan selvityksen aloitteen johdosta
ehdottaa valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

katsoa valtuutettu Anna Yltävän 8.4.2019 § 48 esittämän Tuusulan puolesta 
valtuustoryhmän aloitteen tulleen käsitellyksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 10.06.2019, § 99

Ehdotus

Valtuusto päättää

katsoa valtuutettu Anna Yltävän 8.4.2019 § 48 esittämän Tuusulan puolesta 
valtuustoryhmän aloitteen tulleen käsitellyksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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Valtuusto, § 79,04.06.2018
Kuntakehityslautakunta, § 75,22.05.2019
Kunnanhallitus, § 231,27.05.2019
Valtuusto, § 100, 10.06.2019

§ 100
MRL § 50 ja "miniomakotitalojen" hanke, aloite

TUUDno-2018-857

Valtuusto, 04.06.2018, § 79

Jussi Salonen esitti seuraavan Tuusulan Puolesta ry:n valtuustoryhmän aloitteen:

"Maankäyttö ja rakennuslain muutosten voimaantullessa 1.5.2017 mahdolliseksi tuli 
muutetun 50 §:n mukaisten vaiheasemakaavojen tekeminen. Tavoitteena on 
nopeuttaa, yksinkertaistaakin asemakaavojen muuttamista.

Samanaikaisesti on jo vuosia ollut esillä yhdyskuntarakenteen tiivistämisen tarve. 
Tämä koskee lähinnä taajamia. Asukkaita haluttaisiin lisää palvelujen äärelle. Isoissa 
ok-taloissa asuvat yksinäiset ihmiset voisivat rakentaa omalle tontilleen uudenaikaisen 
uusia asumistarpeitaan vastaavan asunnon, vaikkapa ns minitalon alle 50 m². Näin 
voisimme parantaa mahdollisuuksia kotoa pidempään asumiseen, myös 
kohtuuhintaisten, vanhempien ok-talojen kierrättämiseen nuorille perheille.

Samalla myös tehostettaisiin maankäyttöä jo olemassa olevan infrasruktuurin piirissä. 
Tiivistäminen voi tapahtua vaiheasemakaavan avulla laajemman asemakaava-alueen 
rakennusoikeutta nostamalla. Tämä tulee kyseeseen etenkin vanhoilla ak-alueilla, 
joilla rakennusoikeus on alhainen, välillä 0,15 - 0,25 tontin pinta-alasta. Tällaisia alueita 
on Riihikalliossa, Mikkolassa, Mattilassa, Lahelassa, Jokelassa, Kellokoskellakin ...

Ehdotamme, että Tuusulan kunta ottaa käyttöönsä MRL 50 pykälän mukaisen ns. 
vaiheasemakaavan menettelyn vanhojen pientaloalueiden asemakaavan muutoksissa, 
joissa tarkoituksena on tiivistää taajamien maankäyttöä rakennusoikeutta nostamalla.

Ensimmäiset alueet, joissa tätä menettelyä noudatetaan ovat asemakaava-alueita, 
joissa rakennustehokkkuus kaavassa on luokkaa 0,15 - 0,25. Näitä on kaikkialla 
Tuusulassa.

Samassa yhteydessä Tuusulan kunta kuntalaisten/yksittäisten maanomistajien kanssa 
tehtävällä yhteistyöllä aloittaa ns. miniomakotitalojen (usein alle 50 m²) kehittämis- ja 
toteuttamishankkeen, jossa kunta - vaikkapa kuntalaisten rakennuttamisasiamiehen, 
kuten hissiasiamies - rakentaa kumppaneiden ja kuntalaisten kanssa valmiin 
toteutusmallin näiden modernien, uusia asumistarpeita vastaavien asuntojen 
toteuttamiseksi. Toteuttamismalli sisältää koko rakentamisen ketjun suunnittelusta 
lupien kautta toteutukseen sisältäen myös kumppaneiden kanssa tontinomistajille 
suunnatut juridisen neuvonnan.

Tässä erinäisiä hyötyjä ehdotetusta toimintatavasta:

isot ok-tontit tehokkaampaan käyttöön
yksin asuville kuntalaisille mahdollisuus rakentaa nykyiset asumisen tarpeet 
täyttävä pienempi asunto, tuemme pidempään kotona asumista
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isommat ok-talot kiertoon nuorille perheille
kunta saa rakentamansa infrastruktuurin tehokkaampaan käyttöön, lisää 
tulojakin
lisääntynyt asukasmäärä pientaloalueilla saa vireyttä, palvelujen 
parantumistakin."

Päätös
Aloite lähetettiin kunnanhallituksen valmisteltavaksi.

Kuntakehityslautakunta, 22.05.2019, § 75

Valmistelijat / lisätiedot:
Pia Sjöroos
kaavoituspäällikkö

Tuusulan ensimmäinen asemakaava on laadittu Perä-Hyrylään vuonna 1965. Tuolloin 
asemakaavat osoittivat pääasiassa ohjeellisen tonttijaon, asuntojen määrän ja 
kerrosluvun. Rakennusoikeus määriteltiin rakennusjärjestyksessä, samoin tonttien 
vähimmäiskoko. Rakennusjärjestyksen määrittelemä rakennusoikeus on e=0,25. 
Koska tonttikoko on melko suuri, muodostui rakennusoikeuden määrä melko 
suureksi, joten monin paikoin rakennusoikeutta on edelleen käyttämättä.

Uudemmissa asemakaavoissa rakennusoikeudeksi määriteltiin e=0,15. Tonttien 
ollessa suuria, asuinkorttelit rakentuivat väljiksi. Enää rakennusoikeutta ei juurikaan 
jäänyt käyttämättä.

Menneiden vuosikymmenten asumisratkaisut eivät vastaa nykyisiä eikä tulevaisuuden 
tarpeita. Tehokas pientaloasuminen pienillä tonteilla joukkoliikenteen saavutettavissa 
ja monipuolisten palveluiden äärellä on tulevaisuutta.

Tuusulan Riihikallion täydennysrakentamismahdollisuuksista tehtiin insinöörityö 
vuonna 2018. Insinöörityön tavoitteena oli esittää, miten potentiaalisia 
täydennysrakentamisen paikkoja voidaan löytää ja miten täydennysrakentamista 
voidaan toteuttaa. Riihikallio valittiin tarkastelualueeksi, koska se soveltuu keskeisen 
sijaintinsa, rakentamisväljyytensä ja eri-ikäisen rakennuskantansa vuoksi hyvin 
täydennysrakentamiseen.

Asuinkorttelien tiivistyminen on jo nykyisellään mahdollista yksityisten 
maanomistajien toimesta, koska Tuusulan kunnan rakennusjärjestyksen mukaan 
vähimmäistonttikoko on 600 m². Yksittäistapauksissa voidaan 
poikkeamislupapäätöksellä myöntää lisärakennusoikeutta riittävän ja toimivan 
tonttikokonaisuuden muodostamiseksi.

Jos rakennusoikeutta nostetaan vaiheasemakaavan avulla laajemmalla alueella, sen 
muodostamaa korttelirakennetta voi olla haastavaa ohjata, koska vanhimmissa 
asemakaavoissa ei ole asemakaavamääräyksiä rakentamisen laadusta. Lisäksi 
rakennusoikeuden nostaminen voi edellyttää maanomistajilta korvauksia.
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Täydennysrakentamisen lisäksi on syytä asemakaavoittaa pieniä, 400 m² – 600 m² 
suuruisia pientalokortteleita kunnan eri taajamiin. Tiiviin rakentamisen 
pientalokorttelit voivat tarjota älykästä asuinympäristöä, kohtuuhintaisia tontteja ja 
yhteisöllisiä korttelipihoja.

Tuusulan kunnan kasvu ja ympäristö esittää tehtäväksi esimerkiksi diplomi- tai 
konsulttityönä selvityksen, jossa tarkastellaan koko kunnan alueen 
täydennysrakennuskohteita. Kohteista valitaan alue tai alueita tarkempaan 
suunnitteluun. Selvityksen tuloksena saadaan täydennysrakentamismallit, joita 
voidaan soveltaa kaikkiin täydennysrakentamishankkeisiin.

Ehdotus
Esittelijä: Marko Härkönen, kuntakehitysjohtaja

Kuntakehityslautakunta päättää

hyväksyä edellä olevan selvityksen aloitteen johdosta
ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

katsoa valtuutettu Jussi Salosen esittämän Tuusulan Puolesta ry:n 
valtuustoryhmän aloitteen 4.6.2018 § 79 tulleen käsitellyksi.

Lisäksi kuntakehityslautakunta päättää

tarkastaa ja hyväksyä  pöytäkirjan tämän asian osalta välittömästi kokouksessa.

Päätös
Kuntakehityslautakunta päätti

hyväksyä edellä olevan selvityksen aloitteen johdosta
ehdottaa kunnanhallitukselle ja edelleen valtuustolle, että

VALTUUSTO päättää

katsoa valtuutettu Jussi Salosen esittämän Tuusulan Puolesta ry:n 
valtuustoryhmän aloitteen 4.6.2018 § 79 tulleen käsitellyksi.

Lisäksi kuntakehityslautakunta päätti

tarkastaa ja hyväksyä  pöytäkirjan tämän asian osalta välittömästi kokouksessa.

Kunnanhallitus, 27.05.2019, § 231

Valmistelijat / lisätiedot:
Teija Hallenberg

Ehdotus
Esittelijä: Harri Lipasti, hallintojohtaja

Kunnanhallitus päättää

hyväksyä edellä olevan selvityksen aloitteen johdosta
ehdottaa valtuustolle, että 

 

VALTUUSTO päättää
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katsoa valtuutettu Jussi Salosen 4.6.2018 § 79 esittämän Tuusulan Puolesta ry:n 
valtuustoryhmän aloitteen tulleen käsitellyksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.

Valtuusto, 10.06.2019, § 100

Ehdotus

Valtuusto päättää

katsoa valtuutettu Jussi Salosen 4.6.2018 § 79 esittämän Tuusulan Puolesta ry:n 
valtuustoryhmän aloitteen tulleen käsitellyksi.

Päätös
Ehdotus hyväksyttiin.
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§ 101
Ilmoitusasiat / muut asiat

Valtuuston tietoon saatetaan seuraavat ilmoitusluontoiset asiat:

Valtuustoasioiden informaatiotilaisuuden 6.6.2019 muistio

Pormestari Arto Lindberg tiedotti valtuuston kokouspaikkamuutoksesta. 

Ehdotus

Merkittiin tiedoksi.
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§ 102
Talousarvion 2020 valmistelu ja velkakaton asettaminen, aloite

TUUDno-2019-1328

Sanna Kervinen esitti seuraavan Vastuullinen oikeisto -valtuustoryhmän aloitteen:

"Tuusulan kunnan talousarviotyö vuodelle 2020 on parhaillaan käynnistymässä. 
Kunnan velkataakka kasvaa huolestuttavaa vauhtia. Tämän huolen toi esiin moni 
valtuustoryhmä ryhmäpuheenvuoroissaan viime vuoden lopulla, kun tämän vuoden 
talousarviosta täällä valtuustossa päätettiin. 

Koska velkaantuminen näyttää nyt kiihdyttävän kasvuvauhtiaan, on tämä huoli hyvä 
muuttaa teoiksi. Valtuustoryhmämme esittää, että päätettäessä vuoden 2020 
talousarviosta, tehdään samalla päätös velkakaton asettamisesta 
taloussuunnittelukaudelle. Summa tarkentunee talousarvioprosessin edetessä. 

Velan määrän lisäksi on erityisesti kiinnitettävä huomiota siihen, mihin 
käyttötarkoitukseen velkaa otetaan. Käyttötalousmenoja ei tule kattaa velkarahalla. 
Investointeja on myös priorisoitava ja aikataulutettava nykyistä paremmin. 
Hyödyntämällä myös vaihtoehtoisia rahoitusmalleja, voidaan parhaiten turvata 
taloudellisesti kestävät, turvalliset ja terveelliset tilat."

Päätös
Aloite lähetettiin kunnanhallituksen valmisteltavaksi.
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§ 103
Yhteistyö yhteisöjen kanssa lähiympäristömme yhteisten alueiden valvonnassa, aloite

TUUDno-2019-1329

Anna Yltävä esitti seuraavan Tuusulan puolesta ry:n valtuustoryhmän aloitteen:

"Tuusula on kunnostamassa Fjällbon upeaa ranta-aluetta entistä paremmin 
kuntalaisia palvelevaksi, mikä on hieno asia. Yleisessä käytössä olevia alueita vaivaa 
usein ilkivalta ja roskaaminen, josta on merkkejä Fjällbossakin. 

Siksi Tuusulan puolesta valtuustoryhmä esittää, että Tuusulan kunta etsii 
yhteistyökumppaniksi alueen valvonnassa jonkin alueella jo toimivan yhdistyksen, joka 
saisi valvonnasta vuosittaisen palkkion. Yhdistys voisi käyttää palkkion oman 
toimintansa kehittämiseen, jolloin kaikki osapuolet voittaisivat. 

Mahdollisia yhteistyökumppaneita alueen valvonnassa voisivat olla esimerkiksi 
Rantatie-yhdistys, Tuusmelojat tai Tuusulanjärven Urheilukalastajat tai jokin 
urheiluseura. 

Yhdistysten valvonnan ensisijaisena tavoitteena olisi ystävällinen vuorovaikutus 
Fjällbon käyttäjien välillä ennaltaehkäisevästi ja opastaen. Ongelmatilanteissa yhdistys 
voisi ottaa yhteyttä viranomaisiin. 

Vastaavaa yhteistyötä yhdistysten kanssa Sipoon kunta on käyttänyt jo 
vuosikymmeniä kahden suurimman ulkosaarensa valvonnassa hyvin tuloksin. 

Yhteistyö yhdistysten kanssa ei poissulje sitä, että alueella ei voisi olla 
kameravalvontaa, jota kunta tiettävästi suunnittelee. Kameravalvonnan ongelmana on 
kuitenkin se, että se on jälkikäteistä ja usein ilkivallan tekivät jäävät tuntemattomiksi. 

Valvontaa suorittavilla yhdistysten jäsenilla sen sijaan on mahdollisuus vaikuttaa 
Fjällbon käyttäjiin jo ennalta saamalla käyttäjät tuntemaan itsensä tervetulleiksi - 
kunhan noudattavat alueen sääntöjä ja kunnioittavat alueen luontoa. 

Mielestämme yhteistyö alueen yhdistysten kanssa on ainakin kokeilemisen arvoinen. "
 

Päätös
Aloite lähetettiin kunnanhallituksen valmisteltavaksi.
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1.  

2.  

3.  

§ 104
Ikääntyvien ja nuorten uudet yhteisölliset asumismuodot Tuusulassa, aloite

TUUDno-2019-1330

Anna Yltävä esitti seuraavan Tuusulan puolesta ry:n valtuustoryhmän aloitteen:

"Tuusulassa ikääntyvien kuntalaistemme määrä on tulevina vuosina, vuosikymmeninä 
voimakkaassa kasvussa. Tällä hetkellä yli 75 vuotiaita on Tuusulassa noin 2.200. Määrä 
kasvaa voimakkaasti siten, että jo viiden vuoden kuluttua tämä määrä on 
väestöennusteen mukaan noin 4.400, kymmenen vuoden kuluttua lähes 6.000. 

Ikääntyvien joukko on heterogeeninen joukko, jolla on erilaisia asumisen toiveita. Osa 
haluaa elää yksin, osa kaipaa yhteisöllisempää asumisen muotoa, osa keskustoissa, 
osa tuusulalaisella maaseudulla, mahdollisesti vanhojen koulujemme ympäristössä. 
Myös ikääntyvien asukkaiden kunto poikkeaa toisistaan. 

Valmistautumisena asukkaidemme ikääntymiseen ja uudenlaisiin asumisen muotoihin 
ehdotamme, että Tuusulan kunta lähtee selvittämään ja toteuttamaan joko itse tai 
yhteistyökumppanien kanssa tälle ikäryhmälle uudenlaisia asumisen muotoja. 

Näitä asumisen uusia muotoja Tuusulassa voi olla: 

Helsingin Jätkäsaaren Sukupolvien korttelin tyyppinen kerrostaloasumisen 
kokonaisuus, jossa on asuntoja nuorille, ikääntyville, perheillekin näitä 
palvelevine yhteisine tiloineen ja palveluineen,
Oulun Lipporannan vastaavanlainen keskusta-asuminen kortteli 
Oulujokisuistossa, jossa asuntoja on samaten kaikenikäisille yhteisine tiloineen 
ja palveluineen tai 
maalaismaisemmat Virkkulakylä-konsepti, joka on esillä ollut myös 
asuntomessuilla tai jo aikaisempi Kaarinan kylämäinen perhehoitoyhteisö. 

Näissä konsepteissa yhdistyy asumisen uudet muodot niin ikääntyville, nuorille kuin 
perheillekin. Jokelan keskustan yleissuunnitelma on työn alla, Hyrylässä kehitetään 
ydinkeskustaa palveluiden ja asumisenkin tavoittein, Kellokoskella sairaalan vanhoille 
rakennuksille mietitään uutta käyttöä. Tuusulan on oltava aktiivinen ja ryhdyttävä 
toteuttamaan uusia asumisen muotoja. Samalla nämä hankkeet voivat vauhdittaa 
keskustojemme tärkeitä hankkeita ollessaan osa kokonaisuutta.

Ehdotamme, että Tuusulan kunta yhteistyökumppaneiden kanssa ryhtyy toimeksi ja 
aikaan näitä uusia asumisen muotoja."

Päätös
Aloite lähetettiin kunnanhallituksen valmisteltavaksi.
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§ 105
Kahdessa kodissa asuvien erityisoppilaiden koulukuljetusten järjestäminen, aloite

TUUDno-2019-1332

Annika Lappalainen esitti seuraavan hänen ja usean muun valtuutetun 
allekirjoittaman aloitteen:

"Tuusulan nykyinen koulukuljetusohjeistus mahdollistaa lapsen koulukuljetuksen 
ainoastaan yhdestä, väestörekisteriin merkitystä osoitteesta. Ohjeistus ei mahdollista 
lapsen koulukuljetusta molempien vanhempien luota esimerkiksi sellaisessa 
tilanteessa, jossa lapsi asuu vuoroviikoin molempien vanhempien luona. 
Erityisoppilaan koulukuljetuksen tarve ei kuitenkaan poistu toisen vanhemman luona 
ollessa. Nykyinen ohjeistus asettaa vanhemmat eriarvoiseen asemaan, eikä edistä 
lapsen etua. 

Lähikunnista Nurmijärvi tarjoaa jo oppilailleen koulukuljetusta myös sellaisissa 
tilanteissa, joissa oppilaan vanhemmat asuvat eri osoitteissa. 

Sen lisäksi, että koulukuljetuksen tarjoaminen erityisoppilaalle tukisi lapsen oikeutta 
molempiin vanhempiinsa, voisi se muodostua pitovoimaa lisääväksi tekijäksi 
Tuusulassa. 

Esitän, että selvitetään mahdollisuus tarjota koulukuljetukseen oikeutetuille, kahdessa 
kodissa asuville erityisoppilaille koulukuljetus molempien, Tuusulassa asuvien 
vanhempien luota."

Päätös
Aloite lähetettiin kunnanhallituksen valmisteltavaksi.
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§ 106
Oman äidinkielen opetuksen järjestäminen saksan kielessä, aloite

TUUDno-2019-1333

Annika Lappalainen esitti seuraavan Tuusulanjärven Suomi-Saksa yhdistys ry:n 
aloitteen:

"Tuusulanjärven Suomi-Saksa -yhdistys ry esittää, että Tuusulan kunta ryhtyisi 
tarjoamaan oman äidinkielen opetusta saksan kielessä. Yhdistys on kartoittanut 
toimintapiirinsä alueella asuvien saksankielisten perheiden kiinnostusta ja 
sitoutumisvalmiutta oman äidinkielen opetuksen järjestämiseksi saksan kielessä. 

Pyydämme ottamaan päätöksenteossa huomioon Opetus- ja kulttuuriministeriön 
asetuksen 1777/2009, jonka mukaan oman äidinkielen opetuksen järjestämiseksi 
myönnetään erillistä valtionavustusta. Sitä voi saada enintään kahdesta viikkotunnista. 
Opetusryhmään tulee kuulua lukukauden alussa tai kurssimuotoisessa opetuksessa 
kurssin alkaessa vähintään neljä oppilasta. Oppilaat voivat olla esiopetuksesta, 
perusopetuksen ja lukiokoulutuksen eri luokka-asteilta, eri kunnista sekä yksityisistä ja 
valtion kouluista. 

Tuusulanjärven Suomi-Saksa -yhdistys ry:n kyselyssä Tuusulan, Järvenpään ja 
Hyvinkään kuntien alueilta opetuksen tarvetta on tuonut esiin 10 saksaa äidinkielenä ja
/tai kotikielenä puhuvaa opetusikäistä lasta. Mikään näistä em. kunnista ei vielä tarjoa 
oman äidinkielen opetusta saksan kielessä. Esitämmekin yhteistyön aloittamista 
opetuksen järjestämiseksi yli kuntarajojen. Mikäli mahdollista, opetus voisi alkaa jo 
heti kevätlukukauden 2020 alusta, tai viimeistään seuraavana lukuvuonna 2020-2021. 

Ote Tuusulan opetussuunnitelmasta: 
"Suomen perustuslain mukaan jokaisella Suomessa asuvalla on oikeus ylläpitää ja 
kehittää omaa kieltään ja kulttuuriaan. Perusopetusta täydentävänä opetuksena 
oppilaan omaa äidinkieltä voivat opiskella kaikki ne oppilaat, joiden äidinkieli tai jokin 
perheen kielistä on muu kuin suomi, ruotsi tai saame. Oppilaan oman äidinkielen 
opetuksen tarkoituksena on tukea oppilaan aktiivisen monikielisyyden kehittymistä 
sekä herättää kiinnostus kielitaidon elinikäiseen kehittämiseen. Oman äidinkielen 
oppiminen tukee myös kotoutumista suomalaiseen yhteiskuntaan. 

Tämä aloite toimitetaan myös Järvenpään ja Hyvinkään kuntiin."

Päätös
Aloite lähetettiin kunnanhallituksen valmisteltavaksi.
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Kunnallisvalitus
§81, §83, §84, §86, §87, §91, §92, §93

Kunnallisvalitusohje
VALITUSOSOITUS

Valitusoikeus ja valituksen perusteet
Kunnallisvalituksen saa tehdä se, johon päätös on kohdistettu tai jonka oikeuteen, 
velvollisuuteen tai etuun päätös välittömästi vaikuttaa (asianosainen) sekä kunnan 
jäsen.
Valituksen saa tehdä sillä perusteella, että päätös on syntynyt virheellisessä 
järjestyksessä, päätöksen tehnyt viranomainen on ylittänyt toimivaltansa tai päätös on 
muuten lainvastainen.
Oikaisuvaatimuksen johdosta annettuun päätökseen saa hakea muutosta 
kunnallisvalituksin vain se, joka on tehnyt oikaisuvaatimuksen. Jos päätös on 
oikaisuvaatimuksen johdosta muuttunut, saa päätökseen hakea muutosta 
kunnallisvalituksin myös se, jonka oikeuteen, velvollisuuteen tai etuun muutettu 
päätös välittömästi vaikuttaa (asianosainen) sekä kunnan jäsen.

Valitusviranomainen
Päätökseen haetaan muutosta kunnallisvalituksella Helsingin hallinto-oikeudelta.
Valitusviranomaisen yhteystiedot
Helsingin hallinto-oikeus
Sörnäistenkatu 1
00580 Helsinki
Puhelin 029 56 42000
Faksi 029 56 42079
sähköposti helsinki.hao@oikeus.fi

Valitusaika
Valitus on tehtävä 30 päivän kuluessa päätöksen tiedoksisaannista.

Tiedoksisaanti
Kunnan jäsenen katsotaan saaneen päätöksestä tiedon seitsemän päivän kuluttua 
siitä, kun pöytäkirja on nähtävänä yleisessä tietoverkossa. 

MRL 188 §:n 3 momentin mukaan kaavan tai rakennusjärjestyksen hyväksymistä 
koskevan päätöksen katsotaan tulleen asianosaisten tietoon samaan aikaan, kun 
päätöksen katsotaan kuntalain 140 §:n mukaisesti tulleen kunnan jäsenen tietoon.

Muista kuin em. päätöksistä asianosaisen katsotaan saaneen tiedon, jollei muuta 
näytetä, 7 päivän kuluttua kirjeen lähettämisestä, 3 päivän kuluttua sähköpostin 
lähettämisestä, saantitodistuksen osoittamana aikana tai erilliseen 
tiedoksisaantitodistukseen merkittynä aikana. Tiedoksisaantipäivää tai sitä päivää, 
jona päätös on asetettu nähtäväksi yleiseen tietoverkkoon, ei lueta määräaikaan.

Valituksen muoto ja sisältö 
Valitus on tehtävä kirjallisesti. Myös sähköinen asiakirja täyttää vaatimuksen 
kirjallisesta muodosta. Valituksessa, joka on osoitettava valitusviranomaiselle, on 
ilmoitettava

1) päätös, johon haetaan muutosta ;(valituksen kohteena oleva päätös)
2) miltä kohdin päätökseen haetaan muutosta ja mitä muutoksia siihen vaaditaan 



Tuusulan kunta Pöytäkirja 5/2019 177 ( )182
Valtuusto 10.06.2019

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty Tuusula asianhallintajärjestelmässä

tehtäväksi ;(vaatimukset)
3) vaatimusten perustelut;
4) mihin valitusoikeus perustuu, jos valituksen kohteena oleva päätös ei kohdistu 
valittajaan.

Valituksessa on lisäksi ilmoitettava valittajan nimi ja yhteystiedot. Jos puhevaltaa 
käyttää valittajan laillinen edustaja tai asiamies, myös tämän yhteystiedot on 
ilmoitettava. Yhteystietojen muutoksesta on valituksen vireillä ollessa ilmoitettava 
viipymättä hallintotuomioistuimelle.

Valituksessa on ilmoitettava myös se postiosoite ja mahdollinen muu osoite, johon 
oikeudenkäyntiin liittyvät asiakirjat voidaan lähettää . Mikäli valittaja on (prosessiosoite)
ilmoittanut enemmän kuin yhden prosessiosoitteen, voi hallintotuomioistuin valita, 
mihin ilmoitetuista osoitteista se toimittaa oikeudenkäyntiin liittyvät asiakirjat.

Oikaisuvaatimuksen tekijä saa valittaessaan oikaisuvaatimuspäätöksestä esittää 
vaatimuksilleen uusia perusteluja. Hän saa esittää uuden vaatimuksen vain, jos se 
perustuu olosuhteiden muutokseen tai oikaisuvaatimuksen tekemisen määräajan 
päättymisen jälkeen valittajan tietoon tulleeseen seikkaan.
Valitukseen on liitettävä:

valituksen kohteena oleva päätös valitusosoituksineen;
selvitys siitä, milloin valittaja on saanut päätöksen tiedoksi, tai muu selvitys 
valitusajan alkamisen ajankohdasta;
asiakirjat, joihin valittaja vetoaa vaatimuksensa tueksi, jollei niitä ole jo 
aikaisemmin toimitettu viranomaiselle.
 

Valitusasiakirjojen toimittaminen
Valitusasiakirjat on toimitettava valitusviranomaisille ennen valitusajan päättymistä. 
Jos määräajan viimeinen päivä on pyhäpäivä, itsenäisyyspäivä, vapunpäivä, joulu- tai 
juhannusaatto tai arkilauantai, saa valitusasiakirjat toimittaa valitusviranomaiselle 
ensimmäisenä sen jälkeisenä arkipäivänä.
Asiakirjat toimitetaan viranomaisen asiointiosoitteeseen lähettäjän omalla vastuulla. 
Tämä voidaan tehdä myös postitse, sähköisesti tai lähetin välityksellä. Postiin 
valitusasiakirjat on jätettävä niin ajoissa, että ne ehtivät perille valitusajan viimeisenä 
päivänä ennen viraston aukioloajan päättymistä.

Oikeudenkäyntimaksu
Muutoksenhakuasian vireille panijalta peritään oikeudenkäntimaksu sen mukaan kuin 
tuomioistuinmaksulaissa (1455/2015) säädetään.
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Muutoksenhakukielto
§77, §78, §79, §80, §85, §88, §89, §90, §94, §95, §96, §97, §98, §99, §100, §101, §102, 
§103, §104, §105, §106

Muutoksenhakukielto
Päätöksestä ei saa tehdä kuntalain 136 §:n mukaan oikaisuvaatimusta eikä 
kunnallisvalitusta, koska päätös koskee vain valmistelua tai täytäntöönpanoa.
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Oikaisuvaatimus
§82

Oikaisuvaatimusohje
Oikaisuohje ja valitusosoitus (Kansallisen ja EU-kynnysarvon ylittävät 
hankinnat)

Julkista hankintaa koskevaan päätökseen tai muuhun hankintamenettelyssä tehtyyn 
ratkaisuun voidaan julkisista hankinnoista ja käyttöoikeussopimuksista annetun lain 
(hankintalaki) mukaan hakea muutosta vaatimalla hankintayksiköltä oikaisua 
(hankintaoikaisu). Asia voidaan myös saattaa valituksella markkina-oikeuden 
käsiteltäväksi, mikäli hankinnan arvo ylittää hankintalain 25 §:n mukaisen kynnysarvon.

Kansallisen kynnysarvon suuruus on 1.1.2017 lähtien:

60.000 €  tavarat– ja palvelut
400.000 € terveydenhoito- ja sosiaalipalvelut
300.000 € muut erityiset palvelut
150.000 € rakennus- ja käyttöoikeusurakat
500.000 € käyttöoikeussopimukset

I Oikaisuohje

Hankintayksikön päätökseen tai muuhun hankintamenettelyssä tehtyyn ratkaisuun 
tyytymätön voi vaatia hankintalain 132–135 §:n mukaan hankintaoikaisua. 
Hankintaoikaisua voi vaatia hankintayksiköltä kirjallisesti tarjouskilpailuun osallistunut 
tarjoaja tai osallistumishakemuksen tehnyt ehdokas eli se, johon päätös on 
kohdistettu tai jonka oikeuteen, velvollisuuteen tai etuun päätös välittömästi vaikuttaa 
(asianosainen).

Asianosaisen on vaadittava hankintaoikaisua 14 päivän kuluessa siitä, kun 
asianosainen on saanut tiedon hankintayksikön päätöksestä tai muusta 
hankintamenettelyssä tehdystä ratkaisusta.

Sähköistä tiedoksiantoa käytettäessä hankintapäätös oheisasiakirjoineen katsotaan 
saadun tiedoksi sinä päivänä, jolloin päätöksen oheisasiakirjoineen sisältävä 
sähköinen viesti on vastaanottajan käytettävissä tämän vastaanottolaitteessa siten, 
että viestiä voidaan käsitellä. Tällaisena ajankohtana pidetään viestin 
lähettämispäivää, jollei asiassa esitetä luotettavaa selvitystä tietoliikenneyhteyksien 
toimimattomuudesta tai vastaavasta muusta seikasta, jonka johdosta sähköinen viesti 
on saapunut vastaanottajalle myöhemmin.

Jos tiedoksianto toimitetaan postitse kirjeellä vastaanottajalle, vastaanottajan 
katsotaan saaneen asiasta tiedon seitsemäntenä päivänä sen lähettämisestä, jollei 
tiedoksiannon näytetä tapahtuneen myöhemmin. Käytettäessä todisteellista 
tiedoksiantotapaa, tiedoksianto katsotaan tapahtuneeksi saantitodistuksen 
osoittamana aikana tai erilliseen tiedoksisaantitodistukseen merkittynä aikana.

Hankintaoikaisun sisältö

Hankintaoikaisusta on käytävä ilmi vaatimukset perusteineen. Hankintaoikaisusta on 
käytävä ilmi oikaisua vaativan nimi sekä tarvittavat yhteystiedot asian hoitamiseksi. 
Hankintaoikaisuun on liitettävä asiakirjat, joihin vaatimuksen tekijä vetoaa, mikäli ne 
eivät jo ole hankintayksikön hallussa.
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1.  
2.  
3.  

Toimitusosoite

Hankintaoikaisu toimitetaan hankintayksikölle.

Hankintayksikön yhteystiedot:
Tuusulan kunta
(päätöksen tehnyt toimielin tai viranhaltija)
PL 60, 04301 Tuusula
Kotorannankuja 10
kirjaamo@tuusula.fi

Hankintaoikaisun käsittelee päätöksentekijä.

Hankintaoikaisun vireilletulo ja käsittely eivät vaikuta siihen määräaikaan, jonka 
kuluessa asianosainen voi hankintalain nojalla hakea muutosta valittamalla 
markkinaoikeuteen.

II Valitusosoitus markkinaoikeuteen

Tarjoaja, osallistumishakemuksen tehnyt ehdokas tai muu taho, jota asia koskee, voi 
saattaa asian markkinaoikeuden käsiteltäväksi tekemällä valituksen.

Hankintalain 146 §:n mukaan markkinaoikeuden käsiteltäväksi valituksella ei voida 
saattaa hankintayksikön sellaista päätöstä tai muuta ratkaisua, joka koskee:

yksinomaan hankintamenettelyn valmistelua
sitä, että hankintasopimusta ei jaeta osiin 75 §:n nojalla
sitä, että 93 §:ssä tarkoitetun kokonaistaloudellisen edullisuuden perusteena 
käytetään yksinomaan halvinta hintaa tai kustannuksia

Hankintalain 146 §:n mukaan puitejärjestelyyn perustuvaan hankintaan ei saa hakea 
valittamalla muutosta, jollei markkinaoikeus myönnä asiassa käsittelylupaa. Lupa on 
myönnettävä, jos: asian käsittely on lain soveltamisen kannalta muissa samanlaisissa 
asioissa tärkeää; tai siihen on painava, hankintayksikön menettelyyn liittyvä syy.

Jollei toisin säädetä, valitus on tehtävä kirjallisesti 14 päivän kuluessa siitä, kun 
asianosainen on saanut tiedon hankintaa koskevasta päätöksestä 
valitusosoituksineen.

Valitus on tehtävä 30 päivän kuluessa päätöksen tiedoksisaannista, jos 
hankintayksikkö on tehnyt hankinta- tai käyttöoikeussopimuksen hankintalain 130 §:n 
1 tai 3 kohdan nojalla noudattamatta odotusaikaa.

Valitus on tehtävä kuuden kuukauden kuluessa hankintapäätöksen tekemisestä siinä 
tapauksessa, että ehdokas tai tarjoaja on saanut tiedon hankintapäätöksestä 
valitusosoituksineen ja hankintapäätös tai valitusosoitus on ollut olennaisesti 
puutteellinen.

Sähköistä tiedoksiantoa käytettäessä hankintapäätös oheisasiakirjoineen katsotaan 
saadun tiedoksi sinä päivänä, jolloin päätöksen oheisasiakirjoineen sisältävä 
sähköinen viesti on vastaanottajan käytettävissä tämän vastaanottolaitteessa siten, 
että viestiä voidaan käsitellä. Tällaisena ajankohtana pidetään viestin 
lähettämispäivää, jollei asiassa esitetä luotettavaa selvitystä tietoliikenneyhteyksien 
toimimattomuudesta tai vastaavasta muusta seikasta, jonka johdosta sähköinen viesti 
on saapunut vastaanottajalle myöhemmin.
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Jos tiedoksianto toimitetaan postitse kirjeellä vastaanottajalle, vastaanottajan 
katsotaan saaneen asiasta tiedon seitsemäntenä päivänä sen lähettämisestä, jollei 
tiedoksiannon näytetä tapahtuneen myöhemmin. Käytettäessä todisteellista 
tiedoksiantotapaa, tiedoksianto katsotaan tapahtuneeksi saantitodistuksen 
osoittamana aikana tai erilliseen tiedoksisaantitodistukseen merkittynä aikana.

Valituksen sisältö

Valituksessa on ilmoitettava hankinta-asia, jota valitus koskee, sekä valittajan 
vaatimukset ja niiden perusteet. Puitejärjestelyyn perustuvan hankinnan osalta 
valituskirjelmässä on esitettävä, minkä vuoksi käsittelylupa tulisi myöntää.

Valituksessa on ilmoitettava valittajan nimi ja kotikunta. Jos valittajan puhevaltaa 
käyttää hänen laillinen edustajansa tai asiamiehensä tai jos valituksen laatija on joku 
muu henkilö, valituksessa on ilmoitettava myös tämän nimi ja kotikunta. Lisäksi on 
ilmoitettava postiosoite ja puhelinnumero, joihin asiaa koskevat ilmoitukset valittajalle 
voidaan toimittaa. Valittajan, laillisen edustajan tai asiamiehen on allekirjoitettava 
valituskirjelmä.

Valitukseen on liitettävä alkuperäisenä tai jäljennöksenä päätös, johon haetaan 
muutosta, sekä todistus siitä, minä päivänä päätös on annettu tiedoksi tai muu 
selvitys valitusajan alkamisen ajankohdasta. Valitukseen on liitettävä asiakirjat, joihin 
valittaja vetoaa vaatimuksensa tueksi. Asiamiehen on liitettävä valituskirjelmään 
valtakirja, kuten oikeudenkäynnistä hallintoasioissa annetun lain (808/2019) 32 §:ssä 
säädetään.

Valituksen toimittaminen

Valitus on toimitettava markkinaoikeudelle. Valituksen tulee olla perillä valitusajan 
viimeisenä päivänä ennen markkinaoikeuden virka-ajan päättymistä. Itse 
tiedoksisaantipäivää ei lasketa mukaan.

Valituksen voi toimittaa markkinaoikeuden kansliaan henkilökohtaisesti, asiamiestä 
käyttäen, lähetin välityksellä, postitse, telekopiona tai sähköpostin avulla kuten laissa 
sähköisestä asioinnista viranomaistoiminnassa (13/2003) säädetään. Jos vireillepanon 
viimeinen päivä on pyhäpäivä, itsenäisyyspäivä, vapunpäivä, joulu- tai juhannusaatto 
tai arkilauantai, saa asiakirjat toimittaa markkinaoikeudelle ensiksi seuraavana 
arkipäivänä.

Oikeudenkäyntimaksu

Muutoksenhakuasian vireille panijalta peritään oikeudenkäyntimaksu sen mukaan 
kuin tuomioistuinmaksulaissa (1455/2015) säädetään.

Valituksen toimittaminen

Valitus on toimitettava markkinaoikeudelle. Valituksen tulee olla perillä valitusajan 
viimeisenä päivänä ennen markkinaoikeuden virka-ajan päättymistä. Itse 
tiedoksisaantipäivää ei lasketa mukaan.

Valituksen voi toimittaa markkinaoikeuden kansliaan henkilökohtaisesti, asiamiestä 
käyttäen, lähetin välityksellä, postitse, telekopiona tai sähköpostin avulla kuten laissa 
sähköisestä asioinnista viranomaistoiminnassa (13/2003) säädetään. Jos vireillepanon 
viimeinen päivä on pyhäpäivä, itsenäisyyspäivä, vapunpäivä, joulu- tai juhannusaatto 
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tai arkilauantai, saa asiakirjat toimittaa markkinaoikeudelle ensiksi seuraavana 
arkipäivänä.

Valituskielto
Hankintalain 163 §:n mukaan markkinaoikeuden toimivaltaan kuuluvaan asiaan ei saa 
hakea muutosta kuntalain eikä hallintolainkäyttölain nojalla.

Puitejärjestelyyn perustuvaan hankintaan ei saa hakea muutosta valittamalla, jollei 
markkinaoikeus myönnä asiassa käsittelylupaa hankintalain 146 §:n mukaisesti.

Muutoksenhausta ilmoittaminen hankintayksikölle
Hankintalain 148 §:n nojalla hankinta-asiaan muutosta hakevan on kirjallisesti 
ilmoitettava hankintayksikölle asian saattamisesta markkinaoikeuden käsiteltäväksi. 
Ilmoitus on toimitettava hankintayksikölle viimeistään silloin, kun hankintaa koskeva 
valitus toimitetaan markkinaoikeuteen. Ilmoitus on toimitettava hankintayksikön 
kohdassa I mainittuun osoitteeseen.

Markkinaoikeuden osoite ja muut yhteystiedot
Markkinaoikeus
Sörnäistenkatu 1, 00580 Helsinki
puh. 029 564 3300
fax 029 564 3314
markkinaoikeus@oikeus.fi
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